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Αθήνα, σήµερα την 1η Αυγούστου 2014, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.19’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου το Τµήµα Διακοπής Εργασιών της Βουλής (Β’ σύνθε-
ση) για να συνεδριάσει υπό την προεδρία της ΣΤ’ Αντιπροέδρου
αυτής κ. ΜΑΡΙΑΣ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, καληµέρα σας. Καλό µήνα! Αρχίζει η συνε-
δρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων, των τροπολογιών
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Περιβαλλοντική
αναβάθµιση και ιδιωτική πολεοδόµηση - Βιώσιµη ανάπτυξη οικι-
σµών - Ρυθµίσεις δασικής νοµοθεσίας».

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συζήτηση θα συζητηθούν τα
άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα.

Να σας ενηµερώσω ότι σήµερα αντικαθίσταται στην κατ’ άρ-
θρον συζήτηση ο εισηγητής της Πλειοψηφίας. Στη θέση του κ.
Μάξιµου Σενετάκη είναι ο κ. Διονύσιος Σταµενίτης.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κύριε Υπουργέ, έχετε αλλαγές; Θα
µας τις πείτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρία συνά-
δελφε, θα µας τις πει στην πορεία, φαντάζοµαι.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Διονύσιος
Σταµενίτης.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα ήθελα πριν µπω στη εισήγηση επί των άρθρων
να κάνω ένα σχόλιο γι’ αυτά που συµβαίνουν στην Αργεντινή.
Εκεί δεν είναι απλώς ένα τεχνικό γεγονός, αλλά είναι ένα αληθινά
επώδυνο γεγονός που έχει επιπτώσεις στους πολίτες της Αργεν-
τινής, στους οµολογιούχους και στους πιστωτές. 

Οι πολίτες της Αργεντινής θα είναι το πραγµατικό και το από-
λυτο θύµα. Οι πλήρεις συνέπειες της αθέτησης δεν είναι προ-
βλέψιµες, αλλά σίγουρα είναι αρνητικές. Και φυσικά κανείς εδώ
στο ελληνικό Κοινοβούλιο δεν επιχαίρει µε αυτή την κατάσταση.
Όµως θα πρέπει να πούµε µερικά πράγµατα µε το όνοµά τους. 

Το 2008 η Αργεντινή προσέφυγε στα «κοράκια», αυτά που
τώρα την βάζουν σε περιπέτειες, επειδή το 2001 κήρυξε στάση
πληρωµών.

Δεύτερον, ο κ. Τσίπρας εδώ στη Βουλή µας είπε ότι η Αργεν-
τινή είναι ένα παράδειγµα προς µίµηση. Τρίτον, ο κ. Τσίπρας,
κατά τη λατινοαµερικάνική του περιοδεία, µας έλεγε ότι η Αργεν-

τινή και οι υπόλοιπες χώρες κατάφεραν να ακολουθήσουν εναλ-
λακτικούς δρόµους, να βγουν από την κρίση µε ανάπτυξη, απα-
σχόληση και κοινωνική συνοχή. Τέταρτον, η αλήθεια είναι µία, ότι
η Αργεντινή δεκατρία χρόνια τώρα δεν έχει σηκώσει κεφάλι, µε
µεγάλο πληθωρισµό, ανεργία, δραµατική µείωση αποθεµάτων,
λεηλασίες και λιντσαρίσµατα. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ κατηγορεί την Κυβέρνηση ότι επιχαίρει για την κα-
τάσταση σε µία φίλη χώρα. Η πραγµατικότητα είναι ότι η Ελλάδα
αισθάνεται θλίψη για τα δεινά του λαού της Αργεντινής, στα
οποία όµως οδηγήθηκε από επιλογές των κυβερνήσεών της, ενώ
στην Ελλάδα, µε αργούς αλλά σταθερούς ρυθµούς, οµαλοποι-
είται η δανειοδότηση της χώρας, µε έξοδο στις αγορές και συ-
ναλλαγές ασφαλίστρων κινδύνου µετά από χρόνια.

Γι’ αυτό επιχαίρουµε εµείς, γιατί ο Αντώνης Σαµαράς, η Κυ-
βέρνηση, οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ
επέλεξαν τον δύσκολο δρόµο και όχι αυτόν του λαϊκισµού που
εσείς, οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, υπηρετείτε. Προστάτευσαν τη
χώρα από τα «κοράκια», κατάφεραν η χώρα να αποφύγει την
άτακτη χρεoκοπία, να παραµείνει στη ζώνη του ευρώ και την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, να βγει στις αγορές, να τακτοποιήσει τα δηµο-
σιονοµικά της, να κατακτήσει το πρωτογενές πλεόνασµα και µετά
από πάρα πολλά χρόνια ύφεσης να µπει στην ανάπτυξη. 

Με απλά λόγια, κατάφερε οι θυσίες των Ελλήνων πολιτών να
πιάσουν τόπο και να διορθώσει µε βήµατα σταθερά µπροστά τα
αίτια που µας οδήγησαν στη µεγάλη οικονοµική κρίση του 2009
και του 2010, όπως πράττει µε το σηµερινό νοµοσχέδιο του
ΥΠΕΚΑ, για το οποίο έγινε συστηµατική δουλειά και επιβεβαι-
ώθηκε η ισχυρή πολιτική βούληση της Κυβέρνησης να ανοίξει
ένα πολύπλοκο και σύνθετο θέµα που καµµία Κυβέρνηση τα τε-
λευταία χρόνια δεν τόλµησε να αντιµετωπίσει.

Αυτή η αδράνεια και ατολµία είχε τα εξής άµεσα αποτελέ-
σµατα:

Πρώτον, την ιδιότυπη οµηρία χιλιάδων συµπολιτών µας που
δεν µπορούσαν να ασκήσουν τα περιουσιακά τους δικαιώµατα.
Δεύτερον, την έξαρση της αυθαίρετης δόµησης που επιβάρυνε
και αλλοίωσε το φυσικό περιβάλλον της χώρας. Τρίτον, τη δηµι-
ουργία φυλάκων διαφθοράς σε βαθµίδες της δηµόσιας διοίκη-
σης που εµπλέκονται στη διαδικασία χαρακτηρισµού των όρων
χρήσης δηµόσιας και ιδιωτικής γης. 

Και σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να απευθυνθώ στους συνα-
δέλφους της Αντιπολίτευσης και να τους ζητήσω για µία ακόµη
φορά να εξηγήσουν τόσο στο Τµήµα όσο και στους χιλιάδες συµ-
πολίτες µας τους λόγους για τους οποίους αρνούνται να υπερ-
ψηφίσουν το νέο νοµοσχέδιο.

Το νοµοσχέδιο αυτό εισηγείται την αρµονική συνύπαρξη αν-
θρώπου και περιβάλλοντος, θέτει τους όρους και τις προϋποθέ-
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σεις για ήπια ανάπτυξη και επιχειρεί να αντιµετωπίσει τη σηµε-
ρινή χαώδη κατάσταση, που στο όνοµα της δήθεν προστασία του
φυσικού µας πλούτου χιλιάδες πολίτες στερούνται των δικαιω-
µάτων τους επί της ιδιοκτησίας και µία µηχανή διαφθοράς σε
βαθµίδες της δηµοσίας διοίκησης νέµεται τα οφέλη της ασά-
φειας και της πολυπλοκότητας νοµοθετηµάτων που προέκυψαν
ακριβώς για να εξυπηρετήσουν την αδράνεια και τη στασιµότητα. 

Εµείς από την πλευρά µας καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης
αναλάβαµε πρωτοβουλίες, ήρθαµε σε επαφή µε υπηρεσίες, φο-
ρείς, ιδιώτες. Ακόµη προτείναµε µια σειρά νοµοτεχνικών βελτιώ-
σεων για τις οποίες υποβάλαµε και σχετικά υποµνήµατα, τα
οποία η ηγεσία του Υπουργείου έλαβε υπ’ όψιν της, όπως εξαρ-
χής είχε δεσµευτεί ο κύριε Υπουργός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ύστερα από µία µεγάλη διαβού-
λευση που πραγµατοποιήθηκε, τις διευκρινίσεις που έχει δώσει
η ηγεσία του Υπουργείου, την κατάθεση των νοµοτεχνικών βελ-
τιώσεων, βάσει των παρατηρήσεων των κοµµάτων και των φο-
ρέων, το νοµοσχέδιο έχει αποκτήσει µια ολοκληρωµένη µορφή,
η οποία αποτυπώνεται µε πενήντα τέσσερα άρθρα.

Συγκεκριµένα, στο άρθρο 1 περιγράφονται οι εκτάσεις που
µπορούν να καθοριστούν ως περιοχές περιβαλλοντικής αναβάθ-
µισης και ιδιωτικής πολεοδόµησης, οι προϋποθέσεις που πρέπει
να πληρούν για να πολεοδοµηθούν, καθώς και το χωρικό πεδίο
της εφαρµογής τους. Αν κοιτάξει κάποιος προσεκτικά τις διατά-
ξεις που αναλύονται στις παραγράφους του συγκεκριµένου άρ-
θρου, θα διαπιστώσει ότι ουδόλως επιβεβαιώνεται η άποψη της
Αντιπολίτευσης ότι χτίζεται το δάσος, ότι αφήνουµε τη χώρα στο
έλεος των εργολάβων και άλλα τέτοια. Ουδέν αναληθέστερον.

Αντιθέτως, περιγράφονται µε πολύ συγκεκριµένο τρόπο οι οι-
κοδοµικοί συνεταιρισµοί που έχουν δικαίωµα ιδιωτικής πολεοδό-
µησης. Μάλιστα, περιγράφονται και µε πολύ ξεκάθαρους και
αυστηρούς περιβαλλοντολογικούς όρους.

Προς επιβεβαίωση αυτού είναι το άρθρο 2, που περιγράφονται
οι εκτάσεις εξαιτίας του νοµικού καθεστώτος που ισχύει για λό-
γους προστασίας του περιβάλλοντος που δεν µπορούν να περι-
ληφθούν στις προβλεπόµενες διαδικασίες. Είναι ξεκάθαρο ότι
δάση, δασικές αναδασωτέες εκτάσεις, αρχαιολογικοί χώροι, πε-
ριοχές προστασίας απαγορεύεται να χρησιµοποιηθούν για οικι-
στικούς σκοπούς.

Στο άρθρο 3 διασαφηνίζεται το νοµικό καθεστώς µε το οποίο
εγκρίνεται η διαδικασίας πολεοδόµησης.

Στο άρθρο 4 περιγράφονται αναλυτικά τα απαιτούµενα δικαιο-
λογητικά που πρέπει να προσκοµίζονται στις υπηρεσίες. Είναι
τόσο αναλυτικά καταγεγραµµένα που πάλι ακυρώνουν το επιχεί-
ρηµα της αυθαιρεσίας που επικαλείται η Αντιπολίτευση. 

Στο άρθρο 5 περιγράφεται η διαδικασία απόδοσης στο δηµό-
σιο των κοινόχρηστων κοινωφελών χώρων. Ακόµη, περιγράφον-
ται οι διατάξεις που αφορούν τα έργα υποδοµής και ορίζεται η
διαδικασία πιστοποίησης και ολοκλήρωσης των έργων.

Στο άρθρο 6 προσδιορίζεται το ύψος της ειδικής χρηµατικής
εισφοράς που καταβάλλεται στο Πράσινο Ταµείο.

Στο άρθρο 7 προσδιορίζονται οι ειδικές περιπτώσεις εκτάσεων
περιβαλλοντολογικής αναβάθµισης και ειδικής πολεοδόµησης,
ενώ µπαίνουν και όρια στην οικιστική ανάπτυξη, µε την πολεοδο-
µική έκταση να µην υπερβαίνει τα τριακόσια στρέµµατα. Όµως,
η βασική καινοτοµία του άρθρου 7 αφορά στην απόδοση στο δη-
µόσιο του 50% της υπό ρύθµιση έκτασης, η οποία και χαρακτη-
ρίζεται «προστατευόµενη», καθώς και η έκταση και η χρήση των
κοινόχρηστων κοινωφελών χώρων εντός των οικισµών. Αν αυτό
δεν επιβεβαιώνει την περιβαλλοντολογική ευαισθησία του νοµο-
σχέδιο και την προστασία του κοινωνικού αγαθού του δάσους,
τότε τι το επιβεβαιώνει;

Στο άρθρο 8 καθορίζονται οι διαδικασίες αναγκαστικής συνέ-
νωσης οικοδοµικών συνεταιρισµών µε στόχο µια αρτιότερη πο-
λεοδοµική οργάνωση.

Στο άρθρο 9 προβλέπονται ειδικές διατάξεις για περιπτώσεις
κυρίως οικοδοµικών συνεταιρισµών που για τις προς πολεοδό-
µησης ιδιοκτησίες τους δεν υπάρχει οριστικός τίτλος ιδιοκτη-
σίας. 

Το άρθρο 10 αποτελεί µια άλλη τοµή του νοµοσχεδίου, αφού
δίνει λύση στην οµηρία κατόχων δικαιωµάτων ιδιοκτησίας σε πε-

ριοχές που είχε εκδοθεί ρυµοτοµικό σχέδιο προ της ψήφισης του
Συντάγµατος του ’75, µε την έκταση που τελικώς οικοδοµείται
να ανέρχεται στο ένα τέταρτο της περιοχής που αρχικά είχε τεθεί
εντός σχεδίου.

Υπάρχει µια άλλη καινοτοµία. Προβλέπεται ότι σε περιπτώσεις
που διαθέτουν δασικές εκτάσεις για τη συµπλήρωση οικοδοµή-
σιµης έκτασης η υποχρέωση του οικοδοµικού συνεταιρισµού να
προβεί σε δάσωση τουλάχιστον ίσου ή µέχρι και διπλάσιου βαθ-
µού γειτονικής έκτασης.

Τα άρθρα 11 µε 15 περιγράφουν µια άλλη καινοτοµία του νο-
µοσχεδίου, η οποία προβλέπει τη διαδικασία ανταλλαγής δικαιω-
µάτων δόµησης, καθορίζονται οι ζώνες συγκέντρωσης, προδια-
γράφονται οι κατηγορίες των οικοδοµικών συντελεστών που θα
καταστούν δικαιούχοι της ανταλλαγής. Έτσι επιτυγχάνεται η
χρυσή τοµή και του σεβασµού των ατοµικών δικαιωµάτων της
ιδιοκτησίας και του περιβάλλοντος. 

Στα άρθρα 16 µε 24 συναντούµε µία άλλη καινοτοµία του νο-
µοσχεδίου που απαντά στην τόνωση της περιφέρειας και στην
τάση επιστροφής σε χωριά και οικισµούς που µε την αστικοποί-
ηση µαράζωσαν ή εγκαταλείφθηκαν. Αυτό γίνεται µε έγκριση ει-
δικών σχεδίων περιβαλλοντικής αναβάθµισης και ανάπτυξης για
την ανάδειξη, την προστασία και την αναβίωση εγκαταλελειµµέ-
νων µικρών ή και φθινόντων οικισµών, πάντοτε µε σεβασµό στα
ατοµικά και πολιτιστικά τους χαρακτηριστικά. Και για να µην
υπάρχει καµµία παρεξήγηση, δεν δηµιουργούνται νέοι οικισµοί.
Ενισχύονται οι υφιστάµενοι. Τονώνονται οι υφιστάµενοι, όπως
και µε το άρθρο 17, όπου επιτρέπεται η περιορισµένη δόµηση
µόνο ως κατοικία οικισµών µε την όποια εµπορική ή άλλη δρα-
στηριότητα να περιορίζεται εντός των ορίων των υφιστάµενων
οικισµών, και αυτό για την οικονοµική τους τόνωση.

Τα άρθρα αυτά αποτελούν ένα βήµα τόνωσης της περιφέρειας
και δίνουν κίνητρα και αφορµή για αρκετούς να σκεφτούν να επι-
στρέψουν ξανά. Γι’ αυτόν τον λόγο, αξίζουν συγχαρητήρια στους
εµπνευστές αυτής της ρύθµισης που ανταποκρίνεται στις απαι-
τήσεις των καιρών.

Το άρθρο 30 έχει κοινωνικά χαρακτηριστικά, καθώς επιλύει το
πρόβληµα χρήσεων γης σχετικά µε την εγκατάσταση και λειτουρ-
γία βρεφονηπιακών και παιδικών σταθµών, καθώς σε πολλά σχέ-
δια του παρελθόντος δεν είχε προβλεφθεί ως χρήση η χρήση
κοινωνικής πρόνοιας βρεφονηπιακών και παιδικών σταθµών σε
περιοχές κατοικίας, µε αποτέλεσµα να δηµιουργούνται ποικίλα
προβλήµατα υπολογισµού της οργάνωσης. 

Το άρθρο 31 είναι πάρα πολύ σηµαντικό, καθώς επιλύει ζητή-
µατα ψηφιακής αποτύπωσης. 

Το άρθρο 32 τροποποιεί γενικές διατάξεις του ν. 998/1979, µε
σκοπό την πληρέστερη εναρµόνισή τους µε τις συνταγµατικές
διατάξεις, όπως µε το άρθρο 24 του Συντάγµατος και µε την πρό-
σφατη νοµολογία των δικαστηρίων και κυρίως του Συµβουλίου
της Επικρατείας. 

Το άρθρο 33 αποτελεί µια τοµή του παρόντος νοµοσχεδίου και
επισπεύδει να επιλύσει το πρόβληµα µε την καθυστέρηση γνω-
µοδοτήσεων συµβουλίων και επιτροπών για περιπτώσεις αµφι-
σβητήσεων και επίλυσης διαφορών. 

Το άρθρο 34 αντικαθιστά το άρθρο 14 του ν. 998/1979 και επι-
σπεύδει τις διαδικασίες χαρακτηρισµού µιας περιοχής. Επιλύε-
ται, λοιπόν, ένα πρόβληµα που ταλαιπωρούσε πολίτες, επεν-
δυτές και υπηρεσίες.

Το άρθρο 35 τροποποιεί το άρθρο 38 του ν. 998/1979 που προ-
βλέπει την υποχρέωση κήρυξης ως αναδασωτέας κάθε έκτασης
που απώλεσε τη δασική της βλάστηση από οποιαδήποτε αιτία.
Όπως γνωρίζετε, το θέµα είναι µεγάλο και απασχολεί πάρα πολ-
λούς συµπολίτες. 

Το άρθρο 36 αφορά τις επιτρεπτές επεµβάσεις σε δάση, δα-
σικές και δηµόσιες χορτολιβαδικές και βραχώδεις εκτάσεις. Από
εκεί και πέρα, για το συγκεκριµένο άρθρο, όπως και για τα υπό-
λοιπα, έγινε πολλή κουβέντα στις συνεδριάσεις της επιτροπής,
σχετικά µε το τι προβλέπεται και τι όχι στο δάσος. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα µόνο να επαναλάβω την επισή-
µανση του κυρίου Υπουργού, ο οποίος είπε ότι όλα αυτά αποτε-
λούν µια κωδικοποίηση διάσπαρτων διατάξεων και επαναδια-
τύπωση χρήσεων που ήδη επιτρέπονται µε άλλα νοµοσχέδια. Δεν
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προστέθηκε κάτι καινούργιο που να είναι επιζήµιο για το περι-
βάλλον, παρά µόνο νέες χρήσεις και λειτουργίες για κτηνοτρο-
φικές εγκαταστάσεις και εγκαταστάσεις ύδρευσης για γεωργικές
δραστηριότητες, κάτι που δίνει τη δυνατότητα εκσυγχρονισµού
σ’ αυτούς τους ανθρώπους που θέλουµε να ενισχύσουµε. 

Επ’ αυτού, θα ήθελα να σηµειώσω ότι πρέπει να συγχαρούµε
την ηγεσία του Υπουργείου που µε συγκεκριµένο τρόπο επανα-
φέρει το ζήτηµα της ενίσχυσης της πρωτογενούς παραγωγής και
ανταποκρίνεται στο αίτηµα όλων των Ελλήνων για την παραγω-
γική ανασυγκρότηση της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το ίδιο ισχύει και για τα χιονοδροµικά κέντρα, δεδοµένου ότι
και αυτά έχουν ανάγκη στο πλαίσιο της τουριστικής πολιτικής και
τα οποία έχουν φτιαχτεί, όπως έχουν φτιαχτεί. Με τον τρόπο
αυτόν, δίνεται η δυνατότητα να εκσυγχρονιστούν και να αναβαθ-
µιστούν. 

Κλείνοντας θα έλεγα ότι το παρόν νοµοσχέδιο είναι συνεπές
µε το µεταρρυθµιστικό πνεύµα της Κυβέρνησης. Πρόκειται για
µια τολµηρή παρέµβαση µε την οποία θα λυθούν αµαρτίες του
παρελθόντος που ταλαιπώρησαν και ταλαιπωρούν πάρα πολ-
λούς πολίτες, αλλά κυρίως ταλαιπωρούν τον φυσικό µας πλούτο.
Και, όπως πολύ σωστά συµφωνήσαµε, οφείλουµε να τον προ-
στατεύσουµε ως δηµόσιο αγαθό. Ως εκ τούτου η Νέα Δηµοκρα-
τία υπερψηφίζει και κατ’ άρθρο το σηµερινό νοµοσχέδιο και καλεί
όλους σας να κάνετε το ίδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Σταµενίτη. 

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αικατερίνη Ιγγλέζη. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσω την οµιλία µου ανα-

φέροντας ότι ως ΣΥΡΙΖΑ καταθέσαµε δύο τροπολογίες που αφο-
ρούν σε δύο πολύ σηµαντικά προβλήµατα που βαραίνουν δυσ-
χερώς τον ελληνικό λαό. Η µία αφορά στην παροχή δωρεάν ρεύ-
µατος στους δικαιούχους του κοινωνικού τιµολογίου και η άλλη
στη µείωση του φόρου του πετρελαίου θέρµανσης στα επίπεδα
του Μαρτίου του 2011. Πιστεύουµε ότι τώρα εν µέσω καλοκαι-
ριού θα πρέπει να δώσουµε ένα µήνυµα στους πολίτες ότι συµ-
µεριζόµαστε και εµείς τη δική τους αγωνία και προσπαθούµε να
την ελαφρύνουµε για τον επερχόµενο χειµώνα. 

Καλώ, λοιπόν, τον κύριο Υπουργό να τις κάνει δεκτές, καθώς
και τους Βουλευτές να τις υπερψηφίσουν. 

Και τώρα έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δελτία καιρού των τελευ-

ταίων ηµερών προειδοποιούν για ισχυρό καύσωνα και τα δελτία
της Πολιτικής Προστασίας για πολύ αυξηµένο κίνδυνο δασικών
πυρκαγιών. Είναι πράγµατι ειρωνικό. Αλήθεια, από τι απειλούνται
περισσότερο τα ελληνικά δάση; Από τον επερχόµενο καύσωνα ή
από αυτό το εµπρηστικό νοµοσχέδιο; 

Δεν θα κουραστώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να επαναλαµ-
βάνω ότι το παρόν νοµοσχέδιο καταστρατηγεί το Σύνταγµα.
Βάζει ταφόπλακα στα δάση, εξυπηρετεί επιχειρηµατικά συµφέ-
ροντα, περιέχει φωτογραφικές διατάξεις και δεν πρόκειται να
λύσει κανένα από τα χρονίζοντα προβλήµατα. 

Κυρίες και κύριοι της συγκυβέρνησης, δεν είναι λίγες οι φορές
που µέσα σε αυτήν την Αίθουσα εγκαλείτε τον ΣΥΡΙΖΑ για έλ-
λειψη πατριωτισµού. Πατρίδα, όµως, κύριοι, όπως µάθαµε από
τα παιδικά µας χρόνια, δεν είναι τα έσοδα και τα έξοδα του κρά-
τους, οι υποχρεώσεις προς δανειστές και εταίρους, οι επενδυτές
και οι επιχειρηµατίες. Πατρίδα είναι τα βουνά, η γη, τα δάση, ο
αιγιαλός, οι δηµόσιοι φόροι και πόροι και οι άνθρωποι που ζουν
εδώ. Όχι οι αριθµοί. Και εσείς µε όλα αυτά ταΐζετε τους δανει-
στές και τους φίλα προσκείµενους επενδυτές. 

Η κατ’ άρθρον συζήτηση ενός  νοµοσχεδίου  τόσο πυκνού,
όπου κάθε άρθρο έχει άπειρες παραγράφους  και σε κάθε πα-
ράγραφο εισάγονται δεκάδες ρυθµίσεις -πολλές απ’ αυτές φω-
τογραφικές- δεν είναι µόνο φωτογραφική, αλλά και πρακτικά
αδύνατη, αφού θα χρειαζόταν ώρες σε κάθε εισηγητή µόνο για
να τις περιγράψει, πόσω µάλλον για να τις σχολιάσει. Ταυτό-

χρονα αν και µε κάποιες διατάξεις θα µπορούσαµε να συµφωνή-
σουµε, το γενικότερο πλαίσιο και η φιλοσοφία του νοµοσχεδίου
κάνουν αυτή την επιλογή ανέφικτη. 

Θα αναφερθώ, λοιπόν, σε κάποια σηµεία του σχεδίου νόµου,
χωρίς να θεωρώ ότι πολλά άλλα δεν είναι το ίδιο επικίνδυνα για
το συµφέρον του κοινωνικού συνόλου, για τα δασικά οικοσυστή-
µατα και για τη δηµόσια περιουσία. 

Ισχυρίζεστε ότι θέλετε να διευθετήσετε προβλήµατα που αν-
τιµετωπίζουν πολίτες και κοινωνικές οµάδες, κτηνοτρόφοι, οικο-
δοµικοί συνεταιρισµοί και άλλα. Λέτε πως θέλετε να αναπτύξετε
τους φθίνοντες οικισµούς. Λέτε πως εξασφαλίζετε την προστα-
σία των δασικών οικοσυστηµάτων. Τίποτα απ’  όλα αυτά δεν κά-
νετε. Όλα αυτά είναι πρόσχηµα. Είναι η µάσκα, µε την οποία
προσπαθείτε να καλύψετε την πραγµατική σας πρόθεση. 

Ενδιαφέρεστε –λέτε- για την ελληνική κτηνοτροφία και στην
τροποποίηση του άρθρου 47Α του ν. 998/1979 επιτρέπετε τις
κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις εντός των δασών. Γενικά δεν
έχουµε αντίρρηση µε τις ρυθµίσεις. Μάλιστα, όταν γίνουµε κυ-
βέρνηση, θα στηρίξουµε την κτηνοτροφία και ειδικότερα την
εκτατική, που θεωρούµε µεγάλο πλεονέκτηµα της ελληνικής
αγροτικής οικονοµίας, αλλά όχι τη χρήση της ως άλλοθι για αλ-
λαγή χρήσης των δασών και των δασικών εκτάσεων. Δυστυχώς,
όµως, ούτε και αυτήν τη ρύθµιση µπορούµε να την ψηφίσουµε,
γιατί βρίσκεται εντός του απαράδεκτου άρθρου 36. 

Από την άλλη, όµως, προσπαθείτε να επιλύσετε το ιδιοκτη-
σιακό πρόβληµα των οικοδοµικών συνεταιρισµών, καθώς και λοι-
πών έργων και δραστηριοτήτων, παραχωρώντας δασικές εκτά-
σεις και δηµόσιες χορτολιβαδικές εκτάσεις. Δηλαδή ποιες εκτά-
σεις; 

Η συντριπτική πλειοψηφία των βοσκήσιµων γαιών, που θεω-
ρούνται επιλέξιµες για επιδότηση και σήµερα δηλώνονται στις
αιτήσεις ενιαίας ενίσχυσης, είναι εν δυνάµει ανταλλάξιµες και
άρα αφαιρούνται από τη χρήση των κτηνοτρόφων. Έτσι στηρί-
ζεται η κτηνοτροφία; 

Ας πάµε στο περιβαλλοντικό ισοζύγιο. Όταν διάβασα για το
περιβαλλοντικό ισοζύγιο στο νοµοσχέδιο, κατευθείαν θυµήθηκα
τον κ. Πάχτα. Ήταν ο πρώτος που είχε την έµπνευση το 2011.
Προσπαθώντας να πείσει τους κατοίκους του Δήµου Αριστοτέλη
να δεχτούν την καταστροφή του δάσους των Σκουριών είπε ότι
όσες οξιές υλοτοµηθούν στις Σκουριές τόσες θα φυτέψουµε
στην Πελοπόννησο. Οξιές στην Πελοπόννησο!

Τέτοια ευτράπελα και αντιεπιστηµονικά άκουσα πολλά χθες σε
αυτήν την Αίθουσα. Παραδείγµατος χάριν, άκουσα ότι ο επενδυ-
τής που θα κάνει χρήση του περιβαλλοντικού ισοζυγίου θα πα-
ραδώσει δάσος τριών ετών. Όχι, κύριοι! Δεν θα παραδώσει
δάσος, αλλά φυτεία! Το δάσος είναι φυσικό οικοσύστηµα, ιδιαί-
τερα πολύπλοκο και αναπτύσσεται µε φυσικές διεργασίες σε
χρονική κλίµακα δεκαετιών. 

Άκουσα ακόµη ότι τα πουρνάρια δεν είναι δάσος και ότι η µόνη
τους αξία είναι ως τροφή για τα γίδια. Τα πουρνάρια, κύριοι, εν-
τάσσονται στα δάση των αείφυλλων πλατύφυλλων, που είναι φυ-
τικές διαπλάσεις της µεσογειακής ζώνης µε εξαιρετικά πολύτιµη
οικολογική αξία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό το νοµοθέτηµα καµµία
σχέση δεν έχει µε δηµόσιο συµφέρον και διευθέτηση νοµικών
αστοχιών προς όφελος των πολιτών, αλλά µε κλείσιµο λογαρια-
σµών µε συγκεκριµένα επιχειρηµατικά συµφέροντα. 

Έχουµε επανειληµµένα τονίσει ότι το νοµοσχέδιο περιλαµβά-
νει πολλές φωτογραφικές διατάξεις, που εξυπηρετούν ιδιωτικά
συµφέροντα και διευκολύνουν συγκεκριµένους επενδυτές. 

Η πιο εξόφθαλµη περίπτωση είναι αυτή της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥ-
ΣΟΣ» ή καλύτερα της καναδικής «ELDORADO GOLD», της εται-
ρείας στην οποία έχουν ουσιαστικά χαριστεί δηµόσια γη και
µεταλλευτικά δικαιώµατα για την υλοποίηση µιας επένδυσης
που, πέρα από καταστροφική για το περιβάλλον και την τοπική
οικονοµία, δεν έχει να προσφέρει τίποτα στην εθνική οικονοµία.

Η «ELDORADO GOLD», λοιπόν, αντιµετωπίζει σειρά νοµικών
εµποδίων για την κατασκευή του εργοστασίου εµπλουτισµού
στις Σκουριές. Αλλά αυτό δεν την πτοεί. Γνώριζε εδώ και καιρό,
σύµφωνα µε δηλώσεις στελέχους της, ότι θα υπάρξει νοµοθετική
ρύθµιση που θα νοµιµοποιήσει τις παρανοµίες της και θα της
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λύσει τα χέρια. Και πράγµατι, µε το άρθρο 6, παράγραφος β’,
του αρχικού νοµοσχεδίου και το άρθρο 8 της τροπολογίας 1634
οι επιταγές του επενδυτή υλοποιούνται. Είναι ντροπή για κάθε
εκπρόσωπο του ελληνικού λαού σε αυτή την Αίθουσα να γνωρί-
ζουν οι εταιρείες πριν από το Κοινοβούλιο τις διατάξεις του νό-
µου. Σε τρεις, λοιπόν, γραµµές νοµιµοποιείτε την κάθε παρανο-
µία της καναδικής «ELDORADO GOLD» και αίρετε κάθε νοµικό
εµπόδιο στο καταστροφικό της έργο. 

Έτσι νοµοθετείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, βάσει των συµφε-
ρόντων µιας εταιρείας, που καµµία σχέση δεν έχει µε το δηµόσιο
συµφέρον; Μιας εταιρείας που χλευάζει τις υπηρεσίες του ελλη-
νικού δηµοσίου και αυθαιρετεί προκλητικά; 

Αυτήν τη στιγµή που µιλάµε οι κάτοικοι της Χαλκιδικής βρί-
σκονται στις Σκουριές, εκεί που, όπως παραδέχεστε κι εσείς µε
τις τροπολογίες που καταθέσατε, οργιάζει η παρανοµία και η αυ-
θαιρεσία. Μέχρι να ψηφίσετε τη νέα νοµιµότητα, οι εργασίες της
«ELDORADO GOLD» είναι παράνοµες. Και η Αστυνοµία που σή-
µερα, όπως και τόσες άλλες φορές, είναι στραµµένη προς τους
διαµαρτυρόµενους κατοίκους θα έπρεπε να ασχολείται µε τους
παραβάτες του νόµου, που αυτή τη στιγµή φυλάσσει. 

Δείτε αυτή τη φωτογραφία, κύριε Υπουργέ, και όσοι από τους
συναδέλφους είναι µηχανικοί. Σε ποια χώρα του κόσµου θα χτι-
ζόταν αυτή η κατασκευή χωρίς οικοδοµική άδεια; Μήπως στην
Αργεντινή; 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη Ιγγλέζη καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογραφία, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κουνάτε το δάχτυλο στους κατοίκους της περιοχής που αντι-
δρούν και αγωνίζονται για τον τόπο τους, για τη ζωή τους, για το
µέλλον των παιδιών τους και τους µιλάτε για την εφαρµογή της
νοµιµότητας. Τους σέρνετε στα δικαστήρια και τους φυλακίζετε.
Για ποια νοµιµότητα µιλάτε; Αυτή που εσείς, χωρίς αιδώ, την κου-
ρελιάζετε στα πόδια του κάθε επενδυτή; Τι εµπιστοσύνη µπο-
ρούν να δείξουν οι κάτοικοι ότι θα εφαρµοστούν έστω κι αυτοί
οι έωλοι περιβαλλοντικοί όροι, όταν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί είναι
ανύπαρκτοι και οι εξόφθαλµες παρανοµίες της εταιρείας, που
καταγγέλλονται από τους κατοίκους, νοµιµοποιούνται αυτοστιγ-
µής από την Κυβέρνηση; 

Ναι, κύριοι της Κυβέρνησης, υπάρχει εγκληµατική οργάνωση
στις Σκουριές. Είναι η «ELDORADO GOLD». Κι εσείς είστε συ-
νεργοί της. 

Θα κλείσω την εισήγησή µου µε ένα απόσπασµα από το ψήφι-
σµα της λαϊκής συνέλευσης των πολιτών του Δήµου Αριστοτέλη
που έγινε στην Ιερισσό προχθές, στις 30 Ιουλίου, το οποίο και
καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη Ιγγλέζη, καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ψήφισµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Λένε, λοιπόν, οι κάτοικοι: «Σας ενηµερώνουµε ότι µια πολιτεία
που δηµιουργεί νοµολογία µε βάση τις ανάγκες και τις επιταγές
συγκεκριµένων ιδιωτών σε βάρος του κοινωνικού συνόλου δεν
µπορεί να χαρακτηρίζεται ευνοµούµενη, δίκαιη και πολιτισµένη.
Σας ενηµερώνουµε ότι βρίσκεστε στο ελληνικό Κοινοβούλιο ως
εντολοδόχοι των Ελλήνων πολιτών και όχι της τρόικας και των
«επενδυτών». Σας ενηµερώνουµε, τέλος, ότι το Σύνταγµα προ-
βλέπει το δικαίωµα και την υποχρέωση πολιτικής ανυπακοής. 

Σας καλούµε να σταθείτε στο ύψος των περιστάσεων και να
καταψηφίσετε το νοµοσχέδιο. Εµείς την Παρασκευή 1η Αυγού-
στου υπερασπιζόµενοι για άλλη µια φορά τον τόπο µας, τη ζωή
µας και το µέλλον των παιδιών µας, θα διαδηλώσουµε στο δάσος
των Σκουριών, απαιτώντας την άµεση απόσυρση ή καταψήφιση
του δασοκτόνου νοµοσχεδίου, το άµεσο σταµάτηµα των παρά-
νοµων και καταστροφικών δραστηριοτήτων της καναδικής «EL-
DORADO GOLD». 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς σας
ευχαριστούµε, κυρία συνάδελφε.

Ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος Γκόκας έχει τον

λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστούµε, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως αναδείχθηκε όλο αυτό τον

καιρό της συζήτησης και επεξεργασίας του νοµοσχεδίου για την
περιβαλλοντική αναβάθµιση και ιδιωτική πολεοδόµηση, βιώσιµη
ανάπτυξη οικισµών και ρυθµίσεις δασικής νοµοθεσίας, πραγµα-
τικά προωθούνται ρυθµίσεις που επιχειρούν να δώσουν λύσεις
και απαντήσεις σε υπαρκτά προβλήµατα. 

Υπάρχει µία συγκεκριµένη πραγµατικότητα µε πολλά αδιέξοδα
και χρόνια προβλήµατα, γι’ αυτό οφείλουµε, όπως επεσήµανα
και στη χθεσινή µου οµιλία, να συµφωνήσουµε πρώτα απ’ όλα
στην πολιτική αναγκαιότητα για την επίλυσή τους, δεδοµένου ότι
υπάρχει πολιτική βούληση. 

Έχουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, έχουµε σήµερα την κατ’
άρθρο συζήτησή του και πρέπει να δούµε πώς µπορούµε να το
βελτιώσουµε ακόµα περισσότερο. Εµείς αυτή την επιλογή
έχουµε κάνει και όχι την επιλογή της αδράνειας ή της συνεχούς
καταγγελίας χωρίς προτάσεις και χωρίς να δίνουµε λύσεις σε θέ-
µατα τα οποία «λιµνάζουν». Έτσι, λοιπόν, έγινε µία εποικοδοµη-
τική συζήτηση. Αυτό φάνηκε στην επιτροπή, φαίνεται και στην
Αίθουσα αυτή µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που γίνονται και
που πιστεύω ότι θα γίνουν και ως το τέλος της συζήτησης. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει σηµαντικές διατάξεις µε τις
οποίες αναδεικνύονται κατ’ αρχάς τα περιουσιακά δικαιώµατα
πολιτών, καθώς δίνεται προοπτική λύσης σ’ ένα σύνθετο πρό-
βληµα που ταλαιπωρεί εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες-µεριδι-
ούχους οικοδοµικών συνεταιρισµών. Δίνεται έµφαση στο περι-
βάλλον και στο περιβαλλοντικό όφελος των πολιτών µε προβλέ-
ψεις, ούτως ώστε να έχουµε διατήρηση ή και αύξηση του περι-
βαλλοντικού ισοζυγίου. Ενδυναµώνονται µικροί και εγκαταλε-
λειµµένοι οικισµοί και παρέχονται προοπτικές αναζωογόνησης
και αναθέρµανσης της οικονοµικής ζωής στην περιφέρεια. 

Στα άρθρα 1 έως 15 καθορίζεται το θεσµικό πλαίσιο στο οποίο
θα εντάσσονται περιοχές περιβαλλοντικής αναβάθµισης και ιδιω-
τικής πολεοδόµησης. Είναι σηµαντικό επίσης ότι ορίζονται δια-
δικασίες βάσει των οποίων κοινωφελείς χώροι θα αποδίδονται
στο ελληνικό δηµόσιο, ο τρόπος ολοκλήρωσης έργων υποδοµών
και η πιστοποίησή τους. 

Παράλληλα, είναι πολύ σοβαρή διαδικασία ο καθορισµός και
η καταγραφή των ζωνών υποδοχής ανταλλαγής εκτάσεων και
συγκέντρωσης δικαιωµάτων δόµησης όπου βέβαια η συνεργασία
µε την αυτοδιοίκηση θα πρέπει να είναι ουσιαστική. 

Όπως είπα και πριν, λύνονται χρόνια προβλήµατα των οικοδο-
µικών συνεταιρισµών που χωρίζονται σε δύο κατηγορίες, τους
προ του 1975 και τους µετά το 1975. Δεν θα αναφερθώ σε λε-
πτοµέρειες. Έχουν ειπωθεί όλα αναλυτικά για τις δυνατότητες
που προβλέπονται για κάθε µια κατηγορία ξεχωριστά. Αυτή είναι
µία πολύ σοβαρή παρέµβαση. Είναι πολύ σηµαντική και για τους
ανθρώπους αυτούς που είναι «όµηροι» εδώ και δεκαετίες, αλλά
και για το δηµόσιο το οποίο σε καµµία περίπτωση δεν βλάπτεται.
Δεν βλάπτεται το δηµόσιο συµφέρον. Το δηµόσιο αποκτά ίση
έως διπλάσια από τη δασική έκταση ή την έκταση του δάσους
που ενδεχοµένως χρειάζεται για να αξιοποιηθεί στο πλαίσιο του
25% του δικαιώµατος δόµησης αυτών των συµπολιτών µας ή, αν
χρειαστεί, και για κοινωφελείς ή κοινόχρηστους χώρους που επί-
σης θα πρέπει να δηµιουργήσουν. 

Άρα, λοιπόν, ό,τι αφαιρείται αποδίδεται στο ίσο έως διπλάσιο
στο δηµόσιο, είτε µε την υποχρέωση να δηµιουργήσουν αυτή την
έκταση είτε µε το να δώσουν τα χρήµατα στο κράτος, το οποίο
θα βρει κάποια άλλη έκταση πέραν της όµορης περιφέρειας για
να κάνει αντίστοιχη αποκατάσταση στο περιβαλλοντικό ισοζύγιο.
Κύριε Υπουργέ, στο πλαίσιο αυτό θα θέλαµε ίσως να δούµε µία
επανεξέταση του ποσοστού του 50% που προβλέπεται στο
άρθρο 7 που αποδίδεται στο ελληνικό δηµόσιο για την έγκριση
ειδικών περιοχών περιβαλλοντικής αναβάθµισης και ιδιωτικής πο-
λεοδόµησης.

Στα άρθρα 16 έως 24 έχουµε τις ρυθµίσεις µε τις οποίες θε-
σπίζονται τα ειδικά σχέδια περιβαλλοντικής αναβάθµισης και
ανάπτυξης, τα λεγόµενα ΕΣΠΕΡΑΑ. Καθορίζονται οι λεπτοµέ-
ρειες κατάρτισής τους και αφορούν βέβαια τους µικρούς, φθί-
νοντες ή εγκαταλελειµµένους οικισµούς. Αυτή είναι µία πολύ
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σοβαρή παρέµβαση. Στους οικισµούς που δηµιουργούνται επι-
τρέπεται µόνο δόµηση κατοικίας. Στους υπάρχοντες οικισµούς
επιτρέπονται οι χρήσεις που ήδη υπάρχουν και βέβαια όλο αυτό
αναµένεται να δηµιουργήσει µία νέα ενότητα, κάτι που, βεβαίως,
θα τονώσει την περιφέρεια και την ευρύτερη περιοχή στην οποία
αναπτύσσονται αυτοί οι οικισµοί.

Στο τρίτο κεφάλαιο γίνεται µια προσπάθεια επίλυσης προβλη-
µάτων της δασικής νοµοθεσίας. Προσδιορίζεται το πλαίσιο µέσα
στο οποίο θα επιτρέπονται οι δασικές επεµβάσεις είτε αυτές είναι
νέες είτε είναι υφιστάµενες και προβλέπονται ήδη από τη νοµο-
θεσία µας, όπως πρώτη φορά προσδιορίστηκαν ενιαία το 1979
µε τον ν. 998. Όπως έχουµε διατυπώσει πολλές φορές και ο ίδιος
ο κύριος Υπουργός το έχει αναγνωρίσει, οι δασικές διατάξεις
που συζητάµε δεν είναι η ολοκληρωµένη παρέµβαση που όλοι
θα επιθυµούσαµε, µε τις γνωστές εκκρεµότητες που υπάρχουν,
όπως Κτηµατολόγιο, δασικοί χάρτες ή ορισµοί. 

Το συγκεκριµένο κεφάλαιο είναι ένα κεφάλαιο που προκαλεί
αντιδράσεις και συζητήσεις. Παρ’ όλα αυτά, επιλύονται δυσερ-
µηνείες, συµπληρώνονται κενά της νοµοθεσίας και βελτιώνεται
το υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο. Επίσης, επιχειρείται να δοθεί
ώθηση στην πρωτογενή και δευτερογενή παραγωγή δασικών και
αγροτικών προϊόντων. Επιλύονται προβλήµατα αναδασµών και
χρήσεων γης σε παλιές εκχερσωµένες κι εγκαταλελειµµένες
πρώην αγροτικές εκτάσεις, τώρα δασικές. Αυστηροποιούνται,
παράλληλα, οι ποινές και οι παραβάσεις της δασικής νοµοθεσίας
και απλοποιούνται οι διαδικασίες κατεδάφισης αυθαιρέτων σε
δάση και δασικές εκτάσεις. 

Επειδή οι κριτικές και οι ενστάσεις είναι πολλές στο δηµόσιο
διάλογο, από την πλευρά µας ξεκαθαρίζουµε για µια ακόµη φορά
ότι δεν δεχόµαστε εκπτώσεις σε θέµατα προστασίας των δασών
και πρέπει ως το τέλος της συζήτησης του νοµοσχεδίου να αντι-
µετωπίσουµε, να διορθώσουµε ή να προσθέσουµε διατυπώσεις
που απαιτούνται για να αντιµετωπίσουν κάθε τέτοιο ενδεχόµενο.
Δεν αποκλείουµε δραστηριότητες -το αναλύσαµε χθες στην οµι-
λία επί της αρχής- µέσα όµως από συγκεκριµένες προβλέψεις
και διασφαλισµένους ελέγχους υπέρ του δηµοσίου συµφέρον-
τος. 

Θα ήθελα να αναφερθώ σε κάποια επιµέρους ζητήµατα πριν
κλείσω την οµιλία µου. Αναφέρθηκε από πολλούς ότι υπάρχει ο
κίνδυνος να οδηγηθούµε σε κατάτµηση δάσους. Από την πλευρά
του κυρίου Υπουργού, υπάρχει η διαβεβαίωση ότι αυτό δεν συµ-
βαίνει. Σε κάθε περίπτωση κι εδώ πρέπει να ενισχύσουµε διατυ-
πώσεις, όπως στην περίπτωση των σύνθετων τουριστικών κατα-
λυµάτων εντός ιδιωτικών –πάντως- δασών και δασικών εκτάσεων,
όπου πρέπει να θωρακιστεί η σχετική νοµοθέτηση σε σχέση µε
το ενδεχόµενο δηµιουργίας συνθηκών κατάτµησης µέσα από την
πρόβλεψη της µη ύπαρξης δυνατότητας παραχώρησης τµηµά-
των αυτών των εγκαταστάσεων.

Ως προς τις επιτρεπτές επεµβάσεις, οι περισσότερες όπως εί-
παµε προβλέπονται και συγκεντρώνονται σε ένα ενιαίο κείµενο.
Αναφορικά µε τις νέες επεµβάσεις, αυτές είναι λίγες, όπως είναι
η εγκατάσταση µόνιµων κτηνοτροφικών µονάδων. Αυτό είναι
αναγκαίο να γίνει µε οργανωµένο και προσεγµένο τρόπο εναρ-
µονισµένο µε τις κοινοτικές οδηγίες. Αλλά, παραδείγµατος χάριν,
δεν θα έπρεπε να συµπληρωθούν δραστηριότητες που αφορούν
µεταποίηση προϊόντων του πρωτογενή τοµέα και δεν είχαν προ-
βλεφθεί µε τον ν. 998/79 ή ο λόγος που γίνεται για τις δεξαµενές
καυσίµων που προβλέπονται τώρα δεν θα πρέπει να συνδεθεί µε
την προηγούµενη νοµοθεσία που προέβλεπε διυλιστήρια σε
δάση ή δασικές εκτάσεις; 

Άρα, λοιπόν, πρέπει να τα δούµε συνολικά και προσεκτικά και
βεβαίως σε κάθε περίπτωση να προβλέψουµε τη διατήρηση του
χαρακτήρα αυτών των περιοχών και οι επεµβάσεις να γίνονται
πάντα µε αυστηρό έλεγχο. 

Τα ποσοστά της επέµβασης στις ξενοδοχειακές εγκαταστά-
σεις, όπως τώρα δηµιουργούνται, µειώνονται πάρα πολύ. Χαρα-
κτηριστικά, για µια έκταση δέκα χιλιάδων στρεµµάτων η µείωση
αυτή είναι κατά τα 2/3 σχεδόν, σε σχέση µε την προηγούµενη δυ-
νατότητα. 

Μιλήσαµε για την αύξηση της δυνατότητας της ενίσχυσης της
χρηµατοδότησης δράσεων από το Πράσινο Ταµείο. Αναφερθή-

καµε στα προβλήµατα ελλείψεων προσωπικού που θα πρέπει να
καλυφθούν για να ανταποκριθούν στο έργο των σχεδιασµών που
κάνουµε. Είµαστε ικανοποιηµένοι για την προσθήκη της πρόβλε-
ψης που είχαµε ζητήσει, ώστε να συνεχιστεί η δυνατότητα ενη-
µέρωσης του κοινού και µέσω του τοπικού Τύπου. Έχουµε
αναφερθεί -και στη συζήτηση στην επιτροπή- κι έχουµε δώσει
προτάσεις που αφορούν γεωργικά καλλιεργούµενες και χορτο-
λιβαδικές εκτάσεις που περικλείονται από δάση και δασικές εκτά-
σεις, όπως και για οικιστική αξιοποίηση ιδιωτικών χορτολιβα-
δικών και βραχωδών εκτάσεων υπό προϋποθέσεις (άρθρα 32
έως 36). Τέτοιες εκτάσεις έχουµε πάρα πολλές στην περιφέρεια
και στην πατρίδα µου στην Ήπειρο και δεν πρέπει να αποκλειστεί
η αξιοποίησή τους. 

Επίσης, στο άρθρο 36 αναφέρεται η απαγόρευση εγκαταστά-
σεων σε δάση και αναδασωτέες εκτάσεις.

Θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να λύσουµε κάποια στιγµή το πρό-
βληµα σε σχέση µε τις αναδασωτέες περιοχές κατά την περί-
πτωση που προέκυψαν από καταστροφή και εφόσον και µόνο
είχαν συγκεκριµένο χαρακτηρισµό «δάσος» ή «δασική έκταση»
πριν την καταστροφή για να υπάρξει µια τελική ανάλογη για κάθε
περίπτωση αντιµετώπιση.

Επίσης, στο άρθρο 36 υπάρχουν διατάξεις για αγρούς που
διασώθηκαν µεταγενέστερα και θα πρέπει αυτές οι διατάξεις να
ισχύουν και για χορτολιβαδικές εκτάσεις. 

Ακόµη, ως προς τις αγροτικές και χορτολιβαδικές εκτάσεις µε
τα στοιχεία των φωτογραφιών του ’45, του ’60 που άλλαξαν µορ-
φή θα πρέπει ό,τι προβλέπεται για τις αγροτικές να δούµε αντί-
στοιχη διατύπωση και γι’ αυτές τις χορτολιβαδικές εκτάσεις.
Υπάρχουν θέµατα που είναι είτε κληρονοµικά είτε έχουν να κά-
νουν µε τη χρήση τους. Αναφέρονται όλα αυτά στα άρθρα 37
έως 39 και 43.

Τέλος, πρέπει να µας δώσετε κάποιες διευκρινίσεις για τη διά-
ταξη του άρθρου 49 στην παράγραφο 5, για τα δάση και οι δα-
σικές εκτάσεις που επιτρέπεται να συµπεριλαµβάνονται στις
τουριστικές εγκαταστάσεις πώς υπολογίζονται στην επιφάνεια
του γηπέδου και για την αξιοποίησή του. Πρέπει να µας δοθεί
µια διευκρίνιση γι’ αυτήν τη διάταξη, γιατί υπάρχουν πάρα πολλοί
προβληµατισµοί.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αφήσω την τρο-
πολογία που είχαµε αναφέρει και χθες για την κωδικοποίηση της
δασικής νοµοθεσίας και το εθνικό στρατηγικό σχέδιο δασοπο-
νίας, την οποία καταθέτουµε και για την οποία θα µιλήσω στη
δευτερολογία µου. 

Καταλήγω λέγοντας ότι πέρα από όσα σηµεία θίξαµε και τα
ζητήµατα που παραµένουν ανοικτά και θα µας επέτρεπαν όντως
να έχουµε µια πιο ολοκληρωµένη νοµοθετική προσέγγιση, θεω-
ρούµε θετικές αυτές τις διατάξεις στο σύνολό τους και ψηφί-
ζουµε αυτόν τον νόµο και επί των άρθρων.

Έχουµε επανειληµµένα πει ότι εκείνο που έχει σηµασία για
εµάς είναι να στηρίξουµε νοµοθετικές ρυθµίσεις που αντιµετω-
πίζουν άµεσα υπαρκτά προβλήµατα χωρίς να καταφεύγουµε στη
λογική της αναβολής για το µέλλον, όταν και όποτε υπάρξουν
ιδανικές συνθήκες, να συµβάλλουµε µε ουσιαστικό και εποικο-
δοµητικό τρόπο µέσα από διάλογο για το καλύτερο δυνατό απο-
τέλεσµα δίνοντας ρεαλιστικές λύσεις και απαντήσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

κι εµείς, κύριε συνάδελφε.
Ο κ. Κωνσταντίνος Δαµαβολίτης, ειδικός αγορητής των Ανε-

ξάρτητων Ελλήνων έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΑΜΑΒΟΛΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Οι θεωρητικοί φόβοι που εξέφρασα και στις επιτροπές για το

καλοπροαίρετο του κυρίου Υπουργού έρχονται να επιβεβαι-
ωθούν µε την εξέλιξη των πραγµάτων που συµβαίνουν αυτή τη
στιγµή παράλληλα σε άλλα νοµοσχέδια. 

Κύριε Υπουργέ, εµένα µε έχετε πείσει. Για εσάς είµαι σίγου-
ρος. Δεν είµαι σίγουρος, όµως, για τον µηχανικό που είναι πάνω
από εσάς. Αυτήν τη στιγµή στο πολυνοµοσχέδιο, το οποίο έρχε-
ται, υπάρχει µια προσθήκη που λέει ότι αίρονται όλες οι ασφαλι-
στικές δικλίδες και οι απαγορεύσεις για τη διαχείριση, τη συναλ-
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λαγή και την αγοροπωλησία που έχει να κάνει µε το ΤΑΙΠΕΔ σε
ευρωπαϊκό επίπεδο. Πώς µπορώ να έχω εγώ εµπιστοσύνη στο
καλοπροαίρετο και την αγωνία που δείχνει ο Υπουργός, όταν στο
πιο πάνω επίπεδο υπάρχει αυτό το «νυστέρι», το οποίο χαράσσει
τα πάντα, που λέγεται ΤΑΙΠΕΔ; 

Τώρα έχουµε εδώ κάποια άρθρα στα οποία διαφωνούµε, που
είναι λίγα. Όµως, όπως είπα και εχθές, όταν πάµε να επιθεωρή-
σουµε µια ναυαρχίδα και τα βρούµε όλα σωστά, αλλά στα αµπά-
ρια βρούµε ένα ρήγµα, µπορούµε να υπογράψουµε, µπορούµε
να δώσουµε την έγκριση για να αποπλεύσει; 

Το ίδιο συµβαίνει και στο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, για τα
θέµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε την εξόρυξη, που εκεί µπαί-
νει το θέµα της «ELDORADO GOLD», που το φοβόµαστε πάρα
πολύ. Στις προθέσεις τις δικές σας δεν έχουµε ενστάσεις, όµως
αυτή τη στιγµή η ιστορία δείχνει άλλα. Αυτή τη στιγµή τα έργα
στη Χαλκιδική διενεργούνται. Τα παιδιά πίνουν κυάνιο και αρσε-
νικό. Υποψήφια για αυτό το σηµείο είναι η περιοχή των Πετρωτών
στην Κοµοτηνή.

Το άλλο που θέλω να τονίσω είναι ότι εγώ δεν είµαι ειδικός.
Προσπαθώ, όµως, να διακρίνω µε τα µάτια της γνώσης που έχει
ένας ειδικός. Είπα ότι στην ακρόαση φορέων οι περισσότεροι
φορείς ήταν αρνητικοί. Εκτός από τον εκπρόσωπο των µηχανι-
κών, όλοι οι υπόλοιποι είχαν ενστάσεις και οι περιβαλλοντικές
οργανώσεις. 

Σήµερα µου ήρθε µία άλλη ένσταση από το Σύλλογο Ελλήνων
Πολεοδόµων και Χωροτακτών. Δεν µεταφέρει αυτός ο εκπρόσω-
πος, αυτού του συλλόγου τον παλµό µίας οµάδας ανθρώπων που
είναι ειδικοί; Η έκθεση που έχει κάνει εδώ, οι απόψεις αυτού του
συλλόγου, είναι καταπέλτης. Το καταθέτω στη Βουλή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Δαµαβολίτης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Έρχοµαι στο θέµα των οικοδοµικών συνεταιρισµών. Κύριε
Υπουργέ, ο νοµοθέτης την ώρα που νοµοθετεί πρέπει να αισθά-
νεται ότι φοράει το ένδυµα του ιατρού και κρατάει νυστέρι. Μία
λάθος κίνηση κι έκοψε νεύρο, περάσαµε σε αναπηρία. Δύο
λάθος κινήσεις κι έχουµε θάνατο. Από το «νυστέρι», το οποίο
κρατάτε εσείς, που λέγεται «νοµοθέτηµα», αυτήν τη στιγµή κρέ-
µεται η αγωνία τόσων ανθρώπων που τους ακούσαµε κιόλας, που
είναι τρίτης γενιάς. Θυµάστε µε τους οικοδοµικούς συνεταιρι-
σµούς. Έχουµε τώρα ανθρώπους ενενήντα ετών και περιµένουν
να ακούσουν κάτι, να δουν αν θα κάνουµε κάτι. Από την αρχή,
από την πρώτη επιτροπή, είπα ότι συµφωνώ απόλυτα µε το θέµα
και το τόλµηµα που κάνατε µε τους οικοδοµικούς συνεταιρι-
σµούς. Τελειώστε το. 

Αυτή τη στιγµή µη χαντακώσουµε τους µικρούς συνεταιρι-
σµούς. Το τονίζω ξανά. Στις εκτάσεις που έχουµε από εκατό έως
πεντακόσια στρέµµατα που είναι µικροί συνεταιρισµοί, να δί-
νουµε το 30% σύνολο. Δεν µένει χώρος και για το δηµόσιο και
για τους ΟΤΑ. Στους συνεταιρισµούς τους µεσαίους που είναι
πεντακόσια µε χίλια στρέµµατα να δίνουµε το 40% και στους µε-
γάλους συνεταιρισµούς που ξεκινάνε από χίλια πεντακόσια
στρέµµατα και πάνω να µπει η δικλίδα να δίνουµε το 50%, στο
σύνολο. 

Αυτό δεν το λέω εγώ. Αυτό µου το εξέφρασαν όλοι αυτοί οι
άνθρωποι που ήρθαν και τους ακούσαµε, που έχουν την αγωνία
για το τι θα γίνει. Δεν υπάρχει πιο σκληρό κράτος από την Ελ-
λάδα, που να συµπεριφέρεται έτσι στον πολίτη. 

Έρχοµαι σε αυτούς που έχουν τους συνεταιρισµούς του ’75.
Με την έγκριση του κράτους, πήγαν, έκαναν τις αγορές, πήραν
τα διαπιστευτήρια, µετά αλλάζει το Σύνταγµα και τους λένε ότι η
περιοχή είναι δασική. Και από το ’75 µέχρι σήµερα πέθαναν οι
πρώτοι, οι δεύτεροι γέρασαν, περιµένουν από τα παιδιά.

Προχωρώ επί των άρθρων. Πρέπει να σας πω ότι στα άρθρα
που καταψηφίζουµε, η άρνησή µας δεν είναι αντανακλαστική.
Είναι κατόπιν ωρίµου σκέψεως, κατόπιν κρίσεως, κατόπιν συναι-
σθηµατικής κρίσεως για το θέµα και µετά αντιδρούµε. 

Χθές είχαµε τις ιχθυοκαλλιέργειες. Το υπερψηφίσαµε. Δεν
έχουµε αντιπολιτευτικό κλισέ να πούµε «δεν το ψηφίζουµε, γιατί
το κάνετε εσείς». Είναι σωστό; Είναι ωφέλιµο για την πατρίδα

µας; Το ψηφίζουµε µε κάθε κόστος. 
Καταψηφίζουµε, λοιπόν, το άρθρο 4, γιατί απαλείφεται ο προ-

καταρκτικός προσδιορισµός των περιβαλλοντικών επιπτώσεων. 
Έρχοµαι στο άρθρο 32 που είναι το επίµαχο, όπου αποχαρα-

κτηρίζονται οι χορτολιβαδικές εκτάσεις από προστατευόµενες
µε συνοπτικές διαδικασίες. Επ’ αυτού είπα και στην επί της
αρχής οµιλία µου ότι ανοίγει ο δρόµος για τους καταπατητές. 

Στο άρθρο 33 αλλάζει η ιεράρχηση στην επιτροπή. Έχουµε
πρώτο τον δικαστικό, µετά τον δικηγόρο, µετά τον δασολόγο και
τέλος τον γεωπόνο. Αυτό το οποίο µου κατέθεσαν οι άνθρωποι
από τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς, ήταν ότι ο δασάρχης σε
πολλές περιπτώσεις, επειδή µονοπωλεί στην εξουσία και τις απο-
φάσεις, τους ταλαιπωρεί πάρα πολύ. Όταν, λοιπόν, εδώ βγάζετε
τη σειρά της ιεράρχησης, µπορεί ο δασάρχης πάλι να γίνει ο ηγε-
µόνας, ο οποίος θα διαµορφώνει τα πάντα. 

Στη διαδικασία χαρακτηρισµού του άρθρου 34, έχουµε στην
παράγραφο 4 σιωπηρή απόρριψη ενστάσεων για τον αποχαρα-
κτηρισµό δασικών εκτάσεων, ενώ η παράγραφος 6 συνεχίζει ως
εξής: «Ο αποχαρακτηρισµός αυτός καθίσταται οριστικός και αµε-
τάκλητος».

Συζητούσα µε τον συνάδελφο πριν, ο οποίος µου είπε: «Σωστό
είναι αυτό. Τα πουρνάρια και οι µικροί θάµνοι τι σχέση έχουν;».
Όµως, µόνο και µόνο ο τύπος µε τον οποίο διατυπώνεται δηµι-
ουργεί υποψίες. «Σιωπηρή απόρριψη ενστάσεων»; Πώς µπορεί
αυτό το πράγµα να το ψηφίσει ένας άνθρωπος; 

Στο άρθρο 35 εντοπίζεται η ανάκληση στην τροποποίηση της
αναδάσωσης. 

Το άρθρο 36 φέρνει θέµα για τη χάραξη δρόµων, που έχουν
να κάνουν µε τις υποδοµές, µε την εθνική άµυνα, που είναι στρα-
τηγικής σηµασίας για λόγους εθνικής σηµασίας και παράλληλα
µιλάει για συνοδές εγκαταστάσεις, για εκµετάλλευση ορυκτών,
για εγκαταστάσεις τουριστικών σύνθετων καταλυµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει του κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητώ την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε. 
Στο άρθρο 51 είναι αυτή η διάταξη που από το άρθρο 45 ως

το 61 αλλάζει τον ν. 998/1979, που λέει ότι πρέπει να επιτρέπον-
ται οι βιοµηχανικές εγκαταστάσεις και η αποθήκευση πετρελαι-
οειδών. Και σε αυτό καταθέσαµε τροπολογία. Αλλιώς είναι αυτό
το πράγµα, έστω όπως το δίνετε, να γίνεται σε µια ιδιωτική
έκταση δασική. Φέραµε και παράδειγµα ότι στα τριάντα τρείς χι-
λιάδες στρέµµατα το να κάνεις χίλια πεντακόσια στρέµµατα βιο-
µηχανία δεν φαίνεται καθόλου, δεν χαλάει την αισθητική του
τοπίου και διαµορφώνει και το πλαίσιο διαστάσεως που θα οικο-
δοµηθεί στο να µη χαλάσει το εύρος. 

Τα άρθρα 52 και 53 έχουν να κάνουν µε τις εγκαταστάσεις των
ΑΠΕ, για τις οποίες από την αρχή δηλώσαµε να κάνετε ΑΟΖ. Τι
λείπει; Μην µπαίνετε στον µικρόκοσµο. Να σηκώσουµε το κεφάλι
να δούµε πού πραγµατικά θα έχουµε προσέλκυση επενδυτών. 

Είπαµε ότι υπάρχουν γεννήτριες µε εκατόν σαράντα επτά
µέτρα φτερό, που κινούνται µε 11 Μποφόρ, κάτι που είναι πολύ
σηµαντικό. Γιατί να µπαίνει, από τη στιγµή που έχουν και το πρό-
βληµα των καλλιεργήσιµων εκτάσεων, κάτι στο οποίο είµαστε
κατά; 

Όσον αφορά το άρθρο 40, είµαστε κατά, γιατί γίνεται βάσει
του άρθρου 36, που είναι όλο το ίδιο. Αφαιρέθηκαν οι ποινές. 

Στο άρθρο 44 υπάρχει προσθήκη να γίνουν κέντρα κράτησης
λαθροµεταναστών στις δασικές εκτάσεις. Και σε αυτό το άρθρο
εµείς είµαστε κατά. 

Το άρθρο 49 αφορά τους βοσκότοπους. 
Όσον αφορά το άρθρο 51, ενδεικτικά θα αναφερθώ στην πα-

ράγραφο 11, όπου γίνεται αναφορά σε εγκαταστάσεις επεξερ-
γασίας λατοµείων, που είναι αυτά τα οποία προανέφερα. 

Το άρθρο 52 εξουσιοδοτεί το δασάρχη να δίνει την άδεια για
έρευνες. Μου εξηγήσατε επιµέρους λεπτοµέρειες γι’ αυτό σε
κατ’ ιδίαν συζήτηση που είχαµε, όµως γραµµατικώς µε δυσκο-
λεύει πάρα πολύ. 

Όλα τα υπόλοιπα τα βρίσκουµε καλά, για να µη λέµε µόνο τα
κακά και να µη φανεί ότι είµαστε ενάντια ασυνείδητα. Έχουµε
συνείδηση στα θέµατα στα οποία είµαστε εναντία. 

Καταψηφίζουµε τα άρθρα τα οποία προανέφερα και υπερψη-
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φίζουµε τα υπόλοιπα. Έχει καλά πράγµατα το νοµοσχέδιο, όµως
γι’ αυτά τα βασικά κάποια στιγµή µπορεί να µας κρίνει η ιστορία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-
ριστούµε. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Κου-
κούτσης. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αυτές τις ηµέρες βλέπουµε ένα έργο να παίζεται στην ελλη-

νική Βουλή. Είδαµε κοκοροµαχίες και φαιδρότητες µε θέµα τη
χρεοκοπία της Αργεντινής. Ίσως θα πρέπει να είµαστε λίγο πιο
συγκρατηµένοι όλοι µας και να συµπεριφερόµαστε συγκροτη-
µένα και σχεδιασµένα. 

Όπως παρακολουθήσαµε τις τελευταίες ηµέρες, στην Αργεν-
τινή, υπάρχει λαϊκή υποστήριξη. Είναι κάποια πράγµατα που θα
τα δούµε εν καιρώ.

Πρέπει επίσης να οµολογήσω, όσο κι αν µε πικραίνει, ότι πάλι
αυτές τις ηµέρες, το τελευταίο διάστηµα, ένιωσα µεγάλη πίκρα
και µεγάλη συµπόνοια για τον παλαιστινιακό λαό, αλλά ταυτό-
χρονα και ζήλια, συγκρίνοντας τις αντιδράσεις αυτού του λαού
µε τις εκατόµβες θυµάτων να γυρίζουν και να λένε «δεν κάνουµε
πίσω ούτε εκατοστό».

Και συγκρίνω αντιδράσεις δικές µας -που πρέπει να τις λέµε,
όσο και αν πονάνε- του στυλ «θα πάρουµε πίσω την Κύπρο µας
µε τον ΟΗΕ», «εκεί είναι τα σπίτια µας χαµένα και κάποια µέρα
θα φροντίσουµε να τα πάρουµε ξανά πίσω µέσω ειρηνευτικής
διαδικασίας», «ε, τώρα µην πάθουµε και ζηµιά και στείλουµε τα
παιδιά µας και σκοτωθούν για κάτι παλιονησιά» που έλεγαν οι
πατεράδες µας όχι προ πολλού, τα τελευταία χρόνια. Και συγ-
κρίνεις και λες πόσο µεγάλη είναι η διαφορά ήθους και ύφους.
Δυστυχώς! 

Από την άλλη, χθες ο εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ δήλωσε ότι
υπάρχει κενό δικαιοσύνης λόγω της απόφασης στη Μανωλάδα.
Τώρα το καταλάβατε, κύριοι, ότι υπάρχει κενό δικαιοσύνης; Ένα
χρόνο το λέµε, αλλά το λένε «οι φασίστες, οι παλιοναζί, οι αλή-
τες». Και δήλωσε κιόλας ότι επιθυµούµε να αποκτήσουνε κάποτε
σε αυτήν τη χώρα τα πλήρη δικαιώµατά τους οι ξένοι λαθροµε-
τανάστες. Ε, αυτή είναι η διαφορά µας, ότι εµείς θέλουµε πλήρη
δικαιώµατα για τους Έλληνες εργάτες! 

Πριν σχολιάσω το σηµερινό νοµοσχέδιο, ας µου επιτρέψει το
Προεδρείο να κάνω ένα σύντοµο σχόλιο για ένα νοµοσχέδιο που
κατέθεσε χθες η Κυβέρνηση και αφορά τη χρηµατοδότηση των
κοµµάτων. Ανάµεσα στα άλλα, προβλέπει και τη µείωση της χρη-
µατοδότησης των κοµµάτων κατά 50%. 

Θα πω απλά ότι εµείς τις πρώτες δέκα µέρες που µπήκαµε στη
Βουλή ως κόµµα, µε τη στήριξη µισού εκατοµµυρίου Ελλήνων
καταθέσαµε σχέδιο νόµου, που µιλούσε για µείωση της κρατικής
χρηµατοδότησης κατά 80% και αυτό γιατί η ολική κατάργηση θα
ήταν αντίθετη στο Σύνταγµα, µε βάση την επικρατούσα άποψη.
Τότε η Κυβέρνηση έβαλε τη συγκεκριµένη πρόταση νόµου της
Χρυσής Αυγής σε ένα συρτάρι και εκεί την κρατάει µέχρι σή-
µερα, µε τη φαιδρή δικαιολογία ότι αν δεν χρηµατοδοτούνται
αδρά από το κράτος τα κόµµατα, θα στραφούν στους επιχειρη-
µατίες, ενώ τώρα δεν στρέφονται. 

Σε µια χώρα των δύο εκατοµµυρίων ανέργων και µε κατώτατο
µισθό στα 400 ευρώ είναι προκλητικό χρεωµένα κόµµατα να µοι-
ράζονται 50 και 60 εκατοµµύρια από τον ιδρώτα του ελληνικού
λαού. Από την άλλη, όµως, τώρα δεν συντρέχουν εκείνοι οι λόγοι,
για να στραφούν τα κόµµατα στους ιδιώτες και να είναι εξαρτώ-
µενα; Είναι αποσπασµατικές κινήσεις που θέλουν να εξωραΐσουν
το πρόσωπο της συγκυβέρνησης. Είναι όµως αργά. Πράγµατι,
πρέπει να µειωθεί, αλλά όχι 50%. Πρέπει να µειωθεί πολύ παρα-
πάνω.

Ας µην ξεχνούµε και κάτι άλλο. Το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρα-
τία χρωστάνε πάνω από 300.000.000 στον ελληνικό λαό:
250.000.000 στις τράπεζες και µετά έχουµε ΙΚΑ, ΔΕΗ, «ΣΙΚΑ»,
«ΜΙΚΑ» και πάει λέγοντας. Ούτε να διανοηθούν τα χρεοκοπηµένα
αυτά κόµµατα –οικονοµικά και πολιτικά- να σκίσουν τα χρέη τους,
να αλλάξουν ΑΦΜ, να αλλάξουν όνοµα και να γλιτώσουν τα χρέη
τους! Ούτε να διανοηθούν να τα φορτώσουν στην πλάτη του ελ-

ληνικού λαού για άλλη µια φορά! 
Η µειοψηφική Κυβέρνηση, λοιπόν, µε µεθόδους δήθεν δηµο-

κρατικές, αλλά που απορρέουν ουσιαστικά µε την εκβιαστική επί-
κληση µνηµονιακών υποχρεώσεων, έχοντας κλείσει άρον-άρον
τη Βουλή, εισάγει στα Θερινά Τµήµατα πλήθος καταστροφικών
νοµοσχεδίων υποθήκευσης του µέλλοντος της χώρας, του λαού
της και του φυσικού της περιβάλλοντος, προκειµένου να εξυπη-
ρετήσει τα µεγάλα ελληνικά και διεθνή επιχειρηµατικά συµφέ-
ροντα. 

Στο πλαίσιο µιας ιδιαίτερα κερδοφόρας ανάπτυξης για τους
λίγους, γκρεµίζετε συθέµελα το όποιο προστατευτικό καθεστώς
υπήρχε µέχρι πριν από λίγα χρόνια για τα δάση και τα χερσαία
φυσικά µας οικοσυστήµατα καταστρατηγώντας για άλλη µια
φορά το Σύνταγµα. Αντιµετωπίζοντάς τα ως δωρεάν οικόπεδα
προς εκµετάλλευση από τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµί-
λους που δραστηριοποιούνται στους τοµείς του τουρισµού και
του real estate κατά πρώτο λόγο και στους τοµείς της ενέργειας
και των εξορύξεων η προστασία των δασών γίνεται ελαστική ως
επικίνδυνη για τη διατήρησή τους. 

Το νέο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος για τα
δάση δεν τα προστατεύει, αλλά τα αφήνει έκθετα στην κατα-
στροφή από ανοικοδόµηση, βιοµηχανία, κτηνοτροφία και βιοµη-
χανική κτηνοτροφία.

Παράλληλα, µε το τέχνασµα της παροχής µέρους καταπατη-
θείσας γης στο κράτος, νοµιµοποιούν τις αυθαιρεσίες των οικο-
νοµικών και των οικοδοµικών συνεταιρισµών, κάτι που επίσης
δείχνει να έχει φτιαχτεί για να εξυπηρετήσει συγκεκριµένες κοι-
νωνικές και επαγγελµατικές οµάδες. 

Οι προβλέψεις και οι διευκολύνσεις στους περιβόητους οικο-
δοµικούς συνεταιρισµούς, µικρούς ή µεγάλους καταπατητές,
αλλά και σε επίδοξους επενδυτές, ξεπερνούν, αναιρούν ή καταρ-
γούν το σύνολο, σχεδόν, της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας, του
δασικού κώδικα και των χωροταξικών διατάξεων και κανόνων, µε-
τατρέποντας στην κυριολεξία το σύνολο της χερσαίας επιφά-
νειας της χώρας σε ένα απέραντο οικόπεδο.

Το νοµοσχέδιο µιλάει για ανάπτυξη επενδύσεων και όχι για
προστασία του περιβάλλοντος. Επιτρέπει σχεδόν τα πάντα στα
δασικά οικοσυστήµατα και χαλαρώνει την προστασία των δασών
που προβλέπεται από το Σύνταγµα. 

Καθιερώνει το µοντέλο της ταχείας και άµεσης πολεοδόµησης
περιοχών, τόσο γύρω από τα µεγάλα αστικά κέντρα όσο και στην
ύπαιθρο, στους µικρούς και εγκαταλελειµµένους οικισµούς της
χώρας, που διαθέτουν ιδιαίτερα ευαίσθητα οικολογικά, αρχιτε-
κτονικά και πολιτιστικά στοιχεία, επεκτείνοντας την οικιστική ανά-
πτυξη µέσω ενός νέου τύπου αντιπαροχής. 

Μεταβάλλει το υπάρχον καθεστώς προστασίας και οικιστικού
ελέγχου, προκειµένου να ευνοήσει την ανάπτυξη σύνθετων του-
ριστικών καταλυµάτων και εντός δασικών και άλλων εκτάσεων,
µε την κατασκευή ανάλογων υποδοµών και σειράς συναφών χρή-
σεων.

Είναι προφανές ότι το νοµοσχέδιο αντιλαµβάνεται ως δηµόσιο
πρόβληµα την υπερεπάρκεια της χώρας σε δάση και δασικές
εκτάσεις –όσα έχουν αφήσει στα σύνορά µας οι Αλβανοί που τα
κόβουν κατά χιλιάδες και τα φέρνουν και τα πωλούν ως ξύλα
στην ίδια µας τη χώρα- τα οποία πρέπει ως εκ τούτου να αποψι-
λωθούν και να οικοδοµηθούν. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι στο κεφάλαιο Γ’, που αφορά ρυθµί-
σεις δασικής νοµοθεσίας, δίνεται αρχικά η εντύπωση ότι προστί-
θενται εκτάσεις που προστατεύονται από τη δασική νοµοθεσία,
αλλά στη συνέχεια και αφού έχουν προστεθεί, παραδίδονται σε
κάθε χρήση και σε κάθε δυνατή παρέµβαση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, δεν θα δευτερολογήσω, θέλω µόνο δυο-τρία
λεπτά χρόνο.

Η ορθολογική διαχείριση των φυσικών πόρων και οικοσυστη-
µάτων και η απόλυτη προστασία τους, είναι απαραίτητες προ-
ϋποθέσεις για την παραγωγική ανασυγκρότηση της οικονοµίας.
Η ανάπτυξη µε µεγάλο κοινωνικό µέρισµα και το αειφόρο µον-
τέλο λειτουργίας των κοινωνιών επιβάλλουν την προστασία των
φυσικών πόρων ως πρώτη προτεραιότητα. 
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Η δηµιουργία τετελεσµένων, η νοµιµοποίηση κάθε είδους αυ-
θαιρεσίας, καταπάτησης και οι φωτογραφικές διατάξεις προς
εξυπηρέτηση συγκεκριµένων συνεταίρων, δείχνουν ότι η Κυβέρ-
νηση αναπαράγει τις συνταγές της καταστροφής και έρχεται να
αθροίσει στα συντρίµµια της οικονοµικής και κοινωνικής κατα-
στροφής την περιβαλλοντική κατάρρευση.

Σίγουρα η Ελλάδα χρειάζεται επενδύσεις για να αναπτυχθεί.
Πώς, λοιπόν, τα νοµοσχέδια αυτά τις προωθούν; Παρέχοντας
ένα δίκαιο πλαίσιο, που δεν θα αλλάζει κάθε φορά που αλλάζει
κυβέρνηση; Με τη δηµιουργία υποδοµών για µακροχρόνιες επεν-
δύσεις, που θα αναδείξουν και θα προστατεύσουν τα µοναδικά
χαρακτηριστικά της χώρας µας; Η απάντηση, φυσικά, είναι όχι.
Αντιθέτως, εκχωρούµε τον µοναδικό φυσικό µας πλούτο µε ελά-
χιστο αντίτιµο. 

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και καταγγέλλουµε τη διά της
πλαγίας οδού επιχειρούµενη εκχώρηση του εθνικού µας πλούτου
και της υποθήκευσης του µέλλοντος των επερχόµενων γενιών.

Ακόµα δεν έχουµε καταλάβει ποια είναι η αναγκαιότητα του
κατεπείγοντος της ψήφισης του εν λόγω νόµου από το Θερινό
Τµήµα της Βουλής. Ποια είναι τελικά η πιεστική, κοινωνική, οικο-
νοµική ανάγκη των συγκεκριµένων ρυθµίσεων και πόσο ισχυροί
είναι όλοι αυτοί που επιβάλλουν τόσο εξόφθαλµα καταστροφικά
νοµοθετήµατα;

Τώρα θα ήθελα να αναφερθώ σε µερικά άρθρα, όπως είναι το
άρθρο 7, που αναφέρεται στις ειδικές περιπτώσεις εκτάσεων πε-
ριβαλλοντικής ανάπτυξης και ιδιωτικής πολεοδόµησης.

Καταψηφίζουµε το άρθρο 7, γιατί αναφέρεται στην παρά-
γραφο 2: «Αν τµήµα τής συνολικά υπό ρύθµιση έκτασης εµπίπτει
σε προστατευόµενη περιοχή, δάσος, αρχαιολογικό χώρο, η δια-
δικασία της ρύθµισης επιτρέπεται υπό προϋποθέσεις».

Επίσης, στο δεύτερο µέρος και στο άρθρο 14, «Περιγραφή της
διαδικασίας ανταλλαγής και προσδιορισµός τεχνικών προδια-
γραφών για την εκτίµηση του εµβαδού της αποδιδόµενης προς
ανταλλαγή έκτασης», παράγραφος 1, αναφέρεται η Τράπεζα
Γης.

Αυτό σηµαίνει ότι όσα προβλέπει ο ν. 4178/2013 στο κεφάλαιο
Β’ για την Τράπεζα Γης, της µεταφοράς συντελεστή δόµησης
από διατηρητέα και όχι µόνο και όσα προβλέπει ο νέος νόµος
που έρχεται τώρα στη Βουλή, ακριβώς ένα χρόνο µετά τον
πρώτο, δεν µπορούν να υλοποιηθούν παρά µόνο όταν έρθει τρί-
τος νόµος –άγνωστο πότε- που θα δηµιουργήσει την Τράπεζα
Γης, ένας νόµος που ξαναφέραµε σε τρεις και τέσσερις ετήσιες
δόσεις.

Έχουµε το άρθρο 28, «Βελτίωση υφιστάµενου πλαισίου λοι-
πών χωροταξικών και πολεοδοµικών κανόνων». Περιέχει τριάντα
δύο διαφορετικές µεταξύ τους διατάξεις, σχεδόν αποκλειστικά
φωτογραφικές. Αρκεί να αναφερθεί ότι µε διάταξη της παραγρά-
φου 29 στο προαναφερθέν άρθρο τροποποιούνται άρθρα του
νοµοσχεδίου «Χωροταξική και πολεοδοµική µεταρρύθµιση, βιώ-
σιµη ανάπτυξη», που ψηφίστηκε πριν από λίγο καιρό σε αυτήν
εδώ τη Βουλή.

Θα ήθελα να αναφερθώ σε πολλά, αλλά δυστυχώς ο χρόνος
είναι λίγος. Θα πω για το άρθρο 49, την τροποποίηση διατάξεων
του ν.4061/2012, ΦΕΚ 66Α. Αφορά διαθέσιµα ή κοινόχρηστα ακί-
νητα δασικού χαρακτήρα που διατέθηκαν ως κληροτεµάχια µετά
τις 11-6-1975. Απελευθερώνει από τις διατάξεις της δασικής νο-
µοθεσίας τα κληροτεµάχια που αποκτήθηκαν µετά το 1975, εάν
δεν καλύπτονται από δασική βλάστηση την περίοδο δηµοσίευ-
σης του νόµου και τα οποία δεν είναι δυνατόν να οικοδοµηθούν,
µε αποτέλεσµα, πλην των άλλων, να προσφέρεται το χρονικό πε-
ριθώριο αυθαίρετου καθαρισµού τους από κάθε είδους δασικής
βλάστησης ή ίσως και εµπρησµού τους.

Τέλος, στο άρθρο 52, «Μεταβατικές διατάξεις»: Συνέχιση λει-
τουργίας επί τριετίας κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων, µελισσο-
κοµείων, πτηνοτροφιών και άλλων συναφών χωρίς άδεια της
Δασικής Υπηρεσίας, εντός της οποίας πρέπει να λάβουν έγκριση
περιβαλλοντικών όρων. Παράταση λειτουργίας κατασκηνώσεων
για δύο έτη, προκειµένου να εκδοθούν οι προβλεπόµενες άδειες.
Χιονοδροµικά κέντρα οφείλουν εντός τριών ετών να λάβουν την
απαραίτητη έγκριση. Αναστέλλονται, όµως, οι πράξεις επιβολής
προστίµων.

Είµαστε ως Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή κάθετα αντίθετοι
στην ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κυρία Πρόεδρε, µπορεί να µας πει ο Υπουργός,

ποιες τροπολογίες κάνει αποδεκτές, για να τοποθετηθούµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εντάξει, κυρία

συνάδελφε, ακόµα στους εισηγητές είµαστε. Θα το αποφασίσει
ο Υπουργός, να µας τα πει. Έχουµε µέλλον, κυρία συνάδελφε.

ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Το ξέρω. Για να το χαράξουµε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τον λόγο έχει

ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Αριστεράς, κ. Νικόλαος
Τσούκαλης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί
της αρχής τοποθετηθήκαµε χθες. Καταθέσαµε τις απόψεις µας,
την αντίληψή µας για την ολιστική αντιµετώπιση τόσο σοβαρών
ζητηµάτων, όπως είναι η προστασία του περιβάλλοντος, η δια-
χείριση του χώρου. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν πραγµατεύεται κρίσιµα
ζητήµατα, για τα οποία µια ευνοµούµενη πολιτεία, οποιοδήποτε
κράτος δικαίου θα έπρεπε να είχε επιληφθεί εδώ και δεκαετίες.

Κατόπιν τούτου, όπως είπαµε και χθες, θα τοποθετηθούµε µε
ιδιαίτερη προσοχή και ευαισθησία σε αρκετά από τα ζητήµατα
που πραγµατεύεται το νοµοσχέδιο. Θα ήθελα, όµως, κύριε Υ-
πουργέ, να ξεκινήσω από τρεις επισηµάνσεις, ενδεικτικές φωτο-
γραφικών διατάξεων. Και επειδή εκτιµώ ότι δεν σας ταιριάζει να
νοµοθετείτε φωτογραφικά, θα ήθελα να τις επισηµάνω και να τις
δείτε.

Ξεκινάω από το άρθρο 44, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το
άρθρο 44 παραδόξως δεν απασχόλησε και πολλούς µέσα σε
αυτή την Αίθουσα. Τι λέει το άρθρο 44, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι;

Λέει ότι κτήρια, εγκαταστάσεις και υποδοµές, όπως δασικά
κτήρια, δασοφυλάκεια, πυροφυλάκεια, αποθήκες, υδατοδεξαµε-
νές, φυτώρια, εργοστάσια ξυλείας, ιχθυογεννητικοί σταθµοί,
ορειβατικά καταλύµατα κ.λπ., εκατοντάδες τέτοιες εγκαταστά-
σεις ή υποδοµές που βρίσκονται µέσα σε δασικές εκτάσεις –τα
οποία έχουν εκπληρώσει τον σκοπό τους, δηλαδή, ουσιαστικά
δεν χρησιµοποιούνται– καθώς και, σύµφωνα µε την παράγραφο
2, κτήρια και γενικώς υποδοµές που ανεγέρθηκαν εντός δασών,
δασικών εκτάσεων κ.λπ. µπορούν –περιµένω να τελειώσει ο
Υπουργός, για να το κατανοήσει– να παραχωρούνται άνευ αν-
ταλλάγµατος προς το δηµόσιο ή τους Οργανισµούς Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης ή κατόπιν ανταλλάγµατος σε φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου, ιδιωτικού δικαίου που εκπληρούν κοινωφελή
ή µη σκοπό.

Κύριε Υπουργέ, αν δεν αφαιρέσετε το « ή µη σκοπό» θα µου
επιτρέψετε να σας πω ότι πλέον ανοίγει ο ασκός του Αιόλου. 

Τέτοιες εγκαταστάσεις είναι χιλιάδες µέσα σε τέτοιες περιο-
χές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγκαταστάσεις που έχουν εκ-
πληρώσει το σκοπό τους, που πιθανό να είναι κουφάρια σήµερα.
Αυτά, λοιπόν, µπορούν να παραχωρούνται. Όµως, σύµφωνα µε
το σύνταγµα και τους νόµους, µόνο για σκοπούς που συνέχονται
µε τη λειτουργία, µε το χαρακτήρα της δασικής έκτασης, όπως
ακριβώς λειτουργούσαν. Αφαιρέστε το.

Η δεύτερη ρύθµιση είναι η παράγραφος 15 του άρθρου 28.
Για άλλη µια φορά, παραδόξως, παρεισφρέει το θέµα των του-
ριστικών εγκαταστάσεων. Λέει: «Επιτρέπεται η χρήση ξενοδο-
χείων σε νοµίµως υφιστάµενα κτήρια σε περιοχές που οι χρήσεις
τους ρυθµίζονται από ειδικά διατάγµατα, προστασίες» κ.λπ.. Με
λίγα λόγια ξενοδοχεία τα οποία έχουν αναγερθεί σε περιοχές οι
οποίες προστατεύονται και πολλά απ’ αυτά δεν λειτουργούν
τους δίνεται η δυνατότητα να λειτουργήσουν. 

Κατ’ αρχάς να πούµε ναι, όµως, δεν διευκρινίζονται καθόλου
και δεν το ρυθµίζετε πιθανές επεκτάσεις. Δηλαδή, το υφιστάµενο
θα µείνει ως έχει ή θα έχουµε άλλη µια πτέρυγα, θα έχουµε πισί-
νες, θα έχουµε οτιδήποτε άλλο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ως έχει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: «Ως έχει». Δεν το έχει µέσα. Το συµ-
πληρώνετε και είναι θετικό.

Τρίτη τέτοια ρύθµιση έχει να κάνει µε τη βελτιωµένη εκδοχή
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του άρθρου 16, όπως φέρατε τη βελτίωση. Μπορώ να εκφράσω
και την ευαρέσκειά µου που αυτή η συγκεκριµένη ρύθµιση προ-
στέθηκε -σύµφωνα µε τις χθεσινές νοµοτεχνικές βελτιώσεις, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι- και βελτιώθηκε µετά και από δική
µας επιµονή και παρέµβαση. Στο άρθρο 16, λοιπόν, προστέθηκε
ένα εδάφιο όπου λίγο-πολύ λέει ότι προκειµένου να γίνει παρέµ-
βαση σε παραδοσιακούς εγκαταλελειµµένους οικισµούς οι αρ-
µόδιοι δήµοι οφείλουν εντός προθεσµίας ενός έτους να κατα-
θέσουν στο ΥΠΕΚΑ ολοκληρωµένο διάγραµµα δράσης, ανάδει-
ξης και αναβίωσης των ως άνω οικισµών στο οποίο περιλαµβά-
νεται η καταγραφή των οικισµών. Είναι κάτι στο οποία έκανα και
χθες αναφορά, κύριε Υπουργέ. Πέραν της δυσκολίας υλοποί-
ησης του συγκεκριµένου όρου, δηλαδή εντός έτους οι δήµοι να
καταρτίσουν τέτοια προγράµµατα δράσης που να προσδιορί-
ζουν, να υπάρχει καταγραφή οικισµών, δηµόσια αρχιτεκτονικώς
ενδιαφέροντα κτίσµατα που χρήζουν αποκατάστασης, ανάδειξης
δηµόσιοι χώροι που χρήζουν ανάδειξης καθώς και προτάσεις
ανάδειξης του υφιστάµενου οικιστικού περιβάλλοντος κ.λπ. λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν τη σύνθεση του τοπίου και τις διεθνείς συµ-
βάσεις για την προστασία αρχιτεκτονικής και πολιτιστικής
κληρονοµιάς. Καταλαβαίνετε ότι πάρα πολλοί δήµοι δεν µπορούν
να το πραγµατοποιήσουν.

Πρώτον, δεν προβλέπεται κονδύλι χρηµατοδότησης. Με τι
χρήµατα θα το κάνουν οι δήµοι; Φαίνεται, δηλαδή, ότι δεν είναι
πλήρης η ρύθµιση. Πρέπει να προβλέπεται χρηµατοδότηση.
Τώρα θα είναι από το ΣΕΣ, θα είναι από τα εναποµείναντα χρή-
µατα του ΕΣΠΑ, θα είναι ειδικό κονδύλι του Υπουργείου; Θα
έπρεπε να αναφέρεται. Δεύτερον, θα έπρεπε να προσδιορίζονται
διαδικασίες κατάρτισης. Ένας δήµος ο οποίος δεν διαθέτει την
υποδοµή να το συντάξει; Και το τρίτο και κυριότερο δεν προβλέ-
πεται µέσα αλληλουχία ενεργειών. Δηλαδή, µέχρις ότου ολοκλη-
ρωθεί το συγκεκριµένο σχέδιο, σύµφωνα µε τη ρύθµιση του
νόµου, θα µπορούν να γίνουν παρεµβάσεις.

Δεν νοµίζετε ότι πρέπει, λοιπόν, να υπάρχει και να αναφέρεται
ρητώς ότι µέχρις ότου εκπονηθούν συγκεκριµένα τέτοια σχέδια
δεν θα υπάρξει καµµία παρέµβαση;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω την εντύπωση ότι κατανάλωσα τον χρόνο µου σε τρία ση-
µεία. Έκανα τρεις σηµειακές επισηµάνσεις, οι οποίες βελτιώνουν
κατά πολύ το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο όσον αφορά την αντί-
ληψη περί φωτογραφικής ρύθµισης.

Έχουµε το θέµα των οικοδοµικών συνεταιρισµών. Θέλουµε
εξαρχής να πούµε ότι στο ζήτηµα των οικοδοµικών συνεταιρι-
σµών ως εργαλείου, έτσι όπως περιγράφεται, εµείς είµαστε θε-
τικοί. Είναι κάτι το οποίο το Συµβούλιο της Επικρατείας επι-
σηµαίνει εδώ και πάρα πολλά χρόνια, ότι ήταν υποχρέωση της
πολιτείας αυτή την προσδοκία που είχε καλλιεργήσει έναντι των
πολιτών να την εκπληρώσει. 

Οι τρόποι επίλυσης του συγκεκριµένου ζητήµατος είναι συγ-
κεκριµένοι. Θα µπορούσε να γίνει είτε µε απαλλοτρίωση των δα-
σικών εκτάσεων είτε µε ανταλλαγή. Και οι δύο τρόποι προ-
κρίνονται και προβλέπονται από το θεσµικό πλαίσιο. Δεν έγινε
κάτι τέτοιο. Και δεν έγινε, γιατί απλούστατα δεν είχε φροντίσει
το κράτος να λύσει το δεύτερο επίπεδο της ανταλλαγής, δηλαδή
το να εξασφαλίσει τους χώρους υποδοχής.

Το µεγάλο πρόβληµα στους χώρους υποδοχής είναι ο χωρο-
ταξικός σχεδιασµός σε τοπικό επίπεδο. Η µεγάλη µας επιφύλαξη,
δηλαδή, δεν είναι στο κατά πόσο θα λειτουργήσει ως εργαλείο
αυτό το οποίο περιγράφετε, αλλά στο κατά πόσο οι χώροι υπο-
δοχής των δικαιωµάτων θα µπορούν να θεωρηθούν ως συνάδον-
τες του Συντάγµατος έτσι ακριβώς όπως το φέρνετε, χωρίς
ουσιαστική, τοπική, χωροταξική διευθέτηση.

Παρ’ όλα αυτά, στα περισσότερα άρθρα δεν θα πούµε «όχι».
Θα καταθέσουµε κατάλογο σε ποια άρθρα ακριβώς θα πούµε
«όχι».

Σας είχα επισηµάνει και ένα άλλο πρόβληµα του νοµοσχεδίου,
ότι είναι συγκεντρωτικό. Συγκεντρώνει πάρα πολλές αρµοδιότη-
τες, υπεραρµοδιότητες, υπερεξουσίες στον εκάστοτε Υπουργό,
ενώ γνωρίζετε πολύ καλά και είναι στην αντίληψη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και του Ευρωπαϊκού Δικαίου ότι στα θέµατα περι-

βάλλοντος πρέπει να εξετάζεται πάρα πολύ προσεκτικά και µε
αυστηρότητα η αρχή της επικουρικότητας, δηλαδή ποια ζητή-
µατα µπορεί να λύνονται καλύτερα σε τοπικό επίπεδο. Και εδώ
το θέµα είναι λυµένο στην Ευρώπη. Η διάχυση των αρµοδιοτή-
των, η κοινωνική παρακολούθηση όλων αυτών των δράσεων πρέ-
πει να είναι συγκεκριµένη, να προβλέπεται και να διευκολύνεται.

Σας είπα στην επιτροπή ότι οι δήµοι δεν έχουν καµµία ουσια-
στική συµµετοχή στην εκπόνηση των πολεοδοµικών σχεδίων των
συγκεκριµένων περιοχών. Δεν αρκεί απλώς η γνώµη, πρέπει να
προβλέπεται συµµετοχή στην εκπόνηση. Η δική µας θέση ήταν
ότι θα πρέπει να υπάρχει σύµφωνη γνώµη, γιατί χωρίς σύµφωνη
γνώµη των τοπικών κοινωνιών, όπως καταλαβαίνετε, δεν µπορεί
να υπάρξει ουσιαστική ανάπτυξη στους εγκαταλελειµµένους οι-
κισµούς. Εάν υπάρχει δηλαδή κόντρα, αντίθεση, δεν µπορεί να
λειτουργήσει. 

Θα ήθελα να κάνω µια τελευταία αναφορά. Εάν, κύριε Υπουρ-
γέ, στον τοµέα τον οποίο εσείς και ο κ. Μανιάτης υπηρετείτε δεν
υπάρξει ένα συγκεκριµένο σχέδιο αύξησης της απασχόλησης,
πώς θα συµβάλει δηλαδή αυτός ο τοµέας του περιβάλλοντος
στην αύξηση της απασχόλησης, στη µείωση της ανεργίας, η
χώρα θα έχει πρόβληµα όσον αφορά αυτόν τον τοµέα.

Σαν Δηµοκρατική Αριστερά έχουµε καταθέσει µια πρόταση, µε
την οποία έχουµε προσδιορίσει επακριβώς ότι αν πιάσουµε τους
µέσους όρους της Ευρώπης στην απασχόληση, όπως λέµε στον
τρίτο τοµέα της οικονοµίας και συγκεκριµένα στην προστασία,
διαχείριση, διαφύλαξη, αλλά και ανάδειξη του περιβάλλοντος,
θα µπορούσε µέσα σε µία τριετία η ανεργία να υποχωρήσει κατά
3%, προσεγγίζοντας τον µέσο όρο της Ευρώπης.

Τι παρακολουθούµε στη χώρα µας, αντιθέτως; Ότι ο τοµέας
αυτός υποβαθµίζεται συνεχώς. Δεν αναφέροµαι µόνο στη θε-
σµική υποχώρηση, αλλά και στην υποχώρηση σε επίπεδο δοµών.
Για παράδειγµα, φορείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών
συγχωνεύονται, προσωπικό απολύεται, οι περιοχές αυτές δεν
προστατεύονται, δεν υπάρχει σχέδιο για τη διάβρωση των ακτών
και γενικότερα τη διαφύλαξη του φυσικού µας πλούτου.

Περιµένουµε κάποια στιγµή, εξειδικεύοντας αυτό το αναπτυ-
ξιακό στρατηγικό σχέδιο, που έχει ανακοινώσει προεκλογικά ο
κύριος Πρωθυπουργός και στο οποίο περιλαµβάνεται και η µεί-
ωση της ανεργίας κατά 10% στα επόµενα πέντε χρόνια, να δούµε
κάποια στιγµή και το ιδιαίτερο σχέδιο του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος όσον αφορά τη συµµετοχή του στην αντιµετώπιση της
ανεργίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Τσούκαλη.
Ο κ. Νικόλαος Μωραΐτης, ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας, έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Τονίσαµε και χθες ως ΚΚΕ στη συζή-

τηση επί της αρχής ότι µε το νέο δασικό νοµοσχέδιο επιτρέπον-
ται πρακτικά όλες οι παρεµβάσεις που ενδιαφέρουν τους
µονοπωλιακούς οµίλους στα δασικά οικοσυστήµατα, οι παρεµ-
βάσεις σε εθνικούς δρυµούς, προστατευόµενες περιοχές, συµ-
περιλαµβανοµένων και των παράκτιων. 

Εξασφαλίζεται η ελευθερία της επιχειρηµατικής δραστηριότη-
τας, των τουριστικών, βιοµηχανικών, κατασκευαστικών και µε-
ταλλευτικών οµίλων. Επιτρέπεται η χωροθέτηση µέσα στα δάση
µιας µεγάλης κατηγορίας χρήσεων, που ξεκινάει από τις δεξα-
µενές καυσίµων, τις εγκαταστάσεις διαχείρισης απορριµµάτων
µέχρι τις µεγάλες τουριστικές µονάδες σε παράκτιες περιοχές
της χώρας. Δίνει τη δυνατότητα εγκατάστασης ακόµα και βιοµη-
χανικών µονάδων και επιχειρηµατικών πάρκων µέσα στα δάση. 

Συγχρόνως το νοµοσχέδιο νοµιµοποιεί παράνοµες εκχερσώ-
σεις, αγοραπωλησίες, κατατµήσεις, καταπατήσεις, αλλαγές χρή-
σης και αναγνωρίζει ανύπαρκτα δικαιώµατα ιδιοκτησίας. 

Στη βάση αυτής της µέχρι σήµερα πολιτικής, δεκάδες επενδυ-
τικά σχέδια οµίλων έχουν γίνει σε όλη τη χώρα, έχουν εγκατα-
σταθεί σε όλα τα δάση. Προχωράνε στον αποχαρακτηρισµό σε
βάρος των λαϊκών στρωµάτων, από τα µεταλλεία της Χαλκιδικής
και τα σκουπίδια της Κερατέας µέχρι τις ανανεώσιµες πηγές στη
Χίο που χωροθετούνται πρόσφατα σε καµένα δάση της Χίου. 

Επίσης, έχετε προχωρήσει στην εκχώρηση στο µεγάλο κεφά-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΔ’ - 1 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2014 1723



λαιο χιλιάδων στρεµµάτων στην ορεινή Ζάκυνθο. 
Επιπλέον, ανεµογεννήτριες έχουµε σε όλες τις κορυφογραµ-

µές, σε όλη τη χώρα, και σε τρεις επιχειρηµατικούς οµίλους.
Η πολιτική αυτή για τα δάση και τη γη, κρίκος της οποίας είναι

και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, είναι πολιτική απαραίτητη για
τη θωράκιση της ανταγωνιστικότητας των µονοπωλιακών οµίλων.
Για τον λόγο αυτόν συµπυκνώνει σε οδηγίες γενικότερα την πο-
λιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα δάση, για τη γη και τις
χρήσεις της, που εφαρµόζεται σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Κάθε άρθρο του νοµοσχεδίου είναι µια παραχώρηση
προς το µεγάλο κεφάλαιο. 

Πιο συγκεκριµένα, στο κεφάλαιο Α’ του νοµοσχεδίου, η πολε-
οδόµηση δίνεται στο κεφάλαιο και ως σχεδιασµός αλλά και ως
εµπόρευµα. Οι επιχειρηµατικοί όµιλοι αναλαµβάνουν την πολεο-
δόµηση, µε στόχο και σκοπό την κερδοφορία τους, για να ωφε-
ληθούν από τις διατάξεις αυτές µέσω της χωροθέτησης περιο-
χών και της ανταλλαγής της γης, όπως προβλέπεται στα άρθρα
7 και 8. 

Επίσης, προβλέπεται η ένταξη σε αυτή τη διαδικασία και των
οικοδοµικών συνεταιρισµών -άρθρα 10 και 15- χρησιµοποιώντας
µία από τις διεξόδους αυτές σε µικρούς, φθίνοντες ή εγκαταλε-
λειµµένους οικισµούς, όπως προβλέπεται στα άρθρα 16, 18 και
23, µε τεράστιες οικονοµικές επιπτώσεις για τα λαϊκά στρώµατα,
όπως επίσης προβλέπεται στα άρθρα 21 και 24.

Τονίσαµε και χθες ότι δεν πρόκειται να λυθούν τα βάσανα των
λαϊκών ανθρώπων, της εργατικής τάξης και των µικροκληρούχων
σε αυτές τις περιοχές. Απεναντίας, κάτω από αυτές τις συνθή-
κες, θα αναγκαστούν να δώσουν αυτήν τη γη για ένα κοµµάτι
ψωµί. Καταψηφίζουµε όλα τα άρθρα αυτού του κεφαλαίου.

Επίσης, το Κεφάλαιο Β’ αποτελείται από φωτογραφικές δια-
τάξεις, εξαιρέσεις, παρεκκλίσεις και διατάξεις από νόµους που
νοµιµοποιούν τις ήδη διαµορφούµενες καταστάσεις, ιδίως υπέρ
του τουριστικού κεφαλαίου, των λεγόµενων «στρατηγικών επεν-
δυτών». Έχουµε αλλαγή χρήσης απ’ όλους τους οµίλους.
Έχουµε παρέµβαση ακόµη και στην παιδεία, όπως προβλέπεται
στο άρθρο 30 του παρόντος κεφαλαίου, του οποίου επίσης κα-
ταψηφίζουµε όλα τα άρθρα.

Ερχόµαστε τώρα στο κεφάλαιο Γ’, που για εµάς είναι ο πυρή-
νας, η καρδιά του νοµοσχεδίου και αφορά τη δασική νοµοθεσία.
Περιττό να πούµε ότι θα καταψηφίσουµε όλα αυτά τα άρθρα. Με
τις ρυθµίσεις του παραδίδονται τα δασικά οικοσυστήµατα στους
επιχειρηµατικούς οµίλους, διευρύνοντας τις κατηγορίες των επι-
τρεπόµενων παρεµβάσεων, εντείνοντας την εµπορευµατοποί-
ηση, ιδιαίτερα στον τουρισµό µε διεύρυνση µορφών και χώρου
δραστηριοποίησης, όπου θα έχουµε τα πάντα, σύνθετα τουρι-
στικά καταλύµατα. Θα έχουµε, επίσης, επιχειρήσεις διαχείρισης
απορριµµάτων, υδροηλεκτρικές επιχειρήσεις, ανεµογεννήτριες,
βιοµηχανικό και γενικά κατασκευαστικό κεφάλαιο. Έχει τα δώρα
του και αυτό το άρθρο, το άρθρο 36. 

Επίσης, στο άρθρο 51 είναι οι βιοµηχανικές εγκαταστάσεις, η
πρόβλεψη και η δηµιουργία όλων των τύπων των επιχειρηµατι-
κών πάρκων κάθε όχλησης.

Εξασφαλίζονται οι προϋποθέσεις για την ανάπτυξη των επιχει-
ρηµατικών οµίλων στον τοµέα της κτηνοτροφίας σε βάρος της
µέχρι σήµερα παραγωγής οικογενειακής εκµετάλλευσης. Παρά
τα όσα ισχυρίζεστε, κύριοι της συγκυβέρνησης, θα υπάρξει βίαιο
ξεκλήρισµα των φτωχών κτηνοτρόφων, γιατί όπως σας είπαµε,
βάζετε εµπόδια τα οποία δεν θα µπορέσουν να τα ξεπεράσουν
και θα έχουµε εισβολή του επιχειρηµατικού κεφαλαίου και σε
αυτόν τον τοµέα και το βίαιο ξεκλήρισµα των φτωχών κτηνοτρό-
φων.

Παραχωρείται το δικαίωµα επενδύσεων ουσιαστικά, χωρίς δα-
πάνες στη γη, αφού θα παραχωρούνται και δεν θα είναι υποχρε-
ωµένοι να αγοράζουν –άλλωστε, γιατί να το κάνουν οι βιοµή-
χανοι;- ολόκληρες περιοχές, όπως προβλέπεται στο άρθρο 36. 

Επιτρέπεται η εκχέρσωση δασικής γης για γεωργική εκµετάλ-
λευση µετά από µελέτη βιωσιµότητας σε οµάδες παραγωγών.
Φυσικά, εδώ είναι αυτό που κάνατε και προχθές µε τροπολογίες
για τους συνεταιρισµούς. Παραδίδετε και την αγροτική παρα-
γωγή στην καπιταλιστική ανάπτυξη. Αυτές, άλλωστε, είναι οι κα-
τευθύνσεις της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. 

Νοµιµοποιούνται όλες οι παρεµβάσεις που έγιναν πριν το
1975. 

Αποδίδεται κυριότητα σε διακατεχόµενα δάση, απεµπολώντας
το δικαίωµα του δηµοσίου απέναντι σε διεκδικητές που τα δια-
κατέχουν, σε κληροτεµάχια µετά το 1975, τα οποία πλέον δεν
υπάγονται στη δασική νοµοθεσία, όπως προβλέπεται στο άρθρο
43. 

Καταργεί την υποχρεωτική κήρυξη αναδασωτέων δασών και
δασικών εκτάσεων που έχουν καταστραφεί από πυρκαγιά ή από
άλλη αιτία, όπως είναι η εκχέρσωση πριν από την πυρκαγιά, στο
όνοµα του δηµοσίου συµφέροντος. 

Εδώ, υπάρχει η άρση του αναδασωτέου µιας αρχικής έκτασης
και µπορεί αυτός ο οποίος θα έχει παρέµβαση στην περιοχή, να
αναδασώσει µία άλλη περιοχή µε λιγότερο κόστος, όπως προ-
βλέπεται στο άρθρο 35. 

Οι επεµβάσεις που προβλέπονται µπορούν να γίνουν και σε
αναδασωτέες εκτάσεις, όπως αναφέραµε, πριν από την κήρυξή
τους σαν αναδασωτέες. 

Στο πλαίσιο των ρυθµίσεων του κεφαλαίου Α’ για τους οικοδο-
µικούς συνεταιρισµούς νοµιµοποιεί εκτάσεις οικισµών πριν το
1923, ανεξάρτητα της νοµιµότητας, όπως προβλέπεται στο
άρθρο 60. Ήδη, σήµερα στον αστικό Τύπο µιλούν για χιλιάδες
στρέµµατα, τα οποία θα οικοδοµηθούν στο Λεκανοπέδιο.

Παρατείνεται η παράνοµη λειτουργία χιονοδροµικών κέντρων
και λατοµικών µεταλλευτικών επιχειρήσεων χωρίς άδεια, ενώ
τµήµα της εκµετάλλευσης αυτών θα αφορά την επιφανειακή
επέµβαση και όχι την υπόγεια εξόρυξη. Όταν δε, η αποκατά-
σταση των εκτάσεων αυτών που εξορύχθηκαν κριθεί δύσκολη,
όπως αναφέραµε και σε προηγούµενες περιπτώσεις, θα µπο-
ρούν να αποκατασταθούν σε πιο εύκολες περιοχές, για να υπάρ-
χει οικονοµική ωφέλεια για τους επιχειρηµατίες. 

Η αλλαγή της σύνθεση των επιτροπών επίλυσης δασικών αµ-
φισβητήσεων µε την εισαγωγή ιδιωτών και µε τη µε αµοιβή λει-
τουργία ανά υπόθεση θα οδηγήσει, κατά τη γνώµη µας, σε απο-
φάσεις αµφισβητούµενης νοµιµότητας, όπως προβλέπεται στο
άρθρο 33.

Τα ασφυκτικά χρονικά περιθώρια για τις διαδικασίες χαρακτη-
ρισµού των εκτάσεων, έχοντας υπ’ όψιν τις τεράστιες ελλείψεις
που υπάρχουν σε επιστηµονικό προσωπικό –δασολόγοι- σε δα-
σικές υπηρεσίες, θα οδηγήσουν στην πράξη σε απώλεια κρατι-
κής περιουσίας δασών και δασικών εκτάσεων, όπως προβλέπεται
στο άρθρο 34.

Παραχωρούνται για επιχειρηµατική δραστηριότητα ακόµη και
κτήρια της Δασικής Υπηρεσίας που λόγω της συρρίκνωσής της
δεν χρησιµοποιεί, ενώ ήταν αναγκαία η λειτουργία τους για να
µπορέσουν να διασφαλιστούν τα δάση. 

Με λίγα λόγια επιτρέπονται τα πάντα και τζάµπα. Με την τα-
κτική του «τώρα ή ποτέ» η συγκυβέρνηση δεν κρύβει λόγια στο
νοµοθετικό έργο όσον αφορά τα ταξικά συµφέροντα για τα
οποία νοµοθετεί. Και το νοµοσχέδιο αυτό, όπως και τα άλλα -και
αυτά που θα έρθουν- είναι ενταγµένα σε αυτήν την κατεύθυνση.

Αναφέρεται στο άρθρο 32 ότι σκοπός του παρόντος νόµου
είναι ο καθορισµός συγκεκριµένων µέτρων προστασίας για τη
διατήρηση, την ανάπτυξη και τη βελτίωση των δασών, των δασι-
κών εκτάσεων, των δηµόσιων χορτολιβαδικών βραχωδών εκτά-
σεων, σύµφωνα µε την αρχή της αειφορίας και σε συνάρτηση µε
το ιδιαίτερο νοµικό καθεστώς που διέπει την ιδιοκτησία και την
εκµετάλλευση αυτών, όπως και ο προσδιορισµός, κατά περί-
πτωση, των όρων και των προϋποθέσεων υπό τις οποίες οι προ-
στατευµένες εκτάσεις µπορούν στο πλαίσιο της βιώσιµης ανά-
πτυξης να µεταβάλλουν τον προορισµό και τη χρήση τους και να
εξυπηρετηθούν οι επιχειρήσεις οι οποίες θα εισβάλουν στο χώρο
των δασών. 

Δηλαδή, στο όνοµα της βιώσιµης ανάπτυξης η Κυβέρνηση
εναρµονίζει και τη νοµοθεσία για τα δάση µε τη γενικότερη πο-
λιτική των ιδιωτικοποιήσεων, της ενίσχυσης της κερδοφορίας
του κεφαλαίου στο πλαίσιο της στρατηγικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Επιτρέπονται σύνθετα τουριστικά καταλύµατα, τουριστικές εγ-
καταστάσεις, οικοδόµηση, αναζωογόνηση οικισµών, εκτάσεις οι-
κοδοµικών συνεταιρισµών. Επιτρέπονται υδροηλεκτρικοί σταθ-
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µοί, ταµιευτήρες, εγκαταστάσεις άντλησης και αποθήκευσης
ενέργειας, δίκτυα µεταφοράς και διανοµής φυσικού αερίου και
πετρελαϊκών προϊόντων, δεξαµενές αποθήκευσης πετρελαιοει-
δών µε τους αναγκαίους αγωγούς, δίκτυα µεταφοράς και διανο-
µής ηλεκτρικής ενέργειας, υποσταθµοί και κάθε τεχνικό έργο
υποδοµής για εγκαταστάσεις παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας
από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, από µονάδες συµπαραγωγής
ηλεκτρισµού και θερµότητας µε χρήση των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας σε υποσταθµούς και µε διάφορα άλλα έργα ηλεκτρο-
παραγωγής που θα υπάρχουν σε αυτές τις περιοχές.

Επίσης, επιτρέπονται λιµάνια, υδατοδρόµια, αεροδρόµια, τε-
χνητές λίµνες, φράγµατα, τηλεπικοινωνιακά έργα, έργα ύδρευ-
σης και αποχέτευσης, κέντρα επεξεργασίας λυµάτων, συστή-
µατα διαχείρισης, χώροι αποθήκευσης και επεξεργασίας στε-
ρεών και υγρών αποβλήτων, έργα συλλογής, αποθήκευσης και
µεταφοράς υδάτων για αρδευτικούς και υδρευτικούς σκοπούς,
αγωγοί ύδρευσης και αποχέτευσης, εργοστάσια εµφιάλωσης
νερού.

Το πλέον σηµαντικό είναι ότι αλλάζει η χρήση γης και ότι δη-
µόσια γη προσφέρεται απόλυτα τζάµπα στους καπιταλιστές.
Όπως χαρακτηριστικά έχουµε αναφέρει δεν χρειάζεται ούτε καν
κυριότητα σε αυτήν την έκταση για να υλοποιηθεί µια επένδυση,
αφού θα γίνει παραχώρηση στους επιχειρηµατίες. Ποιος µονο-
πωλιακός όµιλος θα δώσει χρήµατα για να αγοράσει γη, αφού
θα υπάρχει αυτό το καθεστώς για τα δάση;

Ιδιαίτερα, στα µεταλλεία και στα λατοµεία όπως αναφέραµε –
και εδώ είναι το πιο σηµαντικό- δεν υποχρεούνται να αποκατα-
στήσουν δασικά οικοσυστήµατα, δεν υποχρεούνται να αναδα-
σώσουν εκτάσεις οι οποίες έχουν καταστραφεί. Δηλαδή, αν έχει
µεγάλο κόστος µία αποκατάσταση, δεν θα τη χρεωθεί ο επιχει-
ρηµατικός όµιλος, αλλά θα προσπαθήσει να βρει µία άλλη απο-
κατάσταση πιο ευνοϊκή για αυτόν. Ως παράδειγµα έχουµε περι-
πτώσεις µεταλλευτικών εταιρειών που µετέτρεψαν περιοχές της
Γκιώνας σε κρανίου τόπου, όπου εκεί αλπικά τµήµατα του βου-
νού έχουν καταστραφεί. 

Τώρα έρχεται και λέει η Κυβέρνηση: «Ω γέγονε, γέγονε. Δεν
χρειάζεται να αποκαταστήσεις τα ανοικτά ορύγµατα, πάρε ένα
λιβάδι έξω από την Καλοσκοπή ή τις Καρούτες και φύτεψε µερι-
κές ακακίες ως ισοζύγιο αποκατάστασης». Αυτή είναι η πολιτική
σας: δώρα συνέχεια στο µεγάλο κεφάλαιο.

Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι ακούσατε τους φορείς, τα κόµµατα
και κάνατε βελτιώσεις. Εµείς, βέβαια, σαν κόµµα τονίσαµε ότι η
πολιτική της συγκυβέρνησης, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των κοµ-
µάτων του ευρωµονόδροµου και για τα δάση δεν βελτιώνεται,
δεν µπορεί να γίνει φιλολαϊκή. Γι’ αυτό στόχος των εργαζόµενων,
του λαϊκού κινήµατος πρέπει να είναι η σύγκρουση και η ανα-
τροπή της. 

Βέβαια, είπατε αυτό, αλλά κάνατε βελτιώσεις προς το χειρό-
τερο. Ιδιαίτερα στο άρθρο 36 του παρόντος νόµου κάνατε το
εξής: Βάλατε µέσα ακόµα και περιοχές «NATURA». Αυτή είναι η
πολιτική σας που υπηρετεί τα µεγάλα συµφέροντα σε βάρος των
λαϊκών αναγκών.

Τώρα, βέβαια, έχουµε κι ένα τσουνάµι τροπολογιών. Δεν
ξέρουµε, βέβαια, ποιες θα γίνουν δεκτές. Οι περισσότερες είναι
ενταγµένες σε προσωπικές πολιτικές Βουλευτών. Προφανώς
θέλουν να εξαργυρώσουν προεκλογικές επιταγές. Έχετε φτάσει
στο σηµείο την ίδια τροπολογία, µε το ίδιο περιεχόµενο να την
καταθέτουν δύο και τρεις Βουλευτές. Βλέπετε, υπάρχει και ο
τοπικός «διαγωνισµός» µεταξύ των Βουλευτών. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κατέθεσε µία τροπολογία
που αφορά τους γεωτεχνικούς δασοφύλακες, που µετατάχθηκαν
από την Ελληνική Αγροφυλακή στις δασικές υπηρεσίες των
αποκεντρωµένων διοικήσεων κατ’ εφαρµογή του άρθρου 21 του
ν.3938/2011, οι οποίοι κατείχαν πριν τον διορισµό τους ως
αγροφύλακες ή απέκτησαν µετά τον διορισµό τους απολυτήριο
µε τίτλο δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και οι οποίοι κατατάχ-
θηκαν και εξελίσσονται βαθµολογικά και µισθολογικά στην
κατηγορία υποχρεωτικής εκπαίδευσης. Υπάρχει µία αδικία σε
βάρος αυτής της κατηγορίας των εργαζόµενων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Εµείς ζητάµε την αποκατάσταση
αυτής της αδικίας. Ζητάµε την καταψήφιση του νοµοσχεδίου και
την υπερψήφιση της τροπολογίας αυτής, η οποία έχει αριθµό
1635.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Μωραΐτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Τµήµα ότι από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ
ορίζεται ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος  ο κ. Παναγιώτης
Ρήγας.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Χρυσούλα Γιαταγάνα, ειδική αγο-
ρήτρια των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών. 

ΧΡΥΣΟΥΛΑ-ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΤΑΓΑΝΑ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ -θα παρακαλούσα για λίγο την
προσοχή σας, κύριε Υπουργέ- στη χθεσινή συνεδρίαση, όπως
και κατά την επεξεργασία του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου στην
επιτροπή, όλες οι πλευρές της Αντιπολίτευσης, όπως και οι
Ανεξάρτητοι Βουλευτές, σας αναπτύξαµε τις έντονες αντιρ-
ρήσεις µας, τόσο στις απαράδεκτες και εντελώς αντισυνταγµα-
τικές και αυθαίρετες ρυθµίσεις που εισάγει η Κυβέρνηση µε αυτό
τον τρόπο, όσο και στον χρόνο που τις εισάγει. 

Ο κύριος Υπουργός προφανώς δεν ακούει -όπως δεν µε
ακούει και αυτή τη στιγµή- την ουσία των αντιδράσεων της
Αντιπολίτευσης. Πιστεύω ότι όλοι οι συνάδελφοι που µετέχουµε
στο Τµήµα αυτό, έχουµε τις ίδιες περιβαλλοντικές ανησυχίες.
Πιστεύω ότι όλοι ενδιαφερόµαστε για την ποιότητα της ζωής µας
και για το µέλλουν αυτού του τόπου. 

Μας είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι σήµερα βλέπουµε µόνο
πολεοδοµικές διατάξεις και όχι περιβαλλοντικές, διότι εσείς δεν
είστε ο αρµόδιος Υπουργός. 

Επειδή, λοιπόν, το νοµοσχέδιο εισάγεται από το Υπουργείο
Περιβάλλοντος και αφορά ένα από τα πιο ευαίσθητα και πο-
λύτιµα αγαθά, τα δάση, το οποίο σαφώς είναι περιβαλλοντικό,
κύριε Υπουργέ, παρ’ όλο που µου είστε συµπαθής, ζητώ να έρθει
ο αρµόδιος Υπουργός για το περιβάλλον, αφού δεν µπορείτε να
εξετάζετε θέµατα περιβαλλοντικά. Διότι οι ρυθµίσεις που
εισάγονται αφορούν πρωτίστως το περιβάλλον, σας το τονίζω
και πάλι, επειδή ήσασταν απασχοληµένος προηγουµένως. 

Στη ζωή µου έµαθα να βλέπω το δάσος και να µη στέκοµαι στο
δέντρο. Τη στιγµή, µάλιστα, που αυτά που συζητάµε σήµερα
έχουν να κάνουν µε τα δάση µας, τόσο µεταφορικά όσο και
κυριολεκτικά είναι ανάγκη να δούµε τα δάση και όχι µεµονωµένες
πολεοδοµικές διατάξεις. Διότι πυρήνας αυτού του νοµοσχεδίου
είναι το άρθρο 36, το οποίο τροποποιώντας τα άρθρα 47 έως 61
του ν.998/1979, ουσιαστικά καταργεί αυτόν τον νόµο, ο οποίος
εφαρµόζεται δεκαετίες ολόκληρες έχοντας ξεκάθαρο προσα-
νατολισµό την προστασία του δάσους και κατ’ ακολουθία την
προστασία του περιβάλλοντος. 

Αυτός ο προσανατολισµός µε τις καταστροφές δασών που
κατά καιρούς βιώσαµε στην Ελλάδα, διαµόρφωσε την πάγια
νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας, το οποίο είναι
ιδιαίτερα ευαισθητοποιηµένο σε θέµατα προστασίας του περι-
βάλλοντος. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο και συγκεκριµένα µε το άρθρο 36
καταργείτε ουσιαστικά όλες τις µέριµνες που είχαν ληφθεί µε το
προγενέστερο δίκαιο και τη νοµολογία του Συµβουλίου της
Επικρατείας. 

Είπατε ότι συµπληρώνετε µε το παρόν νοµοσχέδιο διατάξεις
του Μεταλλευτικού Κώδικα που ήταν παρωχηµένες και ελλιπείς. 

Αφού, λοιπόν, αναφέρεστε σε πολεοδοµικές διατάξεις και εγώ
στέκοµαι στη διάταξη της παραγράφου 6β του άρθρου 45 του
δασικού νόµου µε την οποία νοµιµοποιείται ένα τεράστιο αυθαί-
ρετο κτίσµα της εταιρείας «ELDORADO». Το κτίσµα µας έδειξε
η συνάδελφος κ. Ιγγλέζη για το οποίο είχαν απορριφθεί όλες οι
αιτήσεις για ανοικοδόµηση που είχαν υποβληθεί από την εται-
ρεία, γιατί εστερείτο του απαραιτήτου προσώπου, της προσό-
ψεως.

Μάλιστα, η κυρία συνάδελφος σας είπε ότι παρά την έλλειψη
αδείας η «ΑΚΤΟ» προχωρούσε ανενόχλητα στην ανέγερση του
κτίσµατος, του οποίου φωτογραφίες είδαµε όλοι. Μάλιστα, ο εκ-
πρόσωπος της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» είπε ότι θα νοµιµοποι-
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ήσουν το κτίσµα µε τον νόµο που θα ψηφιστεί. Τίθεται, λοιπόν,
εύλογα το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ: Πώς γνώριζε ο εκπρόσωπος
της εταιρείας ότι θα υπήρχε αυτή η διάταξη και πώς ήταν βέ-
βαιος ότι θα ψηφιστεί κιόλας από τη Βουλή; Στέκοµαι, λοιπόν, κι
εγώ σε αυτό το µεµονωµένο θέµα που µας αφορά όµως άµεσα. 

Για εµάς που ζούµε στη βόρειο Ελλάδα η επιφανειακή εξόρυξη
χρυσού είναι πολύ σηµαντικό θέµα γιατί αφορά τη ζωή µας,
αφορά την υγεία µας, την υγεία των παιδιών µας και κυρίως των
µελλοντικών γενεών. Για τον λόγο αυτόν αντιδρούµε. Και θα συ-
νεχίσουµε να αντιδρούµε. Διότι ο αέρας που σηκώνεται από την
Αφρική και την έρηµο µεταφέρει σκόνη και χώµα µέχρι τα βόρεια
σύνορά µας. Εποµένως, ο αέρας που θα µεταφέρει τη σκόνη από
τα µεταλλεία χρυσού στις Σκουριές της Χαλκιδικής θα µεταφέρει
βαρέα µέταλλα, όχι µόνο στη βόρειο Ελλάδα, αλλά σε ολόκληρη
την Ελλάδα, από τη µία άκρη µέχρι την άλλη. 

Ακούστε, λοιπόν, τι θα µεταφέρει ο αέρας και τι θα αναπνέ-
ουµε όλοι µας: Αρσενικό και κυάνιο που είναι υπεύθυνα για πλη-
θώρα ασθενειών, κυρίως καρκίνου. 

Εποµένως είστε υποχρεωµένος να ευαισθητοποιηθείτε και να
απαλείψετε από το νοµοσχέδιο αυτή τη διάταξη και να µη νοµι-
µοποιήσετε το αυθαίρετο κτίσµα της εταιρείας «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ». Επιτέλους, πρέπει να µπει φραγµός στα πολύ µεγάλα
συµφέροντα και να ισχύσουν και για αυτούς οι ίδιοι νόµοι που
ισχύουν για τους απλούς πολίτες αυτής της χώρας και να τους
σέβονται τους νόµους. 

Σας θυµίζω ότι τέτοια µεταλλεία χρυσού λειτούργησαν και
άλλα στα Βαλκάνια, πρωτίστως στη Ρουµανία, για τα οποία ο
λαός αντέδρασε έντονα και η κυβέρνηση προ του κινδύνου να
πέσει τα έκλεισε, αφού όµως πρώτα είχε επέλθει µερική κατα-
στροφή του περιβάλλοντος. 

Σας προσκαλώ, κύριε Υπουργέ. Ελάτε πάνω να επισκεφθούµε
αυτά τα µεταλλεία χρυσού. Ξέρετε, η αυτοψία είναι η καλύτερη
µέθοδος για να διαπιστώσει κανείς µια κατάσταση. Ελάτε, λοι-
πόν, να δείτε εκεί γιατί αντιδρούµε. Ελάτε να τα δείτε. Ένα αι-
ωνόβιο δάσος -τεσσάρων χιλιάδων ετών και πλέον- σχεδόν το
κατέστρεψαν ολόκληρο. Ελάτε να το δείτε µαζί µε τον κύριο
Υπουργό Μακεδονίας, Θράκης. Εσείς το έχετε δει; Αν το δείτε,
θα καταλάβατε γιατί αντιδρούµε έτσι. 

Άλλως, κύριε Υπουργέ, αν δεν θέλετε να κάνετε τον κόπο να
έρθετε να δείτε γιατί αντιδρούµε και γιατί φωνάζουµε και γιατί
πρέπει αυτό το άρθρο τουλάχιστον να το απαλείψετε από το νο-
µοσχέδιο, σας ζητώ να αποσύρετε αυτή τη διάταξη. Η ενδεχό-
µενη ψήφιση της διάταξης αυτής από τη Βουλή µας προσβάλλει
όλους, αφού η εταιρεία «ELDORADO GOLD» θεωρεί δεδοµένο
ότι θα ψηφιστεί από τη Βουλή και θα νοµιµοποιήσει το κτίσµα
της. 

Θα αναφερθώ τώρα εν σπέρµατι στις υπόλοιπες διατάξεις για
τις οποίες µίλησα και στη συζήτηση επί της αρχής. 

Στο άρθρο 51 του ν. 998/1979, όπως διαµορφώνεται στο πα-
ρόν νοµοσχέδιο, προβλέπονται εγκαταστάσεις οι οποίες είναι
άκρως επικίνδυνες εντός των δασών. 

Παραδείγµατος χάριν, επιτρέπεται εγκατάσταση δεξαµενών,
αποθήκευσης πετρελαιοειδών µετά των αναγκαίων αγωγών προ-
σαγωγής τους εντός των δασών. Διερωτώµαι: Ποιος νοσηρός
εγκέφαλος σκέφθηκε αυτή τη διάταξη; Δεν χρειάζονται ιδιαίτε-
ρες γνώσεις για να αντιληφθεί ο µέσος άνθρωπος πόσο επικίν-
δυνη είναι αυτή η διάταξη για την πρόκληση πυρκαγιάς και για
την καταστροφή που θα επέλθει εντός οιουδήποτε δάσους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Σε όλους τους άλλους οµιλητές δώ-
σατε αρκετό χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Δεν είπα τί-
ποτα, κυρία Γιαταγάνα. Γιατί αµέσως µε ψέγετε; Ίσα-ίσα, αµέσως
έκλεισα το κουδούνι.

Παρακαλώ συνεχίστε.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ-ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΤΑΓΑΝΑ: Με το ίδιο άρθρο επιτρέπε-

ται η δηµιουργία επιχειρηµατικών πάρκων, η εγκατάσταση βιο-
µηχανιών τυροκοµικών µονάδων, επεξεργασίας γάλακτος,
ελαιοτριβείων και σφαγείων, οι οποίες είναι γνωστό ότι επιβαρύ-
νουν το οικοσύστηµα και τα υπόγεια ύδατα.

Πώς επιτρέπετε, λοιπόν, να εγκατασταθούν αυτές οι επιχειρή-
σεις εντός των δασών; Δεν παραβιάζεται µόνο το άρθρο 24 πα-
ράγραφος 1, αλλά και οι διεθνείς συνθήκες και συµβάσεις που
προστατεύουν τη βιοποικιλότητα και τα υπόγεια ύδατα. Όπως
ανεφέρθη εκτενώς συνάδελφος κ. Τσούκαλης χθες και σήµερα,
οι επιχειρήσεις αυτές µπορούν να εγκατασταθούν στις βιοµηχα-
νικές ζώνες που σήµερα έχουν σχεδόν νεκρώσει. Μάλιστα εγώ
σας επισηµαίνω, κύριε Υπουργέ, ότι παραβιάζεται και η Διεθνής
Σύµβαση του Σεβέζο. Προσέξτε αυτό.

Με αυτές τις σκέψεις καταψηφίζω ολόκληρο το άρθρο 36 που
αφορά επιτρεπτές εγκαταστάσεις εντός των δασών και των δα-
σικών εκτάσεων. Και επειδή παρήλθε ο χρόνος µου και δεν θέλω
να καθυστερώ και τους υπολοίπους οµιλητές, επιφυλάσσοµαι για
τα υπόλοιπα άρθρα επί της ψηφίσεως, γιατί θα τεθεί, όπως γνω-
ρίζω, θέµα ονοµαστικής ψήφισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κυρία Γιαταγάνα.

Εισερχόµαστε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών. Πρώτη έχει
τον λόγο η κ. Ελένη Μακρή-Θεοδώρου.

ΕΛΕΝΗ ΜΑΚΡΗ-ΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, φαίνεται ότι στην περίπτωση του νοµοσχεδίου
που εξετάζουµε ισχύει η φράση: το πιο δύσκολο να εξηγήσεις
είναι το εκτυφλωτικά προφανές γεγονός που κάποιοι έχουν επι-
λέξει να µη βλέπουν. Προφανώς οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης επιλέγουν να µη βλέπουν συγκεκριµένα προβλήµατα συ-
µπολιτών µας και πολύ περισσότερο δεν επιθυµούν να συµβά-
λουν στην επίλυσή τους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ) 

Είναι πολίτες, που όπως είπε και ο εισηγητής µας, βρίσκονται
µε µια ιδιότυπη οµηρία. Δεν µπορούν να ασκήσουν τα περιου-
σιακά τους δικαιώµατα, η αυθαίρετη δόµηση αυξάνει, αλλοιώνε-
ται το φυσικό περιβάλλον, συντηρούνται θύλακες διαφθοράς σε
βαθµίδες της διοίκησης. Χρόνια προβλήµατα και στρεβλώσεις
γίνεται προσπάθεια να επιλυθούν µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Είναι στο χέρι όλων µας να συµβάλλουµε σε έναν εποικοδο-
µητικό διάλογο ώστε να δοθούν λύσεις σε θέµατα που γνωρί-
ζουµε ότι υφίστανται. Τοπικές ιδιαιτερότητες, νοµοθετικό κενό,
πολύπλοκες διοικητικές πράξεις, φοβίες, άρνηση και αδράνεια.
Χρειάζεται κοινή λογική, πολιτικό θάρρος και δράση. Αυτή η Κυ-
βέρνηση έχει την πολιτική ωριµότητα να δώσει πρακτικές λύσεις
στα υπάρχοντα προβλήµατα. 

Ανέφερε η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ ότι ακολουθεί πιστά το νε-
οφιλελεύθερο µοντέλο ανάπτυξης κ.λπ.. Δηλαδή οι οικοδοµικοί
συνεταιρισµοί, οι εγκαταλελειµµένοι οικισµοί, οι αδειοδοτήσεις
των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων, των αθλητικών εγκαταστά-
σεων, κατασκηνώσεις, αναδασµοί που υπάρχουν προβλήµατα,
δεν πρέπει να αντιµετωπιστούν; Η Κυβέρνηση είναι υποχρεωµένη
µε ρεαλισµό να αντιµετωπίσει προβλήµατα µε σεβασµό στους
πολίτες και το περιβάλλον. 

Η κοινωνία απαιτεί άµεσα λύσεις και µάλιστα όταν αυτές δεν
απαιτούν οικονοµικό κόστος, αλλά οικοδοµούν τη σχέση εµπι-
στοσύνης µεταξύ πολίτη και κράτους. Σε µια τέτοια σχέση θέλω
να αναφερθώ.

Από το 1980, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκίνησε η διαδι-
κασία αναδασµού στην εκλογική µου περιφέρεια, τη Φθιώτιδα,
και συγκεκριµένα στο Δήµο Λιανοκλαδίου. Σε µια εποχή που οι
οικονοµικοί πόροι θεωρούνταν δεδοµένοι, επιλέχτηκε µε σύνεση
να µην γίνει κατακερµατισµός τους µε εκτέλεση µικρών έργων,
αλλά αποφασίζεται να κατασκευαστεί ένα µεγάλο αντιπληµµυ-
ρικό, η διενέργεια αναγκαστικού αναδασµού µε τα παράλληλα
έργα, οδοποιία, άρδευση κ.λπ., προκειµένου να αντιµετωπιστεί
το µικρό µέγεθος των εκµεταλλεύσεων, το υψηλό κόστος παρα-
γωγής και να επιτευχθεί η βελτίωση της ποιότητας των παραγό-
µενων προϊόντων.

Το 1997 µε αποφάσεις του νοµάρχη δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ
και άρχισε να δροµολογείται το έργο, κατασκευάστηκε το αντι-
πληµµυρικό, δαπανήθηκαν χρήµατα για µελέτες, ενεργοποιήθη-
καν οι επιτροπές αναδασµού –χάρτες, διαγράµµατα, αποτυ-
πώσεις- αλλά µία σειρά γραφειοκρατικών αγκυλώσεων στερεί
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εδώ και δεκαεπτά χρόνια µία ολόκληρη περιοχή από τη γεωργική
ανάπτυξη. Από το να σχεδιάζει, να προγραµµατίζει και να πράτ-
τει, την αναγκάζει να έχει υψηλό κόστος παραγωγής, άρα µη αν-
ταγωνιστικά προϊόντα, στερεί την παράδοση του έργου στους
χρήστες του και είκοσι τέσσερις χιλιάδες στρέµµατα γης υψηλής
παραγωγικότητας, που καλλιεργούνται ανελλιπώς τα τελευταία
εβδοµήντα χρόνια, που είναι εγγεγραµµένα στο ΟΣΔΕ, που παίρ-
νουν οι αγρότες επιδοτήσεις γι’ αυτά, βρίσκονται σε οµηρία. 

Η κοινή λογική λέει ότι δεν µπορεί αυτό να συνεχιστεί. Το κρά-
τος φαίνεται αφερέγγυο, αλλά και εχθρικό απέναντι στους πολί-
τες του. Δεν µπορεί από τη µια να θεωρείται ο γεωργικός τοµέας
βασικός πυλώνας ανάπτυξης για τη χώρα και ανάταξης της οι-
κονοµίας της και από την άλλη να στερούνται οι αγρότες όλα
εκείνα τα εργαλεία που είναι απαραίτητα για την ατοµική και την
εθνική ευηµερία. Δεν µπορεί το κράτος που έδωσε το πράσινο
φως εκκίνησης ενός έργου, το ίδιο κράτος δεκαεπτά χρόνια µετά
να αναιρεί τον εαυτό του.

Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε το πνεύµα του παρόντος νοµο-
σχεδίου που επιλύει σειρά προβληµάτων -και πρέπει να σας συγ-
χαρώ γι’ αυτό- και σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση, όπου
περιγράφεται σαφώς ότι θα επιλυθούν προβλήµατα αναδασµών
που βρίσκονται και σε εξέλιξη, ζητώ να κάνετε αποδεκτή την τρο-
πολογία-προσθήκη στην παράγραφο 2 του άρθρου 37 µε γενικό
αριθµό 1669 και ειδικό 253, διότι δεν θίγεται καµµία δασική
έκταση, δεν ζηµιώνεται το περιβάλλον, αλλά αντίθετα ένα βασικό
έργο υποδοµής του γεωργικού τοµέα επιτέλους θα βρει τη λύση
του και θα ολοκληρωθεί, δίνοντας µεγάλη ανάσα στους αγρότες
που ονειρεύτηκαν να δουν τα κατετµηµένα µικρά διάσπαρτα χω-
ράφια τους σ’ ένα ενιαίο αρδευόµενο προσβάσιµο κτήµα.

Τέλος, θα αναφερθώ και στην ανάπτυξη των εγκαταστάσεων
τουριστικού χαρακτήρα σε δασικές εκτάσεις, για τις οποίες γί-
νεται λόγος στο νοµοσχέδιο.

Η εθνική τουριστική στρατηγική στρέφεται στην ανάπτυξη
νέων µορφών τουρισµού, στην αξιοποίηση ηπειρωτικών περιο-
χών και στην αναβάθµιση τουριστικού προϊόντος. Η ανάπτυξη
τουριστικής κατοικίας αναβαθµίζει τον τουρισµό λόγω υψηλής
δαπάνης, δηµιουργεί µακροχρόνια σχέση µε τη χώρα, αυξάνει
τη συχνότητα των επισκέψεων, διευρύνει την τουριστική περίοδο
και από την άλλη απαιτεί συντήρηση, ασφάλεια, παροχές οργα-
νωµένων υπηρεσιών και µεγάλες εκτάσεις. 

Όµως, η ίδια αντιµετώπιση παραθαλάσσιων και ηπειρωτικών
περιοχών λειτουργεί αποτρεπτικά για τις τελευταίες και δεν δη-
µιουργεί κίνητρα ανάπτυξής τους. Οι ήδη αναπτυγµένες περιο-
χές των παραλιών θα δεχθούν επιπλέον πίεση.

Η διαφοροποίηση των συντελεστών µεταξύ παραθαλάσσιων
και ηπειρωτικών περιοχών θα ήταν ένα πρώτο θετικό βήµα. Το
δεύτερο θα ήταν η απλοποίηση των διαδικασιών, έτσι ώστε η
γραφειοκρατία να µη δηµιουργεί πιθανές καταστάσεις καθυστέ-
ρησης ή διαφθοράς, χωρίς, βέβαια, να γίνεται έκπτωση στους
ελέγχους.

Κύριε Υπουργέ, φαντάζοµαι να κάνετε αποδεκτή την τροπολο-
γία που σας έχω καταθέσει και ευχαριστώ γι’ αυτό και εκ µέρους
των συµπολιτών µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Βούτσης. 
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κύριε πρόεδρε, οι υπόλοιποι οµιλητές έχουν

σβηστεί από τον κατάλογο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Μπούρας είναι

σε άλλη υποχρέωση και τον έχουµε κρατήσει και ο κ. Κόνσολας
έχει διαγραφεί. Ο κ. Μπούρας θα κάνει κάποια παρέµβαση για
τροπολογία ως προτασσόµενη δευτερολογία.

Ορίστε, κύριε Βούτση, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε

Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, θεωρώ υποχρέωσή µου να ανα-
φερθώ στο ζήτηµα το οποίο σ’ ένα βαθµό κυριάρχησε και στη
χθεσινή συζήτηση εδώ, που αφορά στις εξελίξεις στην Αργεν-
τινή.

Kαι την αναφορά αυτήν την κάνω γιατί δυστυχώς επελέγη και
η Αίθουσα της Βουλής για να κατατεθούν ανακρίβειες, διχαστι-

κές κραυγές και νοοτροπίες οι οποίες οδηγούν σε µία υποταγή,
µία εθελοδουλία της πολιτικής, ακόµα και σε τέτοια κρίσιµα ζη-
τήµατα που αφορούν και άλλες χώρες, πέραν ηµών, προς τα µε-
γάλα ή και µικρότερα οικονοµικά συµφέροντα, τους σύγχρονους
γύπες και τα κοράκια, που οδηγούν σε ευτελισµό τη δηµοκρατία
και σε επώδυνες καταστάσεις και σε αδιέξοδα λαούς και χώρες
-εν προκειµένω την Αργεντινή, αλλά βεβαίως και εµάς που
έχουµε υποστεί ό,τι έχουµε υποστεί. 

Δεν θα ήταν αναγκαίο να επιβαρύνουµε τη συζήτηση ξανά
γύρω από αυτό το θέµα µέσα στην Αίθουσα της Βουλής, εάν δεν
είχε αναπτυχθεί χθες όλη την ηµέρα µέσω της «τηλεδηµοκρα-
τίας», η οποία παίζει έναν πολύ συγκεκριµένο και κακό ρόλο µέσα
στα χρόνια της κρίσης, ένας ορυµαγδός, µία προπαγανδιστική
έκφανση γύρω από τα γεγονότα, µε συµµετοχή και στελεχών
Βουλευτών της παρούσας Βουλής, αλλά κυρίως και µε δική τους
πρωτοβουλία, καθώς έδειχναν εικόνες από την πραγµατική χρε-
οκοπία προ δεκαετίας, µε αντίστοιχο σπικάζ. Η µόνη χώρα στην
οποία έγινε αυτό ήταν η Ελλάδα.

Είναι καιρός σήµερα µέσα σε είκοσι τέσσερις ώρες να «κά-
νουµε ταµείο». Τι από αυτά έγινε στην πραγµατικότητα χθες στην
Αργεντινή; Δεν υπήρχαν αυτά. Ήταν επιλεκτική χρεοκοπία για
δύο συγκεκριµένα funds, σε αντίθεση µε τη χώρα µας που είχαµε
προτιµήσει εν πάση περιπτώσει για άλλα δύο –αν δεν κάνω
λάθος- να τα πληρώσουµε, όταν δεν είχαν δεχτεί αυτοβούλως
να µπουν στο PSI. Περί αυτού επρόκειτο. Και όµως από χθες το
πρωί ένα πολιτικό προσωπικό κυρίως της Νέας Δηµοκρατίας που
εγώ θα έλεγα ότι συγκροτεί πλέον την κυβέρνηση Γεωργιάδη,
Βούλτεψη και Ρήγα από το ΠΑΣΟΚ -µε την έννοια των θεσµικών
τους ρόλων το λέω, δεν ειρωνεύοµαι, διότι είναι Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος, είναι εκπρόσωπος της Κυβέρνησης, είναι εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ- αυτοί οι κύριοι και η κυρία συνάδελφοι
έδωσαν µία πολύ διαφορετική, τραγική ερµηνεία για το τι συµ-
βαίνει εκεί. Αφηγήθηκαν εικόνες που δεν υπήρξαν ποτέ στην Αρ-
γεντινή. Απέκρυψαν –πιστεύω απολύτως συνειδητά- ότι η
κατάσταση σε αυτήν τη χώρα σήµερα, δέκα-έντεκα χρόνια µετά
την πραγµατική δραµατική κατάσταση στην οποία είχε βρεθεί,
στο 90% των οικονοµικών δεικτών δυστυχώς για τη χώρα µας
είναι καλύτερη από τη χώρα µας. 

Πάρτε έναν-έναν τους δείκτες. Σήµερα δηµοσιεύονται. Από
χθες τους σχολιάζουν όλα τα οικονοµικά πρακτορεία, οι διεθνείς
έγκυροι αναλυτές. Ακόµα και η κυβέρνηση των Ηνωµένων Πολι-
τειών µε πολύ µεγάλη περίσκεψη δέχτηκε την απόφαση του
δικού της δικαστηρίου και θα υπάρξει η συνέχεια όλης αυτής της
διαµάχης. Όλοι οι οικονοµικοί δείκτες είναι ισχυρότατα βελτιω-
µένοι και ήδη στην Αργεντινή δεν υπάρχει θέµα χρέους ή ανερ-
γίας ή εξωτερικού εµπορίου κ.λπ.. Προφανώς στις δικές της
συνθήκες, λοιπόν, και η Αργεντινή, µία χώρα σαράντα εκατοµµυ-
ρίων µε µακραίωνες παραδόσεις, που έχει υποστεί τροµακτικές
επεµβάσεις στη δηµοκρατία της -και µε αυτήν την έννοια υπάρχει
και µία αν θέλετε συγγένεια της ιστορικότητας µε τη χώρα µας
και παρακολουθούµε τις εξελίξεις- θα ξεπεράσει λιγότερο ή πε-
ρισσότερο επώδυνα -φαίνεται όχι επώδυνα όµως ούτε τραγικά
όπως αναφερόταν χθες µέσα σε αυτήν την Αίθουσα- τα προβλή-
µατά τους, µε υπερηφάνεια, χωρίς εθελοδουλία, χωρίς να θεω-
ρούν ως µόνη πραγµατικότητα αυτήν στην οποία αυτά τα άθλια
funds και γενικότερα το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα -µε καµπή
κάπου στις αρχές της δεκαετίας του ’90- προσχώρησαν στις λε-
γόµενες «φούσκες», στα τοξικά προϊόντα. 

Δεν ξέρουµε πώς έγινε η κρίση παγκοσµίως; 
Κι ερχόµαστε εδώ -χθες, ας πούµε, που απαντήθηκε από έναν

από τους κυρίους που είπα προηγούµενα σε εµένα- να πούµε
πως δεν υπάρχει άλλος δρόµος, παρά µόνο οι λαοί να σκύβουν
το κεφάλι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στη Λατινική Αµερική, παν-
τού, σε αυτά τα επιθετικά, άγρια, άρρωστα συµπτώµατα ενός πα-
ραπαίοντος καπιταλιστικού συστήµατος που ζητούν 1600% µέσα
σε δέκα χρόνια να πάρουν πάνω στη διαχείριση των χρεών που
κάνουν σε συγκεκριµένες χώρες;

Ερχόµαστε να εισηγηθούµε ότι ο µόνος δρόµος είναι να σκύ-
βουµε το κεφάλι; Ο µόνος δρόµος είναι η προσήλωση σε αυτές
τις πολιτικές που οδηγούν λαούς και χώρες σιδηροδέσµιους σε
τέτοιες άθλιες καταστάσεις; Ο µόνος δρόµος είναι να µην υπάρ-
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χει αλληλεγγύη, όπως ειπώθηκε χθες από αυτό το µικρόφωνο; 
«Πού είδατε», λέει «την αλληλεγγύη, κύριε Βούτση; Πουθενά

δεν υπάρχει». Δώστε το σήµα και στον ελληνικό λαό να καθίσει
µε σκυµµένο το κεφάλι, να γίνει µία διαχείριση του χρέους, σε
τρεις µήνες από τώρα, που θα οδηγεί τα παιδιά µας, τα εγγόνια
µας, τα δισέγγονά µας, µέχρι το 2080, στην εξυπηρέτηση ενός
άθλιου χρέους, 172%. Πού βρισκόµαστε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Πώς θα αποστούµε από αυτές τις αντιλήψεις; 

Εµείς είχαµε καλέσει κι χθες το σύνολο του πολιτικού προσω-
πικού, το σύνολο των κοµµάτων και των πολιτικών παραγόντων,
το σύνολο των Βουλευτών, ο κάθε ένας µε τη δική του αφετηρία
και διαδροµή, αλλά µέσα από την πείρα πέντε ετών επώδυνων
συγκρούσεων και αδιεξόδων, που έχουν οδηγήσει αυτές οι πο-
λιτικές τη χώρα µας, να ταχθούµε αλληλέγγυοι µε το λαό και την
κυβέρνηση της Αργεντινής.

Και αντ’ αυτού, ακούσαµε από το πρωί µέχρι το βράδυ τα
µύρια όσα, το πού θα οδηγηθεί και πώς νοµοτελειακά οδηγείται
η Αργεντινή σε πτώχευση. Πού την είδατε την πτώχευση; Ένας
από εσάς να αποτολµήσει σήµερα µε τα συγκεκριµένα οικονο-
µικά στοιχεία να αναφερθεί στην περίπτωση της Αργεντινής, για
να µην γίνει στο κάτω-κάτω της γραφής και κανένα διπλωµατικό
επεισόδιο, δηλαδή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Επιτρέπεται η κυβερνητική Εκπρόσωπος να αναφέρεται µε τέ-

τοιο απαξιωτικό τρόπο για µία χώρα και να φτιάχνουν µία καρι-
κατούρα κρίσης σε αυτήν τη χώρα, όταν µε υπερηφάνεια δεν
δέχθηκαν µε πολιτική απόφαση να αποπληρώσουν δύο από αυτά
τα funds που ήθελαν 1600%; Είµαστε µαζί τους ή απέναντί τους;
Πείτε! 

Και αναµιµνησκόµαστε τι είπε ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ για την
Αργεντινή, ο οποίος αναφέρθηκε ακριβώς στο σύνολο των οικο-
νοµικών δεικτών που, επαναλαµβάνω, είναι δυστυχώς -και κλείνω
µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- καλύτεροι από δείκτες της ελληνικής
περίπτωσης. Το λέω για τρίτη φορά αυτό.

Άρα λοιπόν, αλληλεγγύη σε αυτήν τη χώρα και το λαό από
όλους µας και ει δυνατόν, ο πολιτικός διάλογος να γίνεται πάνω
σε πραγµατικά στοιχεία και µε τον φόβο να µην συµβεί τίποτα
χειρότερο στους λαούς, αλλά να συµβούν πολύ χειρότερα σε
αυτά τα funds και σε αυτές τις άρρωστες καταστάσεις µέσα στο
σύγχρονο παγκοσµιοποιηµένο καπιταλιστικό σύστηµα, που θέ-
λουν να µας οδηγήσουν σε νέες περιπέτειες και στην Ευρώπη
και παντού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Τον λόγο έχει η κ. Διώτη, για οκτώ λεπτά.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν από λίγο καιρό το περιοδικό

«ECONOMIST» αναρωτιόταν σε ένα άρθρο του που αναφερόταν
στις ιδιωτικοποιήσεις, τον Γενάρη του 2014, πού είναι οι συνεχι-
στές της πολιτικής της Θάτσερ και του Ρήγκαν. Και κάτω από
αυτό το ερώτηµα, έλεγε πως η Θάτσερ και ο Ρήγκαν χρησιµο-
ποίησαν τις ιδιωτικοποιήσεις ως ένα εργαλείο για να µεταµορ-
φώσουν τις υπηρεσίες κοινής ωφέλειας.

«Οι συνεχιστές τους, τον 21ο αιώνα,», συνεχίζει το περιοδικό,
«πρέπει να κάνουν το ίδιο για κτήρια, γη και φυσικούς πόρους.».
Εν κατακλείδι το άρθρο λέει: «Τεράστιος πλούτος περιµένει να
ξεκλειδωθεί». 

Ιδού λοιπόν, κυρίες και κύριοι, εδώ στη χώρα µας βρίσκεται η
απάντηση στο ερώτηµα του «ECONOMIST» και στην πολιτική
που προτείνει, της παράδοσης δηλαδή της γης και των φυσικών
χώρων στο ιδιωτικό κεφάλαιο για πλουτισµό. Άξιοι λοιπόν και
πρωτοπόροι είστε για τον νεοφιλελευθερισµό στην µετατροπή
των αγαθών σε πλούτο για τους λίγους.

Χθες είπαµε πάρα πολλά από την πλευρά µας για τη φιλοσο-
φία του νοµοσχεδίου και το σκοπό που εξυπηρετεί µαζί µε µια
σειρά άλλα νοµοσχέδια. Θέλω να τονίσω και σήµερα πως αυτές
οι ρυθµίσεις δεν µπορούν να γίνονται όταν δεν υπάρχει δηµόσιος
έλεγχος, τον οποίο φυσικά έχετε απεµπολήσει και έχετε διαλύσει

τις υπηρεσίες και όταν επίσης δεν υπάρχουν τα βασικά εργαλεία,
δηλαδή δασολόγιο και κτηµατολόγιο. 

Επίσης, θα πρέπει να χρησιµοποιούνται τα υπάρχοντα εργα-
λεία που είναι και οι δασικοί χάρτες όπου έχουν γίνει και οι αε-
ροφωτογραφίες. Τίποτα από όλα αυτά δεν ενδιαφέρουν το
νοµοθέτη. Νοµίζω το γιατί το εξηγήσαµε επαρκώς και χθες.

Θα σταθώ λοιπόν επιλεκτικά σε πολύ λίγα άρθρα για να κάνω
κάποιες παρατηρήσεις, επειδή θέλω να δώσω έµφαση σε αυτό
το χαρακτήρα του νοµοθετήµατος, τον οποίο και χθες και όλες
τις προηγούµενες ηµέρες στην επιτροπή στηλιτεύσαµε. 

Για τα άρθρα που αντικαθίστανται στον ν. 998, δηλαδή για το
άρθρο 36 του παρόντος, αυτό που έχω να σχολιάσω είναι ότι
όταν όλα επιτρέπονται, τι σηµασία έχει αν η έκταση ονοµάζεται
«δασική», «χορτολιβαδική», «αναδασωτέα», «δηµόσια» ή ό,τι
άλλο; Είναι φυσικά καλό να µπαίνουν εκτάσεις στη δασική νοµο-
θεσία, αλλά όταν αυτό είναι µε κενό γράµµα δεν έχει καµµία µα
καµµία ουσία η ένταξή τους.

Η ανάδειξη που αναφέρεται µέσα του περιβαλλοντολογικού
ισοζυγίου ως πανάκια είναι εντελώς ευφηµισµός. Δεν υπάρχει
κανένα ισοζύγιο. Υπάρχει µόνο στάχτη στα µάτια των αδαών. 

Επίσης, όπως σηµειώσαµε και χθες, το ύψος του ανταλλάγµα-
τος χρήσης το οποίο είναι στο 50% της αξίας του δάσους, σύµ-
φωνα µε αυτό το νοµοσχέδιο µε προοπτικές αλλαγής µε κοινή
υπουργική απόφαση, σηµαίνει προφανώς ότι το ακριβότερο που
µπορεί να πληρώσει κανείς είναι έως και 50% και στην πραγµα-
τικότητα δεν υπάρχει αντίτιµο, παρά ό,τι αποφασίσει ο εκάστοτε
Υπουργός και οι συναρµόδιοι. 

Επόµενος εµπαιγµός σε αυτήν τη σειρά των άρθρων είναι το
ότι δήθεν απαγορεύεται η κατά κυριότητα παραχώρηση δασών.
Αν κάποιος δηλαδή φτιάξει κάποιο ξενοδοχείο τεσσάρων ή πέντε
αστέρων σε δηµόσια δασική γη θα του ανήκει το ξενοδοχείο,
αλλά όχι η έκταση στην οποία κτίστηκε; Αυτό το ερώτηµα νοµίζω
ότι πρέπει να εξηγηθεί και δεν κάνω παραπάνω κανένα σχόλιο.

Όσον αφορά το περιβόητο άρθρο 45 που περιλαµβάνεται στο
άρθρο 36 πρόκειται για µία διάταξη που ουσιαστικά επιτρέπει τα
πάντα χωρίς καν την επίκληση για την εξυπηρέτηση του δηµο-
σίου συµφέροντος. Το ζήτηµα είναι ότι εδώ εφόσον ο συνταγµα-
τικός νοµοθέτης δίνει τόσο µεγάλη σηµασία στα δάση και τις
δασικές εκτάσεις θα έπρεπε και όλα τα έργα και οι επεµβάσεις
σε αυτά να δικαιολογούνται ως υπέρτερης σηµασίας και οπωσ-
δήποτε µε µακροπρόθεσµη φυτική επίδραση στο περιβάλλον.

Για παράδειγµα, η κατασκευή ενός µικρού υδροηλεκτρικού
στα δάση µπορεί, έστω και υποθετικά, να έχει θετικές επιδόσεις
αφού παράγεται ενέργεια από ανανεώσιµες πηγές και υποκαθί-
στανται ορυκτά καύσιµα και η χρήση άνθρακα. Για την εξόρυξη
όµως πετρελαίου τι µπορούµε να πούµε όταν επιτρέπεται να εγ-
καθίσταται στα δάση; 

Με το άρθρο λοιπόν αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχε-
ται στην επιφάνεια το ευρύτερο ζήτηµα του τι είδους ανάπτυξη
θέλουµε, και το τι θυσιάζουµε για αυτή την ανάπτυξη που για
εσάς έχει ως µοχλό µόνο τον ιδιώτη και τις δικές του επιθυµίες,
διότι ο σκοπός είναι τα κέρδη και µόνο.

Σχηµατικά, λοιπόν, οι διατάξεις αυτές εξυπηρετούν τη δηµι-
ουργία µεγα-υποδοµών και µεγα-δικτύων, ιδιωτικών πάντα συµ-
φερόντων, γιατί βλέπουµε ότι τα νοµοθετήµατα δεν είναι άσχετα
µεταξύ τους, έρχονται ως σειρά νοµοθετηµάτων αδιαφορώντας
για την αειφορία, αδιαφορώντας για τις µικρές κλίµακες, την το-
πική κατανάλωση και την µακροπρόθεσµη συµβολή στην προ-
σαρµογή και την ανάσχεση της κλιµατικής αλλαγής. Το ίδιο
ουσιαστικά συµβαίνει και για τις εκατοντάδες ρυθµίσεις που
αφορούν και την εξυπηρέτηση των τουριστικών επενδύσεων.

Για το άρθρο 49, που πάλι περιλαµβάνεται στο άρθρο 36, δεν
υπάρχει κανένας λόγος δηµοσίου συµφέροντος για την κατα-
σκευή ξενοδοχείων µέσα σε δάση. 

Το είπαµε και στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ. Οι επεµβάσεις
αυτές διασπούν το συνεχές του δασικού οικοσυστήµατος, εισά-
γουν οχλήσεις για τη χλωρίδα και την πανίδα, προκαλούν υπέρ-
µετρη κατανάλωση της ενέργειας για την κατασκευή και τη
λειτουργία τους και αντιστρατεύονται όλες τις πολιτικές ενίσχυ-
σης της αξιοποίησης των υφιστάµενων οικιστικών συνόλων µε
µικρής κλίµακας προσαρµοσµένες στην τοπική αρχιτεκτονική και
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το περιβάλλον τουριστικών καταλυµάτων. 
Υπάρχει επίσης µια διάταξη µέσα που περιλαµβάνεται στο

άρθρο 36 -είναι νοµίζω σε αυτό που αντικαθίσταται µε το άρθρο
51- θα ήθελα κάτι να σηµειώσω για την υπόθεση των εµφιαλω-
τηρίων νερού. Η ιστορία είναι µεγάλη και πολύ κακή και επειδή
δίνονται φυσικές πηγές της χώρας έναντι πινακίου φακής σε
ιδιώτες και ίσως ποτέ να µη δοθεί η ευκαιρία να συζητηθεί σε
αυτήν την Αίθουσα -το λέω για να καταγραφεί- και επειδή τα εµ-
φιαλωτήρια και αυτού του τύπου οι µονάδες είναι στις επιτρε-
πτές παρεµβάσεις στα δάση που προβλέπονται στο υπόµνηµα
που συζητάµε.

Κατ’ αρχάς, θα πρέπει να πούµε –και νοµίζω ότι κάποιοι από
εσάς το γνωρίζετε- ότι τις τελευταίες µέρες αποσύρονται εµφια-
λωµένα νερά από τον ΕΦΕΤ ως ακατάλληλα. Άρα, το θέµα της
δηµόσιας υγείας και του εµφιαλωµένου νερού επανέρχεται παρ’
όλες τις τόσο τεράστιες προσπάθειες του συστήµατος -κυβερ-
νήσεων, εταιρειών κ.λπ.- να πείσει τον κόσµο ότι το εµφιαλωµένο
νερό είναι καλύτερο από αυτό της βρύσης. Επιπλέον, η εκµετάλ-
λευση των δηµοσίων πηγών είναι ληστρική και το αντίτιµο, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, είναι ένα εξευτελιστικό ποσό, το οποίο έχει
οριστεί από το 1958 και έχει τροποποιηθεί ελάχιστα. Από τότε –
αν κάποιος ανατρέξει σ’ αυτόν τον νόµο- λοιπόν είναι περίπου
µία δραχµή  το λίτρο. Όλα αυτά τα λέω για να βεβαιωθούµε όλες
και όλοι πόσο πολύ δηµόσιο συµφέρον έχει όλη αυτή η υπόθεση. 

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ και στην παράγραφο 2 του άρ-
θρου 44, στην οποία αναφέρθηκε νωρίτερα και ο κ. Τσούκαλης.
Εκεί, λοιπόν, λέει πως δεν µεταβάλλεται το νοµικό καθεστώς εγ-
καταστάσεων ή κτισµάτων σε εκτάσεις που παραχωρήθηκαν για
κοινωφελείς σκοπούς βάσει του άρθρου 14 του νοµοθετικού δια-
τάγµατος του ’69 σε νοµικό πρόσωπο µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα, ανεξαρτήτως ειδικής ή καθολικής διαδοχής σ’ αυτό,
εφόσον εξακολουθεί η εξυπηρέτηση κοινωφελών σκοπών και
ανεξαρτήτως του ειδικότερου προορισµού της κοινωφελείας
στον τίτλο παραχώρησης. Από κοινωφέλεια σε κοινωφέλεια πάµε
στο νοµοσχέδιο. Κοινωφέλεια να είναι και ό,τι να’ ναι. Διότι ως
κοινωφέλεια θεωρούνται βιοµηχανίες, θεωρούνται µεταλλευτικές
εγκαταστάσεις, εµφιαλωτήρια και µια σειρά έργων. 

Κλείνοντας, λοιπόν, και µετά τη χθεσινή συζήτηση και επί της
αντισυνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου αλλά και από το σύ-
νολο της συζήτησης επί της αρχής, νοµίζω ότι είναι προφανές
σε όλο τον κόσµο πως αυτή η Κυβέρνηση δεν πρόκειται να στα-
µατήσει αν δεν τη σταµατήσουµε εµείς. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Διώτη. 

Τον λόγο έχει η κ. Αυλωνίτου. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, αλλά

θα πρέπει να µας πει ο κύριος Υπουργός ποιες από τις τροπολο-
γίες κάνει δεκτές και ποιες όχι. Το θέµα αυτό έχει τεθεί από την
αρχή της συνεδρίασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Βούτση, είχα
σκοπό να θέσω αυτό το ερώτηµα µόλις φτάναµε στους έξι Βου-
λευτές. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µιλάµε πάλι για τρο-
πολογίες από όλα τα Υπουργεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Έχουµε και δύο
Υπουργούς οι οποίοι θα είναι εδώ για να υπερασπιστούν κάποιες
από τις τροπολογίες. Ακούει και ο κύριος Υπουργός. Μετά την
κ. Αυλωνίτου, λοιπόν, θα µας πει αν είναι σε θέση να µας ενηµε-
ρώσει. 

Ορίστε, κυρία Αυλωνίτου, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όποιος ψάχνει, βρίσκει. Εγώ, για

παράδειγµα, ψάχνω να βρω από τις 18 Ιουνίου αν οι αθλητικές
εγκαταστάσεις στο ΟΑΚΑ έχουν άδεια λειτουργίας. Εκείνη την
ηµέρα, κατέθεσα τη σχετική ερώτηση στον αρµόδιο Υπουργό
µαζί µε αίτηµα κατάθεσης εγγράφου. Δυστυχώς, όµως, ο κύριος
Υπουργός δεν βρήκε το χρόνο να µου απαντήσει, αν και έχουν
περάσει πολύ περισσότερες από τις είκοσι πέντε µέρες που προ-
βλέπει ο Κανονισµός της Βουλής για απάντηση ερωτήσεων στη

Βουλή και πολύ περισσότερες από τις τριάντα µέρες που προ-
βλέπει ο Κανονισµός για την κατάθεση εγγράφου. 

Δείτε, όµως, τι βρήκα ψάχνοντας στο άσχετο –υποτίθεται- νο-
µοσχέδιο περί δασών. Στο άρθρο 29 µε τίτλο «Λειτουργία αθλη-
τικών χώρων και προστασία αυτών» προβλέπεται ότι αλλάζει
ξαφνικά η διαδικασία αδειοδότησης των αθλητικών εγκαταστά-
σεων του ΟΑΚΑ, του ΣΕΦ και του Καυτατζόγλειου, που από εδώ
και πέρα θα δίνεται από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού. 

Ψάχνοντας ακόµα στο διαδίκτυο, βρήκα δήλωση του Υφυ-
πουργού Αθλητισµού –ο οποίος σήµερα είναι παρών- πριν από
δύο µέρες που λέει τα εξής: «Υποδοµές, όπως είναι τα κολυµβη-
τήρια του ΟΑΚΑ, δεν έχουν άδεια λειτουργίας. Όλα αυτά τα προ-
βλήµατα τα επιλύουµε τώρα µε νοµοθετικές πρωτοβουλίες.
Μάλιστα, ρύθµιση που λύνει το πρόβληµα µε τα κολυµβητήρια
του ΟΑΚΑ θα ψηφιστεί από τη Βουλή µέσα σ’ αυτή την εβδο-
µάδα». Μπράβο, κύριε Υπουργέ! Έτσι προβλέπει ο Κανονισµός
της Βουλής τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Οι Βουλευτές καταθέ-
τουν ερωτήσεις στη Βουλή και ο Υπουργός απαντά µε δηλώσεις
στο διαδίκτυο. Απαντά εν µέρει βέβαια, γιατί ακόµα δεν µας έχει
απαντήσει κανείς αν έχει άδεια ή όχι το Ολυµπιακό Στάδιο του
ΟΑΚΑ και το Κλειστό του ΟΑΚΑ, όπου διεξάγονται συνεχώς αγώ-
νες ποδοσφαίρου και µπάσκετ µε παρόντες χιλιάδες θεατές και
οι οποίοι χώροι βρίσκονται παραπλήσια µε τα κολυµβητήρια του
ΟΑΚΑ.

Επειδή φαίνεται ότι δεν έχουν άδεια και ότι οι αγώνες διεξά-
γονται χωρίς άδεια και κατά παράβαση του νόµου, βάζοντας σε
κίνδυνο τη ζωή πολλών χιλιάδων ανθρώπων, αναφέρω στο Τµήµα
ότι τη Δευτέρα θα ενηµερώσω την εισαγγελία για τη διαφαινό-
µενη παρανοµία του αρµόδιου διευθυντή του ΟΑΚΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα υπόλοιπα άρθρα του νο-
µοσχεδίου, τα τροποποιούµενα µε το άρθρο 36 άρθρα του ν.
998/1979 45 έως 61, θέλω να σταθώ στο άρθρο 57: Λοιπές επεµ-
βάσεις. Αφορά µεταξύ των άλλων και τη δηµιουργία αθλητικών
εγκαταστάσεων σε δηµόσια δάση. Αν και το να βάζεις χρήσεις,
όπως αθλητικές εγκαταστάσεις και χώρους αποθήκευσης και
επεξεργασίας αποβλήτων, καθώς και σωφρονιστικά καταστή-
µατα είναι απολύτως απαράδεκτο –καθιστούν δηλαδή όλο το
άρθρο απαράδεκτο- η πρόβλεψη αθλητικών εγκαταστάσεων στο
δάσος αποτελεί ψήγµα που διασώθηκε από το άρθρο 52 του ν.
998/1979. 

Οφείλω να επισηµάνω στο Τµήµα ότι οι αθλητικές εγκαταστά-
σεις σε µεγάλο υψόµετρο αποτελούν ιδανικούς χώρους προπό-
νησης για κορυφαίες αθλητικές επιδόσεις, εφόσον η προπόνηση
στο υψόµετρο αυξάνει την ικανότητα πρόσληψης οξυγόνου και
κατά συνέπεια την αντοχή. Έτσι, κατεβαίνοντας ο αθλητής να
αγωνιστεί στο επίπεδο της θαλάσσης, βλέπει τις επιδόσεις του
να βελτιώνονται σηµαντικά. 

Βέβαια, στην Ελλάδα τα ψηλά βουνά είναι δασοσκεπή, οπότε
η διατήρηση της πρόβλεψης δηµιουργίας αθλητικών εγκαταστά-
σεων σε δάση στα βουνά είναι σωστή. 

Δεν βρίσκω, όµως, σωστή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την
πρόβλεψη της επόµενης παραγράφου για  χάραξη διαδροµών
στο δάσος για τη διεξαγωγή αγώνων motocross. Ο µηχανοκίνη-
τος αθλητισµός στο δάσος θα χρειαστεί κόψιµο δέντρων για λό-
γους ασφαλείας των αγωνιζόµενων, οπότε οι αγώνες motocross
δεν έχουν θέση στο δάσος. Έχουν, όµως, θέση στο δάσος οι επί-
σης προβλεπόµενοι αγώνες ορεινού ποδηλάτου –mountain bike-
για τους οποίους δεν θα χρειαστεί να κοπούν δέντρα. 

Χαριτωµένη είναι και η πρόβλεψη της επόµενης παραγράφου
του ίδιου άρθρου, που επιτρέπει τις ανασκαφές –ακούστε αυτό-
για την ανεύρεση θησαυρού εντός δασών. Φαντάζοµαι ότι κά-
ποιος θα ψέκαζε το κτήριο του Υπουργείου Περιβάλλοντος, όταν
το έγραφαν, εκτός εάν το πρόσθεσε ο κ. Γκίκας Χαρδούβελης
µπας και ανακαλύψει κανένα θησαυρό και κλείσει έτσι καµµιά
τρύπα  στον προϋπολογισµό, για να µην το κυνηγάει η τρόικα!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αψέκαστοι όµως και νηφάλιοι,
έγραψαν το άρθρο 37 του νοµοσχεδίου, που σε περιπτώσεις αν-
τιδικίας µεταξύ δηµοσίου και ιδιώτη για το εµπράγµατο δικαίωµα
επί των δασών µεταθέτει την υποχρέωση απόδειξης κυριότητας
από τον ιδιώτη, που την είχε µέχρι τώρα στο δηµόσιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο µε αυτό το αρθράκι στα
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επόµενα χρόνια θα δούµε δασικές εκτάσεις αξίας πάρα πολλών
εκατοµµυρίων να περνούν χωρίς αντάλλαγµα από το δηµόσιο σε
ιδιώτες ή µάλλον  θα το βλέπαµε, εάν η σηµερινή Κυβέρνηση
επρόκειτο να µακροηµερεύσει. Οπότε το µόνο καλό που έχει
αυτό το απαράδεκτο νοµοσχέδιο, αφού η Κυβέρνηση αρνήθηκε
να το αποσύρει είναι ότι ακόµη και εάν περάσει, δεν θα προλάβει
να εφαρµοστεί πριν πέσει η Κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Θέλω να ρωτήσω  τον κύριο Υπουργό εάν είναι σε θέση να ενη-

µερώσει τους Βουλευτές για τις τροπολογίες που κάνει δεκτές.
Όχι για την οµιλία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Σε λίγο θα τους
ενηµερώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τότε, αν θέλετε, να
περιµένουµε να γίνει πρώτα η  ανακοίνωση για τις τροπολογίες
και µετά θα δώσω τον λόγο σε εσάς, κύριε Ανδριανέ και στον κ.
Ορφανό. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μπούρας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Επί του σχεδίου νόµου  για το άρθρο 29 είναι η διάταξη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μάλιστα. Δεν είναι

τροπολογία; Τότε να δούµε πως θα γίνει. Κανονικά µετά τον έκτο
οµιλητή. Ας µιλήσει ο κ. Μπούρας και συνεχίζουµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχω πάρα πολλά και σηµαντικά να πω, τα οποία αναφέρονται

και στην ιδιαίτερη εκλογική µου περιφέρεια, την Περιφέρεια Ατ-
τικής, αλλά και σε όλη την Ελλάδα, σχετικά µε θέµατα που αντι-
µετωπίζει το παρόν σχέδιο νόµου. Δεν µπορώ, όµως, να απο-
φύγω την πρόκληση να πω µόνο δύο λέξεις, για να µην χάσω τον
υπόλοιπο χρόνο, για τα συµβαίνοντα, πράγµατι επώδυνα, στην
Αργεντινή. Είναι ένα θέµα, το οποίο δεν είναι ένα τεχνικό γεγο-
νός. Είναι ένα αληθινό και επώδυνο γεγονός, το οποίο θα έχει
επιπτώσεις πολύ οδυνηρές, δυστυχώς, για τη φίλη χώρα, την Αρ-
γεντινή και τους πολίτες της. 

Βέβαια, ο ΣΥΡΙΖΑ από χθες έχει µία σύγχυση. Η σύγχυση ανα-
φέρεται και στις συνιστώσες. Ανταγωνίζονται µεταξύ τους ποιος
θα υπερασπίσει τι. Η Ελλάδα αισθάνεται θλίψη για τα δεινά του
λαού της Αργεντινής, στα οποία οδηγήθηκε ο λαός της Αργεντι-
νής από τις επιλογές των κυβερνήσεων της. 

Στην Ελλάδα, µε θυσίες του ελληνικού λαού, µε επώδυνες θυ-
σίες πράγµατι όλων των Ελλήνων πολιτών, η κατάσταση ελέγχε-
ται, οµαλοποιείται, η χώρα βγήκε στις αγορές επιτυχώς, η χώρα
απέκτησε πλεόνασµα πρωτογενές και η προσπάθεια αυτή συν
Θεώ σε λίγο καιρό ολοκληρώνεται, έτσι ώστε µπαίνουµε σε ρυθ-
µούς ανάπτυξης. Έτσι, ο ελληνικός λαός δεν θα βιώσει αυτές τις
τραγικές καταστάσεις που βιώνει και θα βιώσει –απευχόµεθα βέ-
βαια- ο λαός της Αργεντινής, που σήµερα βρίσκεται σε αυτήν την
κρίση. 

Σας το είπα, κύριε Υπουργέ, και στην επιτροπή. Σας συγχαίρω
και πάλι γιατί τολµήσατε να αντιµετωπίσετε θέµατα, τα οποία για
δεκάδες χρόνια απασχολούν Έλληνες συµπολίτες µας, όχι κά-
ποιους που έχουν συµφέροντα. Αλίµονο αν µε τις ρυθµίσεις που
αφορούν τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς εξυπηρετούσατε
συµφέροντα. Δηλαδή, οι εξακόσιες και πλέον χιλιάδες συµπολι-
τών µας, που είναι επίσηµα εγγεγραµµένοι, νόµιµα, σ’ αυτό που
λέγεται «οικοδοµικός συνεταιρισµός», όλοι αυτοί εξυπηρετούν
συµφέροντα; Ή κάποτε στη διάρκεια του βίου τους, εµπιστευό-
µενοι τους νόµους της πολιτείας, εναπέθεσαν κάποιες οικονο-
µίες, απέκτησαν κάποια γη, για την οποία είχαν υποχρεώσεις και
ποτέ δικαιώµατα; 

Και έρχεστε σήµερα εσείς µε τόλµη πολιτική, µε εντιµότητα,
µε θάρρος, µετά από πολύµηνο διάλογο που προηγήθηκε και
υµών, κύριε Υπουργέ, από τον προκάτοχό σας, αλλά που ολο-
κληρώθηκε στα δικά σας χέρια. Και εγώ είχα την ευκαιρία να
συµµετέχω σε αυτούς τους διαλόγους, στους οποίους µάλιστα
είχατε πάντα συνοµιλητές και συνακροατές. Και πήρατε τη
γνώµη όλων αυτών των φορέων που εκπροσωπούν οι οικοδοµι-
κοί συνεταιρισµοί ή οι διάφοροι άλλοι σύλλογοι που έχουν οµα-

δοποιηθεί σε οµοσπονδίες και που µας παρακολουθούν από τα
θεωρεία σήµερα µε αγωνία και µας βαθµολογούν. Και βαθµολο-
γούν την πολιτική των ανθρώπων που επιλύουν προβλήµατα
έναντι των ανθρώπων που θέλουν να παραµείνουν όµηροι ακόµα
στα προβλήµατα που τους έχει δηµιουργήσει η πολιτεία. 

Εγώ µάλιστα ήθελα να παρακαλέσω –γιατί δεν βλέπω κανέναν
εκ των συναδέλφων µου του ΣΥΡΙΖΑ στην Περιφέρεια Αττικής-
να πάρουν θέση για τα θέµατα αυτά. Γιατί µεθαύριο θα πάνε
στην Κερατέα, στο Λαύριο -µιλάω για τέτοιες περιοχές- θα πάνε
στον Άγιο Στέφανο, θα πάνε στον Ωρωπό και δεν ξέρω τι θα λένε.
Μήπως θα λένε ότι δεν πήραν είδηση; Πιστεύω ότι τους εκφρά-
ζετε. Και τους εκφράζετε αρνητικά. Γιατί ζητάτε να παραµείνουν
όµηροι. Αλλά αυτό δεν θα γίνει γιατί πράγµατι τα δύο κόµµατα,
τα οποία συγκυβερνούν αυτήν τη στιγµή, παίρνουν το θάρρος,
παίρνουν την απόφαση να λύσουν τα θέµατά τους. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Από παλιά κάναµε προσπάθεια µαζί.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Και παλιά κάναµε προσπάθεια και
τώρα προσπαθούµε.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας ευχαριστήσω γιατί πράγµατι
πολλά θέµατα τα οποία υπάρχουν δεν επιλύονται ακόµα, αλλά
δεσµευτήκατε και στην επιτροπή και σε µένα ότι από το φθινό-
πωρο θα αρχίσετε διάλογο µε όλους τους φορείς για όλες τις
περιπτώσεις τις οποίες θα καταγράψετε ώστε σε επόµενα νοµο-
σχέδια να αντιµετωπίσουµε θέµατα συµπολιτών µας τα οποία
χρονίζουν.

Επίσης, είναι πολύ θετικό το ότι δεχθήκατε και νοµοτεχνικά
βελτιώνετε το άρθρο 8 στην παράγραφο 9 όπου απαλείφετε τη
λέξη «έως». Επίσης, στην υποπερίπτωση της παραγράφου 9 του
άρθρου 8 πάλι η λέξη «έως» απαλείφεται, γιατί όταν λέµε «έως
40%» ή «έως 80%», τότε αυτό µπορεί να αρχίζει από το 0%. Όταν,
όµως, λέµε «40%» ή «80%» ή «90%», είναι συγκεκριµένος αριθ-
µός και δεν είναι αφηρηµένη έννοια την οποία αύριο κάποιος
µπορεί να την εφαρµόσει από το 0% µέχρι το 40%, καθώς επίσης
και για την απαλοιφή της παραγράφου 9 του άρθρου 8, δεύτερο
εδάφιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα.
Κύριε Υπουργέ, επιτέλους επιλύεται ένα σηµαντικό πρόβληµα

το οποίο αναφέρεται στους οικισµούς προ του 1923, όπου πράγ-
µατι στην παράγραφο 3 του άρθρου 31 τακτοποιείται αυτό το
πολύ µεγάλο θέµα σε οικισµούς που οριοθετήθηκαν µετά την ψή-
φιση του Συντάγµατος του 1975 έτσι ώστε η σύγκρουση που
είχαν η δασική υπηρεσία µε την πολεοδοµική υπηρεσία, αυτήν
τη στιγµή να αίρεται. Όπως ξέρετε, τέτοιοι οικισµοί προ του 1923
υπήρχαν, υπάρχουν και θα υπάρχουν σε όλη την Ελλάδα και ιδι-
αίτερα υπάρχουν στην περιοχή της Περιφέρειας Αττικής, στον
Άγιο Στέφανο, στη Σταµάτα, στο Διόνυσο και αλλού. 

Κύριε Υπουργέ, τελειώνοντας θα ήθελα να σας παρακαλέσω
να κάνετε δεκτή, αν είναι δυνατόν, µία τροπολογία που έχουν κα-
ταθέσει οι συνάδελφοί µου κ. Σκόνδρα και κύριοι Μαρίνος, Λυ-
κουρέντζος, Βογιατζής κ.λπ. γιατί η αντιµετώπιση από την
πολιτεία προς υπαλλήλους δασοφύλακες παραβιάζει τις αρχές
της ισότητος και του κράτους δικαίου. Εφόσον ληφθεί υπ’ όψιν
ότι οι εν λόγω υπάλληλοι έχουν εκπαιδευτεί σε ειδικά σεµινάρια
ταχύρρυθµης επιµόρφωσης από τις διευθύνσεις δασών στην
άσκηση των καθηκόντων των δασοφυλάκων και ήδη ασκούν πλή-
ρως και τα ανακριτικά καθήκοντα του κλάδου πάνω από δύο έτη
και συνεχίζουν να προσφέρουν τις ίδιες ακριβώς υπηρεσίες και
κάτω από τις ίδιες ακριβώς συνθήκες µε τους συναδέλφους τους
του κλάδου ΔΕ γεωτεχνικών δασοφυλάκων, τι θέλουµε; Ίση αν-
τιµετώπιση και ίσες ευκαιρίες για ανθρώπους που εκτελούν το
ίδιο έργο. Γι’ αυτό, λοιπόν, θέλω να σας παρακαλέσω αυτήν την
τροπολογία να την κάνετε δεκτή προς αποκατάσταση της αδι-
κίας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μπούρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από χθες υπάρχουν αρκετές
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αναφορές στο θέµα της Αργεντινής. Προφανώς από τη θέση που
είµαι δεν µπορώ και δεν θέλω να υπεισέλθω στην ουσία του θέ-
µατος.

Ο κάθε Βουλευτής µπορεί να πει ό,τι θέλει, ό,τι νοµίζει σωστό
για το θέµα ή για άλλα κόµµατα. Υπάρχει µια διάσταση που
νιώθω την ανάγκη να σηµειώσω από τη θέση ακριβώς που είµαι
τώρα και το θέµα αυτό είναι το εξής: Όχι κάποιο διεθνές δικα-
στήριο, αλλά το δικαστήριο µιας χώρας εκδίδει µια απόφαση η
οποία θέτει σε εξαιρετικά δυσχερή θέση µία άλλη χώρα. Όχι
όµως διεθνές δικαστήριο. 

Σας επισηµαίνω ότι υπάρχουν οµολογιούχοι και κάτοχοι ελλη-
νικών οµολόγων, οι οποίοι δεν έχουν αποδεχθεί τη συµφωνία του
PSI και έχουν προσφύγει σε διάφορα δικαστήρια. Οι υποθέσεις
είναι διαφορετικές, αλλά εγώ δεν νιώθω ασφαλής ότι δεν θα βρε-
θεί κάποιο δικαστήριο να χρησιµοποιήσει ενδεχοµένως ως νοµο-
λογία την απόφαση του αµερικάνικου δικαστηρίου. Γι’ αυτή και
µόνο την πτυχή αισθάνοµαι την ανάγκη να το επισηµάνω και να
προτείνω να ληφθεί υπ’ όψιν από τον καθένα µε τον τρόπο που
ο καθένας νοµίζει. 

Όποιος συνάδελφος ενδιαφέρεται µπορεί να απευθυνθεί και
στο Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους για περισσότερες λεπτοµέ-
ρειες. 

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Ιωάννης Ανδριανός. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, πριν ξεκινήσω θα ήθελα να κάνω µια παράκληση
στον Υπουργό για µια νοµοτεχνική βελτίωση στο άρθρο 29, στο
σηµείο «από τις ολυµπιακές εγκαταστάσεις εξαιρούνται το
ΟΑΚΑ, το ΣΕΦ και το Εθνικό Στάδιο Καυτατζόγλειο Θεσσαλονί-
κης» να προσθέσουµε «και το Εθνικό Κέντρο Νεότητας Άγιος Κο-
σµάς». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τα όσα είπε πριν από λίγο η
κυρία συνάδελφος που κατέβηκε από το Βήµα, επιβεβαιώνει το
εξής: Ό,τι λέµε, το κάνουµε πράξη. Αυτά που είπα στις δηλώσεις
µου, τα κάναµε πράξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου περιλαµβάνεται διάταξη στο άρθρο 29, που λύνει ένα ση-
µαντικό πρόβληµα που αφορά στην αδειοδότηση των αθλητικών
εγκαταστάσεων. Η άδεια για τις αναγκαίες προϋποθέσεις ασφα-
λείας για αθλούµενους και θεατές –και είναι υποχρεωτική για τη
λειτουργία οποιουδήποτε αγωνιστικού χώρου ή χώρου άθλησης-
χορηγείται στη διοίκηση της αθλητικής εγκατάστασης ή στο
φορέα στον οποίον αυτή ανήκει από το Γενικό Γραµµατέα της
οικείας αποκεντρωµένης διοίκησης. 

Για τέσσερις, όµως, αθλητικές εγκαταστάσεις ειδικής σηµα-
σίας, όπως είναι το ΟΑΚΑ, το Στάδιο Ειρήνης και Φιλίας, το Καυ-
τατζόγλειο και τον Άγιο Κοσµά –που  θα τον έχουµε µετά τη
συµφωνία που έχει επιτευχθεί και µε την «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» και
θα υπογράψουµε και τη σχετική συµφωνία µέχρι τέλος του 2015-
η άδεια λειτουργίας θα εκδίδεται από τη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού. 

Και δεν µπορώ να καταλάβω τη διαφωνία σας σε αυτό το ση-
µείο, γιατί νοµίζω ότι έχετε περάσει και έχετε εικόνα της υπηρε-
σίας της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού, είχατε υπηρετήσει
εκεί. Έχει το επιστηµονικό προσωπικό, έχει το κατάλληλο προ-
σωπικό στις τεχνικές υπηρεσίες, αξιόλογα στελέχη να ελέγξουν
αυτές τις εγκαταστάσεις και να δώσουν τις άδειες λειτουργίας. 

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Έχει άδεια τώρα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Να περιµένετε, να µάθετε να ακούτε. Εγώ σας άκουσα
µε σεβασµό. 

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Δεν µας απαντήσατε στις ερωτήσεις. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Οφείλετε, λοιπόν, να ακούσετε και εσείς. Όπως δεν σας
διέκοψα εγώ, οφείλετε και εσείς να κάνετε το ίδιο. 

Μας ενδιαφέρει, να λύνουµε προβλήµατα. Κανένας δεν αµφι-
σβητεί και δεν αµφισβήτησε ότι υπάρχουν προβλήµατα τα οποία
έρχονται δεκαετίες πίσω. Έτσι, λοιπόν, επιλύονται προβλήµατα
που έχουν ανακύψει, όπως για παράδειγµα µε τα κολυµβητήρια

του ΟΑΚΑ. 
Αναφέρω, λοιπόν, χαρακτηριστικά ότι την Κυριακή που µας πέ-

ρασε έγιναν πανελλήνιοι αγώνες κολύµβησης στις κατηγορίες
παίδων-κορασίδων και εφήβων-νεανίδων οι οποίοι διεξήχθησαν
στο Ιλίσιο Κολυµβητήριο όπου εκεί –πήγα ο ίδιος κιόλας- είδα να
στριµώχνονται χιλιάδες αθλητές και θεατές γιατί ακριβώς δεν
µπορούσαµε να χρησιµοποιήσουµε, λόγω αδειοδότησης, το
Ολυµπιακό Κολυµβητήριο του ΟΑΚΑ. 

Πλέον, µε τη ρύθµιση που εισάγεται στο νοµοσχέδιο, διασφα-
λίζουµε ότι δεν θα επαναληφθεί αυτή η κατάσταση και θα µπο-
ρούµε στο εξής να αξιοποιούµε πλήρως τις αθλητικές µας
εγκαταστάσεις. 

Επίσης, θέλω από το Βήµα αυτό να επαναλάβω πως η παρά-
ταση για την ολοκλήρωση της διαδικασίας αδειοδότησης των
αθλητικών εγκαταστάσεων ευθύνης των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης λήγει σε ένα µήνα στις 31 Αυγούστου. Μάλιστα,
µε έγγραφό µου που απέστειλα πριν από λίγες µέρες στις περι-
φέρειες και τους δήµους, τους υπενθυµίζω την προθεσµία και
τους καλώ να ολοκληρώσουν τη σχετική διαδικασία, προκειµένου
να µην ταλαιπωρηθούν οι αθλούµενοι πολίτες, αθλητές και σω-
µατεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα που επιλύει η ρύθ-
µιση στην οποία αναφέρθηκα παραπάνω είναι ένα µόνο από τα
πολλά και περίπλοκα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι αθλη-
τικές µας εγκαταστάσεις, αλλά και ευρύτερα το θεσµικό πλαίσιο
που διέπει τον ελληνικό αθλητισµό. Υπενθυµίζω χαρακτηριστικά
ότι ακόµα και οι εµβληµατικές ολυµπιακές εγκαταστάσεις, όπως
για παράδειγµα τα στέγαστρα Καλατράβα στο ΟΑΚΑ ήταν αυ-
θαίρετες κατασκευές και γι’ αυτό µάλιστα υπήρξε ως συνέπεια
να µην µπορούν να γίνουν οι αναγκαίες εργασίες συντήρησης κι
επισκευής. 

Έτσι, λοιπόν, αυτές οι αναγκαίες εργασίες δεν είχαν εκτελε-
στεί από το 2004 µέχρι σήµερα, καθώς επίσης και άλλα έργα
συντήρησης, όπως το προπονητήριο του ΟΑΚΑ, που όπως γνω-
ρίζετε µε δική µου απόφαση δόθηκαν επιπλέον 600.000 ευρώ για
να γίνουν οι απαραίτητες εργασίες συντήρησης ώστε να µην
δούµε εικόνες όπως αυτές που είχαµε δει πριν από καιρό να τρέ-
χουν τα νερά από τη στέγη. 

Αυτά, λοιπόν, τα συσσωρευµένα προβλήµατα τα επιλύουµε
πλέον µε δύο βήµατα. Πρώτον, διασφαλίζουµε τις θεσµικές προ-
ϋποθέσεις για την επίλυσή τους και αυτό το νόηµα έχει η διάταξη
που συζητάµε σήµερα. Αυτό το νόηµα είχε και η διάταξη που πε-
ριελάβαµε µαζί µε τον κ. Καλαφάτη σε νόµο που ήδη ψηφίστηκε
για την τακτοποίηση των αυθαίρετων αθλητικών εγκαταστάσεων.
Δεύτερον, αξιοποιούµε κάθε πόρο που µπορούµε να διασφαλί-
σουµε σε αυτήν τη δύσκολη οικονοµική συγκυρία, µε υπευθυνό-
τητα και ιεράρχηση των αναγκών. 

Βούλησή µας, λοιπόν, είναι να αναζητούµε και να θέτουµε σε
εφαρµογή τις λύσεις που επιτρέπουν την καλύτερη αξιοποίηση
των αθλητικών µας εγκαταστάσεων, την πιο αποτελεσµατική δια-
σφάλιση του κοινωνικού αγαθού του αθλητισµού για όλους τους
Έλληνες. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό θέλω να σας ενηµερώσω ότι το Σάβ-
βατο υπέγραψα µαζί µε τον Πρύτανη του Πολυτεχνείου της Κρή-
της την Προγραµµατική Σύµβαση για την παραχώρηση του εκεί
Κολυµβητηρίου στο Πολυτεχνείο Κρήτης που όπως πιστεύω ότι
έχετε πληροφορηθεί ήταν και είναι µια σύγχρονη εγκατάσταση
που επί χρόνια ρήµαζε. Ενώ κατασκευάστηκε και ολοκληρώθηκε
το 2009, δεν λειτούργησε ποτέ καθώς κανένας από τους φορείς
δεν την είχε παραλάβει, µε αποτέλεσµα να γίνουν εκτεταµένες
καταστροφές από λεηλασία επιτηδείων. 

Πλέον, µε τη λύση που δώσαµε, διασφαλίζουµε ένα ρεαλιστικό
πλαίσιο λειτουργίας, µε το Πολυτεχνείο Κρήτης να αναλαµβάνει
την αποκατάσταση των ζηµιών και την ενεργειακή αναβάθµιση
του Κολυµβητηρίου, τη χρήση πράσινης ενέργειας, καθώς και
την ευθύνη της λειτουργίας του µε πρόσβαση τόσο για την ακα-
δηµαϊκή κοινότητα –το τονίζω αυτό- όσο και για τους πολίτες και
τον σωµατειακό αθλητισµό των Χανίων.

Δίνουµε, λοιπόν, λύσεις, ξεµπλέκουµε κουβάρια δεκαετιών,
αξιοποιούµε µε τον καλύτερο τρόπο τις αθλητικές µας εγκατα-
στάσεις. Κανένας δεν αρνείται ότι υπάρχουν προβλήµατα. Οι
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αθλητικές εγκαταστάσεις έχουν πολλά χρόνια να συντηρηθούν.
Δηµιουργούµε όµως το νέο πλαίσιο για τον αθλητισµό µας προ-
χωρώντας στις αναγκαίες θεσµικές παρεµβάσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Δριβελέγκας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, που µου δίνεται η δυνατότητα να
εκφράσω τις απόψεις µου για το νοµοσχέδιο. Όπως γνωρίζετε
δεν µετέχω στο Τµήµα αυτό, αλλά στο Γ’ Τµήµα. Ωστόσο, θεωρώ
ότι για κρίσιµα θέµατα και ιδιαίτερα για θέµατα που αφορούν το
νοµό µας, ο καθένας µας πρέπει να έχει το θάρρος της γνώµης
του, να λέει τις απόψεις του και να µην κρύβεται πίσω από τυπικά
προσχήµατα συµµετοχής ή µη στα Τµήµατα. 

Είµαι ξεκάθαρος και θέλω να πω ότι, πράγµατι, αυτό το σχέδιο
νόµου προσπαθεί να λύσει πάρα πολλά προβλήµατα, τα οποία
είναι δεκαετιών. Εµείς, ιδιαίτερα στη Χαλκιδική, έχουµε πάρα
πολλά τέτοια προβλήµατα. Προσπάθησα και εγώ σαν Υφυπουρ-
γός να λύσω µερικά από αυτά µε τη συνεργασία όλων των Βου-
λευτών όλων των πτερύγων της Βουλής. Το ξέρουµε αυτό. Παρ’
όλα αυτά παραµένουν άλυτα πολλά θέµατα. 

Ειλικρινά απορώ µε κάποιους συναδέλφους που ζουν στις πε-
ριοχές αυτές, ξέρουν τα προβλήµατα επιτόπου -µερικοί τα ξέ-
ρουν και εκ της ιδιότητας- και φέρνουν αντιρρήσεις.

Κραυγαλέο παράδειγµα: αναδασµοί. Ξέρετε έχουν γίνει παλιά
οι αναδασµοί. Έδωσε ο άλλος το χωράφι του, του έδωσε τότε
το δηµόσιο ίσα στρέµµατα κτήµα, το καλλιεργούσε χρόνια τώρα
κ.λπ. και ξαφνικά έρχεται το δασαρχείο και του λέει: «Ξέρετε,
αυτό το µισό είναι δάσος». Λέει: «Ρε, παιδιά ωραία είναι δάσος,
δώστε µου το χωράφι και πάρτε πίσω αυτό». Του απαντάνε: «Α,
δεν γίνεται. Πρέπει να πάτε στον τότε διορισµένο νοµάρχη να κά-
νετε αγωγή εσείς στο δηµόσιο». Νοµίζω οι δικηγόροι εδώ -βλέπω
τον κ. Κουτσογιαννακόπουλο- τα ξέρουν. Δηλαδή, παράλογα
πράγµατα. Αυτά δεν έπρεπε να λυθούν;

Όταν πάµε στα χωριά τι τους λέµε; Τους λέµε: «Έχετε δίκιο,
θα τα λύσουµε». Όταν έρχεται η ώρα να τα λύσουµε, εδώ λέµε
άλλα. Ξέρετε τώρα ο κόσµος έχει τη δυνατότητα να βλέπει, να
ακούει τον καθέναν µας και να κρίνει.

Άκουσα την εξαίρετη συνάδελφο, την εισηγήτρια την κ. Ιγ-
γλέζη, η οποία γνωρίζει πάρα πολύ καλά τα θέµατα ότι είπε –
ίσως να κάνω λάθος, να µε διορθώσει– ότι τα πουρνάρια είναι
δάσος. Πράγµατι, επιστηµονικά µπορεί να είναι έτσι. Δεν γνωρί-
ζετε εσείς, αλλά η κ. Ιγγλέζη και ο κ. Ορφανός και όσοι είναι
κοντά στη Χαλκιδική ξέρουν ότι έχουµε πάνω από πενήντα µε
εκατό χιλιάδες στρέµµατα, τα οποία έχουν εκχερσωθεί πριν το
’60 –πολλά πριν το ’60, αλλά και µετά το ’75, για να λέµε την αλή-
θεια- είναι παραγωγικοί ελαιώνες, έχουν πάρει επιδοτήσεις,
έχουν εγκαταστάσεις και τώρα είναι δάσος.

Προσέξτε: Προεκλογικά, τώρα δηλαδή στις ευρωεκλογές και
στις αυτοδιοικητικές πήγαιναν εκεί και τους έλεγαν: «Δίκιο έχετε,
εµείς θα το λύσουµε. Μάλιστα, έχουµε και τροπολογία».

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Και την έχουµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Να

τη δούµε. Καταθέστε την.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Όχι σε αυτό το νοµοσχέδιο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι σε αυτό.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Σε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου

Γεωργίας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ακούστε τώρα, γιατί αυτό θα το έλεγα εγώ, κυρία Ιγγλέζη. Θα το
έλεγα εγώ. Δεν θα σας πω την µισή αλήθεια.

Με παίρνουν τηλέφωνο και µου λένε: «Γιάννη, να στηρίξεις την
τροπολογία που θα καταθέσει ο ΣΥΡΙΖΑ, για να λύσουµε αυτό το
θέµα». Λέω: «Βεβαίως». Ναι, αλλά µετά µε παίρνουν τηλέφωνο
και µου είπαν: «Ξέρετε δεν θα το καταθέσει τώρα, θα το καταθέ-
σει στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Γεωργίας, όταν θα έρθει».
Δεν τα καταλαβαίνω αυτά. Δηλαδή, εδώ λέµε άλλα, επάνω λέµε
άλλα. Προσπαθούµε να βρούµε λύση ή να κοροϊδέψουµε τον
κόσµο;

Κοιτάξτε. Εγώ σας είπα ότι έχω το θάρρος της γνώµης να
µιλάω για όλα τα θέµατα. Καλά θα κάνατε να το παίρνετε και
εσείς και να τους λέτε την αλήθεια. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Την αλήθεια τούς λέµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Και

να µην τους λέτε άλλα εκεί, άλλα εδώ και άλλα αλλού. Μας άκου-
σαν και σας άκουσαν και εσάς, θα ακούσουν και εµένα στη Χαλ-
κιδική και θα δουν και τις οµιλίες µας και ο καθένας θα κρίνει.
Δεν θα λύσουµε εδώ τη διαφορά.

Τώρα, κύριε Υπουργέ, πράγµατι, έχουµε και άλλα προβλή-
µατα. Θα σας πω δυο-τρία προβλήµατα. Ξέρετε η Χαλκιδική είναι
πολύπαθη περιοχή. Η Σιθωνία ιδιαίτερα, αλλά και η Κασσάνδρα
και παντού έχουν δάση, τα οποία είναι από µοναστήρια, είναι δη-
µόσια, είναι ιδιωτικά, γίνεται ένας µύλος. Ιδιαίτερα µετά την υπε-
ραξία που προσέλαβαν µε την τουριστική αξιοποίηση, καταλα-
βαίνετε τι γίνεται εκεί.

Όµως, υπάρχουν και µερικά πράγµατα, για τα οποία έχουν
απόλυτο δίκιο οι άνθρωποι. Πριν το ’60 αγόρασαν κτήµατα από
τα µοναστήρια και τους δόθηκε η δυνατότητα και εκχέρσωσαν.
Έχουν κάνει ελαιώνες. Αναφέρω το ’60, διότι τότε δεν υπήρχε
καν ιδέα ότι θα αποκτήσουν µεγάλη υπεραξία. Και τώρα –λέει-
παραµένει ο δασικός τους χαρακτήρας.

Μιλάµε για µικροϊδιοκτήτες. Βεβαίως, υπάρχουν και µεγάλες
ιδιοκτησίες. Όµως, κατά κάποιο τρόπο, πρέπει να δούµε και
αυτές τις ιδιωτικές εκτάσεις, διότι δεν µπορούµε να λέµε «ναι»
στις δηµόσιες και «όχι» στις ιδιωτικές.

Εν πάση περιπτώσει µε ενηµέρωσε ο κύριος Γενικός ότι κάνετε
µια κάποια προσπάθεια να βρούµε µια τέτοια λύση, για να µην
κατηγορηθούµε ότι εξυπηρετούµε µεγάλα συµφέροντα και φτά-
σουµε σε παλιές αµαρτωλές ιστορίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αντιπροέδρου) 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να πω ότι κάνετε µεγάλη προσπάθεια να
λύσετε χρονίζοντα προβλήµατα. Υπάρχουν κι άλλα. Μπορούµε
να τα δούµε κι αυτά. Όµως, εδώ που θα µε βρείτε εντελώς αντί-
θετο, είναι –συγχωρέσετέ µου την έκφραση– µε την ξεκάρφωτη
τροπολογία που φέρνετε, που έχει σχέση µε την άδεια δόµησης
της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» και της «ELDORADO».

Λέω «ξεκάρφωτη», γιατί, ξέρετε, όταν πριν από τρία χρόνια
που ήµουν ακόµα Βουλευτής, είχα καταθέσει ερώτηση για τα
royalties στο Μεταλλευτικό Κώδικα. Γνωρίζετε καλύτερα από
εµένα από πότε είναι ο µεταλλευτικός κώδικας. Ε, λοιπόν, δεν
πρέπει να φέρουµε ένα σύγχρονο Μεταλλευτικό Κώδικα; Πρέ-
πει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου) 

Ένα λεπτό κύριε Πρόεδρε, αν έχω την ανοχή σας.
Να φέρουµε Μεταλλευτικό Κώδικα. Να δούµε όλα τα σύγ-

χρονα θέµατα, να δούµε τα royalties. Διότι αυτά τα λέµε, τα εξαγ-
γέλλουµε και δεν παίρνει τίποτα το δηµόσιο. Ξέρετε πόσα
εισπράττει το δηµόσιο από όλη τη µεταλλευτική διαχείριση και
τρελαίνουµε τον κόσµο στους φόρους κ.λπ.; Είναι 7 εκατοµµύρια
ευρώ. Έχω επίσηµη απάντηση της τότε Υπουργού ΥΠΕΚΑ κ.
Μπιρµπίλη. Από όλη τη χώρα αυτά είναι τα δικαιώµατα που παίρ-
νουµε. Νοµίζω, λοιπόν, ότι πρέπει να τη δούµε αυτήν την ιστορία. 

Επίσης, πρέπει να δούµε το Ρυθµιστικό. Είναι κεραυνός εν αι-
θρία. Ενώ, λοιπόν, ήταν συµφωνηµένο –και αξίζουν συγχαρητή-
ρια και στην καινούργια δηµοτική αρχή που σε ένα µήνα έστειλε
τις προτάσεις ολοκληρωµένες και τις έστειλε το ΥΠΕΚΑ, ο κ. Μα-
νιάτης– ξαφνικά ερχόµαστε εδώ και λέει «αποσύρεται το Ρυθµι-
στικό Θεσσαλονίκης». Ίσως δεν ήξεραν οι συνάδελφοι της
Θεσσαλονίκης ότι είναι και της Χαλκιδικής. 

Αφού, λοιπόν, δεν έχουµε δύο βασικά εργαλεία, ερχόµαστε να
νοµοθετήσουµε σε αυτήν την πολύπαθη περιοχή µε µια τροπο-
λογία, η οποία, όντως, ό,τι και να πει η Αντιπολίτευση και όλος ο
κόσµος, είναι οφθαλµοφανής τροπολογία εξυπηρέτησης συγκε-
κριµένων στόχων, συµφερόντων. Γι’ αυτό, πριν καν δούµε ούτε
τη φέρουσα δυνατότητα της περιοχής, ούτε το Ρυθµιστικό, ούτε
τον Μεταλλευτικό Κώδικα, φέρνετε αυτήν την τροπολογία. 

Ξέρετε τι κάνετε, κύριε Υπουργέ; Βάζετε φωτιά κατακαλό-
καιρο. Μπουρλότο! Θυµηθείτε την ηµέρα που το λέω. Σας παρα-
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καλώ πολύ. Τη στιγµή που πάµε να ηρεµήσουµε µια περιοχή που
έχει τραβήξει τόσα, µε µια συνεργασία µε την καινούργια δηµο-
τική αρχή, έρχεστε να φέρετε αυτήν την τροπολογία.

Και κάποιοι τη θέλουν, γιατί θέλουν να έχουν αντιπάλους.
Εσείς δεν πρέπει, ιδιαίτερα και ως νέος Υπουργός, να ταυτίσετε
τη θητεία σας µε αυτήν την τροπολογία. Θα σας παρακαλέσω να
την πάρετε πίσω.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ορφανός ο Υπουργός Μακεδονίας και Θρά-

κης, για µια τροπολογία, για τέσσερα λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ (Υπουργός Μακεδονίας και Θράκης):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα κατ’ αρχάς να εκ-

φράσω τη θετική µου θέση για το νοµοσχέδιο. Ο κύριος Υπουρ-
γός έχει κάνει τεράστια προσπάθεια. Επιλύει πάρα πολλά
θέµατα. Εγώ είµαι µηχανικός, άρα τα έχω ζήσει στην πράξη. Εν-
δεικτικά, θα κάνω αναφορά σε τρία θέµατα. 

Το πρώτο είναι οι οικοδοµικοί συνεταιρισµοί. Ξέρουµε ότι αγό-
ρασαν πολλοί συνεταιρισµοί εκτάσεις οι οποίες είναι είτε σε
δάσος είτε σε περιοχή αρχαίων είτε σε περιοχή ειδικής προστα-
σίας. Δεν µπόρεσαν ποτέ να τις αξιοποιήσουν, έχουν όµως την
ιδιοκτησία.

Δίνεται µια πολύ πρακτική λύση µε την αλλαγή εκτάσεων. Έρ-
χεται το δηµόσιο και αποκτάει όλη αυτή την ιδιοκτησία που πρέ-
πει να προστατεύεται. Άρα, δεν έχουµε κανένα πρόβληµα. Και
ένα δικαίωµα που έχουν σε ιδιοκτησία αυτοί που µετέχουν στους
συνεταιρισµούς βρίσκει µια απάντηση. Άρα, λοιπόν, πρακτικά και
γρήγορα µπορούµε να βρούµε λύσεις χωρίς να βάζουµε στο
µυαλό µας σκέψεις και άλλες παραµέτρους.

Το δεύτερο θέµα αφορά τις διατάξεις για την περιβαλλοντική
αναβάθµιση σε διαδικασίες που αφορούν την ιδιωτική πολεοδό-
µηση. Είναι φανερό ότι η ιδιωτική πολεοδόµηση δεν ευδοκίµησε
στην Ελλάδα. Θα σας πω, όµως, το εξής απλό: Κάθε µορφής πο-
λεοδόµηση γίνεται υπό τον έλεγχο του κράτους. Δεν µπορεί να
προχωρήσει τίποτα αν το κράτος δεν τα εγκρίνει. 

Συνεπώς το να έχουµε µε έξοδα κάποιων σε εκτάσεις οι οποίες
έχουν ένα ελάχιστο εµβαδόν ένα αποτέλεσµα πολεοδόµησης, το
οποίο θα εγκρίνει η πολιτεία µε τους δικούς της θεσµούς και τα
ελεγκτικά όργανα, γιατί να µας φαίνεται αρνητικό; Εµένα µου
φαίνεται πάρα πολύ θετικό και πολύ σύγχρονο εργαλείο. Άρα,
λοιπόν, δικαίως ο Υπουργός δίνει τη δυνατότητα να προχωρή-
σουν σε αυτές τις διαδικασίες.

Το τρίτο θέµα αφορά τη βιώσιµη ανάπτυξη των εγκαταλελειµ-
µένων οικισµών. Έγινε µια αναφορά. Υπάρχουν επτάµισι χιλιάδες
εγκαταλελειµµένοι οικισµοί: Χίλιοι πεντακόσιοι στα νησιά και έξι
χιλιάδες στην ηπειρωτική Ελλάδα. Εκεί αναφέρεται.

Άρα, λοιπόν, ερχόµαστε µε µια διαδικασία να δώσουµε ζωή.
Βιώσιµη ανάπτυξη! Αυτό δεν επιδιώκουµε; Δεν θέλουµε µέσα
από τις δικές µας νοµοθετήσεις να δίνουµε πρόσθετες δυνατό-
τητες αξιοποίησης των χώρων µε την έννοια της προστασίας, αν
πρόκειται για παραδοσιακούς οικισµούς, αν πρέπει να διατηρή-
σουµε στοιχεία; Συνεπώς, προσθέτω και τη δική µου θετική γνώ-
µη σε αυτά τα οποία περιέχει το νοµοσχέδιο.

Θέλω να προχωρήσω σε µια τροπολογία η οποία κατατέθηκε
από συναδέλφους. Αφορά το Υπουργείο Μακεδονίας και Θρά-
κης. Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1653 και ειδικό αριθµό
241.

Θα ήθελα να σας πω το εξής. Γνωρίζετε ότι ένα κοµµάτι των
αρµοδιοτήτων του Υπουργείου Μακεδονίας και Θράκης αφορά
την προστασία της φυσικής και αρχιτεκτονικής κληρονοµιάς σε
προστατευόµενους οικισµούς και κτήρια. 

Στο ΥΠΕΚΑ υπάρχει ένα γενικό όργανο, το Κεντρικό Συµβού-
λιο Αρχιτεκτονικής. Επίσης, ένα δεύτερο όργανο είναι το Κεν-
τρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων.

Υπάρχει ανάγκη να λειτουργούν ανάλογα όργανα και στο
Υπουργείο Μακεδονίας και Θράκης. Υπάρχει κακή σύνθεση µε
τον τελευταίο νόµο, ο οποίος έδωσε ισχύ. Επιλύεται µε αυτή τη
συγκεκριµένη διαδικασία. Υπάρχει ένας αρκετά µεγάλος αριθµός
υποθέσεων οι οποίες περιµένουν το Συµβούλιο για να απαντη-

θούν. Μερικά από αυτά είναι επενδυτικά σχέδια και αφορούν την
αξιοποίηση κτηρίων που είναι προστατευόµενα. 

Άρα, λοιπόν, πρέπει να δώσουµε στους πολίτες την ευκαιρία
να προχωρήσουν. Από την πλευρά της η Κυβέρνηση κάνει απο-
δεκτή την τροπολογία, έτσι ώστε να συσταθούν τα αρµόδια όρ-
γανα και να προχωρήσουµε στις δράσεις που είναι απαραίτητες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Επανερχόµαστε στην σειρά των οµιλητών. Τον λόγο έχει η κ.

Ζαρούλια.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Καλό µήνα! 
Είµαι αισιόδοξη, καθότι η ανάκριση της «χρυσαυγιάδας»

έκλεισε και όλα θα πάρουν το δρόµο της δίκαιης δικαιοσύνης!
Και τα κακουργήµατα που έχουν συντελεστεί εις βάρος ενός νό-
µιµου πολιτικού κόµµατος θα κριθούν συντόµως.

Απευθύνοµαι, λοιπόν, σε µια παράνοµη σύνθεση του ελληνικού
Κοινοβουλίου, αφού εκλεγµένοι από το λαό Βουλευτές του τρί-
του σε δύναµη κόµµατος της χώρας αυτήν τη στιγµή που µιλάµε
είναι έγκλειστοι και τους έχουν αφαιρεθεί τα πολιτικά τους δι-
καιώµατα µε το «έτσι θέλω» κάποιων επίορκων και ανάµεσα σε
αυτούς και ο Αρχηγός πολιτικού κόµµατος. 

Πριν αναφερθώ στα άρθρα και στην τροπολογία, δεν µπορώ
να αφήσω ασχολίαστο ένα προκλητικό γεγονός που συνέβη
τώρα πρόσφατα. Και αυτό δεν είναι άλλο από τη σύλληψη της
κόρης Καψή, ξέρετε, αυτού του MEGAλοδηµοσιογράφου, του
υβριστή της Χρυσής Αυγής. Οδηγήθηκε, παρακαλώ, χωρίς χει-
ροπέδες στο κεντρικό Λιµεναρχείο Μυτιλήνης, όπου τη συνέλα-
βαν γιατί κάνει εµπόριο ναρκωτικών. Αλλά, βέβαια, αυτή δεν είναι
Xρυσαυγίτισσα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία Ζαρούλια,
θεωρώ ότι αυτό που κάνετε αυτήν τη στιγµή, να µιλάτε από το
Βήµα του Κοινοβουλίου για ένα γεγονός το οποίο διαβάσατε στις
εφηµερίδες και του οποίου τα συγκεκριµένα χαρακτηριστικά δεν
γνωρίζετε….

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Τι να κάνουµε; Μας έχετε αφαιρέσει δη-
µοκρατικότατα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): …και επειδή έχει
υπάρξει προηγουµένο µε το δικό µου παιδί, αν θέλετε, σεβα-
στείτε το χώρο αυτόν.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Το δικό σας παιδί είχε και όπλα και ο Κα-
σιδιάρης για µια νόµιµη καραµπίνα είναι στη φυλακή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τι λέτε; Τι ύφος είναι
αυτό; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Κυρία Ζαρούλια, έχει δίκιο ο κύ-
ριος Πρόεδρος. Δεν υπάρχει τελεσίδικη απόφαση.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Ακούστε να σας πω. Θα καταθέσω στα
Πρακτικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συγγνώµη, αλλά δεν
έχετε µιλήσει για αυτό που έχετε κάνει από αυτό το Βήµα, από
αυτό το σηµείο. Συγγνώµη δεν έχετε ζητήσει ποτέ από αθώους
ανθρώπους.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Τι έχω κάνει ακριβώς, για να ζητήσω συγ-
γνώµη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τους συκοφαντή-
σατε βάναυσα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Κυρία Ζαρούλια, δεν υπάρχει τε-
λεσίδικη απόφαση –αυτό λέει ο κύριος Πρόεδρος– ενώ για µας
υπάρχει τελεσίδικη. 

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Ναι, εµείς δεν έχουµε το τεκµήριο της
αθωότητας, ενώ άλλοι το έχουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεχίστε.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Μην ανησυχείτε  κύριε Δραγασάκη, θα κα-

ταθέσω στα Πρακτικά τι βρήκανε: ζυγαριά ακριβείας, θερµόµε-
τρο ψηφιακό χώρου, τρεις λάµπες πρόωρης ωρίµανσης κάννα-
βης, ένα µπουκάλι υγρό λίπασµα πρόωρης ωρίµανσης, τρεις µη-
χανισµούς εξαερισµού υδροπονικής καλλιέργειας.

Φαντάζεστε κύριε Δραγασάκη, να τα βρίσκανε αυτά στο σπίτι
της κόρης µου, τι θα γινόταν; Το φαντάζεστε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία Ζαρούλια, µην
απευθύνεστε στον Δραγασάκη. 
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ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Όχι, γιατί µας στερείτε τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κάθοµαι εδώ και σας

ακούω από υποχρέωση απέναντι στο θεσµό που υπηρετώ. Είναι
απαράδεκτα αυτά που κάνετε και πριν και τώρα! 

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Το δικό µου παιδί αλλά και τα παιδιά των
Χρυσαυγιτών δεν πουλάνε το θάνατο στα Ελληνόπουλα. Αντί-
θετα προάγουν τα πανανθρώπινα ιδανικά και αξίες, γιατί ως γνω-
στόν, το αδύναµο σώµα δεν µάχεται, το αδύναµο µυαλό δεν
σκέπτεται και εσείς σαν υποτελείς που είστε, θέλετε να έχετε
δούλους.

Ας έρθουµε τώρα στην τροπολογία µε την οποία ρυθµίζετε τα
κριτήρια βάσει των οποίων θεωρείται επιτυχής η συµµετοχή στην
εξεταστική διαδικασία των υποψηφίων ενεργειακών επιθεωρη-
τών. Η τροπολογία που έχει κατατεθεί σε αυτό το νοµοσχέδιο
είναι η µε αριθµό 1634/222.

Παρέχονται οι απαιτούµενες εξουσιοδοτήσεις για τον καθορι-
σµό της διαδικασίας και του τρόπου διεξαγωγής των εξετάσεων,
των ελάχιστων προδιαγραφών και προϋποθέσεων που πρέπει να
πληρούν οι φορείς εκπαίδευσης, τα προσόντα των εκπαιδευτών,
το κόστος του προγράµµατος και η διδακτέα ύλη. Μέχρι την έκ-
δοση των αποφάσεων διατηρείται σε ισχύ η υφιστάµενη εκπαι-
δευτική και εξεταστική διαδικασία των ενεργειακών επιθεω-
ρητών. 

Εξαιρούν τις τουριστικές εγκαταστάσεις από την απαγόρευση
υπαγωγής στις περιπτώσεις αυθαιρέτων κτηρίων, κατασκευών
εν γένει και αλλαγής χρήσης κτισµάτων και αυθαιρέτων υπό τις
οριζόµενες προϋποθέσεις.

Επανακαθορίζεται η διαδικασία αδειοδότησης, δόµησης κτη-
ριακών εγκαταστάσεων σε µεταλλεία και λατοµεία για τις οριζό-
µενες χρήσεις. Μεταξύ άλλων προβλέπεται ότι για την κατα-
σκευή πρόχειρων ή κινητών καταλυµάτων στους ανωτέρω χώ-
ρους δεν απαιτείται ούτε έγκριση δόµησης ούτε άδεια δόµησης,
παρά µόνο υπεύθυνη δήλωση του αρµοδίου µηχανικού για την
στατική επάρκεια αυτών, ενώ αρµόδιοι για τη διενέργεια των σχε-
τικών ελέγχων είναι οι ελεγκτές δόµησης.

Με λίγα λόγια, εξασφαλίζει την απαραίτητη οικοδοµική άδεια
τους λατοµικούς χώρους που έχουν µεν άδεια εγκατάστασης µη-
χανηµάτων, που δίνεται εύκολα από την αρµόδια υπηρεσία για
τα µεταλλεία και τα λατοµεία, αλλά δεν έχουν άδεια δόµησης
από την αρµόδια Υπηρεσία Δόµησης των δήµων.

Εξισώνει την άδεια εγκατάστασης µηχανηµάτων µε την έγ-
κριση δόµησης και στη συνέχεια αφήνει στην αρµόδια Υ.ΔΟΜ –
Υπηρεσία Δόµησης δήµων– να εκδώσει την άδεια δόµησης χωρίς
πλέον να µπορεί να ελέγξει τίποτα, παρά µόνο να θεωρήσει τις
µελέτες µε µια απλή υπεύθυνη δήλωση µηχανικού. 

Στην ίδια ρύθµιση προβλέπεται ακόµη ότι µε υπουργική από-
φαση παρέχεται η δυνατότητα καθ’ ύψος υπέρβασης για την
ανέγερση ιερών ναών εκτός ρυθµιστικού σχεδίου πόλεων και των
υφιστάµενων προ του έτους 1923 οικισµών. 

Την καταψηφίζουµε, όχι γιατί διαφωνούµε µε την µείωση της
γραφειοκρατίας, αλλά επειδή είναι σίγουρο ότι δεν θα γίνονται
οι απαραίτητοι έλεγχοι, οπότε δηµιουργούνται και θέµατα ασφα-
λείας. 

Και σ’ αυτό το σηµείο θέλω να σας πω µια ιστορία πραγµατική.
Ήρθε εδώ στην Ελλάδα ένας πολιτικός µηχανικός που ήταν στη
Ρωσία, για να ασκήσει το επάγγελµά του και ο άνθρωπος, όταν
άνοιξε το γραφείο του και του έρχονταν οι δουλειές, έβαλε τα
εξαρτήµατά του, το κράνος, τις φόρµες του και ό,τι άλλο απαι-
τείται και του λένε «Μα, τι κάνεις; Μια απλή υπογραφή θέλουµε». 

Ο άνθρωπος έµεινε κάγκελο. Σου λέει, αυτά τα πράγµατα δεν
γίνονται. 

Οπότε, αυτά είναι θέµατα ασφαλείας.
Στα άρθρα του νοµοσχεδίου τώρα: 
Στο πρώτο άρθρο περιγράφονται οι εκτάσεις που µπορούν να

καθοριστούν ως περιοχές ιδιωτικής πολεοδόµησης και περιβαλ-
λοντικής αναβάθµισης. Στην ουσία χωροθετεί τις περιοχές όπου
θα µπορούν να χτίσουν οι οικοδοµικοί συνεταιρισµοί.

Στη συνέχεια, στο άρθρο 2, ορίζεται η ενιαία έκταση των προς
πολεοδόµηση εκτάσεων και καθορίζεται το ελάχιστο ποσοστό
κοινόχρηστων και κοινωφελών χώρων, ενώ στο άρθρο 3 περιγρά-
φεται το νοµικό πλαίσιο για την αίτηση πολεοδόµησης και τη σύν-

ταξη µελετών και καθορίζονται οι όροι δόµησης.
Τα επόµενα άρθρα είναι και αυτά τεχνικού χαρακτήρα. «Οι

ανωτέρω προστατευτέες εκτάσεις µπορεί στο πλαίσιο της βιώ-
σιµης ανάπτυξης να µεταβάλλουν την κατά προορισµό χρήση
τους ή να εξυπηρετούν και άλλες χρήσεις για λόγους επιβαλλό-
µενους από το δηµόσιο συµφέρον». 

Δηµόσιο συµφέρον εδώ µπορεί να θεωρηθεί από εσάς το µπά-
ζωµα και η τσιµεντοποίηση. Ξέρουµε τι είναι δηµόσιο συµφέρον
για εσάς. Είναι η εξυπηρέτηση µικρών και µεγάλων οικονοµικών
συµφερόντων, εις βάρος, ακριβώς, του δηµοσίου συµφέροντος. 

Οι υπόλοιπες διατάξεις του κεφαλαίου είναι και αυτές τεχνικού
χαρακτήρα. 

Στο άρθρο 33, που αφορά τα συµβούλια και τις επιτροπές, ορί-
ζεται ο αριθµός και η ιδιότητα των µελών του Τεχνικού Συµβου-
λίου Δασών, η ανασυγκρότηση των επιτροπών επίλυσης δασικών
αµφισβητήσεων, ενώ στο άρθρο 34 ορίζεται η διαδικασία χαρα-
κτηρισµού. 

Το άρθρο 52 -χωρίς να είµαι ειδική, κάτι µου λέει ότι είναι φω-
τογραφικό για τις Σκουριές, µπορεί να κάνω και λάθος- αναφέ-
ρει: «Όσοι έχουν λατοµεία ή µεταλλεία εντός δασών και δασικών
εκτάσεων µπορούν να δηλώσουν αδυναµία αποκατάστασης του
τοπίου που κατέστρεψαν και αντί αποκατάστασης να αναδασώ-
σουν µία άλλη περιοχή, µετά την υπόδειξη της Δασικής Υπηρε-
σίας… » κ.λπ.. 

Το αποτέλεσµα θα είναι περισσότερο τσιµέντο, αφού περιορί-
ζεται η προστασία των δασών και των εκτάσεων που έχουν χα-
ρακτηριστεί αναδασωτέες. 

Η επικίνδυνη αυτή Κυβέρνηση προωθεί µέρα µε τη µέρα, νο-
µοσχέδιο µε το νοµοσχέδιο, την ολοκληρωτική υποδούλωση του
ελληνικού λαού και το ολοκληρωτικό ξεπούληµα της χώρας µας.
Χθες ήταν η ΔΕΗ, σήµερα είναι η τσιµεντοποίηση των δασών,
αύριο το µπάζωµα του αιγιαλού και των παραλιών. Είστε αποφα-
σισµένοι να µην αφήσετε τίποτε όρθιο. Το καλό είναι ότι ο ελλη-
νικός λαός είναι πια αποφασισµένος να σας στείλει στα αζήτητα
την επόµενη εκλογική αναµέτρηση, που σίγουρα είναι κοντά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Θα ήθελα να ενηµε-
ρώσω το Τµήµα ότι ως Προεδεύων αρνήθηκα να υπογράψω για
να καταχωριστούν στο αρχείο της Βουλής τα δηµοσιεύµατα τα
οποία µας έφερε εδώ η κ. Ζαρούλια και τα οποία αφορούν ένα
παιδί, το οποίο είναι σε εκκρεµότητα µε τη δικαιοσύνη.   

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Τα δικά µας τα παιδιά, κύριε
Πρόεδρε;  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εγώ σέβοµαι όλα τα
παιδιά. Εσείς δείτε τι θα κάνετε.         

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ακόµα δεν έχει ακου-

στεί µια συγγνώµη από κανέναν σας για µία συγκεκριµένη, επώ-
νυµη, συκοφαντική επίθεση για παιδί, που έγινε από αυτό το
Βήµα. Από κανέναν σας! Γι’ αυτό και θα τα βρει το δικαστήριο
όλα αυτά.

Προχωρούµε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Δεν είστε ειλικρινής, κύριε Πρό-

εδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μην έχετε τόσο θρά-

σος! Μην έχετε θράσος!
Εδώ είναι τα κόµµατα, το ΚΚΕ, ο ΣΥΡΙΖΑ, οι Ανεξάρτητοι Έλ-

ληνες, η Νέα Δηµοκρατία. Επιτεθείτε στα κόµµατα, όχι να µιλάτε
για παιδιά και µάλιστα σε πολλές περιπτώσεις µε εντελώς ψευδή
τρόπο να συκοφαντείτε. 

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Τα δικά µας τα παιδιά τα έχετε εξευτελί-
σει! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αυτή είναι η λεβεντιά
σας; Αυτή είναι η δηµοκρατικότητά σας; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Τα δικά µας τα παιδιά τα έχετε
εξευτελίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Προχωρούµε, λοι-
πόν. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κουτσογιαννακόπουλος. 
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ως Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος θα ήθελα τον λόγο για να πάρω θέση
επί των µέχρι τώρα συµβάντων.  

1734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Για το νοµοσχέδιο; 
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Όχι για το νοµοσχέδιο,

αλλά επί των σχολίων που έχουν άµεσο αντίκτυπο στο κόµµα
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Για να καταλάβω, θέ-
λετε να σχολιάσετε το Προεδρείο γι’ αυτό που είπε; 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Και ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι πάντοτε οι παρεµβάσεις µου είναι µε σεβα-
σµό στο Προεδρείο και…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Αρβανίτη, η
διαδικασία συνήθως είναι ότι προσπαθούµε να εξαντλείται ο κα-
τάλογος των οµιλητών Βουλευτών και µετά παίρνουν τον λόγο
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 

Αν σας δώσω τον λόγο να µιλήσετε ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος, προφανώς θα µου ζητήσουν τον λόγο και οι άλλοι
και µετά οι Βουλευτές µπορεί να µείνουν εκτός. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε ότι
πάντοτε είµαι σύντοµος. Ήθελα να επισηµάνω µόνο… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Η κοινοβουλευτική
σειρά –µε ενηµερώνουν εδώ και οι υπηρεσίες- είναι αυτή που σας
είπα, µετά τους Βουλευτές.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Εφόσον, δεν µου δίνετε τον
λόγο, να µην µιλήσω.

Να πω µόνο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Όχι, δεν είναι προ-

σωπικό. Αφορά τη σειρά µε την οποία θα µιλήσουν οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ορισµένες φορές χρειάζε-
ται τον τύπο να µην τον τηρούµε απολύτως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εγώ θα ήµουν µαζί
σας. Αλλά, στην προκειµένη περίπτωση…

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Υπάρχει ακροατήριο και δη-
µιουργούνται εντυπώσεις. Θα φύγει αυτό το ακροατήριο και δεν
θα έχει ακούσει αυτά τα οποία έχω να πω για ένα δευτερόλεπτο
µόνο όσον αφορά την sui generis κατάσταση που βρίσκεται το
κόµµα µου. Οι µισοί είναι στη φυλακή, οι άλλοι έχουν φιµωθεί,
µεταξύ των οποίων και ο οµιλών και οι άλλοι είναι σε κατ’ οίκον
περιορισµό. Αυτό δεν συµβαίνει σε καµµιά δηµοκρατία. Κατά
ταύτα δικαιολογούνται να πουν κάτι και για µικρά παιδιά και για
εφήβους και για οτιδήποτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Αρβανίτη, πρέ-
πει να βρούµε µία φόρµουλα για να µην είµαστε όλοι σε αντίθεση
µε τις αρχές µας.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Αυτό είναι το θέµα. Τίποτε
άλλο. Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εγώ απλώς σηµει-
ώνω -για να κλείσω το θέµα που άνοιξε πριν, όχι µε δική µου ευ-
θύνη- το εξής: Ό,τι έχετε να πείτε, κύριε Αρβανίτη, εσείς, δεν
συµψηφίζεται, δεν συνιστά δικαίωµα από την Έδρα της Βουλής
να γίνεται αυτό το οποίο γίνεται, να διασύρονται πρόσωπα που
δεν είναι παρόντα, που ενδεχοµένως δεν έχουν καµµία ευθύνη,
που δεν είναι καν υπόδικοι. Έλεος!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Συµφωνούµε απόλυτα, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Χαίροµαι που το
ακούω. Όµως, αυτό να µετατραπεί σε πράξη. Όχι, «ο γέγονε, γέ-
γονε»!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Να γίνεται και για εµάς αυτό,
κύριε Πρόεδρε.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Δεν µας έχετε προστατεύσει ποτέ, όταν
µας βρίζουν. Ποτέ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εάν µου δίνατε το δι-
καίωµα, κυρία Ζαρούλια -ειδικά εσείς- να συµφωνήσουµε να λει-
τουργούµε µε βάση το Σύνταγµα, εγώ θα το έκανα µε τον ίδιο
σεβασµό που το κάνω προς όλους. Αλλά η βάση είναι µία: Υπάρ-
χει Σύνταγµα…

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Το οποίο έχετε καταπατήσει. Γνωρίζετε τι
λέει το άρθρο 1 του Συντάγµατος και µιλάτε και για Σύνταγµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ωραία!
Στα Πρακτικά της Βουλής έχουν καταχωρισθεί από παλαιότε-

ρες συνεδριάσεις διαξιφισµοί που είχαµε κατά σύµπτωση εσείς

και εγώ για το αν υπάρχει Σύνταγµα και τι λέει το Σύνταγµα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Εµείς δεν είµαστε κοµµουνιστές.

Το αναγνωρίσαµε το Σύνταγµα. Το έχουµε υπογράψει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ωραία, χαίροµαι που

µε αυτόν τον τρόπο δείχνετε ότι µάλλον το Προεδρείο είχε δίκιο
σε όσα είπε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κουτσογιαννακόπουλος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΤΣΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε, ο ασφαλέστερος τρόπος για να αποφεύγονται τέτοιου εί-
δους διάλογοι είναι να ακολουθούµε την κοινοβουλευτική τάξη,
να συζητούµε επί του συγκεκριµένου, δηλαδή, επί του νοµοσχε-
δίου. Δεν θα περιπέσουµε, λοιπόν, στον πειρασµό και θα περιο-
ριστούµε εις τα του νοµοσχεδίου.

Κύριε Υπουργέ, χθες πρόλαβα και είπα κάποια πράγµατα. Σή-
µερα θέλω να συµπληρώσω εν τάχει. 

Πρώτα απ’ όλα να πω ότι όσο προχωρούσε η διαδικασία και
όσο η κοινή γνώµη αντιλαµβανόταν το περιεχόµενο του νοµοσχε-
δίου, τόσο πύκνωναν τα θετικά σχόλια για το περιεχόµενό του ή
για την στάση σας και –πρέπει να προσθέσουµε- για την ανοιχτή
συνεργασία την οποία έχετε προς όλες τις πτέρυγες. 

Αυτό αποδεικνύεται και από το πλήθος των τροπολογιών που
έχουν έρθει και που δείχνουν το χάος που επικρατούσε και το τι
τακτοποιείται και πόσες χιλιάδες Ελλήνων και Ελληνίδων ευερ-
γετούνται από αυτές τις διατάξεις, συν από το γεγονός ότι προ-
έρχονται τροπολογίες και παρεµβάσεις ακόµη και από συναδέλ-
φους που ανήκουν σε κοµµατικούς σχηµατισµούς που δεν θα
ψηφίσουν τελικά το νοµοσχέδιο.

Εγώ, λοιπόν, µετά από αυτήν την εισαγωγή θέλω να κάνω
τρεις νοµοτεχνικές παρατηρήσεις και να συµπληρώσω στο τέλος
κάτι άλλο. 

Μία παρατήρηση στο άρθρο 45, παράγραφος 2. Λέει ότι σε
περίπτωση επέµβασης από τρίτους στις ιδιωτικού χαρακτήρα
εκτάσεις που προστατεύονται από τις διατάξεις του παρόντος
νόµου απαιτείται και η έγγραφη συναίνεση του ιδιοκτήτη. 

Εάν δεν υπάρχει, εάν λείπει και απουσιάζει ο ιδιοκτήτης ή εάν
έχουµε περισσότερους ιδιοκτήτες και αρνείται ο ένας, τι κάνουµε
σε αυτές τις περιπτώσεις; Θα τους παραπέµψουµε πού; Στα έν-
δικα µέσα; Στη δικαιοσύνη; Θα χρονίσουµε πάλι;

Διότι, µία από τις ευεργετικότατες παρενέργειες του νοµοσχε-
δίου είναι ότι θα αποφορτιστούν τα διοικητικά δικαστήρια και τα
πολιτικά από έναν σηµαντικότατο φόρτο και όγκο υποθέσεων
που ανοήτως ευρίσκονται, εκκρεµούν και εκδικάζονται εκεί. Το
επισηµαίνω απλώς. Ξέρω ότι δεν είναι εύκολη η πρόβλεψη. Πρέ-
πει, όµως, να το δούµε. Και αν δεν µπορούµε να το δούµε σε
πρώτο χρόνο, να το δούµε σε δεύτερο. 

Με αφορµή το άρθρο 46 και έχοντας την εµπειρία της αποφά-
σεως της ολοµελείας του Συµβουλίου της Επικρατείας το οποίο
έκρινε µε αφορµή υποθέσεις που αφορούσαν λατοµεία και µε-
ταλλεία, κάνω την εξής σκέψη σε ό,τι αφορά την ειδική άδεια εγ-
κρίσεως επεµβάσεως:

Εκεί τι είπε το ΣτΕ; Ότι εφόσον υπάρχει µελέτη περιβαλλοντι-
κών επιπτώσεων, η οποία εκδίδεται µε κοινή υπουργική απόφαση
και υπάρχει και η τεχνική µελέτη του έργου, περατούται η διαδι-
κασία και είναι περιττή πλέον η άδεια επεµβάσεως. 

Γιατί δεν καθιερώνουµε αυτόν τον κανόνα, κατ’ επέκταση και
εφαρµογή, ως γενικό κανόνα, ούτως ώστε να απαιτείται η άδεια
επεµβάσεως µόνο σε περιπτώσεις που δεν έχουµε µελέτες πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων στο επίπεδο υπουργικών αποφά-
σεων; Αυτό το λέω προς προβληµατισµό. Θα ανακουφιστεί το
σύστηµα συνολικά. Και αντιλαµβανόµαστε όλοι τι εννοώ.

Στο άρθρο 49, παράγραφος 4, εδάφιο δ’, όπου µιλούµε για τις
προϋποθέσεις καλύψεων, θα πρέπει να πούµε -για να γίνει και
κατανοητό- ότι όπου επιτρέπεται η δηµιουργία συνθέτων κατα-
λυµάτων ή τουριστικών καταλυµάτων, αυτό που επιτρέπεται
πάρα πολύ φειδωλά είναι η κάλυψη στο 10% του όλου της εκτά-
σεως. Περί αυτού συζητούµε. Αυτή είναι η περίφηµη τσιµεντο-
ποίηση για την οποία συζητούνε όλοι όσοι δεν διάβασαν το
νοµοσχέδιο και µιλούν γι’ αυτό. Δηλαδή, στα οχτώ χιλιάδες
στρέµµατα µιλάµε για το 10%, στα δώδεκα χιλιάδες στρέµµατα
µιλάµε για το 10%.

Εγώ προσωπικώς το θεωρώ λίγο. Είναι δειλό, είναι διστακτικό.
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Δεν το καταλαβαίνω. Στα δώδεκα εκατοµµύρια τετραγωνικά
µέτρα τους δίνουµε διακόσιες χιλιάδες περίπου. Νοµίζω ότι θα
πρέπει να υπάρξουν διαφοροποιήσεις. Και στις διαφοροποιήσεις
θα πρέπει να είµαστε πιο γενναίοι. Ο επενδυτής είναι αυτός που
θα ξέρει και θα δει τη δυναµικότητα της επενδύσεως του αν µπο-
ρεί να εξελιχθεί στο σύνολο του συντελεστού ή αν θα σταµατήσει
χαµηλότερα. Εν πάση περιπτώσει, ας έχει κι ένα περιθώριο για
να µην είναι σε διαρκή αναζήτηση, διάλογο, επαιτεία  ή οτιδήποτε
άλλο και κάθε φορά λέει «δώστε µου και λίγο ακόµη, δώστε µου
και λίγο ακόµα».

Συνεχίζοντας επ’ αυτού τη σκέψη, νοµίζω ότι θα πρέπει να
έχουµε και µία διάκριση αναλόγως του υψοµέτρου. Σε εκτάσεις,
οι οποίες είναι σχεδόν πεδινές, στα τετρακόσια µέτρα υψόµετρο,
πρέπει να είµαστε πολύ πιο γενναιόδωροι από ό,τι σε εκτάσεις
οι οποίες είναι ορεινές και βρίσκονται µέσα στους κύριους όγ-
κους δάσους -αυτό που έχει όλος ο κόσµος στο µυαλό του- των
κωνοφόρων, της ελάτης, του πεύκου κ.λπ..

Έχουµε αυτό το περιθώριο, µπορούµε να το κάνουµε και θα
είναι και πολύ καλύτερο έναντι της οπτικής, µε την οποία θα προ-
σεγγίσει και το Συµβούλιο της Επικρατείας τα ζητήµατα αυτά αν
και όποτε φτάσουµε εκεί.

Έχω, επίσης, νοµικές επιφυλάξεις, ερωτηµατικά αν θέλετε.
Μπορεί να είναι αβάσιµα. Οφείλω να τα καταθέσω. Με την πρό-
βλεψη του άρθρου 49, παράγραφος 4, εδάφιο στ’ δεν είναι κακή,
κατ’ αρχήν, η σύλληψη, δηλαδή, µε κοινή απόφαση Υπουργού
ΥΠΕΚΑ και Υπουργού Τουρισµού να προσεγγίσουµε τις ειδικό-
τερες προδιαγραφές των επενδύσεων. 

Πρώτο σηµείο προβληµατισµού, όπως είναι η διατύπωση:
Πάµε προφανώς σε µία-µία να τη δούµε; Αν δεν πάµε έτσι, θα
πρέπει να ξεκαθαριστεί καλύτερα και εµφατικότερα στη διάταξη
ότι θα τεθούν οι γενικοί κανόνες, διότι, έτσι όπως είναι επιδέχεται
και τις δύο ερµηνείες. Και ξέρετε, όταν στο δηµόσιο έχουµε δύο
τουλάχιστον ερµηνείες, το σύστηµα µπλοκάρει. Πρέπει να το
αποσαφηνίσουµε, να το ξεκαθαρίσουµε και νοµίζω ότι µπορούµε
να το κάνουµε σήµερα.

Από εκεί και πέρα, γεννιούνται άλλα ζητήµατα που θα έχουν
να κάνουν µε την εφαρµογή. Χθες έθεσα το ζήτηµα της υποστη-
ρίξεως και της εφαρµογής του νοµοθετήµατος. Και, βεβαίως,
εδώ να συµπληρώσω ότι, πράγµατι, στα κοµβικά σηµεία παρα-
πέµπουν σε προεδρικά διατάγµατα. Και αυτή είναι µία δικλίδα
σοβαρή, διότι το προεδρικό διάταγµα θα τύχει επεξεργασίας στο
Συµβούλιο της Επικρατείας. Και αυτό είναι κάτι που πρέπει να
τονιστεί για όσους ανησυχούν τόσο πολύ για τη συνταγµατική
τάξη, ενώ εµείς –υποτίθεται- δεν την υπολογίζουµε και τόσο.

Εδώ, λοιπόν, στην παράγραφο στ’ µπορεί να προκύψουν και
άλλα ζητήµατα του είδους να είναι άλλη η αρχιτεκτονική αντί-
ληψη και προσέγγιση του επενδυτού και άλλη της δηµόσιας υπη-
ρεσίας;

Άλλο αρχιτεκτονικό σχέδιο θέλω να έχω εγώ και άλλο η δηµό-
σια υπηρεσία; Αν δεν υπάρχει σύµπτωση, τι γίνεται; Δεν θα εκ-
δοθεί ποτέ η υπουργική απόφαση; Είναι προβληµατισµοί πραγ-
µατικοί, όπως πραγµατικό και ρεαλιστικό είναι όλο το νοµοσχέ-
διο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ήθελα να επισηµάνω, βέβαια, τις ευεργετικές διατάξεις για
τους αγρότες, για τη δενδροκοµία και όλα αυτά, όµως, ο χρόνος
µου τελείωσε. Πρέπει να το σεβαστώ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα απ’ την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον επό-
µενο οµιλητή έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα ότι οι
Υπουργοί Παιδείας και Θρησκευµάτων, Οικονοµικών, Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης κατέθεσαν
σχέδιο νόµου «Ίδρυση και οργάνωση Συµβουλίου Εθνικής Πολι-
τικής για την Παιδεία και άλλες διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο έχει ο κ. Νταβλούρος και µετά ο κ. Γεωργιάδης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΤΑΒΛΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτονόητη παραδοχή στη
δηµοκρατία να αναπτύσσεται διαλεκτική, στην οποία η κάθε πο-
λιτική δύναµη να αντιπροσωπεύει θέσεις και απόψεις γύρω από
τα ζητήµατα που αφορούν την Εθνική µας Αντιπροσωπεία. Βε-
βαίως, µε ένα διαλεκτικό τρόπο που να συνοδεύεται από όλα
εκείνα τα επιχειρήµατα τα οποία δεν µπορούν µε κανένα τρόπο
να αντιστρατεύονται την ανθρώπινη λογική. 

Πρέπει, επίσης, να συµφωνήσουµε ότι στα µεγάλα ζητήµατα,
ανεξαρτήτως µε ποιον τρόπο η κάθε πολιτική δύναµη τα προσεγ-
γίζει, πρέπει να είναι ξεκάθαρη η διάθεση και η συνεισφορά στην
προαγωγή ενός ζητήµατος που η ελληνική κοινωνία ιδιαιτέρως
ταλανίζεται.

Έχει κανείς, άραγε, αµφιβολία ότι τα ζητήµατα που στο παρόν
νοµοσχέδιο αναφέρονται, δεν είναι ένα από αυτά; Ποια είναι η
προσφορά σε αυτήν την κατεύθυνση της εξεύρεσης λύσης σε
ζητήµατα όπως, για παράδειγµα, η αντιµετώπιση της πολυνοµίας
που διέπει είτε το χωροταξικό είτε τη νοµοθεσία περί δασών; Δεν
υπάρχει, άραγε, επικάλυψη πολλών αρµοδιοτήτων από ένα διά-
σπαρτο νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο χρήζει αναµόρφωσης; Δεν
υπάρχουν παθογένειες στα µέχρι σήµερα εφαρµοζόµενα; Αγνοεί
κανείς ότι ο µισός, περίπου, πληθυσµός της ελληνικής περιφέ-
ρειας κυρίως βρίσκεται σε µία διαρκή αντιδικία µε το κράτος και
τις δασικές υπηρεσίες κυρίως; Δεν είναι γεγονός ότι έχουµε ανα-
ρίθµητες περιπτώσεις καταπατήσεων που έχουν επιχειρηθεί δια-
χρονικά εξαιτίας της έλλειψης αυτών ασφαλιστικών δικλίδων που
θα τις απέτρεπαν; Δεν υπάρχει, άραγε, ανάγκη αποκατάστασης
ανενεργών δικαιωµάτων των πολιτών από ρυθµίσεις που το ίδιο
το κράτος υπαγόρευσε;

Εάν όλα και εσείς τα αποδέχεστε, θα έλεγα µε πολύ καλή διά-
θεση ας αποφύγουµε κραυγές περί ξεπουλήµατος γης, περί πα-
ράδοσης ως βορά σε ιδιώτες των ελληνικών δασών και ενοχ-
λήσεις, όπως για παράδειγµα η θεσµοθέτηση της ηλεκτρονικής
χάραξης των αιγιαλών. Διότι δεν αντιλαµβάνοµαι: Είναι προκρι-
τέα άραγε η κρίση αυτή στην υποκειµενική άποψη του διοικητι-
κού παράγοντα και όχι η χρησιµοποίηση µιας σύγχρονης τεχνο-
λογίας που µας προστατεύει από την όποια ιδιοτελή ενδεχοµέ-
νως θέση διοικητικού υπαλλήλου;

Εάν όλα αυτά και εσείς τα συµµερίζεστε, καλό θα είναι από-
ψεις που κατά τη δική µου εκδοχή είναι ο ορισµός του πολιτικού
αµοραλισµού στο µέλλον να τις αποφύγουµε. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω απλώς να πω ότι πράγµατι µε το νοµο-
σχέδιό σας, το οποίο βεβαίως και υπερψηφίζουµε, επιχειρείτε να
µπει σε µία τάξη το περιβάλλον την πολυνοµίας, να υπάρξει ένα
περιβαλλοντολογικό ισοζύγιο, το οποίο υπηρετεί την κατεύθυνση
της αειφόρου ανάπτυξης και την προστασία του περιβάλλοντος.

Ειδικότερα σε ό,τι έχει να κάνει µε τα άρθρα του υπό συζήτηση
νοµοσχεδίου, θέλω να µείνω, κύριε Υπουργέ –απευθυνόµενος
και προς τους συναδέλφους όλων των πτερύγων, για να τύχει
και της υποστήριξής τους- στις διατάξεις του άρθρου 39 του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου, που αποσαφηνίζουν τη διαδικασία χαρα-
κτηρισµού εκτάσεων, οι οποίες από αεροφωτογραφίες του 1945
εµφανίζονται µε αγροτική µορφή και βεβαίως εκεί όπου το κρά-
τος δεν θεµελιώνει ιδιοκτησιακά δικαιώµατα λόγω έλλειψης τίτ-
λων και αναγνωρίζονται αυτές οι εκτάσεις ως ιδιωτικές. Εδώ
συµβαίνει το εξής παράδοξο. Ενώ στην παράγραφο 2 αυτού του
άρθρου γίνεται ο προσδιορισµός της διαδικασίας των χαρακτη-
ρισµών που είναι παραδεκτοί ακόµη και για περιπτώσεις όπου
έχουµε εκτάσεις που έχουν κριθεί αναδασωτέες, δυστυχώς δεν
υπάρχει πρόβλεψη για εκείνες τις περιπτώσεις που εκκρεµούν
ως προς την οριστική κρίση τους ενώπιον των επιτροπών του άρ-
θρου 14. Νοµίζω ότι αυτό το κενό πρέπει να καλυφθεί στο πλαί-
σιο µάλιστα της εφαρµογής της γενικής αρχής του δικαίου ότι ο
διοικούµενος πρέπει να απολαµβάνει την ευνοϊκή ρύθµιση για
ανάλογες περιπτώσεις.

Βεβαίως, σε ό,τι έχει να κάνει µε εκείνη την περίπτωση, κατά
την οποία ναι µεν η ίδια η δασική αρχή ή η αρµόδια επιτροπή,
κάνοντας χρήση των δασικών χαρτών, αποφαίνεται ότι µία
έκταση δεν έχει µεν δασικό χαρακτήρα, αλλά λόγω µη ευκρίνειας
ενδεχοµένως των αεροφωτογραφιών είτε του 1945 είτε του
1960, δεν είναι βεβαία η κρίση τους περί της µορφής της έκτα-
σης, εάν δηλαδή είναι αγροτική ή ενδεχοµένως βραχώδης ή
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άλλη µη δασική, σε αυτές τις περιπτώσεις πρέπει, κατά την
άποψή µας, για την ενίσχυση της κρίσης του διοικητικού οργά-
νου να λαµβάνονται υπ’ όψιν ως εργαλεία επιβοηθητικά της µόρ-
φωσης καίριας άποψης και δικαστικές αποφάσεις οι οποίες
κρίνουν τη χρήση της συγκεκριµένης έκτασης. Νοµίζω ότι σ’
αυτήν την κατεύθυνση πρέπει να συναινέσουµε, για να αποτρέ-
ψουµε τη συνέχιση αυτών των διαδικασιών που ταλαιπωρούν χι-
λιάδες συµπατριώτες µας για την επίλυση τέτοιων περιπτώσεων.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, θέλω να πω σε ό,τι έχει να κάνει µε τις
διατάξεις του άρθρου 22 του ν. 4258, δυνάµει του οποίου εξαι-
ρέθηκαν κάποια κτήρια από παράβολα και πρόστιµα για τη νοµι-
µοποίηση αυθαιρέτων αθλητικών εγκαταστάσεων και άλλων
συναφών κτηρίων, τα οποία εάν µεν ανήκουν στη Γενική Γραµ-
µατεία, εάν έχουν παραχωρηθεί από το δηµόσιο, από νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και ΟΤΑ, εξαιρούνται και δεν συµπε-
ριλαµβάνεται στην ίδια ευνοϊκή ρύθµιση, ότι υπάρχει και η περί-
πτωση εκείνων των αθλητικών σωµατείων, όπως για παράδειγµα
του ιστορικού Σωµατείου της Παναχαϊκής Γυµναστικής Ένωσης,
η οποία είχε η ίδια αγοράσει την έκτασή της, µε αποτέλεσµα, εάν
αναλογικά δεν υπάρξει η αντίστοιχη εφαρµογή, όπως γνωρίζετε,
στα µέσα του Αυγούστου, δεν θα έχει το δικαίωµα χρήσης των
αθλητικών της εγκαταστάσεων και ουσιαστικά οι αθλητικές δρά-
σεις σε σχέση µε την καλαθοσφαίριση, το ποδόσφαιρο και άλλες
συναφείς αθλητικές δραστηριότητες εξ αντικειµένου θα πάψουν
να υφίστανται. 

Προς την κατεύθυνση αυτή αιτούµαστε την ανταπόκρισή σας
για να λυθεί ένα εύλογο και δίκαιο αίτηµα, που δεν αφορά µόνο
την Παναχαϊκή αλλά εξ όσων γνωρίζω και άλλα πολλά αθλητικά
σωµατεία της χώρας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς. 

Ο κ. Γεωργιάδης έχει τον λόγο και µετά ακολουθεί ο κ. Δεικτά-
κης. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε εισαγωγικά να πω ότι το
νοµοσχέδιο αυτό και ιδιαίτερα το κοµµάτι που αφορά τους οικο-
δοµικούς συνεταιρισµούς αλλά και την αξιοποίηση των αγροτι-
κών γαιών διαπνέεται από ένα πρακτικό πνεύµα πρωτοφανές για
τον Έλληνα νοµοθέτη. 

Πιστεύω ακράδαντα ότι ένας από τους κυριότερους λόγους
για τους οποίους η χώρα µας χρεοκόπησε και βρεθήκαµε στην
ανάγκη της τρόικας, του µνηµονίου, των δανειστών και οποιου-
δήποτε άλλου είναι γιατί αφήναµε για πάρα πολλά χρόνια τα
προβλήµατα να χρονίζουν και το πολιτικό µας σύστηµα δεν έβρι-
σκε το θάρρος να τα λύσει. Βρίσκαµε πάντα λόγους για να δια-
φωνούµε, αντί να λύνουµε τα προβλήµατα των ανθρώπων. 

Υπό την έννοια αυτή, θέλω πραγµατικά να σας συγχαρώ και
θεωρώ ότι είναι εξαιρετική η πρωτοβουλία που έχετε λάβει και
εσείς και φαντάζοµαι ότι πατήσατε πάνω στη δουλειά του προ-
κατόχου σας κ. Καλαφάτη, ο οποίος είχε δουλέψει πάρα πολύ
για αυτό το τµήµα του νοµοσχεδίου. 

Όλο το κοµµάτι που αφορά τους οικοδοµικούς συνεταιρι-
σµούς, από το άρθρο 71 µέχρι και όλο το υπόλοιπο κόµµατι το
σχετικό µε την Τράπεζα Γης κ.λπ. και η απλοποίηση στις διαδι-
κασίες για το πώς αυτό µπορεί να γίνει, αποτελεί ένα σηµείο στο
οποίο νοµίζω ότι πρέπει να δώσουµε πολύ µεγάλο βάρος για να
καταλάβουµε λίγο τι πραγµατικά θέλει να κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ στον
τόπο και αν τελικώς κερδίσει ποτέ την εξουσία -που εύχοµαι και
ελπίζω ότι δεν θα γίνει. 

Συνήθως, βρίσκουν οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ πολλούς λό-
γους για να διαφωνήσουν, υποκρυπτόµενοι πίσω από τα µεγάλα,
δήθεν, συµφέροντα τα οποία πολεµούν. Σαν τον Δον Κιχώτη χτυ-
πούν τους ανεµόµυλους συµφερόντων από το πρωί µέχρι το
βράδυ και σε οποιαδήποτε κίνηση πάει να κάνει η οποιαδήποτε
κυβέρνηση -δεν λέω µόνο τώρα που έγιναν κόµµα της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης αλλά και όταν ακόµα ήταν το κόµµα του 4%-
έβρισκαν χιλιάδες λόγους για να αποφύγουν να λάβουν θέση και
ευθύνη, επικαλούµενοι τη µάχη εναντίον των δήθεν µεγάλων

συµφερόντων. 
Ερώτηση: Ποια είναι τα µεγάλα συµφέροντα των οικοδοµικών

συνεταιρισµών; Οι οικοδοµικοί συνεταιρισµοί αποτελούνται από
βιοπαλαιστές, εξακόσιες χιλιάδες µέλη. Εξακόσιες χιλιάδες δι-
σεκατοµµυριούχους έχουµε στην Ελλάδα; Εξακόσιες χιλιάδες
συµπολίτες µας, οι περισσότεροι εκ των οποίων, κύριε Βούτση -
γιατί στην Αργεντινή θα πάω µετά, στο δεύτερο κοµµάτι της οµι-
λίας µου- έχουν περιουσία µικρότερη του µέσου όρου των
Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ. 

Πώς γίνεται εσείς που έχετε µία πλειάδα υπερπλουσίων Βου-
λευτών να λέτε «Δεν ψηφίζω τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς,
γιατί πολεµάω τα µεγάλα συµφέροντα», όπου απευθύνεστε σε
ανθρώπους µικροµεσαίους και βιοπαλαιστές, οι οποίοι επί σα-
ράντα-πενήντα χρόνια είναι εγκλωβισµένοι, γιατί το ελληνικό κρά-
τος τούς φέρθηκε -θα έλεγε κανείς- µε χυδαιότητα, γιατί τους
πήρε τα λεφτά και τους άφησε µετά εγκλωβισµένους; Δεν κατα-
λαβαίνω για ποιον λόγο δεν µπορεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
να έρθει και να υποστηρίξει µια πρωτοβουλία που λύνει τα προ-
βλήµατα εκατοντάδων χιλιάδων φτωχών ανθρώπων. 

Αν διαφωνείτε στην άλφα ή στη βήτα διαδικασία, αν το πρό-
βληµά σας είναι η διατύπωση, οι όροι, θα είχε νόηµα να πείτε
«Θα το ψηφίζαµε, αλλά δεν µας αρέσει αυτή η διαδικασία και
προτείνουµε µία άλλη». Εσείς όµως δεν προσέρχεστε µε αυτό το
πνεύµα, έρχεστε συλλήβδην και λέτε σε όλους αυτούς τους αν-
θρώπους, είτε είναι µέλη των οικοδοµικών συνεταιρισµών είτε
είναι µέλη των αγροτικών συνεταιρισµών, «Πηγαίντε να κατα-
στραφείτε, δεν µας ενδιαφέρετε!». 

Αυτό -µε συγχωρείτε- είναι πολύ εντυπωσιακό κι εµείς οφεί-
λουµε να το αναδείξουµε στην ελληνική κοινωνία, γιατί παρου-
σιάζετε τον εαυτό σας ως τον δήθεν προστάτη των βιοπαλαιστών
και των µικροµεσαίων, ενώ στην πραγµατικότητα τους πολεµάτε
ανηλεώς. Και τους πολεµάτε για έναν βασικό λόγο, γιατί δεν θέ-
λετε να γίνει στη χώρα καµµία απολύτως πρόοδος, και γιατί επεν-
δύετε πολιτικά στην καταστροφή της χώρας αλλά και γιατί η
ιδεολογία σας δεν σας επιτρέπει να έχετε το παραµικρό πρακτικό
πνεύµα. Η ιδεολογία σας είναι ιδεολογία της ουτοπίας, δεν είναι
του πραγµατικού κόσµου. 

Μιας και πάµε όµως εκεί, ας απαντήσουµε και λίγο στα θέµατα
που έθιξε ο συνάδελφος κ. Βούτσης, τα της Αργεντινής, για να
τα ξεκαθαρίσουµε. Εγώ χαίροµαι πάρα πολύ για τη σηµερινή το-
ποθέτηση του κ. Βούτση. Σήµερα νοµίζω ότι φάνηκε το πραγµα-
τικό πρόβληµα. Ο κ. Βούτσης είπε «Ναι, έπρεπε να ακολουθή-
σουµε το παράδειγµα της Αργεντινής» και παρουσίασε την Αρ-
γεντινή περίπου ως παράδεισο σε σχέση µε εµάς. Είπατε για τον
µεγάλο ρυθµό ανάπτυξης που έχει η Αργεντινή, είπατε «Να, δεν
χρεοκόπησε, δεν έγινε και τίποτα». 

Πάµε κατ’ αρχάς στο τι έγινε. Ναι, δεν είχαµε εικόνες όπως
του 2001 -χθες και σήµερα- και ελπίζω και να µην έχουµε, γιατί
είναι ένας πολύ συµπαθής λαός και ταλαιπωρηµένος. Ξέρετε
γιατί δεν είχαµε; Το 2001, τα επεισόδια έγιναν όταν έτρεξε ο κό-
σµος να πάει στις τράπεζες που είχαν κλείσει για να προλάβουν
να σώσουν τις καταθέσεις τους. Το 2014, δηλαδή σήµερα, δεν
υπάρχουν καταθέσεις στις τράπεζες για να σώσουν.

Μη γελάτε, κύριε Χαϊκάλη. Δεν υπάρχουν και θα σας πω αµέ-
σως µετά γιατί δεν υπάρχουν. Λέτε συνέχεια για την Αργεντινή
για το µεγάλο ρυθµό ανάπτυξης που πέτυχε. Πράγµατι, εάν δείτε
τους αριθµούς, έχει πολύ µεγάλο ρυθµό ανάπτυξης, 9,5% το
χρόνο, 9% το χρόνο. Τι δεν είπε, όµως, ο κ. Βούτσης; Μπορεί βέ-
βαια και να µην το ξέρει. Ότι όλα αυτά τα χρόνια είχε πληθωρι-
σµό δίπλα στην ανάπτυξη, 20%, 25%, 30%. Είχε 9% ανάπτυξη,
αλλά 20% πληθωρισµό. Δηλαδή, για το µέσο εισόδηµα του
µέσου ανθρώπου και µείον 10%. 

Για να καταλάβετε τη διαφορά -σας έχω πει ότι στα οικονοµικά
δεν είστε πολύ δυνατοί και δεν πρέπει να εκτίθεστε µε νούµερα-
σήµερα η Ελλάδα του µνηµονίου, η Ελλάδα της χρεοκοπίας, η
Ελλάδα που εσείς λέτε ότι είναι η Ελλάδα της ανέχειας, της εξα-
θλίωσης, έχει κατά κεφαλήν εισόδηµα 27.000 δολάρια. Η Αργεν-
τινή που µας προτείνεται ως άλλος δρόµος, πριν από τα
σηµερινά, έχει 10.000. Δηλαδή η Ελλάδα που λέτε ότι είναι εξα-
θλιωµένη έχει τριπλάσιο κατά κεφαλήν εισόδηµα από τον παρά-
δεισο που ονειρεύεστε.
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Και προσέξτε, το ακόµη χειρότερο για σας, που δεν το έχετε
καταλάβει. Η Αργεντινή -και γιατί µας αφορά, διότι ήταν ο άλλος
δρόµος- τι έκανε; Βρέθηκε στην ίδια θέση µε µας. Είχε ένα
σκληρό µνηµόνιο, είχε ένα µνηµόνιο που έπρεπε να ψηφίσει στο
δικό της Κοινοβούλιο, τα λεγόµενα προαπαιτούµενα, δεν το ψή-
φισε και κήρυξε στάση πληρωµών. Ήταν, ας το πούµε, όπως
εµείς µε το ευρώ. Σε µια πιο χαλαρή σχέση, αλλά µε κλειδωµένη
ισοτιµία. Έφυγε από την κλειδωµένη ισοτιµία και προχώρησε στο
δρόµο που προτείνατε όλα αυτά τα χρόνια, δηλαδή στην πιστω-
τική επέκταση. Τύπωσε νόµισµα και είπε: «Θα χρηµατοδοτήσω
µε δηµόσιες επενδύσεις και µε τα χρήµατα που τυπώνω να βρει
ο κόσµος δουλειά». Γι’ αυτό πέφτει η ανεργία. Πέφτει πολύ η
ανεργία στην Αργεντινή, πράγµατι, αλλά σε τι δουλειές; Σε δου-
λειές µε µέσο µηνιαίο εισόδηµα κάτω των 100 ευρώ. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα της Αργεντινής. Αν αυτό που µας προτείνετε
είναι να βρούµε δουλειές κάτω από 100 ευρώ για να πέσει η
ανεργία, να το κάνουµε. Προσέξετε, λοιπόν, για να το καταλά-
βετε, γιατί δεν έχετε καταλάβει τίποτα από την Αργεντινή.

Η Αργεντινή προχώρησε στην πιστωτική επέκταση. Είχε, λοι-
πόν, µερικά χρόνια µεγάλης ανάπτυξης, γιατί στηρίχθηκε στον
τροµερό εξαγωγικό της τοµέα, που εµείς δεν έχουµε –η Αργεν-
τινή είναι πρώτη στη σόγια, πρώτη στην εξαγωγή κρέατος- και
µιλάµε για εξαγωγές τροµερές. Εµείς τότε τους βλέπαµε µε κιά-
λια. Ξεκίνησε δηλαδή από εξαιρετικά καλύτερη αφετηριακή θέση
από εµάς και τι αποδεικνύει τα τελευταία δυο χρόνια; Ότι έχει
ξαναµπεί σε µεγάλο κύκλο ύφεσης. Όχι από τη χθεσινή χρεοκο-
πία των hedge funds. Ήδη, όταν πήγε ο Αρχηγός σας, τον Δε-
κέµβριο του ’12 -σας το έλεγα χθες- είχαν επεισόδια και σκοτω-
νόντουσαν άνθρωποι στα σούπερ µάρκετ. Δεν είχε σχέση αυτό
µε τους τίγρεις και τους καρχαρίες. Συνέβαινε, γιατί είχαν ακο-
λουθήσει αυτόν τον δήθεν άλλο δρόµο, τον οποίον προηγουµέ-
νως εκθειάσατε, και αυτός ο άλλος δρόµος τους κρατάει
δεκατέσσερα τώρα χρόνια στην απόλυτη φτώχεια-ανέχεια από
το κακό στο χειρότερο. 

Αλλά να πούµε λίγο και για τα hedge funds. Ποιος σας είπε ότι
εµείς είµαστε υπέρ των hedge funds; Έθεσε ένα πολύ ενδιαφέ-
ρον ερώτηµα ο κύριος Πρόεδρος, στο οποίο θα ήθελα να πάρω
θέση, γιατί είναι πράγµατι ενδιαφέρον. Είπε ο κύριος Πρόεδρος
προηγουµένως ότι υπάρχουν νοµικά θέµατα και εµάς µας αφορά
το θέµα των hedge funds, ιδιαίτερα αφ’ ης στιγµής έχουµε οµό-
λογα στο Αγγλικό Δίκαιο. Ένα λεπτό. Το είπε και ο κ. Βαρουφά-
κης προχθές στον ΑΝΤ1, είναι από τις σπάνιες φορές που λέει
κάτι σωστό. Εµάς δεν µας αφορά το θέµα αυτό, για έναν απλό
λόγο. Τα οµόλογα που έχουµε στο Αγγλικό Δίκαιο –το λέω για
τους συναδέλφους που είναι µετά το PSI στο Κοινοβούλιο- είναι
αυτά που δηµιουργήθηκαν από τη διαδικασία του PSI. Είναι δη-
λαδή το κοµµάτι του αναδιαρθρωµένου χρέους µας. Είναι αυτών
των ανθρώπων που τους «κουρέψατε» κατά 70%. Φαντάζοµαι ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ λέει πως πρέπει να αφήσουµε τα πάντα απλήρωτα.
Όταν λέµε αναδιάρθρωση και κούρεµα, νοµίζω ότι ένα 70% σε
κάποιον είναι ένα µεγάλο κούρεµα. Άρα, αυτά τα οµόλογα είναι
τα αναδιαρθρωµένα, αυτά που έχουµε έρθει σε συµφωνία πια
για να τα πληρώσουµε. Δεν λέει κανείς να µην τα πληρώσουµε.
Φαντάζοµαι ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Προσέξτε και το καλύτερο. Πόσο τοις εκατό αντιπροσωπεύουν
αυτά τα οµόλογα σε Αγγλικό Δίκαιο σε ιδιωτικό χρέος από το σύ-
νολο του χρέους που έχει σήµερα η Ελλάδα; Το 10%. Γιατί το
υπόλοιπο χρέος της χώρας µας -γι’ αυτό και δεν µας αφορά αυτή
η συζήτηση εµάς που έχει ως θέµα το hedge funds- δεν είναι
στους ιδιώτες, είναι στα κράτη και έχει να κάνει µε τη διακρατική
συµφωνία που έχουµε µαζί τους και όχι µε το δίκαιο που βάλαµε
τα οµόλογα του PSI. Πάσα σύγκριση, δηλαδή, είναι παντελώς
άτοπη και άστοχη.

Όµως, εµείς µπαίνουµε στη συζήτηση για τη διαχείριση του
δηµόσιου χρέους µας, µε ποιους; Όχι µε τους ιδιώτες πιστωτές,
κύριε Κοντονή. Με αυτούς µπήκαµε το 2012 και τους τα κουρέ-
ψαµε. Μπαίνουµε µε τους εταίρους µας, δηλαδή µε τις άλλες κυ-
βερνήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-

εδρε. 
Και φυσικά, συµφωνώ µαζί σας. Κανείς µας δεν είναι υπέρ

αυτών των κερδοσκόπων που βγάζουν 1.600%. Ποιος σας είπε
ότι είµαστε υπέρ; Εµείς ξέρετε τι λέµε που δεν το καταλάβατε;
Λέµε: ζούµε σε έναν κόσµο όπου υπάρχουν και καρχαρίες και
πρέπει να προσέξουµε, ο λαός µας …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Δεν λέγατε αυτά εχθές, αλλά καλά
είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Είµαστε εκτός χρό-
νου, κύριε Γεωργιάδη και κύριε Βούτση. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε, αλλά µε διέκοψε.

…να προσέξουµε, αυτοί οι καρχαρίες που πάνε για το κέρδος
–αυτό σας έλεγα χθες, ότι ο καπιταλισµός κινείται µε το κέρδος
και αν δεν καταλαβαίνεις πώς κινείται, δεν ξέρεις να επιβιώνεις
σε αυτόν- να µην πετύχουν το δικό σου ποδαράκι. 

Αυτό το οποίο λέτε εσείς είναι να βουτήξουµε στη θάλασσα
µε τους καρχαρίες και να το παίξουµε ήρωες. Εάν βουτήξεις στη
θάλασσα µε τους καρχαρίες -κύριε Βούτση, θα σας εκπλήξω- οι
καρχαρίες θα σε φάνε. 

Εµείς, λοιπόν, τι λέµε; Ας µην βουτήξουµε στη θάλασσα µε
τους καρχαρίες. Και τι κάναµε; Ευτυχώς, δεν ακολουθήσαµε τη
δική σας πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Η πολιτική οικονοµία
θέλει….

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν ακολουθήσαµε τον

άλλο δρόµο. Δεν ακολουθήσαµε το δρόµο των συνεχόµενων χρε-
οκοπιών. Κρατήσαµε τη χώρα στην Ευρωζώνη. Κρατήσαµε τη
χώρα στο ευρώ και αυτή η χώρα που κρατήσαµε και που εσείς
τη λέτε εξαθλιωµένη, έχει σήµερα τριπλάσιο κατά κεφαλήν εισό-
δηµα από τη χώρα που έχετε ως πρότυπο. Αυτά όλα δεν τα έχετε
ακόµα καταλάβει. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: … και φάγατε τον κόσµο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Δεικτάκης και µετά ακολουθεί ο κ. Μαντάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΙΚΤΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προ-

σπάθεια της Κυβέρνησης να επιτύχει τη συναίνεση σε ένα ση-
µαντικό νοµοσχέδιο, σε ένα νοµοσχέδιο µε χρόνιες δυσλειτουρ-
γίες και αγκυλώσεις, δεν καθίσταται δυνατή. 

Η Αντιπολίτευση στην πλειοψηφία της, µε απουσία προτάσεων
και θέσεων, αρκείται στην κύρια άρνηση, προσδοκώντας µόνο
σε πολιτικά οφέλη, όπως κάνει άλλωστε µε όλες τις διαµαρτυ-
ρόµενες κοινωνικές οµάδες µε προφανή τον προαναφερόµενο
σκοπό. 

Μέχρι σήµερα πάρα πολλές επενδύσεις ακυρώθηκαν µε
αστείες δικαιολογίες. Στη Μήλο πριν από µερικά χρόνια ακυρώ-
θηκε µία επένδυση ενός ξενοδοχείου χιλίων κλινών µε πεντακό-
σιες θέσεις εργασίας, γιατί εκεί κοντά ενδηµούσε η οχιά, ένα
ειδικό είδος φιδιού. Προτιµήσαµε, λοιπόν, την οχιά από πεντα-
κόσιες θέσεις εργασίας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Ποιος το έκανε αυτό, κύριε συνά-
δελφε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΙΚΤΑΚΗΣ: Οι οικολόγοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Βούτση,

βλέπω σήµερα ότι είστε ζωηρός. 
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΛΑΡΗ: Είµαστε λίγο ζωηροί. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κάποιος το έκανε.
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΛΑΡΗ: Καρχαρίες, οχιές …

(Θόρυβος στην Αίθουσα-Γέλωτες)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΙΚΤΑΚΗΣ: Στη νότια Κρήτη, Ολλανδοί µε µία

εταιρεία, την VOPAK -έτσι λέγεται η ολλανδική εταιρεία- αγό-
ρασε οκτακόσια στρέµµατα άγονης γης για να αναπτύξει απο-
θήκες πετρελαίου και αποθήκες φυσικού αερίου και να επιτύχει
τη δηµιουργία ενός εργοστασίου συναρµολόγησης σωλήνων φυ-
σικού αερίου. Η επένδυση αυτή πάει να ναυαγήσει, γιατί έδωσα
την ευκαιρία στους ανθρώπους του Δασαρχείου µας να δώσουν
µία άδεια, στερώντας τα είκοσι στρέµµατα βραχωδών εκτάσεων,
που ήταν µέσα στην έκταση αυτή από τον επενδυτή. Υπεβλήθη
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µήνυση εναντίον µου, γιατί προσπάθησα να χαρακτηρίσω τα εί-
κοσι στρέµµατα αυτά χορτολιβαδικά, ώστε να µπορέσει να ανα-
πτυχθεί αυτή η εταιρεία. Ο επενδυτής µάλλον θα φύγει. Ο καταγ-
γέλλων είναι ένας µελισσοκόµος. Γιατί πού θα πηγαίνει τώρα τις
µέλισσές του; Μου υπεβλήθη µήνυση!

Πάµε τώρα στη βιοµηχανική περιοχή των Χανίων. Στη θέση
Μαλάξα, χίλια πεντακόσια στρέµµατα µε χορηγό µία τοπική τρά-
πεζα και µε δεκαπέντε εκατοµµύρια δεν γίνεται η επένδυση, κα-
θυστερεί -πιστεύω το Υπουργείο να το δει- γιατί ενδηµεί εκεί ο
ασπάλαθος. 

Προτιµούµε τον ασπάλαθο, από τριακόσιους επενδυτές που
περιµένουν µε εκατοντάδες θέσεις εργασίας. 

Αυτά σας τα λέω, γιατί δύο χρόνια ως Γενικός Γραµµατέας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης Κρήτης, τα έζησα, τα βίωσα, και πι-
στεύω ότι εµπιστεύεστε την κρίση µου ή έστω τις θέσεις µου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν τοµείς από τους
οποίους µπορεί το κράτος να αντλήσει δεκάδες εκατοµµυρίων,
χωρίς να αγγίξει τα λαϊκά στρώµατα. Και αναφέροµαι στις προ-
στατευόµενες περιοχές. Θα αναφερθώ στην Κρήτη, σε αυτές
που ξέρω. 

Σαµαριά: Αποδίδει 1 εκατοµµύριο ευρώ το χρόνο και δεν έχει
ούτε γιατρό να υποστηρίξει κάποιον ξένο περιπατητή που είναι
πιθανόν να χτυπήσει. 

Μπάλος: Μία περιοχή µε ογδόντα χιλιάδες επισκέψεις, όπου
1 ευρώ αποδίδεται στον οικείο δήµο, ενώ εκατοµµύρια κερδίζουν
οι πλοιοκτήτες που µεταφέρουν τον κόσµο κι οι καντινιέρηδες,
που είναι κατ’ επέκταση άνθρωποι των πλοιοκτητών. 

Νήσος Χρυσή: Νότια της Κρήτης. Ένα µοναδικό κεδρόδασος
που δέχεται εκατό χιλιάδες επισκέπτες το χρόνο. Και εκεί οι πλοι-
οκτήτες, µαζί µε άλλους καντινιέρηδες, εκµεταλλεύονται το
χώρο αυτό. Ίσα που παίρνει 15.000 ευρώ ο Δήµος Ιεράπετρας,
τα οποία δεν αρκούν ούτε για την καθαριότητα του νησιού. Σε
αυτό το νησί, πριν από λίγες µέρες, η Εισαγγελέας Περιβάλλον-
τος Κρήτης έκανε µία παρέµβαση για να φύγουν όλα τα παρα-
πήγµατα. Ξέρετε τι βρήκαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκεί;
Μέχρι και λίπασµα ταχείας ανάπτυξης για την καλλιέργεια χασι-
σόδεντρων γι’ αυτούς που µένουν εκεί και προσβάλλουν το πε-
ριβάλλον. 

Είχα πάρει αποφάσεις, οι οποίες δυστυχώς δεν εφαρµόστη-
καν, διότι υπήρχε έλλειψη χρηµάτων. Όµως, όλα αυτά πρέπει να
τα προστατεύσουµε και να εισρεύσει στο κράτος επιτέλους κά-
ποιο χρήµα. 

Μονή Πρέβελη: Αυτή είναι η ιστορική Μονή, από την οποία
έφευγαν προς τη Μέση Ανατολή όλοι οι σύµµαχοι στον Β� Παγ-
κόσµιο Πόλεµο, προκειµένου να µην συλληφθούν από τους Γερ-
µανούς. Σε αυτή την περιοχή, πριν από τρία χρόνια, έγινε µία
µεγάλη πυρκαγιά. Ευτυχώς, τα δέντρα αυτά, τα φοινικόδεντρα,
δεν καίγονται εύκολα. 

Όµως, τι εννοούµε όταν λέµε «προστατευόµενο µέρος»; Πώς
θα το προστατεύσουµε; Θεωρώ ότι αν δηµιουργηθούν ειδικοί
φορείς διαχείρισης από τους οικείους δήµους, µπορούν οι δήµοι
και να προστατεύσουν τις περιοχές, αλλά και να εισπράξουν χρή-
µατα για λογαριασµό τους, γιατί ξέρουµε ότι όλοι οι δήµοι πέ-
νονται σήµερα και έχουν οικονοµικές δυσκολίες. 

Ένας άλλος τοµέας από τον οποίον θεωρώ ότι το κράτος µπο-
ρεί να εισπράξει πάρα πολλά χρήµατα, είναι τα λατοµεία και τα
µεταλλεία. Θα ήθελα να αναφερθώ σε µία περίπτωση, την οποία
πάλι αντιµετώπισα εγώ, µε έναν λατόµο, ο οποίος δεν πλήρωνε
τα δικαιώµατα που είχε υπογράψει. Χρωστούσε 6 εκατοµµύρια
ευρώ στο ελληνικό δηµόσιο. Του πήρα την άδεια. Και εκείνος µε
νοµικά τερτίπια, προσπαθεί µέχρι σήµερα και γλιτώνει. 

Αυτός προσέφυγε στην τοπική κοινωνία, πήρε τη συναίνεση
της τοπικής κοινωνίας, πήρε τη συναίνεση –οµόφωνα- όλων των
πτερύγων του οικείου δήµου και µε τη σύµφωνη γνώµη των Με-
ταλλείων Νοτίου Ελλάδος θέλει να ξαναλειτουργήσει. 

Έθεσα όρους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν δεν προ-
στατεύσετε και δεν αποκαταστήσετε µε µία εγγυητική, όταν
αποχωρήσετε, αυτό το χώρο, δεν θα πάρετε την άδεια από µένα.
Έτσι κι έγινε. Πράγµατι, κατέθεσε 300 χιλιάδες ευρώ, ώστε όταν
θα φύγει να αποκατασταθεί ο χώρος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία υπηρεσία, η Κτηµατική

Υπηρεσία του δηµοσίου καλείται να εφαρµόσει το νόµο. Ναι, να
τον εφαρµόσει. Όµως, την ίδια στιγµή στερεί από το κράτος
εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ, για να µην πω πολλά εκατοµµύρια. 

Υπήρξε ένας νόµος ο οποίος έλεγε ότι εάν κάποιος ξενοδόχος
ο οποίος χρησιµοποιεί ή εκµεταλλεύεται τους αιγιαλούς έχει
κάνει κάποια παράβαση, δεν δικαιούται να κάνει σύµβαση µε τον
οικείο δήµο. Αυτό, αλήθεια, είναι τιµωρία ή ρουσφέτι; Εγώ θεω-
ρώ ότι είναι ρουσφέτι, γιατί ποιος ξενοδόχος δεν χρησιµοποιεί
χωρίς την άδεια κανενός τις παραλίες και δεν εισπράττει εκα-
τοµµύρια;

Την ίδια στιγµή, όµως, το κράτος στερείται το 20% από τη σύµ-
βαση, στερείται το 23% του ΦΠΑ και στερείται ακόµα τους φό-
ρους εκείνους που θα προκύψουν από το εισόδηµα, το οποίο
προστίθεται στον ξενοδόχο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η γη που υπάρχει σήµερα στο
κράτος µπορεί να αποδοθεί σε ακτήµονες νέους. Στην Κρήτη –
και δεν θέλω να οικειοποιούµαι όλα αυτά τα θέµατα και δεν το
κάνω για δική µου προβολή, αλλά για παραδειγµατισµό- προσπα-
θήσαµε µε την εκκλησία και αποχαρακτηρίσαµε τριακόσια πε-
νήντα στρέµµατα χορτολιβαδκής έκτασης. Από αυτά, τα µισά τα
αποδώσαµε σε είκοσι πέντε νέους ακτήµονες. Αυτό το παρά-
δειγµα, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να το στηρίξουµε όλοι και
να δώσουµε την ευκαιρία στο κράτος να αποχαρακτηρίσει αυτήν
τη γη από «χορτολιβαδική» και να δώσουµε σε χιλιάδες παιδιά
την ευκαιρία να αναπτυχθούν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΙΚΤΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε επιφορτιστεί µ’ ένα τεράστιο έργο.

Θεωρώ ότι, αντί το Υπουργείο Εργασίας να τεµαχίζεται στα τέσ-
σερα και να παίρνει κάθε Υπουργός ένα αντίδωρο, ένας από αυ-
τούς θα µπορούσε να συµβάλει στο έργο σας, γιατί είναι
τεράστιο και καταλαβαίνω ότι δεν µπορείτε να επιφορτιστείτε µε
όλα. Αυτός ο τοµέας θα µπορούσε να δοθεί µόνο σε έναν Υφυ-
πουργό και να αναπτύξει όλα αυτά για να εισρεύσουν στο κράτος
τεράστια ποσά χωρίς –επαναλαµβάνω- να αγγίξουµε τα λαϊκά
στρώµατα. 

Με αυτές τις σκέψεις κλείνω την οµιλία µου.
Σας ευχαριστώ που µε ακούσατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μαντάς. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αφιερώσω το ένα τέταρτο

της οµιλίας µου στην Αργεντινή. 
Πρώτα από όλα, όµως, ως επαγγελµατίας του χώρου της ψυ-

χικής υγείας, αλλά και ως άνθρωπος θα ήθελα να εκφράσω τον
αποτροπιασµό µου για τον κανιβαλισµό της Χρυσής Αυγής σή-
µερα από το Βήµα του Κοινοβουλίου. Θα ήθελα να πω ότι αυτή
η πολιτική δύναµη που αναζητά καιάδες για τους ψυχικά πάσχον-
τες δεν έχει καµµία σχέση µε τη δηµοκρατία και τα ανθρώπινα
δικαιώµατα. 

Δεύτερον, υπάρχει ένα βασικό ερώτηµα σε σχέση µε το νοµο-
σχέδιο που συζητάµε. Αυτό το νοµοσχέδιο απλοποιεί, προστα-
τεύει, ρυθµίζει, απαντά σε υπαρκτά προβλήµατα ή περιπλέκει,
απορρυθµίζει και συσκοτίζει για να µοιράσει σε οµάδες συµφε-
ρόντων στη συνέχεια;

Θα µπορούσε κανείς –κι εγώ αυτό ισχυρίζοµαι- να συζητήσει
κάποιες ρυθµίσεις. Πράγµατι, θα µπορούσε να τις συζητήσει. Αν
υπήρχε, όµως, κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η κατάρτιση και η κύρωση των δασικών χαρτών που να δείχνει τι
είναι και τι δεν είναι δάσος σε συνδυασµό βεβαίως µε την κτη-
µατογράφηση, δηλαδή ποιο δάσος είναι δηµόσιο ιδιοκτησιακά
και ποιο έχει άλλη ιδιοκτησία, αν υπήρχαν αυτές οι βασικές προ-
ϋποθέσεις, πράγµατι, θα µπορούσε κανείς να συζητήσει ορισµέ-
νες ρυθµίσεις. 

Αυτές οι προϋποθέσεις, όµως, δυστυχώς, δεν υπάρχουν. Για
το λόγο αυτό, ο ισχυρισµός µας ότι η κυβερνητική επιλογή είναι
ευθεία βολή στο δηµόσιο συµφέρον και δικαίωση νοµιµοφανών
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µεθοδεύσεων αποχαρακτηρισµού δασικών εκτάσεων -κι έτσι
όπως εξελίσσεται η διαδικασία- κατά τη γνώµη µου επιβεβαιώνε-
ται και γίνεται πια πεποίθηση. 

Θα ήθελα να πω ότι έχουµε καταθέσει δύο τροπολογίες. Θα
µιλήσω µόνο για την τροπολογία, που έχουµε καταθέσει για τον
ειδικό φόρο κατανάλωσης πετρελαίου θέρµανσης, µε την οποία
ζητάµε να επιστρέψει η κατάσταση στα επίπεδα του Μαρτίου του
2011. 

Είναι προκλητικό, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να αγνο-
είτε ότι το κράτος έχασε συνολικά έσοδα από το πετρέλαιο θέρ-
µανσης ύψους 237.000.000 περίπου εκατοµµυρίων ευρώ. 

Είναι προκλητικό, επίσης, να αγνοείτε την κατάσταση, η οποία
έχει διαµορφωθεί και µε τη λαθροϋλοτοµία, αλλά και µε το πά-
γωµα –κυριολεκτικά- χιλιάδων συνανθρώπων µας, οι οποίοι δεν
βρήκαν τρόπο να ζεσταθούν. Κι ούτε θα βρουν τρόπο να ζεστα-
θούν, εάν επιτέλους δεν κινηθείτε –για να χρησιµοποιήσω έναν
όρο που χρησιµοποίησε ένας άλλος συνάδελφος πριν- µόνο στην
κοινή λογική.

Πρέπει να επιστρέψετε στα επίπεδα του Μαρτίου του 2011,
που σας προτείνουµε και µε την τροπολογία, πράγµα που θα έχει
σαν συνέπεια η τιµή του πετρελαίου θέρµανσης να διαµορφωθεί
στο 0,90 ευρώ περίπου από το 1,30 ευρώ που είναι σήµερα. Είναι
µία τροπολογία που νοµίζουµε ότι µπορεί να δώσει µία πραγµα-
τική λύση σε ένα υπαρκτό πρόβληµα, το οποίο έχει ταλανίσει κυ-
ριολεκτικά, ιδιαίτερα τους πληθυσµούς που ζουν σε περιοχές
που οι θερµοκρασίες είναι πολύ χαµηλές.

Θα µιλήσω για δυο-τρία άρθρα πιο συγκεκριµένα και θα
κλείσω µε το θέµα της Αργεντινής.

Τρίτον, στο άρθρο 51 µέσα στις βιοµηχανικές εγκαταστάσεις
που επιτρέπονται κάτω από ορισµένους όρους, επιτρέπονται και
εργοστάσια άντλησης και εµφιάλωσης νερού. Επειδή στην πε-
ριοχή µου, στα Γιάννενα, µεγάλες εταιρείες δραστηριοποιούνται
σε αυτό το ζήτηµα, θα ήθελα να σας τονίσω, όπως αναφέρθηκε
και από προηγούµενη συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ, ότι πρώτον, είναι
προκλητικό αυτό που γίνεται µε τις φυσικές πηγές που παραχω-
ρούνται σε ιδιώτες έναντι πινακίου φακής µε µία νοµοθεσία του
1958. 

Δεύτερον, είναι επίσης προκλητικό το ότι στη συγκεκριµένη
περίπτωση που σας µιλάω, στα Γιάννενα, έχουν πολλαπλασιαστεί
οι δυνατότητες άντλησης υδάτων, έστω νοµότυπα, αλλά αυτό
πράγµατι δηµιουργεί µεγάλα ερωτηµατικά και προβλήµατα. Θε-
ωρούµε ότι πρέπει να αντιµετωπιστεί αυτό το ζήτηµα ξεχωριστά.
Είναι κρίσιµο ζήτηµα και βεβαίως, αφορά µία επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα σε ένα κοινωνικό αγαθό, στο νερό.

Σε σχέση µε το άρθρο 53 που αναφέρεται σε ρυθµίσεις για µο-
νάδες µικρής κλίµακας ανανεώσιµων πηγών ενέργειας σε ένα
έδαφος ανύπαρκτου ενεργειακού σχεδιασµού, θέλω να θέσω το
εξής ερώτηµα, διότι η ασάφεια και η πολυπλοκότητα πολλές
φορές συσκοτίζει: Το έργο-καταστροφή στη Βάλια Κάλντα, στο
ναό, το έργο που κάποιες πολιτικές δυνάµεις µε επιµονή προ-
ωθούν, µε τις συγκεκριµένες διατάξεις θα σταµατήσει οριστικά
επιτέλους; 

Και επειδή γίνονται και κάποιες εκδηλώσεις σήµερα στην Κό-
νιτσα και για το θέµα της εκτροπής του Αώου και για το θέµα
ενός φαραωνικού έργου που βρίσκεται στα σκαριά µεταφοράς
νερού από τον Αµάραντο στα Γιάννενα, θα χρειαζόταν µια σαφής
απάντηση σε αυτό, διότι πολύ φοβάµαι ότι και µε τη µικρή ΔΕΗ
που ψηφίσατε πρόσφατα, επιχειρείτε να προχωρήσει αυτή η πα-
ρέµβαση στον πυρήνα του εθνικού δρυµού, στη Βάλια Κάλντα.

Σχετικά µε το προτελευταίο θέµα για τις ρυθµίσεις για τις κτη-
νοτροφικές εκµεταλλεύσεις, θέλω να επαναλάβω το εξής: Εδώ
γίνεται ένα κόλπο που επιχειρεί να βάλει τους κτηνοτρόφους
στον ύπνο. Οι δασικές εκτάσεις και οι δηµόσιες χορτολιβαδικές
εκτάσεις που παραχωρούνται στους οικοδοµικούς συνεταιρι-
σµούς και στον κάθε επίδοξο επιχειρηµατία του τουρισµού, είναι
στη συντριπτική τους πλειοψηφία οι ίδιες γαίες που δηλώνονται
από τους Έλληνες κτηνοτρόφους για την καταβολή από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση της ενιαίας ενίσχυσης. Είναι γαίες, δηλαδή, που
ουδέποτε θα ξαναγυρίσουν, δυστυχώς, στην κτηνοτροφία. Και
αυτό είναι ένα κρίσιµο πρόβληµα.

Τέλος, για τα ζητήµατα της Αργεντινής. Ήξερα ότι ο κ. Γεωρ-

γιάδης είναι εξπέρ στην ελληνική γραµµατεία και µάλιστα στην
τηλεπώληση της ελληνικής γραµµατείας, δεν ήξερα ότι είναι
τόσο ειδικός στα ζητήµατα της Αργεντινής και στα γενικότερα
οικονοµικά ζητήµατα. Εγώ δεν ισχυρίζοµαι ότι οι οικονοµικές µου
γνώσεις είναι τέτοιες που µπορώ να αποκρούσω σε όλα τα επί-
πεδα τον κ. Γεωργιάδη, θα πω, όµως, δυο τρία απλά πράγµατα,
που ήδη έχουν ειπωθεί κάποια από αυτά.

(Στο σηµείο την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αντιπρό-
εδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ).

O κ. Γεωργιάδης αγνοεί, βεβαίως, και στα νούµερα τα οποία
ανέφερε, αλλά θα έλεγα αγνοεί επιδεικτικά και τους ρυθµούς
ανάπτυξης αυτής της χώρας για την οποία οφείλουµε θα έλεγα
να µιλάµε µε σεβασµό και προσοχή και γιατί µας αφορά µε τον
έναν ή τον άλλο τρόπο αυτό το ζήτηµα. Αγνοεί, απ’ ό,τι φαίνεται
ότι οι ρυθµοί ανάπτυξης ήταν πάνω από 4%, ότι υπήρχε σχεδόν
ισοσκελισµένο ισοζύγιο, ότι το χρέος ήταν κάτω από το 60% του
ΑΕΠ και ότι το δηµόσιο έλλειµµα ήταν κοντά στο 3%. Μας είπε,
βεβαίως, για τα υψηλά επίπεδα του πληθωρισµού. Μας είπε για
το ακαθάριστο κατά κεφαλήν εισόδηµα. Ξέχασε όµως να πει,
πέρα από το πώς υπολογίζεται ο µέσος όρος, ότι το κατά κεφα-
λήν εισόδηµα της Αργεντινής αυτά τα χρόνια πήγε από τις 2.000
στις 10.000 και το δικό µας έπεσε από έναν µέσο όρο κοντά στις
30.000 µε 32.000 πολύ παρακάτω. Για τη συντριπτική πλειοψηφία
της κοινωνίας µας κατακρηµνίστηκε κυριολεκτικά. 

Τέλος, θα ήθελα να πω γι’ αυτό ότι οφείλουµε να είµαστε πάρα
πολύ προσεκτικοί, χρησιµοποιώντας αυτό το παράδειγµα. Είπε
κάτι στο τέλος ο κ. Γεωργιάδης, προσπαθώντας να απαλύνει τα
πράγµατα, αλλά ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα από
αυτήν τη διαδικασία, η οποία ήταν στηµένη εξαιρετικά, διότι οι
ίδιες οι τράπεζες της Αργεντινής, ο ίδιος ο σύνδεσµος των τρα-
πεζών της Αργεντινής είχε δηλώσει σαφώς ότι µπορούσε ακόµη
και αυτά τα υπερβολικά που ζητούσαν, µε κέρδη 1.600%, να τα
αποπληρώσει. Και όµως δεν δέχτηκαν. Δεν έκαναν πίσω. Ήθελαν
να στείλουν το µήνυµα -και αυτό έχει σχέση και µε το δικό µας
αγώνα- ότι «όσοι διανοηθείτε στον κόσµο να κάνετε προσπάθεια
για κούρεµα του χρέους σας, για αναδιάρθρωση του χρέους σας
τότε θα σας πιέσουµε, θα σας λιώσουµε, θα σας φτάσουµε στον
πάτο».

Ε, λοιπόν, απέναντι σε αυτές τις δύο επιλογές, σε αυτά τα δύο
µοντέλα εµείς είµαστε στην επιλογή της αξιοπρέπειας και της
ανυπακοής απέναντι στους κερδοσκόπους, στους γύπες και στα
κάθε είδους συµφέροντα, που στο παράδειγµα της Αργεντινής
νοµίζω ότι έγιναν φανερά σε όλο τον κόσµο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
και εµείς, κύριε συνάδελφε.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα απλώς να ανακοι-
νώσω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Με συγχω-
ρείτε, κύριε Υπουργέ, είναι η κανονική σας εισήγηση αυτή;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Όχι, κυρία Πρόεδρε.
Θα τοποθετηθώ µόλις τελειώσουν οι οµιλητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εντάξει, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Να ενηµερώσω, λοι-
πόν, τις κυρίες και τους κυρίους συναδέλφους για τις νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις που είναι απόρροια όλων αυτών που έχουν
λεχθεί µέχρι και αυτήν τη στιγµή, αλλά και τις τροπολογίες που
κατ’ αρχήν γίνονται αποδεκτές. Είναι οι υπουργικές οι οποίες σας
δόθηκαν και στην Επιτροπή. Είναι οι εξής: η µε γενικό αριθµό
1634 και ειδικό αριθµό 222 και η µε γενικό αριθµό 1663 και ειδικό
αριθµό 248. 

Οι βουλευτικές τροπολογίες, οι οποίες κατά κανόνα αφορούν
σε βελτιώσεις στο  νοµοσχέδιο, είναι οι εξής: η µε γενικό αριθµό
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1605 και ειδικό αριθµό 205, η µε γενικό αριθµό 1644 και ειδικό
αριθµό 232, η µε γενικό αριθµό 1651 και ειδικό αριθµό 239, η µε
γενικό αριθµό 1653 και ειδικό αριθµό 241, η µε γενικό αριθµό
1662 και ειδικό αριθµό 247, η µε γενικό αριθµό 1665 και ειδικό
αριθµό 250, η µε γενικό αριθµό 1667 και ειδικό αριθµό 252, η µε
γενικό αριθµό 1670 και ειδικό αριθµό 254, η µε γενικό αριθµό
1669 και ειδικό αριθµό 253, η µε γενικό αριθµό 1657 και ειδικό
αριθµό 244, η µε γενικό αριθµό 1673 και ειδικό αριθµό 257, η µε
γενικό αριθµό 1674 και ειδικό αριθµό 258, η µε γενικό αριθµό
1679 και ειδικό αριθµό 262, η µε γενικό αριθµό 1678 και ειδικό
αριθµό 261, η µε γενικό αριθµό 1677 και ειδικό αριθµό 260, η µε
γενικό αριθµό 1680 και ειδικό αριθµό 263 και η τελευταία µε γε-
νικό αριθµό 1683 και ειδικό αριθµό 264. Οι τροπολογίες αυτές
είναι συναδέλφων από όλες τις πτέρυγες. 

Να προστεθεί, επίσης, στον τίτλο του σχεδίου νόµου η φράση
«και άλλες διατάξεις», κυρία Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Υπουργέ, επειδή οι οµιλητές έχουν ολοκληρώσει τις το-

ποθετήσεις τους, θα θέλατε να πάρετε τον λόγο τώρα;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ενέργειας,

Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής): Όπως νοµίζετε, κυρία
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Έχουµε δύο
προτασσόµενους οµιλητές, οι οποίοι κανονικά πάνε µετά τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα ήθελα κι εγώ τον λόγο,
κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ναι, κύριε Γε-
ωργιάδη, θα σας δώσω τον λόγο.

Εποµένως, θα µιλήσει ο κ. Γεωργιάδης τώρα για ένα λεπτό,
γιατί πάλι ακούστηκε το όνοµά του στην Αίθουσα. Όσο ακούγεται
τ’ όνοµά σας, τόσο πρέπει να απαντάτε, κύριε Γεωργιάδη. 

Μετά θα δώσω τον λόγο στους δύο προτασσοµένους οµιλη-
τές. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Απλώς, επειδή πριν ξέ-
χασα να καταθέσω στα Πρακτικά το άρθρο από το εξειδικευµένο
οικονοµικό site µε τα νούµερα και άκουσα ακροθιγώς ότι ο κ.
Μαντάς είπε πως ήταν 2.000 το κατά κεφαλήν εισόδηµα και έγινε
10.000, σας έχω πει πολλές φορές στον ΣΥΡΙΖΑ πως αν παίρνετε
πολιτικές αποφάσεις µε φαντασιώσεις, θα οδηγήσετε τον τόπο
σε τραγωδία.

Καταθέτω, λοιπόν, για τα Πρακτικά πόσο ήταν. Ήταν πριν τη
χρεοκοπία 10.000 και το 2011, που είναι το νεότερο στοιχείο –
που είναι πολύ χαµηλότερο γιατί έχουµε περάσει το χρονικό όριο
των δύο ετών- είχε φτάσει 9.100. Δηλαδή, µετά από δέκα χρόνια
ήταν και χίλια δολάρια κατά κεφαλήν λιγότερα απ’ ό,τι πριν τη
χρεοκοπία.

(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιάδης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Η χρεοκοπία έγινε το 2002.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Η χρεοκοπία έγινε το

2001. Το λέω ξανά. Από το 2001, που ακολούθησαν τον δρόµο
που ονειρεύεστε, δηλαδή τον δρόµο της καταγγελίας του µνη-
µονίου, της πτωτικής κ.λπ., µετά από δέκα χρόνια της δήθεν…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Αφήστε τα αυτά. Τα στοιχεία θέλουµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τα κατέθεσα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Ήταν 2.000 και έγινε 10.000, κύριε Γε-

ωργιάδη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι, λάθος κάνετε! Τα κα-

τέθεσα τα στοιχεία. Ήταν 10.000 και έφθασαν 9.100.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Λέω για πριν από τη χρεοκοπία!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας παρακαλώ

να µην κάνουµε διάλογο.
Κύριε Βούτση, θα σας δώσω τον λόγο µετά αν θέλετε να απαν-

τήσετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο κ. Μαντάς µπερδεύει το

νούµερο του 2003, γιατί η Αργεντινή δύο χρόνια µετά τη χρεο-

κοπία πήγε πολύ κάτω και µετά άρχισε να ανεβαίνει. Παίρνει το
πολύ κάτω και πάει στο πάνω. Εγώ σας συγκρίνω πριν χρεοκο-
πήσει. Γιατί το «δύο χιλιάδες» ήταν συνέπεια της δικής σας χρε-
οκοπίας. Οι άνθρωποι των δικών σας ιδεών τους πήγαν στο «δύο
χιλιάδες». Εµείς δουλεύουµε πέντε χρόνια για να µην γίνουµε Αρ-
γεντινή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω το λόγο αµέσως
µετά! Δεν είµαστε κανάλι εδώ µέσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Θα σας τον
δώσω, κύριε Βούτση, αφού θα λύσουµε εδώ το θέµα της Αργεν-
τινής, δεν το συζητώ! Για την Αργεντινή θα µιλάµε εδώ! 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο κ. Μητρόπουλος το
πρωί είπε στο MEGA ότι ο Αρχηγός σας είπε –εννοούσε- «φοβά-
µαι µην µας κάνετε χειρότερα από την Αργεντινή». Εσείς προ-
ηγουµένως κάνατε µία οµιλία οχτώ λεπτών για να µας πείτε πόσο
καλύτερα από εµάς είναι η Αργεντινή. 

Μπορεί, επιτέλους, ο ΣΥΡΙΖΑ να συµφωνήσει αν έχει δίκιο ο κ.
Μητρόπουλος ή αν έχει δίκιο ο κ. Βούτσης; Εγώ δεν έχω κατα-
λάβει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Έχετε τον

λόγο, κύριε Βούτση, για δύο λεπτά να πείτε κι εσείς για την Αρ-
γεντινή και µετά να συνεχίσουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Εδώ βρισκόµαστε µπροστά σε µία κα-
τάσταση, όπου θα πρέπει ως πολιτικό σύστηµα στην Ελλάδα να
αποφασίσουµε, εν πάση περιπτώσει, αν είµαστε αποφασισµένοι
σε διεθνή κλίµακα, σε κλίµακα Ευρώπης και για τη χώρα µας να
κάνουµε το µεγαλύτερο µέτωπο δυνάµεων, έτσι ώστε να ανακτή-
σει η πολιτική και να ανακτήσουν και τα κράτη-έθνη τη δυνατό-
τητα το µέλλον τους να το χαράζουν µε τις δικές τους δυνάµεις.
Πάνω σ’ αυτήν την επιλογή, πραγµατικά έχουµε συγκρουστεί
εδώ και τέσσερα χρόνια. 

Από τη µία είναι η κυβερνητική επιλογή, η οποία είναι η επιλογή
της προσοµοίωσης και πλήρους προσαρµογής στις πιο αρπακτι-
κές δυνάµεις του διεθνούς κεφαλαίου και ταυτόχρονα στις πιο
λάθος λύσεις –απ’ ό,τι και το ΔΝΤ έχει πει- που έχουν οδηγήσει
τη χώρα µας στα όρια της ανθρωπιστικής καταστροφής. Αυτή
είναι η µία επιλογή και είναι η επιλογή της προσαρµοστικότητας
και της αποδοχής της κυριαρχίας και της προτεραιότητας αυτών
των «γυπών» ή, εν πάση περιπτώσει, των hedge funds. 

Υπάρχει και η άλλη επιλογή, την οποία µε σαφήνεια και στα
πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουµε εκθέσει. Είναι η επι-
λογή, η οποία συζητιέται διεθνώς για τη διέξοδο από την κρίση,
σαφέστατα, η οποία είναι η επιλογή της προτεραιότητας στην
πολιτική, η επιλογή της ανάπτυξης, η επιλογή της αλληλεγγύης
των χωρών και των λαών. 

Με αυτήν έννοια, είµαστε υποχρεωµένοι –κι εµείς από την
πλευρά µας το κάνουµε- και αυτόν τον δρόµο να βαδίσουµε ως
ενναλακτική πρόταση για να ξεφύγει η χώρα από τα όρια της αν-
θρωπιστικής καταστροφής και να είµαστε αλληλέγγυοι στον λαό
και στη χώρα της Αργεντινής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Βούτση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Περί αυτού πρόκειται. Όλα τα άλλα,
αυτή η καρικατούρα –µε συγχωρείτε- ρητορείας, όπου λέµε τι
λέει ο άλλος και µέσω αυτού καταγγέλλουµε µία ανύπαρκτη
άποψη πολιτικής του άλλου, επιτρέψτε µου να πω τουλάχιστον,
ας µην µπαίνει µέσα στα όρια της συζήτησης αυτής της Βουλής.

Στα κανάλια καθένας µας µπορεί να κάνει ό,τι θέλει και κρίνε-
ται από το εθνικό ακροατήριο. Εδώ κρινόµαστε και ως προς το
ήθος και ύφος της µεταξύ µας συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ
πολύ.

Τον λόγο έχει η κ. Σκόνδρα, για τέσσερα λεπτά.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εχθές µίλησα αναλυτικά, στήριξα το νοµοσχέ-

διο και είπα τις απόψεις µου. Δεν µπορώ όµως να µην πω ότι
πραγµατικά συµβάλλετε καθοριστικά µε το νοµοσχέδιο αυτό
στην προσπάθεια που καταβάλλει η Κυβέρνηση για να λύσει προ-
βλήµατα, να εξορθολογήσει καταστάσεις και να απαλλάξει τους
πολίτες από οµηρίες και ταλαιπωρίες, στις οποίες υποβάλλονται

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΔ’ - 1 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2014 1741



επί σειρά ετών. 
Ξέρετε, είναι διάχυτη αυτή η δύσκολη προσπάθεια που κατα-

βάλλει η Κυβέρνηση, αλλά και ο ρεαλισµός και η αποφασιστικό-
τητα που δείχνει. Σήµερα, ας πούµε, συζητάµε για το νοµοσχέδιο
αυτό, που όπως είπαµε λύνει προβλήµατα σαράντα ετών. Προχ-
θές αποφασίσαµε για το Ρυθµιστικό Σχέδιο Αθηνών, που επίσης
είχε τριάντα χρόνια που καρκινοβατούσε. Αυτές τις ηµέρες στην
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου συζητάµε το σχέδιο νόµου
που αφορά το πλαίσιο των ιχθυοκαλλιεργειών. Και αυτό επί
τριάντα χρόνια ζητούσε λύσεις. Δεν θα επεκταθώ σε άλλα. Θα
πω µόνο ότι ευτυχώς, έστω και αργά, αποφασίσαµε να οργανώ-
σουµε την πολιτεία µας. 

Η τραγική κρίση, βλέπετε, που χτύπησε τη χώρα µας έβγαλε
στην επιφάνεια όλες τις παθογένειες, όλα τα τρωτά και όλα όσα
επί σειρά ετών κρύβαµε κάτω από το χαλί, για να τους έχουµε
όλους ευχαριστηµένους, για να χαϊδεύουµε τους συνδικαλιστές
και για να κρατήσουµε γερά το πελατειακό µας κοινό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκαν πολλά για τα δεινά
της Αργεντινής. Θέλω να εκφράσω τη λύπη µου για το λαό της
και εδώ θα πω πάλι ευτυχώς, που τις αποφάσεις για την Ελλάδα
δεν τις παίρνει ο κ. Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ. Και το λέω αυτό διότι,
πέρα από όσα ειπώθηκαν σήµερα σε αυτήν την Αίθουσα, δεν
µπορώ να αγνοήσω αυτά που η ίδια άκουσα µέσα στο Κοινοβού-
λιο από το στόµα του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
που είχε κάνει σηµαία του την Αργεντινή και την είχε ως υπό-
δειγµα προς µίµηση.

Ναι, οι Έλληνες και οι Ελληνίδες περνούν δύσκολα. Έχουν θυ-
σιάσει πολλά, αλλά σε αντίθεση µε την Αργεντινή, σε εµάς η
κρίση τελειώνει οριστικά και η ανάκαµψη άρχισε. Όµως, θυµίζω
ότι για να γίνει αντιληπτή στην καθηµερινότητα των πολιτών η
κρίση όταν ξέσπασε, πέρασαν δύο χρόνια. Έτσι και η ανάκαµψη
θα δείξει το πραγµατικό της µέγεθος στη ζωή µας σταδιακά.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας παρακαλέσω να δεχθείτε την
υπ’ αριθµόν 1675 τροπολογία που καταθέσαµε εγώ και συνάδελ-
φοί µου και αφορά αποκατάσταση αδικίας. Πρόκειται για ορι-
σµένο αριθµό δασοφυλάκων, που ενώ ασκούν τα ίδια καθήκοντα
και έχουν τις ίδιες υποχρεώσεις µε συναδέλφους τους στα ίδια
γραφεία, εντούτοις δεν τυγχάνουν υπηρεσιακής ισότητας. 

Μέσα στο πλαίσιο και το πνεύµα της ισονοµίας, της ισοπολι-
τείας και της αποκαταστάσεως των αδικιών –που άλλωστε και το
νοµοσχέδιο σας κινείται γενικότερα σε αυτό το πνεύµα- θεωρώ
εύλογο να τύχει της έγκρισής σας. Άλλωστε, η ρύθµιση αυτή
εφαρµόστηκε για την ίδια κατηγορία υπαλλήλων και για τους ίδι-
ους λόγους το 2003 και το 2011. Σε αυτά τα πλαίσια, λοιπόν, προ-
τείνουµε και ζητούµε την ίδια µεταχείριση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

κι εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Μαρκόπουλος δι’ ολίγον.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ένας Βουλευτής που δεν είναι σε αυτό το Τµήµα, για να είναι εδώ
και να περιµένει στωικά το τέλος της συζήτησης, για µια τροπο-
λογία που έχουν καταθέσει τέσσερις Βουλευτές –τρεις από τον
νοµό και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας- προφανώς σηµαίνει ότι έχει γίνει επί µήνες µία πολύ διεξο-
δική συζήτηση µεταξύ παραγόντων και Υπουργείου.

Βρίσκοµαι σήµερα στη δυσάρεστη θέση, κύριε Υπουργέ, όλα
αυτά που έχουµε συζητήσει σε πολύ καλό πνεύµα να µη φτάνουν
για να γίνει αποδεκτή η τροπολογία και να αρθεί έτσι µία τερά-
στια αδικία, που υπάρχει για τρεις δεκαετίες στο Νοµό της Εύ-
βοιας. 

Σας ζητώ, την ύστατη στιγµή, αυτά που έχουν δει και οι υπη-
ρεσίες του Υπουργείου σχετικά µε το ιδιοκτησιακό της Εύβοιας
και την εξοµοίωσή του µε τις άλλες περιοχές της χώρας να γί-
νουν δεκτά. Και αυτό δεν το ζητήσαµε µόνο ως Βουλευτές, το
έχουν ζητήσει παράγοντες της περιοχής κι έχει γίνει διεξοδική
και νοµική επεξεργασία της τροπολογίας η οποία έχει κατατεθεί. 

Περίµενα ότι σήµερα θα λυνόταν το θέµα του νοµού, που θα
διευκόλυνε και θα άφηνε τεράστιες δυνατότητες ανάπτυξης, ιδι-

αίτερα στο νότιο τµήµα, κάτι που είναι δίκαιο για ανθρώπους που
φορολογούνται, µεταβιβάζουν τις περιουσίες τους, τις δηλώνουν
στο Ε9 –θα πληρώσουν τώρα τον πρόσθετο φόρο- και τις οποίες
το κράτος αµφισβητεί. Περιµένω την ύστατη στιγµή να το κάνετε
δεκτό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ και

εγώ.
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Κριτσωτάκη, θα ήθελα να σας

ανακοινώσω ότι την Τρίτη θα γίνει ονοµαστική ψηφοφορία στις
19.30’ για το άρθρο 36 και την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1634
και ειδικό 222. 

Ορίστε, κύριε Κριτσωτάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ερχόµαστε σήµερα στην παρούσα συνεδρίαση για τη συζή-

τηση του νοµοσχεδίου για τα δάση και στην ουσία καλούµαστε,
κάτι που συµβαίνει στη χώρα, δηλαδή µία περιβαλλοντολογική
καταστροφή, να την επιτείνουµε. Και αυτό δεν είναι µία άποψη
της Αντιπολίτευσης ή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά
είναι η γνώµη εκατοντάδων κοινωνικών συλλογικών και περιβαλ-
λοντολογικών φορέων που έχουν ξεσηκωθεί τα τελευταίο διά-
στηµα απέναντι σε αυτά τα νοµοθετικά έργα.

Συνεχίζετε σήµερα αυτό που ξεκινήσατε εδώ και ενάµισι
χρόνο. Θέλω και να πω ότι δεν είναι µόνο αυτό το νοµοσχέδιο
και δεν είναι τα νοµοσχέδια του συγκεκριµένου Υπουργείου. Εδώ
έχουµε συνέργειες, διότι µέσα από τον τουρισµό και από άλλα
νοµοσχέδια έχουµε «τα µικρά ποτάµια που δηµιουργούν ένα τε-
ράστιο ποτάµι και τα παρασέρνει όλα». 

Προχωρείτε, λοιπόν, σε ένα ξεπούληµα της χώρας και σε µια
ευλαβική τήρηση των µνηµονιακών όρων, που ορισµένες φορές
τους υπερθεµατίζετε κιόλας. Βλέπουµε θεσµοθετηµένη επέ-
κταση της οικονοµικής δραστηριότητας σε περιοχές προστα-
τευόµενες και ευαίσθητες, χωρίς κανένα σεβασµό στο
περιβάλλον και στη βιωσιµότητα των οικοσυστηµάτων και των
τοπικών κοινωνιών. Η τοπική αυτοδιοίκηση και ο δηµοκρατικός
προγραµµατισµός είναι οι άγνωστες λέξεις σε όλα αυτά τα εγ-
χειρήµατα. Πουθενά δεν υπάρχει η αυτοδιοίκηση είτε η περιφε-
ρειακή είτε η πρωτοβάθµια. Σε αυτή τη διαδικασία καταστήσατε
τον τουρισµό µοχλό κατασκευής κοινωνικών κεκτηµένων στην
εργασία, στην πρόσβαση στα δηµόσια αγαθά, στο περιβάλλον. 

Όµως, εµείς σήµερα θα µιλήσουµε περισσότερο για το περι-
βάλλον. Ξεκινήσατε πέρσι από τις αδειοδοτήσεις παραδοσιακών
τουριστικών επενδύσεων σε όλη την Ελλάδα, στις αρχές του
2013 δηλαδή, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος
και Τουρισµού µε το ν. 4159/2013. Ανοίξατε το δρόµο για τις φε-
τινές εξελίξεις σε αιγιαλούς, σε δάση, σε περιοχές «Natura» και
σε αρχαιολογικούς χώρους. 

Συνεχίζετε φέτος µε το ειδικό χωροταξικό για τον τουρισµό,
το προ ηµερών ψηφισθέν νοµοσχέδιο για τον τουρισµό, το ρυθ-
µιστικό Αθήνας-Αττικής µε προσθαφαιρέσεις –playmobil στην
ουσία το κάνατε, αφού βγάλατε το ρυθµιστικό της Θεσσαλονίκης
την τελευταία στιγµή, µετά την έναρξη της διαδικασίας στην Αί-
θουσα του Τµήµατος- και το αναµενόµενο νοµοσχέδιο για τους
αιγιαλούς, µε όποια µορφή θα έρθει αυτό.

Αυτό που θέλω να πω είναι ότι, έχετε καταντήσει τον τουρισµό
ως το απόλυτο πρόσχηµα για να εγκληµατήσετε σε βάρος του
περιβάλλοντος, να δηµιουργήσετε τεχνητά πεδία κερδοφορίας
µέσα στα δάση και επάνω στους αιγιαλούς. Είναι µια δουλειά συ-
στηµατική, ένα στρατηγικό σχέδιο. 

Ως προς αυτό που λέγαµε στην αρχή, ότι δεν υπάρχει στρα-
τηγικό σχέδιο και όλα γίνονται έτσι, νοµίζω ότι έχουµε ξεγελαστεί
οικτρά σε όλα αυτά. Προτού προχωρήσει, θέλω να πω ότι ο εκά-
στοτε Υπουργός Περιβάλλοντος, ο πολιτικά αρµόδιος για την
προστασία του περιβάλλοντος στη χώρα, δορυφοροιοποιείται
και καταντά µαριονέτα, συνυπογράφει υπουργικές αποφάσεις
και νοµοσχέδια. 

Η λογική της άνευ όρων δόµησης µεγάλων τουριστικών εγκα-
ταστάσεων– µεγάλα ξενοδοχεία, τουριστικά παραθεριστικά
χωριά, σύνθετα τουριστικά καταλύµατα, τουριστικοί λιµένες, χιο-
νοδροµικά κέντρα- οπουδήποτε και οπωσδήποτε αντιτίθεται στο
περιβαλλοντολογικό δίκαιο, στο Σύνταγµα και στο Κοινοτικό Δί-
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καιο.
Μ’ αυτό το νοµοσχέδιο ουσιαστικά προωθείτε την κατάργηση

κάθε έννοιας χωροταξικής οργάνωσης υπό το πρόσχηµα ότι
παλιά γινόταν χειρότερα και πρέπει να ανοίξουµε λίγο τα πράγ-
µατα, ώστε να µπορούν να εφαρµόζονται. Όµως, αυτά τα έχουµε
ξανακούσει και όλες τις προηγούµενες φορές, όποτε έγιναν πα-
ρόµοια πράγµατα. 

Στο άρθρο 28 και στις παραγράφους 9, 11, 12, 13 και 15 εξαι-
ρείτε τετράστερα και πεντάστερα ξενοδοχεία που θέλουν να επε-
κταθούν, τουριστικές εγκαταστάσεις που υπάγονται σε ιδιωτικές
ενισχύσεις, ξενοδοχεία που εντάσσονται σε στρατηγικές επεν-
δύσεις και για τις οποίες καταρτίζονται τα ΕΣΚΑΣΕ από αυτά που
προέβλεπε το ειδικό χωροταξικό για τον τουρισµό που είχατε πε-
ράσει πριν από λίγο καιρό. 

Τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα και τα παραθεριστικά του-
ριστικά χωριά γίνονται πρώτης τάξης αφορµή για την απόρριψη
αποβλήτων σε παράνοµες χωµατερές και για τη δηµιουργία
νέων, ενώ καταργείται η απαγόρευση δηµιουργίας τους σε προ-
στατευόµενες περιοχές. Δεν το βάζετε στο ένα νοµοσχέδιο, αλλά
σε συνέργεια το ένα νοµοσχέδιο µε το άλλο, όλα αυτά περνάνε. 

Πολύ απλά, όταν επιδιώκετε να οικοδοµήσετε τουριστικές εγ-
καταστάσεις σε όλη τη χώρα, πού θα καταλήγουν τα απορρίµ-
µατά τους, αν όχι σε αυτοσχέδιες και παράνοµες χωµατερές;
Δηµιουργείτε ελεύθερες προϋποθέσεις επέκτασης σύνθετων
τουριστικών καταλυµάτων και τετράστερων και πεντάστερων ξε-
νοδοχείων µέσα στο δηµόσιο δάσος. Προχωράτε την εκτός σχε-
δίου δόµηση ένα βήµα παραπέρα, δηλαδή βαθιά πλέον µέσα στο
ίδιο το δάσος µε το άρθρο 36. Ως παρωδία των νόµων για τον
τουρισµό των δύο τελευταίων ετών, ξηλώνετε δάση για να αδει-
οδοτήσετε χιονοδροµικά κέντρα, τα οποία στον περσινό νόµο
ήταν δεκαεννιά και φέτος ήταν είκοσι τέσσερα, λέτε και φυτρώ-
νουν. Κανένα από αυτά δεν πρέπει να πάρει άδεια, γιατί θεσµο-
θετείτε µεν νοµικά το θέµα, αλλά δεν θεραπεύετε τους όρους
ασφαλείας και ό,τι λείπει –και λείπουν πολλά πράγµατα-  µε απο-
τέλεσµα  να καταντούν τελικά να είναι επικίνδυνα. 

Ποιος ξέρει πόσα ακόµα θα επινοήσει αυτή η Κυβέρνηση για
να ξεπουλήσει στο χρόνο που έχει ακόµα, αφού πρώτα τα βαφτί-
σει νόµιµα, παρά το γεγονός ότι δεν υπάρχουν προδιαγραφές
λειτουργίας και ασφαλείας. 

Στο ίδιο πνεύµα κινούνται οι κατασκηνώσεις χωρίς τις προϋπο-
θέσεις δασικής, περιβαλλοντικής και πολεοδοµικής νοµοθεσίας,
τα ορειβατικά καταφύγια και οι τουριστικές εγκαταστάσεις σε
ακίνητα δασικού χαρακτήρα που ανεγέρθηκαν από τον ΕΟΤ, την
ΕΤΑΔ ή τρίτον στον οποίο παραχωρήθηκαν τα δικαιώµατα του-
ριστικής αξιοποίησης. Άκουσον, άκουσον! Με άλλα λόγια, περί-
που, ό,τι αυθαίρετο έχει χτιστεί ή έχει παραχωρηθεί σε ιδιώτη
εντός δασικής έκτασης, µπορεί να νοµιµοποιηθεί, αρκεί να είναι
µεγάλο και αρκεί να έχει µια κάλυψη. 

Τα παραπάνω µπορούµε να τα εντοπίσουµε στο υπο-άρθρο 50
του άρθρου 36 και στις υπουργικές τροπολογίες. Εδώ θα έλεγα
ότι έχουµε µια παραγωγή τροπολογιών, η οποία κυριολεκτικά
τορπιλίζει τα νοµοσχέδια. Και βέβαια, αξίζει να επισηµάνουµε για
άλλη µια φορά την τροµερή αντίφαση ανάµεσα σε ένα πολύ δο-
µηµένο -κατά περιπτώσεις εξυπηρέτησης µεγάλων συµφερόν-
των- θεσµικό πλαίσιο και σε µια πλειάδα υπουργικών ή κοινών
υπουργικών αποφάσεων, που προβλέπεται σε κάθε σας νοµο-
σχέδιο, όπως και στο σηµερινό. Από τη µια δηλαδή υπάρχει λε-
πτοµέρεια και σχολαστικότητα για να υποθηκευτεί η δηµόσια
περιουσία και τα δηµόσια αγαθά και από την άλλη, έχουµε χο-
ρήγηση υπερεξουσιών σε Υπουργούς για να µπορούν να παρα-
κάµπτουν τις νόµιµες διαδικασίες κατά το δοκούν. Στο σηµείο
αυτό, θα ήθελα να αναγνωρίσω ότι υπάρχει και κάποιο ταλέντο,
κάποια ικανότητα, θα µπορούσα να πω.

Όλοι οι Υπουργοί µας λένε «κοιτάξτε, έτσι πρέπει να γίνει, διότι
τα χθεσινά, αυτά που έχουν φτιαχτεί, εδώ µας οδηγούν». Δη-
λαδή, από εδώ πάει το ποτάµι, από εδώ πάνε και οι άλλοι, έτσι
πρέπει να πάνε τα πράγµατα. Εκµεταλλεύονται ακόµα και την
αγωνία των ανθρώπων που έχουν πάρει οικόπεδο στους συνε-
ταιρισµούς και µε πρόσχηµα το ότι οι άνθρωποι πιέζουν –και είναι
αλήθεια ότι έχουν ξεγελαστεί- προχωρούν και αυτοί που πρέπει,
αλλά και πολλοί από αυτούς που δεν πρέπει, µε αποτέλεσµα να

ανοίγει η όρεξη και σε πολλούς άλλους. 
Όµως, αυτή η χώρα στηρίζεται στον τουρισµό και δεν µπορεί

να κάνει τίποτα χωρίς το περιβάλλον. Λέω διαρκώς -και έχει κα-
ταντήσει στερεότυπο- ότι σ’ αυτή τη χώρα ο τουρισµός σκοτώνει
το συγκριτικό του πλεονέκτηµα, γιατί στηρίζεται µόνο σε δύο πυ-
λώνες –τον ήλιο και τη θάλασσα- ενώ θα έπρεπε να στηρίζεται
και σε άλλους. Και από την άλλη, πηγαίνει και χτίζει τα µεγάλα
τσιµεντένια κουτιά στην παραλία, που κρύβουν τον ήλιο και τη
θάλασσα και σκοτώνει το φυσικό περιβάλλον.

Μου λένε µερικοί ότι ίσως κάποιος από την πλευρά της Πλει-
οψηφίας να είχε την αµάθεια να πει ότι πήγε στο Ντουµπάι και
είδε τεχνητά νησιά, είδε πράγµατα, είδε πράσινο που το κατα-
σκευάζουν κ.λπ.. Εµείς έχουµε τόσες χιλιάδες νησιά -έχουµε δε-
καπέντε χιλιάδες χιλιόµετρα ακτογραµµής- που αν τα αξιοποιή-
σουµε –και δεν λέω συνειδητά τη λέξη «εκµεταλλευθούµε»- δεν
χρειαζόµαστε κάτι άλλο. 

Αντ’ αυτών εµείς ξεπουλάµε το συγκριτικό µας πλεονέκτηµα.
Το σκοτώνουµε κυριολεκτικά.

Νοµίζω ότι αυτή η Κυβέρνηση και σε αυτόν τον τοµέα παίρνει
τον ίδιο βαθµό που έχει στους άλλους τοµείς. Δεν υπάρχει όπου
είναι να κάνει κάτι καλό για την κοινωνία και κάτι δύσκολο. Εφαρ-
µόζει απαρέγκλιτα το νεοφιλελευθερισµό µέσα από το µνηµόνιο,
που σκοτώνει και το περιβάλλον και τα ανθρώπινα δικαιώµατα
και «σώζει» τη χώρα, σκοτώνοντας το λαό της. 

Όµως, η πατρίδα δεν είναι κάτι άλλο. Δεν είναι µόνο τα σύ-
νορα. Είναι η φύση, το περιβάλλον και κυρίως ο άνθρωπος. Κυ-
ρίως ο άνθρωπος ως κοινωνία και όχι µόνο ως άτοµο.

Εγώ, λοιπόν, θέλω να πω ότι καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέ-
διο και νοµίζω ότι δεν θα µπορούσαµε παρά ελάχιστα πράγµατα
να θεωρήσουµε ότι είναι ουδέτερα ή θετικά. Τα πολλά νοµίζω ότι
εντάσσονται σε µια πολιτική που τα παίρνει όλα σβάρνα. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Κριτσωτάκη. 
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Νικόλαος Ταγαράς.
Έχετε κανονικά οκτώ λεπτά, αλλά προφανώς θα πάρετε και

άλλα, εάν χρειαστείτε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε, είναι καλό να συζητάµε,
αλλά είναι καλύτερο να καταλήγουµε. Και εδώ που είµαστε, δεν
είµαστε µόνο για να συζητάµε. Είµαστε µόνο για να αναφέρουµε
τα προβλήµατα. Δεν είµαστε µόνο για να κάνουµε διαπιστώσεις.
Δεν είµαστε µόνο για να βλέπουµε παντού φαντάσµατα και µόνο
να καταγγέλλουµε.

Εδώ είµαστε κυρίαρχα για να δίνουµε λύσεις και απαντήσεις
στα προβλήµατα που υπάρχουν έξω από εδώ στην κοινωνία,
προβλήµατα που µερικά από αυτά έχουν να κάνουν µε το νοµο-
σχέδιο που συζητάµε και σήµερα στην  Εθνική µας Αντιπροσω-
πεία .

Ακούσαµε για τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς. Ειπώθηκαν
πολλά. Άµα θέλουµε να βρούµε προβλήµατα, και σε αυτό υπάρ-
χουν πολλά να πούµε. Θα τα πούµε, όµως, για να µείνουµε εκεί
ή θα τα πούµε, για να πάµε παρακάτω και να βρούµε λύση;

Επειδή κουραστήκαµε και κουράστηκε και ο κόσµος από την
πολλή κουβέντα και τις πολλές διαπιστώσεις και επειδή ζούµε
αυτήν την καταστροφή που ζούµε στην κοινωνία µας και τη δυ-
σκολία, το ελάχιστο που οφείλουµε –και δεν χρειάζεται να τους
δώσουµε χρήµατα που δεν έχουµε– είναι να τους λύσουµε προ-
βλήµατα που τους απασχολούν και δεν κοστίζουν.

Μιλάµε για εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπους, που έχουν το
δικαίωµα να ασκήσουν αυτό που τους έχει στερηθεί για πολλές
δεκαετίες. Και δίνουµε µια λύση ή ευκαιρία λύσης. Η επιλογή
είναι το καθενός, αλλά δίνουµε διέξοδο και ευκαιρία να µπορούν
να λυθούν αυτά τα προβλήµατα. 

Εάν αναφερόµαστε ακόµη και σήµερα στα ιδανικά, στο τι θα
θέλαµε και στο τι θα έπρεπε, θα συµφωνούσαµε όλοι µας ή σχε-
δόν όλοι. Όταν όµως έχει δηµιουργηθεί µετά από τόσες δεκαε-
τίες µια πραγµατική κατάσταση, τι ερχόµαστε να µιλήσουµε για
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ιδανικά; Την καλύτερη δυνατή λύση συζητάµε. Γιατί όταν έρχεσαι
να σχεδιάσεις εκ των υστέρων και να αντιµετωπίσεις προβλή-
µατα που έχουν ήδη δηµιουργηθεί, δεν µιλάµε για το ιδανικό,
αλλά για το εφικτό. 

Είναι, λοιπόν, προτιµότερο –έστω και καθυστερηµένα– κάτω
απ’ αυτές τις συνθήκες, να δώσουµε µια απάντηση, όπως δι-
καιούται τόσος κόσµος, αντί να συζητάµε µόνο για αµαρτίες
αλλά ταυτόχρονα να τους κρατάµε σε οµηρίες.

Δίνουµε τη δυνατότητα, επειδή ακούστηκαν και άλλα –τα είπα
και στη χθεσινή µου παρέµβαση– είτε επιτόπου να πολεοδοµή-
σουν µε αυστηρούς όρους είτε όσοι δεν µπορούν επιτόπου να
πολεοδοµήσουν, να έχουν το δικαίωµα της ανταλλαγής του δι-
καιώµατος µέσω της Τράπεζας Γης σε περιοχές σαν τους εγκα-
ταλελειµµένους ή στάσιµους οικισµούς και µε συγκεκριµένες
διαδικασίες, σε θέσεις που θα υποδειχθούν, σύµφωνα µε τα το-
πικά χωρικά σχέδια των δήµων. 

Εδώ θέλω να σας πω ότι σε συνάρτηση και µε τον πολεοδοµικό
και χωροταξικό σχεδιασµό, το νοµοσχέδιο που ψηφίσαµε πριν
από ένα µήνα περίπου, προβλέπονται διαδικασίες σε όλα τα επί-
πεδα. Απλοποιούνται και επιταχύνονται οι διαδικασίες και όλα
αυτά για πρώτη φορά, αξιοποιώντας ως εργαλείο τις νέες τεχνο-
λογίες. 

Αυτές οι νέες τεχνολογίες δίνουν τη δυνατότητα να έχουµε την
ίδια πληροφορία –κατ’ επέκταση και προς ενέργεια στον κάθε
έναν που έχει την ευθύνη– σε ζωντανό χρόνο και όχι αφήνοντάς
τα στην τύχη, χωρίς να τα παρακολουθούµε στην εξέλιξή τους.

Μάλιστα, όταν αναλάβουν οι νέες διοικήσεις και η Κεντρική
Ένωση Δήµων, αλλά και η Ένωση Περιφερειών, µαζί µε τα θέ-
µατα µε αφορµή τον χωροταξικό-πολεοδοµικό σχεδιασµό εντάσ-
σεται και το θέµα της ανταλλαγής και των περιοχών που πρέπει
να υποδειχθούν. Θα καλέσουµε σε συνάντηση, για να αναδεί-
ξουµε τον χωροταξικό-πολεοδοµικό σχεδιασµό ως εθνικό στρα-
τηγικό στόχο και θα συζητήσουµε για τη δηµιουργία αυτών των
χώρων, για να µπορέσει να λειτουργήσει στην πράξη, όπως ει-
πώθηκε, το θέµα της ανταλλαγής των δικαιωµάτων.

Σχετικά µε τον Άγιο Στέφανο και τις άλλες περιοχές: Ακούστη-
καν από συναδέλφους πολλά, γι’ αυτό και έχουµε πολλές τρο-
πολογίες, πολλές νοµοτεχνικές, πολλές διορθώσεις, γιατί είπαµε
από την αρχή και το δείχνουµε µέχρι τελευταία στιγµή ότι ακούµε
αυτά τα οποία αναφέρονται απ’ όλες τις πτέρυγες και απ’ όλους
τους συναδέλφους.

Και στο βαθµό που µπορούµε να βελτιώσουµε το νοµοσχέδιό
µας, το κάνουµε. Μπορούµε να αλλάξουµε και να προσθέσουµε
πράγµατα µε τις τροπολογίες, γι’ αυτό και είναι πολλές και είναι
από συναδέλφους απ’ όλες τις πτέρυγες. Δεν έχουµε κανένα
λόγο να µην κάνουµε κάτι για να κάνουµε καλύτερο το νοµοσχέ-
διο.

Άλλωστε ό,τι καλό λειτουργεί προς όφελος της κοινωνίας, και
η πλευρά η δικιά µας και όλοι µας, νοµίζω, αυτό το στόχο έχουµε.

Οι διαφορετικές απόψεις είναι σεβαστές, αλλά η σύνθεση των
απόψεων και τελικώς τα συµπεράσµατα µετά από τη σύνθεση
είναι αυτά που θέλουµε να εφαρµόσουµε όλοι µας.

Όχι όµως άλλη συζήτηση για τη συζήτηση, όχι άλλες κατα-
στροφολογίες, όχι άλλους δράκους, φαντάσµατα, καταγγελίες.
Ο κόσµος έξω περιµένει λύσεις. Αυτές έπρεπε να τις είχαµε
δώσει από χθες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά στα θέµατα που
τέθηκαν από τους συναδέλφους, αναφέρθηκε ο κ. Τσούκαλης
στο άρθρο 44 για τα εγκαταλελειµµένα κτήρια και εγκαταστά-
σεις. Σωστά υπάρχουν εγκαταλελειµµένες εγκαταστάσεις και
κτήρια επί δασικού χαρακτήρα εκτάσεων. Κατασκευάστηκαν στα
πλαίσια των επιτρεπτών παρεµβάσεων, αλλά τώρα είναι όλα εγ-
καταλελειµµένα.

Εµείς, από την πλευρά µας, λέµε ότι αντί να είναι κουφάρια και
ερείπια, να κάνουµε κάτι. Προσθέτουµε όµως το «κατά προτε-
ραιότητα», κύριε Τσούκαλη, σεβόµενος αυτό που είπατε: «στο
δηµόσιο ή στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης». Αν,
όµως, δεν υπάρχει κανείς απ’ αυτούς που να ενδιαφέρεται ή να
µπορεί, να υπάρχει κάποια άλλη δυνατότητα. Αντί να είναι κου-
φάρια, αν κάποιος ενδιαφέρεται να επενδύσει για τις χρήσεις
που είχαν κατασκευαστεί ή για χρήσεις που επιτρέπονται, µε αν-
τάλλαγµα –ενώ προς το Δηµόσιο και τους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης χωρίς αντάλλαγµα–, να µπορέσουν να λειτουρ-
γήσουν, να δραστηριοποιηθούν σε χρήσεις που επιτρέπονται, να
µπορούµε να το κάνουµε, χωρίς όµως να έχουν την προτεραι-
ότητα…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Πρέπει να βγει το «µη».
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Το βγάλαµε µε τη νο-
µοτεχνική.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Η προτεραιότητα στην αυτοδιοί-
κηση δεν προκύπτει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Το προσθέτουµε µε
τη νοµοτεχνική, γι’ αυτό λέω, σεβόµενος αυτό που είπατε και
αποδεχόµενος αυτό που είπατε…

ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Έφυγε η προτεραιότητα από τους µετα-
νάστες;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Βεβαίως, έφυγε. Θα
έλθω και σε σας, αλλά το λέω, µιας και µου το λέτε.

Είπαµε ότι ακούµε µε χαρά τις παρατηρήσεις και γι’ αυτό κά-
νουµε και διορθώσεις, για να έχουµε την ευρύτερη δυνατή συ-
ναίνεση στον κοινό –θέλω να πιστεύω– στόχο.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Νικόλαος Ταγαράς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές διορ-
θώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 

1744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Σε ό,τι αφορά τα ξε-
νοδοχεία στο άρθρο 28, παράγραφος 15, στο οποίο αναφερθή-
κατε, προσθέσαµε στη νοµοτεχνική «χωρίς επεκτάσεις». Μένουν
στο περίγραµµα και στον υπάρχοντα όγκο .

Σε ό,τι αφορά τα της Τράπεζας Γης και τη µεταφορά των δι-
καιωµάτων για τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς, αναφέρθηκα
και πριν, προβλέπεται πολύ συγκεκριµένη διαδικασία µε χρονο-
διαγράµµατα που θα τα επιβλέπουµε, θα τα παρακολουθούµε
και για τα οποία θα πάρουµε την πρωτοβουλία συνεργασίας µε
τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης µέσω της ΚΕΔΕ,
όπως είπα πριν, ώστε αυτά που λέµε ως νόµο να µπορούµε –και
θέλουµε- να τα εφαρµόσουµε στην πράξη το συντοµότερο δυ-
νατό.

Θέλω εδώ να τονίσω ότι η τροπολογία 1657 συγχωνεύεται και
γίνεται αποδεκτή µε την 1664 για λόγους τάξης, επειδή είχε κα-
τατεθεί και από άλλους συναδέλφους.

Σε ό,τι αφορά το θέµα που έθεσε ο κ. Δαµαβολίτης για τη βε-
βαίωση καταλληλόλητας, ότι είναι προκαταρτικό στάδιο πριν τη
µελέτη. Και εδώ κάνουµε διόρθωση. Μάλιστα, σε κάθε φάση έγ-
κρισης υπάρχουν και περιβαλλοντικοί όροι κατά τις διατάξεις του
άρθρου 9 του ν.4014/2011. Γιατί θέλουµε αυστηρότατα να τη-
ρούνται οι περιβαλλοντικοί όροι σε κάθε εγκατάσταση, σε όλες
τις φάσεις των εγκρίσεων και βεβαίως, για τις µεγάλες επεµβά-
σεις, όπως ειπώθηκε από συνάδελφο πριν, προβλέπεται η έκ-
δοση προεδρικού διατάγµατος, δηλαδή ο έλεγχος και από το
Συµβούλιο Επικρατείας και µετά θα γίνει η όποια επένδυση, εφό-
σον έχει πάρει και την ανώτατη διασφάλιση από το Συµβούλιο
της Επικρατείας. 

Ειπώθηκε, σχετικά µε το θέµα του να επιταχύνουµε τις διαδι-
κασίες χαρακτηρισµού, γιατί συµµετέχει και δικαστικός ή και δι-
κηγόρος. Ξέρουµε σήµερα ότι ο τρόπος που λειτουργούν αυτές
οι επιτροπές έχει δηµιουργήσει τεράστια προβλήµατα και καθυ-
στερήσεων και νοµικών εµπλοκών για πολλά χρόνια.

Απλοποιούµε και επιταχύνουµε αυτές τις διαδικασίες και δί-
νουµε τη δυνατότητα συµµετοχής και στο δικαστή ή εκπρόσωπο
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους ή, µε αντικατάσταση, δι-
κηγόρο, αν υπάρχει καθυστέρηση. Γιατί είπαµε ότι όλα αυτά που
ψηφίζουµε, τα παρακολουθούµε κιόλας. Σε καµµία περίπτωση
δεν θα επιτραπεί να µην συνεδριάζει η επιτροπή και να µη λύνει
προβλήµατα των ανθρώπων που περιµένουν στην ουρά.

Σε θέµατα που αφορούν στην απόδοση δηµόσιας γης σε επεν-
δυτές- επειδή ακούστηκε και αυτό- µέχρι τώρα επιτρεπόταν η µε-
ταβίβαση δηµόσιας γης σε επενδυτές. Σήµερα, για πρώτη φορά,
µε το νόµο που φέρνουµε υπάρχει απαγόρευση παραχώρησης
κατά κυριότητα δηµόσιων δασών για τη διασφάλιση της δηµό-
σιας κτήσης.

Άκουσα για περιοχές ιδιαίτερης προστασίας –«Natura», κ.λπ.-
για παρεµβάσεις. Δεν γίνεται απολύτως τίποτα σε περιοχές ιδι-
αίτερης προστασίας, αν πριν δεν υπάρξουν ειδικά διαχειριστικά
σχέδια και σε κάθε περίπτωση η έκδοση προεδρικού διατάγµα-
τος. Οι νοµικοί καταλαβαίνουν καλύτερα σε τι αναφέροµαι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΤΣΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αλλά πρέπει
να επισπεύσουµε τη διαδικασία εκδόσεως, ειδικά για τις περιο-
χές «Natura».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Συµφωνώ. Όλα πρέ-
πει να τα επισπεύσουµε. Πρώτα πρέπει να τα περιγράψουµε, να
τα λειτουργήσουµε και µετά όλα αυτά παρακολουθούνται. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΤΣΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας έχουµε
εµπιστοσύνη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Εάν τα αφήσουµε
στην τύχη τους, τίποτα από όλα αυτά δεν πρόκειται να γίνει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπαµε για τους οικοδοµικούς
συνεταιρισµούς, για τις παρεµβάσεις στα δάση, για τις κτη-
νοτροφικές εγκαταστάσεις. Ακόµη και αγροί µετά το 1975, ενώ
πριν ήταν δασικές εκτάσεις, έχουν γίνει καλλιεργήσιµες εκτάσεις
και καλλιεργούνται. Γι’ αυτούς δίνουµε τη δυνατότητα στους
αγρότες και εφόσον διατηρείται η αγροτική χρήση µε ποινή –και
θα αναφερθώ παρακάτω- να τους δοθεί κατά κυριότητα έναντι

ενός απλού τιµήµατος.
Αν, όµως, αλλάξει η χρήση στην πορεία από αγροτική σε άλλη,

αυτόµατα θα περιέρχεται η κυριότητα στο δηµόσιο και θα
κρίνεται αναδασωτέα η έκταση µε ό,τι κατ’ επέκταση αυτό
συνεπάγεται. Είναι στη βάση της πραγµατικότητας, που έχει
δηµιουργηθεί και κάποια στιγµή πρέπει να τη ξετυλίγουµε. 

Θέλω να σας πω ότι ξεκινήσαµε µε τους οικοδοµικούς συνε-
ταιρισµούς. Το είπα και χθες, θα το επαναλάβω και τώρα:
Έχουµε και συνέχεια. Έχουµε συζητήσει µε συναδέλφους που
είναι µέσα σε αυτήν την Αίθουσα. Με αφορµή τους οικοδοµικούς
συνεταιρισµούς, έχουν αναδειχθεί και άλλα θέµατα σηµαντικά
που υπάρχουν στην Αττική ιδιαίτερα και όχι µόνο.

Από την πλευρά µας, είµαστε διατεθειµένοι αυτό το θέµα, όχι
να το ανοίξουµε απλά, αλλά να καταγράψουµε όλα αυτά τα προ-
βλήµατα, τα χρονίζοντα για πολλές δεκαετίες προβλήµατα και
ανάλογα µε τα χαρακτηριστικά και την ιδιαιτερότητα του κάθε
θέµατος να πάρουµε θέση. Και θέλουµε εδώ τη συνεννόηση και
τη συνεργασία όλων. Να σκύψουµε όλοι και να δώσουµε λύση
σε προβλήµατα, τα οποία είναι υπαρκτά και ταλαιπωρούν κοινω-
νίες και πολύ περισσότερο το Λεκανοπέδιο. Νοµίζω ότι όλοι µας
ξέρουµε ποιες είναι οι περιοχές και ποια είναι τα προβλήµατά
τους.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι ο στόχος ο δικός µας είναι ό,τι
πρόβληµα και οµηρία έχει δηµιουργηθεί µέχρι σήµερα, µε απο-
τέλεσµα να µην µπορεί να ασκήσει ο πολίτης το αναφαίρετο δι-
καίωµα, που είναι κατοχυρωµένο και από το Σύνταγµα, αλλά και
από την ίδια τη δηµόσια διοίκηση κατά καιρούς, να λυθεί, ώστε
να έχει ο πολίτης επιτέλους το δικαίωµα να το ασκήσει σύµφωνα
µε το Σύνταγµα και το νόµο, σε όφελος, όπως ο ίδιος ορίζει.

Δεν απεµπολούµε δηµόσια περιουσία. Θέλουµε, όµως, τα
πάντα να τα βάλουµε σε τάξη και να ξεκαθαρίσουµε τι ανήκει σε
ποιον, για να ξέρει ο καθένας τι µπορεί να κάνει επί της περιου-
σίας, επί της οποίας τα βάρη –ιδιαίτερα αυτήν την περίοδο, το
ξέρουµε όλοι µας- είναι τεράστια. 

Με αυτές τις παρατηρήσεις και µε σεβασµό απέναντι σε όλους
–όπως πάντα έχω κάνει– θα έλεγα ότι είµαστε ανοιχτοί σε όποια
πρόταση, που αφορά τουλάχιστον το Υπουργείο µας, λύνει προ-
βλήµατα που υπάρχουν στην κοινωνία σαν κι αυτά που περιγρά-
φονται στο νοµοσχέδιο που συζητούµε.

Είµαι ανοιχτός σε όλους και για όλα, άµεσα να ξεκινήσουµε τη
συζήτηση και σύντοµα να φέρουµε εδώ ένα νέο νοµοσχέδιο, µε
το οποίο να λύνουµε και αυτά τα προβλήµατα. Τότε, νοµίζω ότι
όλοι θα αισθανόµαστε καλύτερα απέναντι στο χρέος και στην ευ-
θύνη που έχουµε αναλάβει για την κοινωνία, η οποία έχει τόσο
µεγάλο φορτίο σε µια τόσο δύσκολη περίοδο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τον λόγο έχει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Κουρουµπλή, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, µια αρχαία ρήση λέει «το δις εξαµαρτείν ουκ
ανδρός σοφού». Και περίµενα σήµερα ορισµένοι λαλίστατοι εκ-
πρόσωποι της συγκυβέρνησης να περιορίσουν αυτήν τη µεγάλη
τους χαρά γι’ αυτό που συνέβη στην Αργεντινή. Πρέπει να πούµε
στον ελληνικό λαό την αλήθεια, διότι είναι επικίνδυνο για τη δη-
µοκρατία όταν, προκειµένου να υποστηρίξεις τις απόψεις σου,
υποκαθιστάς το λόγο µε παραπληροφόρηση.

Τι έγινε λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Αργεντινή;
Από το ’95 η Αργεντινή ήταν στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο.
Μέχρι το 2001 ήταν η χώρα, από εκείνες που ήταν τότε στο Διε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο, που εφάρµοσε τις οδηγίες, όπως τις
εφαρµόζετε εσείς, κατά γράµµα. Πούλησαν τα νερά, τη δηµόσια
επιχείρηση ηλεκτρισµού, τα πάντα. Άνοιξαν την αγορά. Ακραία
λιτότητα. Εξευτέλισαν τους µισθούς, την αξία των ακινήτων. Ό,τι
έχει συµβεί κι εδώ. Το αποτέλεσµα ποιο ήταν; Να έρθει η χρεο-
κοπία το 2001.

Πέρασαν από τότε δεκατρία χρόνια και οι προσπάθειες άλλων
κυβερνήσεων από εκείνες που οδήγησαν τη χώρα στην ακραία
λιτότητα και την καταστροφή, προοδευτικών κυβερνήσεων, κα-
τόρθωσαν να µειώσουν την ανεργία από το 25% και το 30% στο
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8%, κατόρθωσαν να αυξήσουν το ΑΕΠ της χώρας και προσπα-
θούν.

Και τι έκανε η κυβέρνηση αυτή – γεγονός το οποίο πραγµατικά
αποδεικνύει ότι ήταν µια πατριωτική κυβέρνηση;

Ενώ συµφώνησε µε τους πιστωτές της στο 92%, ήρθαν ορι-
σµένα γεράκια, ορισµένοι παγκόσµιοι λωποδύτες, όπως ο Σίνγ-
κερ και κάτι άλλοι και είπαν: «Εµείς, κυρίες και κύριοι, πήραµε το
2001 οµόλογα των 40 εκατοµµυρίων» -να τα ξέρει αυτά ο ελλη-
νικός λαός- «και πρέπει να πληρώσει η χώρα 1,5 δισεκατοµµύ-
ριο.» Και εµείς πανηγυρίζουµε. Υπάρχουν άνθρωποι σε αυτόν τον
τόπο που πανηγυρίζουν. Έλεος! Θα τρίζουν τα κόκκαλα του Κων-
σταντίνου Καραµανλή! Πανηγυρίζουν! 

Τι έπρεπε, λοιπόν, να κάνει αυτή η χώρα; Τους είπε: «Να σας
δώσω 300 εκατοµµύρια». «Όχι, θέλουµε εις ολόκληρον.» Και η
χώρα βρέθηκε µπροστά σε ένα δίληµµα. Τι έπρεπε να κάνει; Αν
ικανοποιούσε αυτούς, έπρεπε να ικανοποιήσει και τα κουρεµένα
κατά 30% οµόλογα.

Αυτό έκανε η Αργεντινή. Και τι συνέβη στην Αργεντινή; Πώς
λειτουργεί η παραπληροφόρηση, ο γκεµπελισµός; Τι ήταν αυτό
που έκανε χθες δηµόσιο κανάλι; Έδωσε πληροφόρηση στον ελ-
ληνικό λαό δείχνοντας εικόνες του 2001; Αυτή είναι η δηµοκρατία
που πιστεύουµε; Αυτοί οι κύριοι, οι οποίοι χρωστούν 400 εκατοµ-
µύρια στο δηµόσιο και δεν πληρώνουν ποτέ, εξακολουθούν να
παραπληροφορούν την ελληνική κοινωνία, µαζί µε ορισµένους
δουλόφρονες που υπάρχουν στη δηµόσια ζωή! 

Και οδηγήθηκε η Αργεντινή σε µια τέτοια απόφαση ενός τοπι-
κού δικαστηρίου, γιατί ακριβώς έγινε αυτό που κάνατε και εσείς
εδώ, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ κατέθετε ερωτήσεις και σας έλεγε: «Τουλά-
χιστον, προστατέψτε τη χώρα, µην επιτρέψετε να υπαχθούν τα
οµόλογά της στο Αγγλικό Δίκαιο». 

Ξέρετε τι λέγατε από το Βήµα της Βουλής; «Δηλαδή, τι µας
λέτε, ότι θα έρθουν να πάρουν την Ακρόπολη;» Ε, όχι, έχουµε
τόση νοηµοσύνη που θεωρούµε ότι δεν θα πάρουν την Ακρό-
πολη. Μπορείτε να µας πείτε, όµως, εάν δεν πληρώσουµε εάν
µπορούν να πάρουν τα έσοδα της Ακρόπολης;

Αλήθειες θα λέµε στον ελληνικό λαό. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. 

Προσπαθείτε, λοιπόν, να κατατροµοκρατήσετε µε ψευδολο-
γίες, µε παραπληροφόρηση. Ορισµένοι είναι συνηθισµένοι σε
αυτό το σπορ. Όµως, η ελληνική κοινωνία πιστεύω ότι έχει αρ-
κετό φίλτρο διήθησης στη σκέψη της για να καταλαβαίνει τι έχει
συµβεί και τι συµβαίνει στη χώρα.

Κατηγορείτε τον Πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για
µια φράση. Εάν η χώρα είχε σήµερα 8% ανεργία και είχε αυξήσει
και το ΑΕΠ της, τι θα µπορούσε να πει κανείς; Θα µπορούσε να
πει να µην τα έχει, µακάρι να ήµασταν Αργεντινή σε αυτούς τους
δείκτες της οικονοµίας; Και το πήρατε και το κάνατε σλόγκαν
εσείς, που έχετε υπογράψει και έχετε ψηφίσει τα µνηµόνια. Και
σας ακούω εδώ να µιλάτε για ανάπτυξη και κοροϊδεύετε ή τον
εαυτό σας ή τον κόσµο. Και καλά τον εαυτό σας να τον κοροϊ-
δεύετε. Τον κόσµο µε ποιο δικαίωµα; Εκτός και αν δεν ξέρετε τι
έχετε ψηφίσει για άλλη µια φορά. 

Διαβάστε, λοιπόν, το δεύτερο µνηµόνιο στη σελίδα 713 που
λέει ότι θα πρέπει µισθοί και συντάξεις να προσαρµοστούν µε
της Βουλγαρίας και της Ρουµανίας. 

Εσείς το ψηφίσατε, λοιπόν, αυτό και έρχεστε και λέτε ότι θα
βάλετε τη χώρα σε διαδικασία ανάπτυξης. 

Αυτή την προσαρµογή επιχειρείτε να κάνετε και µε τα προ-
απαιτούµενα.

Κυρία Πρόεδρε, χθες έγινε µια δήλωση πάρα πολύ σηµαντική
του πρώην Προέδρου της Βουλής, κ. Κακλαµάνη. 

Είναι πάρα πολύ σοβαρό αυτό που καταγγέλλει ο κύριος Πρό-
εδρος και ελπίζω η Κυβέρνηση να αποσύρει από το πολυνοµο-
σχέδιο αυτήν τη σκανδαλώδη διάταξη που επιχειρεί να ξεπλύνει
όσους έχουν αρπάξει δηµόσιο χρήµα. Για να είµαστε συνεννοη-
µένοι σε αυτό το θέµα.

Κύριε Υπουργέ, όπως είδατε και στην τοποθέτησή µου, ήµουν
πάρα πολύ µετρηµένος. Όµως, είναι άδικο να λέτε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
είναι αντίθετος µε το θέµα των συνεταιρισµών. Ξέρουµε καλά
ποιος κόσµος αναγκάζεται να πάει και να διεκδικήσει ένα κοµµάτι
γης µέσα από τους συνεταιρισµούς. Δεν είναι ο ΣΥΡΙΖΑ αυτός

που όλα αυτά τα χρόνια δεν έλυσε αυτό το ζήτηµα. Δεν σας
ακούω, όµως, να πείτε, «ναι, υπάρχουν ευθύνες και στις προκά-
τοχες κυβερνήσεις και στους προκάτοχους Υπουργούς». Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήταν η αιτία που εκκρεµούσαν όλα αυτά τα προβλήµατα; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Σήµερα ψηφίστε τα. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Να είµαστε ειλικρινείς. Ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ δεν είναι καθόλου αντίθετος. Απλώς βάζει ζητήµατα. Κι εγώ
χαιρετίζω το ότι στην οµιλία σας αναγνωρίσατε ότι υπάρχουν
πάρα πολλά επιµέρους ζητήµατα. Γι’ αυτό ο ΣΥΡΙΖΑ είπε να φέ-
ρετε ένα νοµοσχέδιο -γιατί είναι µεγάλο το ζήτηµα- να το συζη-
τήσουµε, να συµφωνήσουµε, να το λύσουµε. Για όνοµα του
Θεού! Δεν νοµίζω ότι υπάρχει Βουλευτής εδώ…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Δεν φέραµε νοµοσχέδιο;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Φέραµε και λέτε «όχι». 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ορίστε; 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Αυτό το νοµοσχέδιο φέραµε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Μα, αυτήν τη στιγµή ο

Υπουργός αναγνώρισε από του Βήµατος της Βουλής ότι υπάρ-
χουν και άλλα προβλήµατα που εκκρεµούν.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ένα είναι µε τους οικοδοµικούς
συνεταιρισµούς και πάµε και στα υπόλοιπα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Για τους συνεταιρισµούς.
Αυτό είπε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Λύνονται κάποια θέµατα…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ας έρθει εδώ. Εγώ δέχοµαι

τη διακοπή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Όχι, κύριε συ-

νάδελφε, συνεχίστε εσείς.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δέχοµαι, κυρία Πρόεδρε, να

διευκρινίσει ο Υπουργός. Διότι τον ακούω καλά εγώ τον
Υπουργό, κύριοι συνάδελφοι. Είπε γι’ αυτό το πρόβληµα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Τα ψηφίζετε τα σηµερινά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας παρακαλώ,

κύριε Μπούρα. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Να σας πω και κάτι ακόµα;

Πώς θα λύσετε το πρόβληµα, κύριοι συνάδελφοι, που διαµαρτύ-
ρεστε, όταν προϋπόθεση αυτού του ζητήµατος, που λέτε ότι θα
λύσετε, είναι τα χωροταξικά σχέδια; Έχετε χωροταξικά σχέδια;
Και γι’ αυτό φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Τι σχέση έχει αυτό; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν υπάρχουν χωροταξικά

σχέδια τοπικά για να λυθεί το ζήτηµα. Πρέπει να προηγηθούν.
Και για να προηγηθούν -αφού θέλετε, λοιπόν, να µιλήσουµε εν
τοις πράγµασι- κάντε αυτό που σας είπα χθες: Βάλτε χρονική δέ-
σµευση στην έκδοση όλων αυτών των προαπαιτούµενων. Τότε
θα είστε ειλικρινείς. Διότι για άλλη µία φορά θα ψηφίσετε, θα
πείτε, «ψηφίσαµε» και θα το αφήσετε στα αζήτητα. Αυτή θα είναι
η πραγµατικότητα. Αυτό συµβαίνει µε ό,τι ψηφίζετε εδώ. Δεν
είναι ούτε η πρώτη φορά ούτε η τελευταία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κλείστε, κύριε
Κουρουµπλή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Βάλτε, λοιπόν, προαπαιτού-
µενα και πείτε ότι οι εκδόσεις των διαταγµάτων θέλουν έξι µήνες
και οι εκδόσεις των υπουργικών αποφάσεων θέλουν τρεις, τέσ-
σερις, πέντε µήνες, πόσους θέλουν. Βάλτε, όµως, χρονικό ορί-
ζοντα. Μην λέτε στον κόσµο ωραία λόγια. Μην λέµε στον κόσµο
ωραία λόγια!

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, µε το εξής: 
Κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα ζήτηµα για αγρότες που είχαν

πάρει κληροτεµάχια το ’38. Ξέρετε ότι το ’38 -το  ξέρετε καλύ-
τερα από εµένα- υπήρξε µία µεγάλη διανοµή και νοµιµοποίηση
τίτλων σε ανθρώπους στα χωριά. Μετά, µε την εσωτερική µετα-
νάστευση, αυτοί οι άνθρωποι έφυγαν. Με πήραν πολλοί άνθρω-
ποι τηλέφωνο από την επαρχία και µου είπαν: «Εµείς τώρα
θέλουµε να γυρίσουµε πίσω». Αυτά, όµως, µε ένα νόµο του ’10,
του ’11 χαρακτηρίστηκαν δασικά. Οι άνθρωποι αυτοί έχουν τίτ-
λους -από το ’38 τα καλλιεργούσαν- αλλά µε την εσωτερική µε-
τανάστευση έφυγαν. Τώρα δεν µπορεί να γίνει τίποτα βέβαια,
αλλά καλό θα είναι να το δούµε κάποια στιγµή, διότι υπάρχουν
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άνθρωποι που θέλουν να γυρίσουν πίσω στα χωριά τους και δεν
έχουν χώρο να χτίσουν ένα σπίτι, να δηµιουργήσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κλείστε, σας
παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Με αυτές τις σκέψεις, κυρία
Πρόεδρε και σας ευχαριστώ για το χρόνο που µου δώσατε,
κλείνω την οµιλία µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Καραγκούνης, Κοινοβουλευ-

τικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε. 
Δεν είχα σκοπό να επανέλθω στο ζήτηµα της Αργεντινής, αλλά

ήταν τόσες πολλές οι τοποθετήσεις των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ
που επανήλθαν στο ζήτηµα. Απορώ, µετά από αυτό το πολιτικό
πατατράκ πώς επιστρέφετε στο ζήτηµα, πώς θέλετε να το επα-
ναφέρετε. Και όχι µόνο οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. 

Βγάζετε και πηχυαίους τίτλους, πρωτοσέλιδα, στην κοµµατική
σας εφηµερίδα: «Χέρι-χέρι µε τα όρνεα». Χέρι-χέρι µε τα όρνεα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

Θα σας θυµίσω το εξής: Πρώτα απ’ όλα, τα όρνεα πηγαίνουν
σε πεθαµένους οργανισµούς. Αν είναι ζωντανός ο οργανισµός,
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, έτσι να κάνει το χέρι, θα φύγουν τα όρνεα.
Αυτό που έκανε η Ελλάδα τα τελευταία δύο χρόνια. Είχε ζωντανό
τον οργανισµό και δεν µπόρεσαν να έρθουν τα όρνεα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Αφού τους πληρώσατε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Έβαλε ένα φραγµό, ώστε

να µην µπορέσουν να έρθουν τα όρνεα πάνω στην ελληνική οι-
κονοµία. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ήρθαν τα όρνεα. Πληρώθη-
καν εις ολόκληρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Κου-
ρουµπλή, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ηρεµήστε.
Ας φέρουµε τα πράγµατα στην πραγµατικότητα και στην

ουσία: Στην Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από δύο
χρόνια, µετά το κούρεµα του χρέους, του PSI, ανέλαβε το καλο-
καίρι του 2012 η Κυβέρνηση Σαµαρά. Μετά από δύο χρόνια, µόνο
τους τελευταίους τέσσερις µήνες στην Ελλάδα, εµπιστεύτηκαν
επενδυτές την ελληνική οικονοµία µε 15 και πλέον δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, τα οποία, βεβαίως, αφορούν και το δανεισµό της Ελ-
ληνικής Κυβέρνησης και το δανεισµό των επιχειρήσεων, αλλά
βεβαίως και την πρόσθετη, την περαιτέρω ανακεφαλαιοποίηση
των ελληνικών τραπεζών, για να θωρακιστούν ακόµα περισσό-
τερο οι καταθέσεις των Ελλήνων. 

Την επιτυχία αυτήν την πιστώνω προσωπικά στον κ. Σαµαρά,
που ανακεφαλοποίησε τις τράπεζες παίρνοντας δάνειο -διότι
µετά έκλεισε αυτή η δυνατότητα για οποιοδήποτε κράτος- θω-
ρακίζοντας τις καταθέσεις των Ελλήνων, αυτές τις καταθέσεις
για τις οποίες πολλά από τα στελέχη σας λένε να κάνουµε επι-
δροµή, να εφορµήσουµε, για να µπορέσουµε να πληρώσουµε
αυτά που έχουµε τάξει. Δεν τα λέω εγώ. Ο κ. Γλέζος τα λέει και
άλλοι δικοί σας. 

Ακούστε, λοιπόν, τώρα: Στην Ελλάδα τους τελευταίους τέσσε-
ρις µήνες µπήκαν 14 δισεκατοµµύρια ευρώ, ήτοι 20 δισεκατοµ-
µύρια δολάρια. Ξέρετε για πόσα χρήµατα πτώχευσε για όγδοη
φορά χθες η Αργεντινή; Για 1,5 δισεκατοµµύρια δολάρια. Αυτή
η µεγάλη χώρα, µε την πολύ µεγάλη οικονοµία, µε τον πολλα-
πλάσιο πληθυσµό, για 1,5 δισεκατοµµύρια δολάρια πτώχευσε. 

Θα σας πω, λοιπόν, κύριε Κουρουµπλή, τι θα συνέβαινε εάν η
Ελλάδα ακολουθούσε…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Η Αργεντινή έχει αποθεµα-
τικό 30 δισεκατοµµύρια. Η Αργεντινή έκανε συνειδητή άρνηση.
Και καλά έκανε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Κου-
ρουµπλή, από µέσα σας να τα λέτε αυτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ακούστε, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ακούστε, κύριε Κουρουµπλή… 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κι εσείς επιχαίρετε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Κου-
ρουµπλή, δεν σας τιµά αυτό. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κι εσείς επιχαίρετε! Μπράβο
σας!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Κανένας δεν επιχαίρει. Θα
τα πω µετά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Η Αργεντινή δεν πτώχευσε,
κύριε. Αρνήθηκε να πληρώσει τους λωποδύτες! Κι επιχαίρετε;
Έχει 30 δισεκατοµµύρια αποθεµατικό. Τι λέτε τώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Κου-
ρουµπλή, σας παρακαλώ πολύ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Περιµένετε, κύριε Κου-
ρουµπλή, να ακούσετε. Γιατί φωνάζετε; Επιτέλους, αφήστε µας
να µιλήσουµε. Σας διέκοψε κανένας; Σας παρακαλώ! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Παραπληροφορείτε τον ελ-
ληνικό λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εσείς µιλήσατε
πριν. Ας µιλήσει και ο κ. Καραγκούνης. 

ΔΙΟΝΥΣΗΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Σας ενοχλούν αυτά που λέει ο κ.
Καραγκούνης; Δεν µπορείτε να τα ακούσετε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, αν η
Ελλάδα έβγαινε το 2012 στις αγορές και ακολουθούσε το δικό
σας πρότυπο, δηλαδή το ίδιο πρότυπο που ακολούθησε η Αρ-
γεντινή, ξέρετε µε πόσο επιτόκιο θα δανειζόταν; Θα δανειζόταν
µε 35%. Ξέρετε τι σηµαίνει να δανείζεσαι µε 35%; Σηµαίνει ότι
φέρνεις δέκα µνηµόνια στον ελληνικό λαό. Δέκα µνηµόνια
έπρεπε να πάρετε για να πληρώσετε αυτό τον τόκο, για να πλη-
ρώνετε µισθούς και συντάξεις. Αυτή είναι η πραγµατικότητα που
θέλετε να κρύψετε! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Γι’ αυτό πήγατε τις συντάξεις
στο µηδέν. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Κύριε Κουρουµπλή, επειδή
συνέχεια διακόπτετε, ξέρετε µε πόσο δανείστηκε η Ελλάδα πριν
από ένα µήνα; Με 3%. Ή δεν το ξέρετε; Την ίδια στιγµή, δίπλα,
στην Πορτογαλία, κατέρρευσε µια τράπεζα και έχασε ο κόσµος
τα χρήµατά του. Αυτά πρέπει να ξέρετε και αυτά πρέπει να λέµε. 

Με λίγα λόγια, η Ελληνική Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πέτυχε τη µεγαλύτερη χρηµατοοικονοµική προσαρµογή
που έχει καταγραφεί ποτέ στα χρονικά σε τόσο µικρό χρονικό
διάστηµα στην ιστορία των χρηµαταγορών. Και αυτό πιστώνεται
προσωπικά στον ίδιο των Πρωθυπουργό, τον Αντώνη Σαµαρά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Πάει ο Βενιζέλος! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,

πραγµατικά µπορείτε να κρατήσετε εαυτή την «τεράστια επιτυ-
χία» που πέτυχε η κυβέρνηση της Αργεντινής και όχι ο κόσµος
της Αργεντινής, κύριε Κουρουµπλή, µε τον οποίο είµαστε αλλη-
λέγγυοι. 

Εδώ, ούτε καταφερόµαστε εναντίον της Κυβέρνησης ούτε
εναντίον του κόσµου. Μιλάµε για τις επιλογές που κάποιοι εφάρ-
µοσαν και εµείς δεν εφαρµόσαµε. Εναντίον αυτών καταφερόµα-
στε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Τι έπρεπε να κάνει; Να πλη-
ρώσει, κατά τη γνώµη σας; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Εµείς λοιπόν, κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ, σας λέµε ότι µπορείτε να κρατήσετε την επιτυχία που
είχε η Αργεντινή. Σας τη χαρίζουµε. Και εµείς θα κρατήσουµε,
σήµερα τουλάχιστον, την πιστοληπτική αναβάθµιση που επίκειται
να έχει η Ελλάδα από διεθνή οίκο αξιολόγησης. Αυτά, κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ, όσον αφορά την Αργεντινή.

Στο λίγο χρόνο που µένει, θα κάνω µία αναφορά στο νοµοσχέ-
διο.

Πάλι δεν κατάλαβα, πραγµατικά, την τοποθέτησή σας, κύριε
Κουρουµπλή. Είστε υπέρ του νοµοσχεδίου ή κατά; Για να κατα-
λάβω. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ξέρω καλά ελληνικά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Πρέπει να σας ενηµερώ-

σουν οι συνάδελφοί σας ότι, όχι µόνο είστε κατά, όχι µόνο έχετε
βάλει ονοµαστικές ψηφοφορίες για τα άρθρα που εσείς επικα-
λείστε…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Για ποια άρθρα; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: …αλλά έχετε δεσµευθεί
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ότι οψέποτε έρθετε στην εξουσία, θα αποσύρετε το νοµοσχέδιο,
θα το καταργήσετε. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τι λέει αυτό το νοµοσχέδιο που εσείς
λέτε ότι θα καταργήσετε. 

Χρονίζοντα προβλήµατα πάνω από τριάντα και σαράντα χρό-
νια βρίσκουν επιτέλους λύση µ’ αυτό το σχέδιο νόµου που κατα-
θέτει η Κυβέρνηση. Σας ανέφεραν νωρίτερα ο κ. Μπούρας και ο
κ. Γεωργιάδης ότι επιλύονται ζητήµατα σε πάνω από εξακόσιες
χιλιάδες ανθρώπους που συµµετέχουν σε αυτούς τους συνεται-
ρισµούς. 

Είναι πολύ απλό το θέµα. Στους ανθρώπους που είναι στο Πι-
κέρµι, στους ανθρώπους που είναι στο Λαύριο, στους ανθρώ-
πους που είναι στον Άγιο Στέφανο και µας παρακολουθούν αυτή
τη στιγµή, που ήταν δέσµιοι για πάνω από σαράντα χρόνια στην
ίδια τους την περιουσία, όταν θα έρθετε στην Κυβέρνηση –που
δεν θα έρθετε ποτέ, βεβαίως, αλλά αν οψέποτε έρθετε στην Κυ-
βέρνηση- πείτε, λοιπόν, σε όλους αυτούς τους ανθρώπους,
στους εξακόσιες χιλιάδες, ότι «θα σας ξαναπάρουµε πίσω την
περιουσία, θα επαναδεσµεύσουµε την περιουσία, για να σας
έχουµε οµήρους στα δικά µας ιδεολογήµατα». Πείτε το, λοιπόν,
στον κόσµο, ότι «αυτήν τη λύση που δίνει αυτήν τη στιγµή το νο-
µοσχέδιο αυτό, εµείς αύριο θα την καταργήσουµε». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Τον λόγο έχει
ο κ. Ρήγας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε ξεπεράσει τα όρια της υπερβο-

λής και αυτό δεν είναι καθόλου καλή εικόνα για τους απλούς πο-
λίτες. Την αδυναµία µας να συζητήσουµε για το νοµοσχέδιο, την
καλύπτουµε µιλώντας –και απευθύνοµαι στους συναδέλφους της
Αντιπολίτευσης- για την Αργεντινή. Σας έσωσε για άλλη µία φορά
ένα διεθνές θέµα. 

Για το νοµοσχέδιο αυτήν τη στιγµή δεν σας συµφέρει να πείτε
πολλά πράγµατα, διότι υπάρχει ένα εθνικό ακροατήριο, το οποίο
εδώ και καιρό έχει αντιληφθεί τι κάνετε. Είστε µε όλους. Από τη
µία πλευρά, τους λέτε: «Εµείς φροντίζουµε για να αρθεί η εκκρε-
µότητα που έχετε τόσα χρόνια. Αυτό το σάπιο πολιτικό σύστηµα
σας κρατά όµηρους και δεν νοµιµοποιεί τους συνεταιρισµούς
σας. Από εµάς να περιµένετε ότι αυτό το θέµα θα λυθεί.». Από
την άλλη πλευρά, έρχεστε και λέτε: «Αυτό το νοµοσχέδιο είναι
δασοκτόνο». 

Τι να καταλάβουν οι άνθρωποι; Ένα πράγµα καταλαβαίνουν,
ότι τους δουλεύετε ψιλό γαζί και επειδή αυτό είναι σε όλα τα θέ-
µατα και έχει γενικευτεί πλέον η αδυναµία σας να έχετε µία
άποψη, ουσιαστικά έχει καταρρεύσει κάθε ίχνος εµπιστοσύνης
σε εσάς. Ως κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που δεν
έχετε κυβερνήσει και, υποτίθεται, ότι εκπροσωπείτε κάτι το ελ-
πιδοφόρο και το καινούργιο, έχετε χάσει την εµπιστοσύνη -και
εδώ είναι η αιτία, γιατί ποτέ δεν µπορείτε να πάρετε ανάστηµα
παρ’ όλες τις αδυναµίες που εµφανίζει το κυβερνητικό στρατό-
πεδο, όπως λέτε- γιατί δεν λέτε την αλήθεια στον κόσµο και δεν
έχετε ξεκάθαρη άποψη.

Αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο ούτε δασοκτόνο είναι ούτε ξε-
πουλά τον ελληνικό πλούτο ούτε διαταράσσει την ισορροπία στο
περιβάλλον. Έρχεται µε έναν τρόπο απόλυτα ισορροπηµένο να
δώσει απάντηση σε κάποια προβλήµατα, τα οποία χρονίζουν
στην ελληνική κοινωνία. 

Είναι προβλήµατα που σε άλλες χώρες, όπου υπάρχουν πιο
σοβαρά πολιτικά συστήµατα και µία κανονικότητα στη λειτουργία
της δηµοκρατίας και της δηµόσιας διοίκησης, λύνονται.

Τι λέει µε πολύ απλά λόγια –µε δυο λόγια το ξαναλέω- αυτό το
νοµοσχέδιο; Υπάρχουν πάνω από πεντακόσιοι οικοδοµικοί συνε-
ταιρισµοί, οι οποίοι είναι σε µία διαρκή εκκρεµότητα. Φαντάζοµαι
ότι κάθε οικογένεια, απ’ ό,τι ξέρω από το περιβάλλον µου, έχει
να µιλάει για ένα συνεταιρισµό, άλλοι των υγειονοµικών, άλλοι
των τραπεζών. Υπήρχε στην Ελλάδα µία παράδοση και όλοι λίγο
πολύ –δεν ψάχνω του λόγους- έχουν µερίδιο σε οικοδοµικό συ-
νεταιρισµό. 

Αυτά όλα µέχρι σήµερα ήταν στον αέρα. Υποτίθεται ότι προ-
στατεύαµε το δασικό µας πλούτο, υποτίθεται ότι άλλοι είχαν ένα

ενοχικό δικαίωµα σε µία έκταση η οποία βρισκόταν κάπου στην
Αττική, αλλά στην ουσία δεν την είχαν. 

Έρχεται, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο και µε πολύ συγκεκριµέ-
νες προδιαγραφές κανονίζει τα των συνεταιρισµών πριν από το
1975, όπου το Σύνταγµα δηµιούργησε αυτήν την εµπλοκή και για
τα των συνεταιρισµών µετά το 1975. Δεν θα ήθελα να περιγράψω
τον τρόπο, αλλά το κάνει µε ένα τέτοιο τρόπο, ώστε να προστα-
τεύεται το δασικό ισοζύγιο, το οποίο έχουµε ευθύνη να το προ-
στατεύσουµε. 

Θα ξαναπώ για µια ακόµη φορά: Στην Ελλάδα, δυστυχώς,
έχουµε δύο κατηγοριών πολιτικές και δράσεις. Από τη µία τα αρ-
πακτικά, από τη µια τα λαµόγια, αυτοί που εκµεταλλευόµενοι το
κενό της νοµοθεσίας αρπάζουν, λεηλατούν την δηµόσια περιου-
σία και από την άλλη τους δήθεν ιδεολόγους, οι οποίοι πολλές
φορές είναι οι ίδιοι που είναι πίσω από αυτά τα συµφέροντα,
τους δήθεν προστάτες του εθνικού µας πλούτου, τους δήθεν
προστάτες των δασών, τους δήθεν αγνούς και αθώους οικολό-
γους, οι οποίοι µονίµως είναι υπέρ της προστασίας των δασών. 

Ποιων δασών; Των δασών τα οποία κατακάψαµε, τα καταπα-
τήσαµε κι εµείς επιµένουµε να λέµε «όχι, µην πειράξεις τίποτα».
Τι να µην πειράξουµε τίποτα; Αφού όλα πειράχτηκαν. Όπου εµ-
ποδίζεις κάποιον και δεν του επιτρέψεις, νοµίµως, να ασκήσει
δραστηριότητα, θα βρει την πίσω πόρτα για να µπει και να το
κάνει παράνοµα. Δεν καταλάβαµε τίποτα µετά από τόσα χρόνια
αυτής της λειτουργίας και της πολιτικής;  

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τα λέτε αυτά από το Βήµα; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Κύριε Λαφαζάνη, αυτό γίνεται στην Ελ-

λάδα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Όταν δηλαδή δεν το επιτρέ-

πουµε, να πάει από την πίσω πόρτα; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Αυτό, δυστυχώς, γίνεται στην Ελλάδα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Το δικαιολογείτε; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Δεν το δικαιολογώ καθόλου. Σας λέω

ποια είναι η πραγµατικότητα, την οποία εσείς δεν θέλετε να δείτε. 
Έστω και τώρα, λοιπόν, γίνεται µία προσπάθεια να ρυθµιστούν

αυτές  οι εκκρεµότητες. 
Σας είπα και στην πρωτολογία µου, κύριε Υπουργέ, εµένα ο

φόβος µου είναι ένας. Ενώ νοµοθετούµε και θα έλεγα νοµοθε-
τούµε µε µία σχετική πληρότητα, που όλοι νοµοθετούµε, δηλαδή
στην Ελλάδα έχουµε έναν πληθώρα νοµοθετηµάτων, το κυριό-
τερο είναι ότι πολλές φορές δεν στηρίζουµε, µε δευτερογενές
δίκαιο, αποτελεσµατικά αυτά που νοµοθετούµε εδώ και δεύτε-
ρον, δεν είµαστε προσεκτικοί και συνεπείς στην εφαρµογή των
νόµων. 

Για να µην δηµιουργηθούν, λοιπόν, νέες γενιές αυθαιρεσίας,
νέες γενιές εκκρεµοτήτων, θα πρέπει ό,τι ρυθµίσουµε τώρα να
ρυθµιστεί µε τέτοιο τρόπο, ώστε να µην επιδέχεται ερµηνείες
από κανέναν. Γιατί η ελληνική δηµόσια διοίκηση έχει ένα παρελ-
θόν και δυστυχώς, µε την ευθύνη µας, δεν είναι αξιόπιστη όσον
αφορά την αντικειµενική εφαρµογή των νόµων. 

Πρέπει, λοιπόν, ό,τι νοµοθετούµε να προσέχουµε να το υπο-
στηρίζουµε για να φτάσουµε µέχρι τέλους, να λύσουµε τις εκ-
κρεµότητες και να λύσουµε και τις εκκρεµότητες που αναφερ-
θήκατε προηγουµένως –κι εµείς έχουµε αναφερθεί- άλλου χα-
ρακτήρα και άλλου είδους, ότι στην Αττική υπάρχουν πάρα πολ-
λοί οικισµοί οι οποίοι είναι µη οριοθετηµένοι, χωρίς ρυµοτοµικά
σχέδια, ουσιαστικά στον αέρα. Είναι ελληνικό παράδοξο να
υπάρχουν ολόκληρες πόλεις, οι οποίες να µη φαίνονται στα χαρ-
τιά. 

Αυτό, λοιπόν, κάποια στιγµή, αντί να επιστρέφουµε στο παρελ-
θόν και να κάνουµε ιστορικές αναδροµές για το πώς έγιναν όλα
αυτά, ποιοι φταίνε και να βρίσκουµε ποιος έφταιξε για το προ-
πατορικό αµάρτηµα, ας δούµε σήµερα, µε νηφάλια κουβέντα και
χωρίς συνθήµατα και κραυγές, το τι θα κάνουµε για να ρυθµι-
στούν και αυτές οι εκκρεµότητες που υπάρχουν.

Και αυτό είναι κάτι το οποίο συνδέεται απόλυτα µε τους δασι-
κούς χάρτες. Είπαµε και πάλι ότι πρέπει να τελειώνει αυτή η δια-
δικασία. Δεν υπάρχουν περιθώρια αναµονής και πρέπει να κλεί-
σουν και αυτές οι εκκρεµότητες.

Όσον αφορά όλα τα άλλα, τα οποία ακούστηκαν, θα ήθελα να
τα αντιπαρέλθω, γιατί δεν υπάρχει χρόνος. Θα ήθελα, όµως, να
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σταθώ σε κάτι, κύριε Υπουργέ. 
Υπάρχει ένα ζήτηµα που αφορά το ρυθµιστικό της Θεσσαλο-

νίκης. Εµείς εδώ αιφνιδιαστήκαµε, διότι θεωρούσαµε ότι αυτό το
ζήτηµα θα ψηφιστεί, θα περάσει. Ρύθµιζε θέµατα που αφορού-
σαν και τη Χαλκιδική και αυτά τα θέµατα εξασφάλιζαν σε αυτή
την περιοχή µία ισορροπία δραστηριοτήτων. Ξαφνικά, αποσύρ-
θηκε το ρυθµιστικό της Θεσσαλονίκης. Αυτό επηρεάζει και τις
εξελίξεις των χρήσεων γης στη Χαλκιδική, µε αποτέλεσµα σή-
µερα να υπάρχει µια δικαιολογηµένη αντίδραση, την οποία εµείς
οφείλουµε να αντιµετωπίσουµε.

Τι σας λέω από τώρα δηµόσια; Θα πρέπει άµεσα και όχι πα-
ραπάνω από δύο µήνες, να τελειώσουµε µε το ρυθµιστικό της
Θεσσαλονίκης ή αν δεν µπορεί να γίνει αυτό, να τελειώσουµε µε
τις διατάξεις που αφορούν τη Χαλκιδική για να µην υπάρχει καµ-
µία εκκρεµότητα που δηµιουργεί καταστάσεις, οι οποίες δικαιο-
λογηµένα δεν είναι ελέγξιµες. Εµείς δηλώνουµε, λοιπόν, ότι εσείς
θα πρέπει να πάρετε την πρωτοβουλία -εάν δεν είναι έτσι, να την
πάρουµε εµείς- για να τελειώνει το θέµα της Χαλκιδικής. 

Και δεύτερον, επειδή πιστεύουµε ότι η ιστορία αυτή των κοι-
νωνικών συγκρούσεων πρέπει να τελειώσει, η καινούρια δηµο-
τική αρχή, µαζί µε το Υπουργείο και µε τους φορείς της περιο-
χής, αλλά και µε φορείς τους επιστηµονικούς συνεργάτες του
κράτους, όπως είναι τα επιµελητήρια, αλλά και µε δηµόσιες
αρχές, όπως είναι οι επιθεωρητές περιβάλλοντος, να εντείνουν
την παρουσία τους στην περιοχή, έτσι ώστε κάθε δράση να είναι
ελεγχόµενη απόλυτα, για να µην έχουµε την αντίδραση από κά-
ποιους οι οποίοι δικαίως διαµαρτύρονται, όταν η παρουσία του
κράτους δεν είναι αυτή που πρέπει.

Τελειώνοντας και κατεβαίνοντας από το Βήµα, θα ήθελα να πω
το εξής. Οι εµπειρίες άλλων χωρών θα πρέπει να µας γίνονται
µαθήµατα και όχι αφορµές για να κάνουµε µηχανιστικές µεταφο-
ρές αυτών των φαινοµένων στην πατρίδα µας. Με θλίψη πιστεύω
ότι κάθε δηµοκρατικός πολίτης αντιµετωπίζει φαινόµενα διάλυ-
σης οικονοµιών κρατών και εξαθλίωσης των πολιτών των κρατών
αυτών. Κανείς δεν µπορεί να επιχαίρει, γιατί οι αγορές, γιατί τα
διεθνή «αρπακτικά» αυτή τη στιγµή επιτίθενται στην Αργεντινή ή
κάποια άλλη στιγµή θα επιτεθούν σε κάποια άλλη χώρα. 

Αυτό, όµως, που πρέπει να έχουµε µέσα µας ως δίδαγµα από
αυτές τις περιπέτειες άλλων κρατών είναι ότι δεν µπορείς να πο-
ρεύεσαι µε ανευθυνότητα, δεν µπορείς να προχωράς µε συνθή-
µατα, δεν µπορείς να δηµιουργείς µύθους για να απαντήσεις σε
προβλήµατα, τα οποία σήµερα είναι υπαρκτά και χρειάζονται ρε-
αλιστικές απαντήσεις µέσα στη διεθνή πραγµατικότητα. 

Η χώρα µας αυτό προσπάθησε να κάνει αυτά τα χρόνια. Γι’
αυτό παραµένει τραυµατισµένη βέβαια, βαριά τραυµατισµένη,
αλλά ζωντανή! Αυτή την προσπάθεια, λοιπόν, οφείλουµε να ολο-
κληρώσουµε και να βγάλουµε τη χώρα µας από την κρίση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξάρ-

τητων Ελλήνων, κ. Παύλος Χαϊκάλης.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Καθόµουν πολύ ήρεµος, αλλά δεν µπορώ να παραµείνω ήρε-

µος µετά από όλα αυτά που έχω ακούσει σήµερα για την Αργεν-
τινή. Τσακωνόµαστε σαν τα κοράκια, λες και τα κοράκια είναι απ’
έξω και δεν είναι εδώ µέσα. Σκοτωνόµαστε µεταξύ µας, για να
λύσουµε το πρόβληµα της Αργεντινής και δεν κοιτάει κανείς
αυτή τη χώρα. Άλλος για τη Γερµανία, άλλος για τη Ρωσία, άλλος
για την Ουκρανία, άλλος για τη Γάζα, και µε την Ελλάδα δεν
ασχολείται κανένας! Μια χώρα που χάνεται.

Φέρνουµε νοµοσχέδια συνέχεια, το ένα πίσω από το άλλο. Να
συγκριθούµε µε τι; Με την Αργεντινή; Δεν είµαστε σαν την Αρ-
γεντινή. Αυτό είναι γεγονός. Και δεν είµαστε, γιατί δεν υπήρχαν
λόγοι να χρεωκοπήσουµε και να πάµε να γίνουµε και εµείς Αρ-
γεντινή ή να µπούµε στο ΔΝΤ.

Ας είναι καλά ο «κύριος» Γεώργιος Παπανδρέου -το κύριος
εντός εισαγωγικών- ο οποίος µας έβαλε στο ΔΝΤ. Να µην το χα-
ρακτηρίσω. Και εάν υπάρχει προσβολή για το όνοµά του, προ-
καλώ την Κυβέρνηση, κύριε Καραγκούνη, να κάνετε εξεταστική
επιτροπή -την οποία έχετε πιστώσει στον κ. Σαµαρά και την οποία
δεν έκανε ποτέ, του πιστώνετε πολλά, πιστωτικό ίδρυµα τον

έχετε κάνει- να δούµε γιατί µπήκαµε στο µνηµόνιο, γιατί ταλαι-
πωρείται µία χώρα, γιατί έρχονται αυτά τα οικονοµικά νοµοσχέ-
δια που κατετέθησαν χθες στη Βουλή, γιατί η χώρα εξαθλιώθηκε,
γιατί η χώρα έχει σταµατήσει να έχει εργασιακά θέµατα –δεν
υπάρχει κανένα εργασιακό θέµα πια σε συζήτηση, έχουν κατα-
λυθεί τα πάντα- αυτοκτονίες χιλιάδες, άνθρωποι –ενάµισι εκα-
τοµµύριο και πλέον- άνεργοι, άνθρωποι που δεν ξέρουν τι θα
τους προκύψει αύριο.

Και φτάσαµε στη σηµερινή απόφαση της Κυβέρνησης, η οποία
µόλις το είδε κατατρόµαξε. Από το πάθος το οποίο σας διακατέ-
χει να µαζέψετε λεφτά, βγάλατε και 500 εκατοµµύρια παραπάνω
για τον ΕΝΦΙΑ. Δεν υπολογίζετε τίποτα, αρκεί να πάρετε λεφτά,
για να τα δώσετε πού; Στους δανειστές. Πουλήσατε το Ελληνικό
για δύο µηνών τόκους. Ένα δισεκατοµµύριο, δηλαδή, πεντακό-
σια εκατοµµύρια το µήνα δίνουµε σε τόκους. Τους δύο µηνών
τόκους τους δώσατε για το Ελληνικό. Αυτή είναι η κατάσταση.
Είµαστε σε καλύτερο επίπεδο από την Αργεντινή; Γιατί τσακω-
νόµαστε για το τι έγινε στην Αργεντινή; Υπάρχει µέλλον σε αυτόν
τον τόπο; Έχουµε λύσει το δηµογραφικό; Μπήκαµε έτσι ανεύ-
θυνα στο ΔΝΤ; Ο κ. Λαφαζάνης έκανε πρόσφατα και µία δήλωση
για το θέµα της επιτακτικής πλέον ανάγκης να φύγει ο κ. Γεωρ-
γίου από την ΕΛΣΤΑΤ. 

Εµείς, έχουµε ζητήσει εξεταστική επιτροπή. Ο κ. Γεωργίου
είναι ακόµα στη θέση του. Η κ. Γεωργαντά και ο κ. Λογοθέτης
ουρλιάζουν γι’ αυτό το θέµα.

Πώς µπήκε η χώρα στο ΔΝΤ; Γιατί είµαστε χρεοκοπηµένοι; Για
µια κρίση η οποία ήταν τραπεζική, έγινε δηµοσιονοµική, έγινε
εθνική και κατέληξε ανθρωπιστική πια. Δεν καταλαβαίνετε ότι δεν
αντέχει αυτός ο λαός; Μιλάµε για 27.000 δολάρια, λέει, κατά κε-
φαλήν εισόδηµα η Ελλάδα και έχει 34 δισεκατοµµύρια σε κόκκινα
δάνεια, έχει 67 δισεκατοµµύρια σε ληξιπρόθεσµα, επιχειρηµατίες
οι οποίοι είναι σε απόγνωση και δεν ξέρουν τι να κάνουν. Και παρ’
όλα αυτά, εµείς ασχολούµαστε µε την Αργεντινή και δεν κοιτάµε
τα χάλια µας. Και λέµε ότι βγήκαµε µε 3%. Μια φορά βγήκαµε
στις αγορές και µπορεί να είναι και στηµένο. Ξέρω και εγώ τι
έγινε; 

Γελάτε; Έχετε δίκιο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Γελάω για το «στηµένο».
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Ναι, εντάξει το καταλαβαίνω.
Μια φορά έγινε, αλλά µην το επικαλούµαστε ότι αυτό έγινε

και πήγαµε στις αγορές.
Δεν µπορώ να καταλάβω και εγώ, όµως, πού πάµε. Είναι τόσες

χιλιάδες πράγµατα τα οποία βασανίζουν και ταλαιπωρούν αυτόν
τον κόσµο. Δεν µπορούν να πληρώσουν τη δόση της εφορίας,
είναι αρπακτικό κράτος και ξαφνικά ερχόµαστε να συζητάµε
τώρα για την Αργεντινή; Έλεος! Να σταµατήσει πια αυτή η συ-
ζήτηση.

Για την επιτήρηση που είπε ο κ. Γεωργιάδης και ότι φεύγει το
µνηµόνιο, κακά τα ψέµατα, αν δεν πληρώσουµε το 75% του χρέ-
ους η επιτήρηση θα είναι εδώ. Θα είµαστε παρέα, θα κάνουµε
Χριστούγεννα, Πάσχα, διακοπές µαζί. Πώς να το κάνουµε, δη-
λαδή;

Το µόνο που µπορεί να µας ηρεµήσει είναι το νοµοσχέδιο,
κύριε Υπουργέ. Πραγµατικά, είναι σε πάρα πολύ καλό δρόµο.
Απόδειξη ότι στηρίζουµε τα περισσότερα άρθρα απ’ όλη αυτήν
τη διαδικασία.

Όσο για το θέµα των οικοδοµικών συνεταιρισµών, θα ήθελα
να πω ότι λύνεται ένα τεράστιο πρόβληµα, χρόνων. Εχθές, πη-
γαίνοντας στο σπίτι µε σταµατήσανε στο δρόµο τρεις άνθρωποι
να µου πούνε τι έγινε και αν ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο. Δεν µου
έχει ξανασυµβεί ποτέ αυτό. Έγινε χθες. Καταλαβαίνετε την ανα-
γκαιότητα των πραγµάτων, πόση ανάγκη έχει ο κόσµος, δηλαδή,
να λύσει αυτό το πρόβληµα, το θέµα των συνεταιρισµών.

Από την άλλη υπάρχουν πολλές τροπολογίες. Θα µπορούσε
κάποιος να πει ότι αυτές οι τροπολογίες υπάρχουν –γιατί έχει
συµβεί στο παρελθόν- επειδή υπάρχουν τρύπες στο νοµοσχέδιο.
Δεν είναι αυτό. Είναι ότι υπάρχουν πάρα πολλά προβλήµατα. Και
αυτά τα προβλήµατα ξέρω ότι θα λυθούν, είµαι σίγουρος. Αυτό
που σας είπε και ο εισηγητής µας, ότι δηλαδή υπάρχει εµπιστο-
σύνη στο πρόσωπό σας απόλυτη, το ξέρετε και το επαναλαµβά-
νουµε πάλι. Το ζητούµενο είναι πάντοτε αυτά που είναι από πάνω
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και δεν ξέρουµε τη συνέχεια και τη συνέπεια των πραγµάτων.
Γιατί αυτό µας φοβίζει. Γιατί είναι σε ένα πολύ σωστό δρόµο το
νοµοσχέδιο, αλλά φοβόµαστε: Αύριο θα υπάρξει η ίδια συνέχεια;

Οι αντιρρήσεις που µπορεί να υπάρχουν απ’ όλες τις πλευρές
-και που θα συµφωνήσω µαζί σας, δεν πρέπει να είναι µόνο για
συζήτηση- οριοθετούνται στο εξής: Αµφισβητούµε κάτι το οποίο
δεν ξέρουµε αν θα γίνει. Δηλαδή, αεροφωτογραφίες θα υπάρ-
ξουν; Θα υπάρχει ψηφιακή µελέτη ώστε, όντως να καταγραφούν
τα πράγµατα, να σταµατήσουµε όπου υπάρχει αυθαιρεσία εδώ,
να φωτογραφηθεί, να οριστούν τα δασολόγια, να οριστούν οι δα-
σικοί χάρτες; Αύριο ο επενδυτής που θα έρθει να επενδύσει -και
που συµφωνούµε να έρθει ένας επενδυτής- αν δεν έχει Δασολό-
γιο, µήπως κάνει πίσω; Αυτοί είναι οι φόβοι που συζητάµε. Οι άν-
θρωποι ξαφνικά διαµαρτύρονται και λένε: «έχουµε άγνοια τι θα
µας συµβεί αύριο». Σας εξήγησα χθες στην οµιλία µου για το
θέµα των δασαρχών. Αύριο οι δασάρχες θα αντιµετωπίσουν το
ίδιο πρόβληµα; Θα ξεκαθαρίσουν τι σηµαίνει ο νόµος και πώς
µπορούν να τον εξηγήσουν;

Ακόµα και σε εσάς το λέω, γιατί υπάρχουν πράγµατα που πρέ-
πει να διευκρινιστούν –το ζητά και ο κόσµος- για διοικητικές πρά-
ξεις, όπως λέει το άρθρο 7 παράγραφος 2 του ν.4164 που
ψηφίσαµε πέρυσι και δεν έχει ακόµα διευκρινιστεί ποιες είναι
αυτές οι διοικητικές πράξεις. 

Υπάρχουν τεράστια προβλήµατα. Το Μάτι, η πιο γνωστή πε-
ριοχή στη Νέα Μάκρη, όπως σας είπα και την άλλη φορά, έχει
κατοικηθεί από το 1933, έχει χαραχθεί και σήµερα ο δήµος δεν
µπορεί να πάει να αλλάξει σωλήνες, γιατί θα επέµβει η Δασική
Υπηρεσία και θα του πει ότι είναι δασικό. Είναι ο πλήρης παρα-
λογισµός! Αυτά είναι τα θέµατα, τα οποία πρέπει πραγµατικά να
λυθούν.

Ανέφερα χθες και για το θέµα των ορίων των δήµων του Αγίου
Στεφάνου. Ξαναλέω και σήµερα ότι θα πρέπει να οριοθετηθούν
πλήρως πια γεωγραφικά και διοικητικά πεδία σε όλους τους δή-
µους και από εκεί και πέρα, µαζί µε τη βοήθεια του ΥΠΕΚΑ, το
οποίο θα ασκεί τον έλεγχο, να µπορέσει να υπάρξει επιτέλους
µια καταγραφή των πάντων και προς τα πού θα ήθελαν να προ-
χωρήσει η ιστορία, δηλαδή αν θα είναι η περιοχή οικιστική, επεν-
δυτική, δασώδης ή οτιδήποτε άλλο.

Είχαµε καταθέσει για τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς µία
τροπολογία, την οποία δεν κάνατε δεκτή, γιατί ίσως φοβάστε
απόφαση του ΣτΕ –και καλώς, δεν αντιλέγω- ότι τους δίνουµε
πραγµατικά ένα πολύ µικρό κοµµάτι για οικοδόµηση. Θα έλεγα,
µήπως είναι προτιµότερο να τους δώσουµε ίσως µεγαλύτερο
κοµµάτι προς οικοδόµηση, χαµηλώνοντας το συντελεστή, αλλά
αναγκάζοντάς τους –αυτό είναι προς σκέψη, µια πρόταση κάνω-
να έχουν το ηθικό πλεονέκτηµα ότι έχουν ένα µεγαλύτερο οικό-
πεδο; Γιατί, εάν έχουν µικρότερο οικόπεδο και µεγάλο συντελε-
στή, θα κάνουν µια πυκνοκατοικηµένη δόµηση, η οποία θα
θυµίζει τουλάχιστον «πολυκατοικία» -ας το πούµε έτσι- ή αστική
δόµηση, ενώ θέλει να φύγει ο κόσµος προς τα έξω για να πάρει
αέρα.

Αυτό για εµένα είναι το πιο σηµαντικό. Να µπορέσουµε να το
δούµε, για να έχουν την αίσθηση του κήπου τον οποίο υποχρεω-
τικά πρέπει να δώσουν. Ας µην κάνουν υπέρβαση των ορίων της
δόµησης. Αυτό δεν το θέλει κανείς, δεν το συζητάµε. Να τους
δώσουµε, όµως, µιας και τους ταλαιπωρήσαµε τόσο καιρό, του-
λάχιστον το ηθικό πλεονέκτηµα ότι θα έχουν ένα µεγαλύτερο
κήπο. Αυτό µπορούµε να το δούµε. Το πιο σηµαντικό, όπως σας
εξήγησα πριν, είναι να οριοθετήσουµε τα πράγµατα. Και αυτό
πρέπει να γίνει. Δεσµευθήκατε µέχρι το Σεπτέµβριο να γίνει και
πιστεύω ότι θα γίνει. Να λυθούν, τουλάχιστον, τα ήδη υπάρχοντα
προβλήµατα. 

Θα ψηφίσουµε πάρα πολλά άρθρα. Δυστυχώς, όµως, δεν µπο-
ρούµε να ψηφίσουµε την τροπολογία για το θέµα του ελληνικού
χρυσού. Είναι λίγο περίεργο, διότι όντως υπάρχει και µια πράξη
της αποκεντρωµένης διοίκησης, όπου είχε πάει ο φάκελος τον
Ιούλιο του 2013, τον επέστρεψε πίσω και από τότε δεν υπήρχε
καµµία απάντηση και νοµίζω ότι θα θεωρηθεί και λίγο ύποπτο.

Επειδή όλη η συζήτηση γενικά γίνεται για την κατσίκα του γεί-
τονα, γιατί ο ένας κοιτάει να βγάλει το µάτι του άλλου, θα ήθελα
να πω -για να σπάσω την ατµόσφαιρα που εγώ ο ίδιος ξεκίνησα

φορτισµένα- ότι χθες έβλεπα ένα βίντεο που µια κατσίκα ανέβηκε
πάνω σε ένα γαϊδούρι και έτρωγε τα φρούτα. Να το λάβουµε
αυτό υπ’ όψιν µας, µήπως κάποια στιγµή µάς «κατσικωθούν» κά-
ποιοι και εµείς απλώς µουγκανίζουµε.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ωραίο το πα-

ράδειγµα.
Ο κ. Μιχαήλ Αρβανίτης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή, έχει τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Αισθάνοµαι κάπως άβολα για την περιβολή µου, αλλά επειδή

πρέπει να ταξιδέψω αµέσως, ανέβηκα στο Βήµα µε την περιβολή
που δεν εγκρίνω όταν ο οµιλητής οµιλεί από του Βήµατος, όπως
είναι παραδείγµατος χάριν η αξιοπρεπέστατη περιβολή του κ.
Καραγκούνη. 

Είµαι υποχρεωµένος να αναφέρω ένα περιστατικό, αξιότιµη
κυρία Πρόεδρε, το οποίο έγινε προεδρεύοντος του κ. Δραγα-
σάκη, µια λογοµαχία η οποία ανέκυψε µεταξύ του κ. Δραγασάκη
και της Βουλευτού κ. Ζαρούλια, η οποία ανεφέρθη σε ένα περι-
στατικό το οποίο έχει δηµοσιευθεί στις εφηµερίδες. Κατά την
άποψή µου, ορθότατα ανεφέρθη, διότι ήθελε να κάνει µια σύγ-
κριση µε την κατάσταση στην οποία ευρίσκεται σήµερα η Χρυσή
Αυγή. 

Αυτή εις την οποία ανεφέρθη, ενώ κατελήφθη µε ναρκωτικά
και άλλα ευρήµατα, που επίσης ευρέθησαν στην οικία της, πήγε
κατ’ αρχήν χωρίς χειροπέδες, επίσης αφέθη ελεύθερη και εµείς,
χωρίς να υπάρχει καν κατηγορία, πήγαµε µε χειροπέδες, µε δια-
πόµπευση στις φυλακές, χωρίς καν να έχει ασκηθεί ποινική δίωξη
εναντίον µας.

Ο κ. Δραγασάκης αντέδρασε και είπε ότι δεν δέχεται τα δηµο-
σιεύµατα των εφηµερίδων και επίσης αντέδρασε και είπε ότι δεν
θα δεχθεί να πάνε στα Πρακτικά. 

Ζήτησα τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος για τριά-
ντα δευτερόλεπτα, αλλά τελικώς δεν µου εδόθη. Δεν είχα ποτέ
παράπονο από την Προεδρία του κ. Δραγασάκη, αλλά στην προ-
κειµένη περίπτωση, ενώ το περιστατικό ήταν εν εξελίξει, θα
έπρεπε να µου δώσει τον λόγο. Δράττοµαι, όµως, τώρα της ευ-
καιρίας, εις βάρος του χρόνου µου, για να πω ότι έχει γίνει συ-
νειδητό ότι η Χρυσή Αυγή βρίσκεται σε µία sui generis κατά-
σταση; Δεν το έχει συνειδητοποιήσει κανείς ή το αποδέχεστε
όλοι ως δεδοµένο αναπόφευκτο; 

Οι µισοί είµαστε φυλακή, οι άλλοι µισοί είναι σε κατ’ οίκον πε-
ριορισµό και οι άλλοι, µεταξύ των οποίων και ο οµιλών, είναι φι-
µωµένοι! Δεν µπορούν να επικοινωνήσουν µε τον ελληνικό λαό
ως αντιπρόσωποι του Έθνους, να ενηµερωθούν για τα προβλή-
µατά του! Δεν έχει συµβεί αυτό πουθενά, σε κανένα απολύτως
πολιτισµένο κράτος, κοινοβουλευτικό κόµµα νόµιµο να οδηγείται
στις φυλακές, χωρίς να έχει υπάρξει ούτε καν παραπεµπτικό
βούλευµα εις βάρος του -άκουσον άκουσον- όχι δε δικαστική
απόφαση, έστω και οριστική, έστω και τελεσίδικη! Πού βρισκό-
µαστε;

Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, κατά του οποίου σε προηγού-
µενη οµιλία µου εστράφην, µέσα στο απέραντο κενό της δεκαε-
τούς παρουσίας του, εδήλωσε συγκεκριµένα ότι η ποιότητα του
Κοινοβουλευτισµού όσο και ο τρόπος λήψης αποφάσεων τραυ-
µατίστηκαν βαρύτατα. Δεν µας είπε όµως ποιος είναι ο φταίχτης
αυτού του «βαρυτάτου τραυµατισµού». Μήπως είχε συντελέσει
και ο ίδιος ή µήπως δεν το γνώριζε κι ο ίδιος, όταν το 2005 τού
το προανήγγειλε η κ. Μπενάκη; Δεν το εγνώριζε; Και χαµογελα-
στός έδωσε το χέρι, όταν τον καλωσόριζε ως νεοεκλεγέντα Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας. Είπε, όµως, και µία αλήθεια µέσα στο
απέραντο κενό της παρουσίας του.

Έχω αναφερθεί, συνοπτικώς βεβαίως, γενικά, στο υπό ψήφιση
νοµοσχέδιο, εκτενέστατα δε οι ειδικοί αγορηταί µας. Κατά ταύτα,
δεν χρειάζεται να επαναλάβω παρά µόνο ότι κάτω από αυτό,
πίσω από αυτό, µπροστά από αυτό, βρίσκονται αυτοί που υπη-
γόρευσαν, όπως υπαγορεύουν, τη σύνταξη κάθε σχεδίου νόµου. 

Άκουσα πολλά εδώ και θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά, όσον
αφορά το περιστατικό που ανεφέρθη προηγουµένως, µία σελίδα
από το περιβόητο πόρισµα Βουρλιώτη, ο οποίος λέγει, αναφε-
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ρόµενος στο έγγραφό του προς την κυρία Εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου, «ο Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας
του Πολίτη, µε το υπ’ αριθµόν τάδε έγγραφό του, µας διαβίβασε
το υπ’ αριθµόν τάδε έγγραφο της Διευθύνσεως Κρατικής Ασφά-
λειας του Αρχηγείου της Ελληνικής Αστυνοµίας, καθώς και σειρά
δηµοσιεύµατα διαφόρων εφηµερίδων, που αφορούσαν τη δρα-
στηριότητα µελών του κόµµατος «Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή
Αυγή».

Γιατί, λοιπόν, όταν ένας Εισαγγελεύς του Αρείου Πάγου δέχε-
ται ως αποδεικτικά ή οιονεί αποδεικτικά στοιχεία δηµοσιεύµατα
εφηµερίδων, ο κ. Δραγασάκης δεν τα δέχεται και τα απορρίπτει;
Αυτό µου κάνει εντύπωση. Δεν θα έπρεπε. Και γιατί γίνεται αυτό;
Λέει ο Βουρλιώτης «προκειµένου να προέλθουµε στη διακρίβωση
της βασιµότητας των αναφεροµένων περιστατικών και συνακό-
λουθα στην ενδεχόµενη υπαγωγή τους στις οικείες ποινικές δια-
τάξεις». Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Αρβανίτης-Αβράµης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ως γνωστόν, η Κοµισιόν δύο φορές τον χρόνο κάνει µία δηµο-
σκόπηση για λογαριασµό όλων των κρατών - µελών.

Στην τελευταία δηµοσκόπηση του λεγοµένου εαρινού ευρω-
βαροµέτρου για την Ελλάδα προκαλούν σοκ τα όσα αναφέρονται
σε αυτή. Η αιτία είναι τα µνηµόνια, η λιτότητα. Δεν τα λέω εγώ
αυτά, τα λέει η Κοµισιόν και η Κοµισιόν δεν κάνει δηµοσκοπήσεις,
όπως τις κάνουν κατά παραγγελία τα κόµµατα κατά πως θέλουν
αυτά. Λέει, λοιπόν, ότι η αιτία και θανάσιµη απειλή είναι η λιτό-
τητα και τα µνηµόνια.

Αυτά τα είπαµε. Τα είχαµε πει. Τα είπαν και οι ίδιοι που µας
είπαν να ενταχθούµε στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, να κά-
νουµε τις δανειακές συµβάσεις κ.ο.κ.. 

Το 91% των Ελλήνων –ειδικά για την Ελλάδα- δεν έχει εµπι-
στοσύνη στα κόµµατα. Το 84% δεν έχει εµπιστοσύνη στη Βουλή.
Το 84% δεν έχει εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέ-
λου. Το 80% είναι δυσαρεστηµένο µε τον τρόπο λειτουργίας της
κατ’ ευφηµισµό λεγοµένης κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας. Δια-
πιστώνει δηλαδή µία δυσαρµονία, µεταξύ του λαϊκού αισθήµατος
και της λειτουργίας των κοµµάτων της Κυβερνήσεως του Κοινο-
βουλίου. 

Η πολιτική κρίση έχει προσλάβει επικίνδυνες διαστάσεις ακόµη
και για τη µορφή διακυβέρνησης  κατά των ίδιων των ευρωπαϊ-
κών εθνών. 

Πιστεύω ότι η κατάσταση έχει ξεφύγει. Πολλοί παρατήρησαν,
όπως κάνουν οι ιατροδικασταί, οι οποίοι διαπιστώνουν τα αίτια
θανάτου, χωρίς όµως να λένε τι πρέπει να γίνει. Έτσι ακριβώς γί-
νεται και εδώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµη παρακαλώ, γιατί
είναι ουσιώδη αυτά τα οποία θέλω να πω.

Μας είπε ο κ. Καραγκούνης ότι η Ελλάδα δεν είναι πτώµατα,
ότι τα όρνεα πηγαίνουν στα πτώµατα. Σωστό. Στα πτώµατα πη-
γαίνουν, είναι γεγονός αυτό. Αλλά είναι ζωντανός οργανισµός
και έτσι να κάνει το χέρι του –παραστατικά µας το είπε ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας- τα όρνεα φεύ-
γουν. Πράγµατι, εγώ συµφωνώ ότι είναι ζωντανή η Ελλάδα, αλλά
παράλυτη. Ζωντανή, αλλά παράλυτη! Και την κατευθύνουν σαν
κουτσουνάκι τα αφεντικά της συγκυβερνήσεως. Και όταν είναι
παράλυτο το σώµα, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Νέας
Δηµοκρατίας, δεν µπορεί ούτε το µικρό του δαχτυλάκι να κου-
νήσει για να διώξει τα όρνεα.

Και ερωτώ περαιτέρω. Θέλει να κουνήσει αυτό το παράλυτο
σώµα; Θέλει; Έχει την επιθυµία; Εµείς εισηγήθηµεν, ούτε ανε-
φέρθηµεν στην Αργεντινή ούτε αλλού. Ήδη, από την πρώτη µέρα
της βουλευτικής µας παρουσίας είπαµε ότι ένας τρόπος υπάρχει,
αλλά αυτός ο τρόπος δεν απαιτεί θίασο κυβερνητικό. Αυτός ο
τόπος απαιτεί αποφασισµένους άντρες να κυβερνήσουν, χωρίς
να νοιάζονται για τίποτα.

Λογιστικός έλεγχος του χρέους. Απετολµήθη; Παύση πληρω-
µών. Τι θα γίνει τελικά; Θέλω να µου πει κάποιος, µήπως εγώ δεν

έχω συνειδητοποιήσει την κατάσταση πώς έχει. Τι θα γίνει; Θα
στείλουν αεροπλάνα να µας βοµβαρδίσουν; Παύση πληρωµών
για µία δεκαετία, για να µπορέσουµε να πάρουµε ανάσα, να µπο-
ρέσουµε να φτιάξουµε την πρωτογενή µας παραγωγή, για να
µπορέσουµε να ζήσουµε τουλάχιστον αρχικά από την δική µας
παραγωγή. Ήδη καραδοκούν, τα όρνια υπάρχουν. Να είστε βέ-
βαιοι γι’ αυτό και µην ωραιοποιούµε τις καταστάσεις. 

Ο κ. Ρήγας είπε ότι νοµοθετούµε. Μου έκανε εντύπωση ο δεύ-
τερος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της συγκυβερνήσεως. Νο-
µοθετεί η Κυβέρνηση; Αν είναι δυνατόν! Ποιος νοµοθετεί; Η
τρόικα νοµοθετεί, το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο  νοµοθετεί, η
κ. Μέρκελ και ο κ. Σόιµπλε νοµοθετούν και οι επιτηρητές τους
εδώ. Αυτοί νοµοθετούν, το ξέρουν και τα µικρά παιδάκια. Επιτέ-
λους!

Θα ήθελα, όµως, να επανέλθω, κυρία Πρόεδρε, µε την άδειά
σας, στο εξής. Όταν βλέπουµε ότι το 91% των Ελλήνων δεν έχει
εµπιστοσύνη στα κόµµατα και στην Κυβέρνηση το 84% λέει «ας
αλλάξουµε Κυβέρνηση». Πώς θα αλλάξουµε Κυβέρνηση; Θα αλ-
λάξει µε κάποια άλλα κόµµατα ή µε κάποιον συνασπισµό κοµµά-
των. Κατά ταύτα, δεν έχει εµπιστοσύνη σε οποιαδήποτε αλλαγή
αυτής της µορφής και µε αυτήν την πολιτική. 

Επίσης, είµαι υποχρεωµένος, κυρία Πρόεδρε, να πω και να
αναφερθώ στον αµετροεπή και γνήσιο τέκνο του γραικυλισµού
και της θρασύτητος, στον κ. Μαντά, ο οποίος, κρίνοντας τα όσα
έλεγε η κ. Ζαρούλια, µίλησε για κανιβαλισµό. Αδιανόητο! Αδια-
νόητες εκφράσεις.

Ξέρω το µίσος σας. Ξέρω τον ανθελληνισµό σας, αλλά έχει και
αυτός όρια! Βέβαια, όταν λείπει ο αυτοσεβασµός και η αξιοπρέ-
πεια, εξακοντίζουµε µε αµετροέπεια οποιαδήποτε έκφραση και
οποιοδήποτε όρο ή χαρακτηρισµό έλθει στο στόµα µας.

Επίσης, θέλω να πω µία λέξη για το νέο δοτό Υπουργό των Οι-
κονοµικών, τον κ. Χαρδούβελη –έχει και ωραίο επώνυµο, µ’ αρέ-
σει- ο οποίος µε θράσος αµφισβήτησε το δικαίωµα της δικα-
στικής εξουσίας να κρίνει τη νοµιµότητα των αποφάσεων της
εκτελεστικής. Δηλαδή, τι είπε ο άνθρωπος αυτός, ο δοτός Υ-
πουργός των Οικονοµικών ο οποίος κανονίζει τον τρόπο ζωής
µας, την τσέπη του ελληνικού λαού, τη ζωή την ίδια του ελληνι-
κού λαού; Είπε ακούστε εδώ, εγώ είµαι εδώ και να ξέρετε ότι η
διάκριση εξουσιών δεν υπάρχει. Ό,τι αποφασίσει η εκτελεστική
κατόπιν των εντολών που λαµβάνει από τους ευρωσιωνιστές τρα-
πεζίτες τοκογλύφους.

Πολλά ανεφέρθησαν για διάφορα ζητήµατα. Όµως, δεν είδα
µία αναφορά εκτενή –και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε- για τη φρι-
κτή σφαγή και τη γενοκτονία που γίνεται στη Γάζα ούτε από τον
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Το είπα και σε άλλη οµιλία µου προχ-
θές. Τίποτα απολύτως, κάτι µασηµένα λόγια περί συµπαραστά-
σεως του ελληνικού λαού και κάτι παραµύθια τέτοια. Σφάζουν τα
παιδάκια σαν αρνιά µε κτηνωδία οι Εβραίοι. Αυτό κάνουν. Αλλά
να µην ακούσει κάποιος από όλους τους δηµοκράταρους τη λέξη
«Εβραίος», αυτοµάτως «Ναζί», «φασίστες». «ρατσιστές»! Ρατσι-
στικότερος λαός από τον υπ’ αριθµόν ένα, τον εβραϊκό υπάρχει;
Βλέπετε τις κτηνώδεις ενέργειές τους κατά του παλαιστινιακού
λαού. Ποιος κάνει στρατόπεδα συγκεντρώσεως; Ποιος ζητάει
ζωτικό χώρο εις βάρος άλλου λαού που έκλεψε τον χώρο του,
έκλεψε την πατρίδα του;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Παρακαλώ,
κύριε Αρβανίτη, ολοκληρώστε.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρό-
εδρε.

Εκεί πρέπει να εστιαζόµεθα. Όσον αφορά τη δική µας κατά-
σταση, µία είναι η λύση. Εµείς προτείνουµε λύσεις: άλλο το είναι,
άλλο το πρέπει –που έλεγε ο κύριος Υπουργός- και άλλο το δέον
γενέσθαι.

Είπατε ότι πρέπει να κάνουµε κάτι. Τι να κάνουµε; Το είπατε
χαρακτηριστικά, κύριε Υπουργέ. Το έχω εδώ. «Πρέπει να πάµε
παρακάτω. Αντιµετωπίζουµε µία πραγµατική κατάσταση και πρέ-
πει να την αντιµετωπίσουµε». Πώς; Μεταξύ του πρέπει, του είναι
και του δέοντος υπάρχει χαώδης διαφορά. Το δέον είναι ένα: όχι
κυβέρνηση-θίασος, αλλά κυβέρνηση αποφασισµένων ανδρών,
που θα κάνει αυτό που είπαµε, δηλαδή λογιστικό έλεγχο και
παύση πληρωµών. Και όποιος θέλει ας έλθει εδώ!
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Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Αρβανίτη.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για να γνωστοποιήσει την

παραδοχή ακόµη µιας τροπολογίας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε. Θα πάρω τον λόγο για ένα λεπτό.

Θέλω να ανακοινώσω στις κυρίες και στους κυρίους συναδέλ-
φους την αποδοχή της µε γενικό αριθµό 1675 και µε ειδικό 259
τροπολογίας, η οποία έχει κατατεθεί εδώ από επτά Βουλευτές -
η κ. Σκόνδρα βλέπω ότι είναι πρώτη στον κατάλογο- και µε τη
συµβολή και άλλων συναδέλφων. Με το ίδιο περιεχόµενο είναι
και η τροπολογία του ΚΚΕ που υπογράφουν ο κ. Μωραΐτης, η κ.
Μανωλάκου και ο κ. Καραθανασόπουλος.

Για λόγους νοµοτεχνικούς γίνεται αποδεκτή η τροπολογία µε
γενικό αριθµό 1675 και µε ειδικό 259. Υπάρχουν µικρές διαφο-
ρές, αλλά νοµοτεχνικά πληροί το περιεχόµενο και η ουσία είναι
η ίδια. Εποµένως, αποδέχοµαι την τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Ο κ. Δηµήτριος Αναγνωστάκης έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε ό,τι έχει να

κάνει µε την υπόθεση της Αργεντινής τα είπα εχθές από τούτο
εδώ το Βήµα και τα είπα και στη διάρκεια της συνεδρίασης της
Επιτροπής Οικονοµικών. Πολύ σύντοµα, νοµίζω ότι αυτό που θα
πρέπει να κάνουµε είναι να διατυπώσουµε µε πολιτική παρρησία
τη διάθεση συµπαράστασης και αλληλεγγύης στον λαό της Αρ-
γεντινής να ξεπεράσει τα προβλήµατά του και να ασχοληθούµε
πολύ περισσότερο και πολύ πιο αποτελεσµατικά µε τα δικά µας
προβλήµατα. 

Θα απαντήσω µετά στον κ. Καραγκούνη για τα όσα προσπά-
θησε να εξωραΐσει και να παρουσιάσει ως θετικό αποτέλεσµα
της κυβερνητικής διαχείρισης των τελευταίων δύο ετών.

Προτού απαντήσω, όµως, θα ήταν παράλειψή µου να µην ανα-
φερθώ, κύριε Υπουργέ, στη χθεσινή δήλωση του πρώην Προ-
έδρου της Βουλής, του κ. Κακλαµάνη, που είπε την χαρακτη-
ριστική φράση «στην τούρλα του Σαββάτου δίνουν κάλυψη σε
όσους δεν έχουν ελεγχθεί από το 1974 µέχρι το 2010». Αποτελεί
κόλαφος αυτή η δήλωση για το Κοινοβούλιο και για τη δηµοκρα-
τία, εάν και εφόσον ο κυβερνητικός εταίρος της Κυβέρνησης
στηρίξει τη νοµοθετική πρωτοβουλία, όπως την καταθέτει ο
Υπουργός Δικαιοσύνης, σε αντίθεση µε τα όσα αποκαλύπτει ο κ.
Κακλαµάνης. 

Κύριε Καραγκούνη, ειλικρινά, δηλώνω ότι δεν είχα σκοπό να
µπω σε αυτήν τη λογική να απαντήσω αλλά συγχωρέσετε µε,
εσείς δεν είστε κοινωνός της έκθεσης του Γραφείου του Προ-
ϋπολογισµού της Βουλής; Δεν έχετε αντιληφθεί ότι όλα όσα πα-
ρουσιάζετε ως βεβαιότητα αποτελούν απόλυτες αβεβαιότητες
για την ελληνική κοινωνία και οικονοµία; 

Δεν γνωρίζετε ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία για το τέλος του
πρώτου τριµήνου του 2014, που ανακοίνωσε στη Βουλή των Ελ-
λήνων ο νέος Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος, τα δάνεια
άνω των ενενήντα ηµερών διαµορφώνονται στα 77 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ; Και µάλιστα έχουν αυξηθεί κατά 4%. Είναι 36% σή-
µερα, ενώ ήταν 32% την περυσινή περίοδο. 

Από αυτά, κύριε Καραγκούνη, τα 42 δισεκατοµµύρια ευρώ
είναι επιχειρηµατικά δάνεια, τα 25 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι
στεγαστικά δάνεια και τα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι κατανα-
λωτικά δάνεια. Για αυτούς θα µιλήσουµε; Για αυτούς θα κάνετε
κάτι; Θα δώσετε λύση; 

Ξέρετε, κύριε Καραγκούνη, πάλι η έκθεση του Γραφείου του
Προϋπολογισµού της Βουλής αναφέρει αυτολεξεί: «Πρέπει να
τονιστεί ότι –µε bold- ακόµα και χωρίς µνηµόνιο η χώρα θα εξα-
κολουθεί να βρίσκεται υπό εποπτεία, τη φορά τούτη των αγορών,
που θα αντικαταστήσουν την τρόικα». Και έρχεστε εσείς σήµερα
και παρουσιάζετε ως θετικό αποτέλεσµα, που πιστώνετε δε και
θετικά στον κ. Σαµαρά, τη συνέχεια της επιτήρησης; 

Δεν είναι γνωστό σε εσάς ότι ήδη η Ελλάδα αντιµετωπίζει πρό-

βληµα µε τις επενδύσεις, οι οποίες υποχωρούν; Δεν γνωρίζετε
ότι η δηµοσιονοµική εξυγίανση εξακολουθεί να είναι «δρόµος
µετ’ εµποδίων»; Δεν γνωρίζετε ότι το δηµόσιο χρέος αιωρείται
σαν δαµόκλειος σπάθη πάνω από την ελληνική οικονοµία και
κάνει επιφυλακτικούς τους εγχώριους και ξένους επενδυτές; 

Δεν είναι γνωστό σε εσάς, κύριε Καραγκούνη, ότι ήδη το επί-
σηµο χρέος της γενικής κυβέρνησης από 318,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ θα ανέλθει σε 322,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, µε συνέπεια
από το 175% να αυξηθεί στο 177,2% του ΑΕΠ; Είναι επιτυχία
αυτό; Να το πιστώσουµε; Χάρισµά σας! Δεν αναφέροµαι προσω-
πικά σε εσάς αλλά στην Κυβέρνηση, την οποίαν, όµως, εκπρο-
σωπείτε. 

Να σας θυµίσω δε ότι οι ληξιπρόθεσµες οφειλές προς το δη-
µόσιο αυξάνονται µε γεωµετρική πρόοδο κατά 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ το µήνα; Η αύξηση των ληξιπρόθεσµων είναι 1 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ το µήνα! 

Να σας θυµίσω, επίσης, ότι στο επόµενο πεντάµηνο θα πρέπει
να καταβληθούν πάνω από 6 δισεκατοµµύρια ευρώ; 

Να σας θυµίσω ότι η ανεργία µε τους καλύτερους οιωνούς -
όπως εσείς θέλετε ως Κυβέρνηση- θα είναι στο 25% το 2015; Να
σας θυµίσω ότι η ανεργία έχει διπλάσιο ποσοστό στους ανέρ-
γους οι οποίοι φεύγουν καραβιές στις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης; Γι’ αυτά θα µιλήσουµε; 

Θα µιλήσουµε, κύριε Καραγκούνη, επίσης, για τη φοροδια-
φυγή; Τι κάνατε και τι κάναµε αυτά τα δύο χρόνια για την πάταξη
αυτού του µείζονος κοινωνικού και οικονοµικού προβλήµατος
που ακούει στο όνοµα φοροδιαφυγή; 

Να σας θυµίσω τις λίστες Λαγκάρντ, Λιχτενστάιν και τόσα
άλλα; Τι κάνατε;

Άρα λοιπόν, αφήστε την Αργεντινή να λύσει τα δικά της προ-
βλήµατα κι ελάτε να ασχοληθούµε όσο µπορούµε πιο αποτελε-
σµατικά µε τα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας. 

Κυρία Πρόεδρε, νοµίζω ότι οφείλω µια συγκεκριµένη απάν-
τηση στον Υπουργό για τροπολογία, την οποία και τις τρεις
φορές που µίλησα για την υποστήριξη της ήσασταν Πρόεδρος
της συνεδρίασης. Από τον Απρίλιο του 2014 φθάσαµε στην
απόρριψή της, στη µη αποδοχή της. Συνυπογράψαµε σχεδόν το
ίδιο κείµενο τέσσερις Βουλευτές. Μάλιστα, συνυπέγραψα µε συ-
ναδέλφους που δεν ανήκουµε πολιτικά και ιδεολογικά στον ίδιο
χώρα µόνο και µόνο για να λυθεί ένα ζήτηµα, αυτός τις νότιας
Καρυστίας. Κι ενώ είχαµε τη διαβεβαίωση της Κυβέρνησης ότι
θα λύσει το συγκεκριµένο πρόβληµα, σήµερα δυστυχώς δεν γί-
νεται αποδεκτή. 

Κοιτάξτε, δεν έχει σχέση µε τη σχέση εµπιστοσύνης ανάµεσα
στα πρόσωπα, κύριε Υπουργέ. Έχει να κάνει µε τη σχέση εµπι-
στοσύνης και το βαθµό αξιοπιστίας που δοµείτε µε την ελληνική
κοινωνία, γιατί σε αυτές τις συναντήσεις δεν ήρθαµε εγώ και κά-
ποιοι άλλοι συνάδελφοι. Ήρθαν εκπρόσωποι του Δηµοτικού Συµ-
βουλίου της συγκεκριµένης πόλης, του Δήµου Καρύστου,
εκπρόσωποι φορέων και πήραν διαβεβαιώσεις. 

Αναρωτιέµαι, πως θα απαντήσετε σε αυτούς σήµερα το από-
γευµα; Τι άλλαξε σε όσα είχαµε συµφωνήσει παρουσία –επανα-
λαµβάνω- εκπροσώπων του Δηµοτικού Συµβουλίου, του πρώην
Δηµοτικού Συµβουλίου, αλλά και του νεοεκλεγέντος Δηµοτικού
Συµβουλίου. Αυτό κατά τη γνώµη µου είναι ζήτηµα που αφορά
την αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος και βέβαια και του πο-
λιτικού προσωπικού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω αµέσως, κυρία Πρόεδρε. 
Σε ό,τι έχει να κάνει µε το νοµοσχέδιο, αν δεν υπήρχε το τρίτο

κεφάλαιο θα το στηρίζαµε, γιατί υπάρχουν αρκετές θετικές δια-
τάξεις. Ο ειδικός αγορητής και Κοινοβουλευτικός  Εκπρόσωπος
της Δηµοκρατικής Αριστεράς, ο κ. Νίκος Τσούκαλης, έκανε συγ-
κεκριµένες παρατηρήσεις. Είµαστε ικανοποιηµένοι, γιατί πολλές
από αυτές έγιναν αποδεκτές, όπως για το άρθρο 10 και το άρθρο
44 και στην επιτροπή και εδώ.

Όµως, όπως και στην αίτηση που κρίναµε τη συνταγµατικό-
τητα του νοµοσχεδίου, έτσι και τώρα είµαι υποχρεωµένος –και
είναι επιβεβληµένο- να σας πω ότι κατά τη γνώµη µας θα αντιµε-
τωπίσει πρόβληµα εάν κάποιος πολίτης προσφύγει στο Συµβού-
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λιο της Επικρατείας. Και αυτό δεν το λέµε για να κινδυνολογή-
σουµε, απλά για να σας πω µε όση ένταση κι έµφαση στη φωνή
µου µπορώ ότι το τρίτο κεφάλαιο –για τα δασικά δηλαδή- είναι
στον αέρα. Αναλαµβάνετε µια συγκεκριµένη ευθύνη. 

Ένα δεύτερο που θέλω να παρατηρήσω είναι ότι το θέµα για
τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς σαφώς το στηρίζουµε. Χρει-
άζεται, όµως, ακόµη περισσότερη εξειδίκευση. Η δέσµευση που
αναλάβατε στην τοποθέτηση σας, µας δίνει µια ελπίδα ότι θα αν-
τιµετωπιστούν. 

Αναλάβατε χθες µια δεύτερη δέσµευση –τη θυµίζω για να κα-
ταγραφεί στα Πρακτικά- ότι θα φέρετε πολύ σύντοµα πρωτοβου-
λία σας για προσαρµογή στο ενωσιακό δίκαιο που θα σχετίζεται
και µε τη βιοποικιλότητα, αλλά και µε τα δάση. Επιπλέον, να σας
πω ότι για εµάς είναι εκ των ων ουκ άνευ το να υπάρχουν δασικοί
χάρτες. Τολµήστε το. Αυτό θα δώσει λύση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε και το εννοώ.
Από ό,τι αντιληφθήκατε έχουµε ένα δικό µας τρόπο να προ-

σεγγίζουµε τα όποια νοµοσχέδια έρχονται. Δεν είµαστε της λο-
γικής της στείρας άρνησης και της ισοπέδωσης. Γι’ αυτό και
πολλά από τα άρθρα θα τα ψηφίσουµε, θα τα επιδοκιµάσουµε,
αλλά έχουµε και µια δέσµευση απέναντί σας. Θα παρακολου-
θούµε και την εφαρµογή τους, κύριε Υπουργέ. Διότι συνήθως,
νόµοι ψηφίζονται, αλλά µένουν ανενεργοί. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια- Τσαρουχά): Να είστε κα-

λά, κύριε Αναγνωστάκη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καραγκούνης –δεν είναι προσωπικό το ζή-

τηµα, αλλά επειδή έγινε αναφορά σε εσάς- για δύο λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Επειδή ακριβώς σε αρκετό µέρος της οµιλίας του κ. Αναγνω-

στάκη έγινε αναφορά στα λεγόµενά µου, κύριε Αναγνωστάκη,
αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι εγώ σε καµµία περίπτωση δεν
ήρθα να εξωραΐσω την οποιαδήποτε κατάσταση. Αντιλαµβανό-
µαστε πόσο δύσκολη είναι η κατάσταση τα τελευταία δύο χρόνια
και καλά το είπατε, γιατί συµµετείχαµε σε αυτήν την προσπάθεια
µαζί, άλλο αν µετά φύγατε από την Κυβέρνηση. 

Βεβαίως, και είναι πάρα πολύ σκληρά τα πράγµατα, βεβαίως
και κάναµε µία πολύ σκληρή δηµοσιονοµική προσαρµογή που
είχε πραγµατικά κοινωνικό αντίκτυπο στον κόσµο. Αλλά τι λέµε;
Εµείς είµαστε εδώ, είµαστε στον ρεαλισµό. Δεν λέµε πράγµατα,
τα οποία δεν µπορούµε να πράξουµε. Δεν λέµε πράγµατα τα
οποία δεν έχουν καµµία εφαρµογή. Με βάση το ζήτηµα που ανέ-
κυψε µε την Αργεντινή, λέµε πόσο χειρότερα θα ήταν τα πράγ-
µατα, σε τι δεινή θέση θα ήταν η Ελλάδα, αν είχαµε ακολουθήσει
έναν άλλο δρόµο. Αυτό λέµε. 

Λέµε ότι κρατήσαµε τη χώρα ζωντανή και σιγά-σιγά πρέπει να
ξεκινήσουµε να άρουµε τις αδικίες που λέτε και συµφωνώ µαζί
σας, κύριε Αναγνωστάκη, και στη φορολογία και σε πολλά ζητή-
µατα. Φανταστείτε, όµως, πώς θα ήταν η κατάσταση αν είχαµε
ακολουθήσει δρόµους φανταστικούς που λέει αυτήν τη στιγµή ο
ΣΥΡΙΖΑ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Πότε; Αυτές οι αδικίες πότε
θα αρθούν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Μην ξαναµ-
πείτε, κύριε Καραγκούνη, στο θέµα ΣΥΡΙΖΑ. Μην κάνετε ανα-
φορά. Θα απαντήσει ο κ. Κουρουµπλής και θα έχουµε νέο κύκλο.
Παρακαλώ να απαντήσετε στον κ. Καραγκούνη απευθυνόµενος
στο Προεδρείο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Ξεκινήσαµε, λοιπόν, κύριε Αναγνωστάκη, µε το κοινωνικό µέ-

ρισµα για να µπορέσουµε να αποκαταστήσουµε τις πρώτες αδι-
κίες. Έχουµε µπροστά µας το Σεπτέµβρη και τον Οκτώβρη, ώστε
να µπορέσουµε να µειώσουµε τους φορολογικούς συντελεστές,
αυτούς που πραγµατικά επιβαρύνουν τον κόσµο και έχουµε
ακόµα τη µεγάλη και τελική λύση για το χρέος, αυτή που θα
δώσει πραγµατικά στη χώρα τις δυνατότητες να δει το µέλλον
µε µεγαλύτερη αισιοδοξία.

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος του ΚΚΕ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, κυρία Πρό-

εδρε, ένα µεγάλο µέρος της συζήτησης το µονοπώλησαν οι εξε-
λίξεις στην Αργεντινή, όχι µε πρόθεση να συζητηθεί η ουσία του
ζητήµατος, αλλά µε σκοπό να υπάρξει αποπροσανατολισµός του
λαού και από τα κόµµατα της συγκυβέρνησης και από το κόµµα
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Εγώ θα περιοριστώ σε ορισµένες απλές, όχι απλοϊκές, διαπι-
στώσεις, οι οποίες δεν αµφισβητούνται, ότι και το µοντέλο της
συγκυβέρνησης –για να το πω απλοϊκά- αλλά και το µοντέλο της
Αργεντινής χρεοκόπησαν. Και χρεοκόπησαν γιατί οδήγησαν στη
χρεοκοπία τους λαούς της Ελλάδας και της Αργεντινής.

Από τη µεριά της η συγκυβέρνηση και οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις, τι σκοπεύανε µε την πολιτική που ακολουθήσαν; Να
σώσουν την οικονοµία, δηλαδή να σώσουν την ανταγωνιστικό-
τητα και την κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων. Γι’ αυτό
προχώρησαν στην εσωτερική υποτίµηση. Τα αποτελέσµατα τα
βιώνουµε: φτώχεια και εξαθλίωση για ένα πάρα πολύ µεγάλο
κοµµάτι του ελληνικού λαού, µηχανισµοί που αναπαράγουν και
θα αναπαράγουν στο επόµενο διάστηµα τη σχετική και απόλυτη
εξαθλίωση της εργατικής τάξης, ένα πολύ φθηνό εργατοϋπαλ-
ληλικό δυναµικό.

Η Αργεντινή και οι κυβερνήσεις της τι έκαναν; Και αυτοί στο
όνοµα της σωτηρίας της οικονοµίας, δηλαδή της ανταγωνιστικό-
τητας και της κερδοφορίας των µονοπωλιακών οµίλων, αντί να
κάνουν εσωτερική υποτίµηση, έκαναν εξωτερική υποτίµηση, απο-
σύροντας το νόµισµά τους από το δολάριο. Το αποτέλεσµα ήταν
το ίδιο. Αυξήθηκε το ΑΕΠ της Αργεντινής και µειώθηκε η ανεργία,
όµως το αποτέλεσµα για το λαό της Αργεντινής είναι η φτώχεια,
η εξαθλίωση και το να κάνουν πλιάτσικο στα σουπερµάρκετ για
να µπορούν να επιβιώσουν. 

Και στη µία και στην άλλη περίπτωση, αυτό που ήθελαν να δια-
σφαλίσουν οι αντίστοιχες κυβερνήσεις ήταν τα συµφέροντα των
επιχειρηµατικών οµίλων και στο όνοµα της προστασίας των συµ-
φερόντων των επιχειρηµατικών οµίλων θυσίασαν τις ανάγκες της
εργατικής τάξης και του λαού. Άρα λοιπόν, η αποτυχία και των
δύο αυτών, και της Κυβέρνησης αλλά και αυτού µε το οποίο
φλερτάρει ο ΣΥΡΙΖΑ, του µοντέλου της Αργεντινής, είναι καθο-
ριστική για τον λαό. 

Απ’ αυτήν την άποψη, πρέπει να βγάλουµε ένα συµπέρασµα,
ότι µέσα στο πλαίσιο του συστήµατος, ανεξάρτητα του µοντέλου
διαχείρισης, δεν µπορεί να υπάρξει διέξοδος προς όφελος του
λαού, αν δεν αντιµετωπιστεί η βασική αιτία που οδηγεί στη φτώ-
χεια και την εξαθλίωση και δεν είναι τίποτε άλλο παρά η καπιτα-
λιστική ιδιοκτησία στα µέσα παραγωγής. 

Άρα δηλαδή, πρέπει να ξεµπερδεύουµε µε τα µονοπώλια, πρέ-
πει να ξεµπερδεύουµε µε τη συµµετοχή στην προκειµένη περί-
πτωση της Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για να µπορέσει
να αλλάξει αυτή η κατάσταση και να υπάρξει µία ανάπτυξης προς
όφελος του λαού για την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών και
όχι του καπιταλιστικού κέρδους.

Αυτό το συµπέρασµα, το οποίο τονίζει και στο οποίο επιµένει
το ΚΚΕ, επιβεβαιώνεται από τις εξελίξεις. 

Να περάσω τώρα και στα ζητήµατα που αφορούν τη συζήτηση
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Παρ’ ότι κάνατε δεκτή –µε τον
τρόπο που την κάνατε- την τροπολογία του ΚΚΕ –µία και µονα-
δική είχαµε καταθέσει-, µε την οποία αιρόταν µία αδικία που είχε
δηµιουργηθεί σε ένα τµήµα των δασοφυλάκων, εµείς επιµέ-
νουµε, κύριε Υπουργέ, ότι το γεγονός ότι κάνατε µία σειρά τρο-
πολογίες –και δεν είναι το µοναδικό νοµοσχέδιο στο οποίο
γίνεται αυτό- δεκτές την τελευταία στιγµή, εκ των οποίων οι πε-
ρισσότερες είναι βουλευτικές, είναι πρόκληση. Έχει γίνει µία βιο-
µηχανία. Μπορεί να είναι σωστές. Το να γίνονται, όµως, δεκτές
την τελευταία στιγµή, χωρίς να µπορέσεις να τις προσεγγίσεις
και να τοποθετηθείς επί της ουσίας αποτελεί, κατά τη γνώµη µας,
εκφυλισµό του ίδιου του συστήµατος και του αστικού κοινοβου-
λίου, το οποίο εσείς υπηρετείτε. 

Να αναφέρω ένα παράδειγµα. Κατατέθηκε µία τροπολογία –
µπορεί να είναι καλή, δεν λέω- στις 13.50’, λίγο πριν ανεβείτε στο
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Βήµα, την οποία κάνατε αποδεκτή, για ένα πολύ ειδικό ζήτηµα
µιας περιοχής της Αττικής, που την υπογράφουν τρεις Βουλευ-
τές τριών διαφορετικών κοµµάτων που δεν έχουν καµµία σχέση
µε την Αττική. Επί δέκα ηµέρες συζητάµε αυτό το νοµοσχέδιο.
Στις 13.50’ θυµήθηκαν ότι υπάρχει τέτοιο πρόβληµα; 

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, καταλαβαίνετε τι µπορούν να
περάσουν µέσα από αυτήν τη διαδικασία της βιοµηχανίας τρο-
πολογιών. Το λέµε αυτό γιατί υπάρχουν συγκεκριµένα παραδείγ-
µατα. 

Ας αναφερθώ στην υπουργική τροπολογία, η οποία βεβαίως
έγινε αποδεκτή από την Κυβέρνηση, αφού είναι υπουργική. Πρό-
κειται για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1663. Στο άρθρο 2,
στην παράγραφο 2, τι κάνατε; Δίνετε τη δυνατότητα να υπάρ-
ξουν παρεµβάσεις και σε περιοχές προστατευόµενες στο δίκτυο
«Natura». Επεκτείνετε, δηλαδή, την παρέµβαση σε βοσκοτόπια
και σε άλλα και σε περιοχές προστατευόµενες του δικτύου
«Natura». Είναι τροπολογία που την καταθέσατε εχθές.

Επίσης, γίνεται κουβέντα για µία σειρά άλλων τροπολογιών, οι
οποίες δηµιουργούν µία σειρά από κινδύνους είτε έγιναν δεκτές
είτε όχι.  

Θα αναφερθώ σε µία που δεν έγινε δεκτή από εσάς. Πρόκειται
για µία τροπολογία, η οποία µπορεί να ανοίξει τον ασκό του Αι-
όλου, να αµφισβητήσει το τεκµήριο της κυριότητας υπέρ του δη-
µοσίου. Είναι µία τροπολογία µε την οποία νοµιµοποιούνται τα
µεγαλοτσιφλίκια και οι µεγαλοκαταπατητές και θέλει επί της ου-
σίας να διευκολύνει την επιχειρηµατική δραστηριότητα σε βάρος
του δασικού οικοσυστήµατος. Είναι βουλευτική τροπολογία
αυτή.

Βεβαίως, εµείς δεν αµφισβητούµε ότι ενδεχοµένως να υπάρ-
χουν και τίτλοι ιδιοκτησίας. Δεν θα το λύσουµε εµείς αυτό το ζή-
τηµα, εάν υπάρχουν ή όχι. Αυτό θα το λύσει η ανάρτηση των
δασικών χαρτών της συγκεκριµένης περιοχής. Όσο αυτό δεν γί-
νεται, τότε δηµιουργούνται όλες οι προϋποθέσεις καταπάτησης
δασικών εκτάσεων και καταστρατήγησης του τεκµηρίου της κυ-
ριότητας υπέρ του δηµοσίου.

Τελειώνω, επιµένοντας στην άποψή µας, ως ΚΚΕ, ότι η συγκε-
κριµένη πολιτική, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, ο τρόπος µε τον
οποίο προσπαθείτε να επιλύσετε µία σειρά ζητήµατα που αφο-
ρούν την οργάνωση της γης, απαντά σήµερα στις ανάγκες του
κεφαλαίου, γιατί αίρονται οι περιορισµοί οι οποίοι υπήρχαν µε το
προηγούµενο νοµικό καθεστώς, περιορισµοί όσον αφορά την
αξιοποίηση των δασικών οικοσυστηµάτων. Η αξιοποίηση θα γίνει
από τους επιχειρηµατικούς οµίλους και δεν θα γίνει βεβαίως για
την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών, αλλά για την ικανοποίηση
του καπιταλιστικού κέρδους. Διευκολύνεται η αλλαγή χρήσης
γης και η συγκέντρωση της γης σε όλο και λιγότερα χέρια µέσα
από µία σειρά διατάξεων, από την ιδιωτική πολεοδόµηση µέχρι
τα υπόλοιπα τα οποία περιλαµβάνονται. 

Από αυτήν την άποψη µε βάση και τις εισηγήσεις του εισηγητή
µας στεκόµαστε αρνητικά στο χαρακτήρα του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

και εµείς, κύριε συνάδελφε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να

έχω τον λόγο για µισό λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Όχι τώρα, αλλά

µετά, µόλις τελειώσει και ο τελευταίος Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος. Έχουµε ακόµη έναν. Μετά θα σας δώσω τον λόγο.

Τον λόγο έχει ο κ. Οδυσσέας Βουδούρης εκ µέρους των Ανε-
ξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, σε αυτήν τη
συζήτηση έγινε εκτενής αναφορά στο θέµα της Αργεντινής.
Θεωρώ ότι είναι ένα θέµα σηµαντικό, αλλά στην ουσία είναι µία
επικοινωνιακή «τρικυµία» και αποκαλύφθηκε η διγλωσσία της Κυ-
βέρνησης και ειδικά του κ. Βενιζέλου.

Εγώ θέλω να σας πω ότι ο νους µου είναι αλλού. Θέλω εδώ
από αυτό το Βήµα της Βουλής να εκφράσω την αγωνία µου και
την οργή µου για τη γενοκτονία που διαπράττεται στη Γάζα. Πρό-
κειται πραγµατικά για µία γενοκτονία η οποία γίνεται αυτήν τη
στιγµή και εκφράζω την έκπληξή µου για την αδιαφορία της Ευ-

ρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και της ελληνικής διπλωµατίας.
Θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό θέµα και απορώ πώς

δεν έχει συνεδριάσει, ήδη, η Επιτροπή Εξωτερικών Υποθέσεων
για να δούµε τι µπορεί να κάνει η Βουλή. Ξέρω ότι λίγα πράγµατα
µπορούµε να κάνουµε, αλλά αυτά τα λίγα πρέπει οπωσδήποτε
να τα κάνουµε άµεσα. Είναι εκπληκτικό πώς αυτή η Κυβέρνηση,
η οποία φέρνει ανά τακτά διαστήµατα κατεπείγοντα νοµοσχέδια
τα οποία µόνο κατεπείγοντα δεν είναι, έχει αδρανήσει γι’ αυτό το
θέµα, το οποίο θα έπρεπε να µας συγκινεί όλους.

Έρχοµαι στο θέµα του νοµοσχεδίου. Το πρώτο πράγµα που
πρέπει να πούµε είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι αντισυνταγ-
µατικό. Δεν χωρά συζήτηση. Το Σύνταγµα είναι ξεκάθαρο. Απα-
γορεύεται η µεταβολή του προορισµού των δασών. Και υπάρχει
βέβαια µία εξαίρεση: το δηµόσιο συµφέρον. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)

Ο κύριος Υπουργός αλλά και οι εκπρόσωποι των κοµµάτων της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ το οµολόγησαν ωµά. Τι είπαν;
Είπαν ότι υπάρχουν κάποιοι άνθρωποι, µερικοί από τους οποίους
µας παρακολουθούν, οι οποίοι ταλαιπωρηθεί όλα αυτά τα χρόνια
και πρέπει να τακτοποιηθεί η υπόθεσή τους.

Είναι κατ’ εξοχήν ιδιωτικό το θέµα και δεν το λέω απαξιωτικά.
Καταλαβαίνω απολύτως την έννοια. Το Σύνταγµα είναι ξεκάθαρο.
Το άρθρο 24 λέει ότι απαγορεύεται η µεταβολή του προορισµού
των δασών. 

ΔΙΟΝΥΣΗΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Υπήρχαν ιδιοκτησίες πριν από το
1975.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ: Για το Σύνταγµα µιλάω. Δεν µιλάω
για τους νόµους.

ΔΙΟΝΥΣΗΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Υπήρχαν ιδιοκτησίες πριν από το
1975 που έγινε το Σύνταγµα.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ: Το Σύνταγµα είναι ξεκάθαρο και
λέει «µε εξαίρεση, όταν το επιβάλλει το δηµόσιο συµφέρον».

Τι επικαλεστήκατε; Επικαλεστήκατε δηµόσιο συµφέρον; Μπο-
ρεί και να µην το άκουσα. Πείτε µου. 

ΔΙΟΝΥΣΗΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Υπήρχαν ιδιοκτησίες πριν από το
1975 που έγινε το Σύνταγµα.

(Κωδωνοκρουσίες)
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ: Πείτε µου, σας παρακαλώ, ποιο δη-

µόσιο συµφέρον επικαλεστήκατε. Άκουσα προσεκτικά όλες τις
παρεµβάσεις. Δηµόσιο συµφέρον δεν υπάρχει. Υπάρχει ιδιωτικό
συµφέρον. Να πείτε ότι αυτό το ιδιωτικό συµφέρον είναι σηµαν-
τικό, νόµιµο και ό,τι θέλετε, αλλά το Σύνταγµα είναι ξεκάθαρο.
Παραβιάζετε το Σύνταγµα. Συγχέετε το δηµόσιο µε το ιδιωτικό.
Και το ερώτηµα είναι πώς το κάνετε αυτό. Δεν διαβάζετε το Σύν-
ταγµα; Προφανώς το διαβάζετε. 

Θέλω όµως να πω ότι και σε αυτήν τη περίπτωση η Κυβέρνηση
είναι συνεπής. Εφαρµόζει µε έναν συνεπή τρόπο τη νεοφιλελεύ-
θερη πολιτική την οποία εφαρµόζει σε όλους τους τοµείς. Τι λέει
η νεοφιλελεύθερη πολιτική;  Η νεοφιλελεύθερη πολιτική µεταξύ
άλλων δογµάτων λέει ότι δεν πρέπει να υπάρχει δηµόσια περι-
ουσία και ότι ο δηµόσιος τοµέας πρέπει να παρεµβαίνει µόνο για
ένα πράγµα, για τη ρύθµιση των σχέσεων µεταξύ ιδιωτών.

Είναι πάρα πολύ λογικό λοιπόν όταν το Σύνταγµα γράφει «δη-
µόσιο συµφέρον», να το βλέπετε λίγο θολά. Και πρέπει να οµο-
λογήσω ότι, όντως, είστε πάρα πολύ συνεπείς και µε αυτό το
νοµοσχέδιο.

Κάποιοι θεωρούν ότι το άρθρο 24 είναι εξαιρετικά αυστηρό και
πιθανώς να µην έχουν τελείως άδικο. Όµως, σε αυτήν την περί-
πτωση, ας φέρουν στην επόµενη συνταγµατική αναθεώρηση µία
τροποποίηση. Μέχρι τότε πρέπει να το σεβόµαστε. 

Κι εγώ πιστεύω ότι το άρθρο 24 είναι αρκετά αυστηρό. Και
προσθέτω µάλιστα ότι καλώς έχει, διότι το κύριο πρόβληµα σή-
µερα δεν είναι η ανεπάρκεια της παρέµβασης και της δράσης
του ανθρώπου πάνω στη φύση. Είναι ακριβώς το αντίθετο. Ο κίν-
δυνος της εποχής είναι η απειλή της καταστροφής της φύσης
από τον άνθρωπο.

Ξέρετε, κάποτε η πρόκληση για την ανθρωπότητα ήταν να δα-
µάσει τη φύση, για να εξασφαλίσει την επιβίωσή της. Σήµερα,
για να εξασφαλίσει την επιβίωσή της, η πρόκληση για την ανθρω-
πότητα είναι να διασώσει ό,τι έχει αποµείνει από τη φύση. Καλά

1756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



κάνει, λοιπόν, το άρθρο 24 και είναι αυστηρό, κατά τη δική µου
ταπεινή άποψη. 

Κι ας βάλουµε και µια άλλη διάσταση, πολιτιστική, φιλοσοφική,
ακόµα και θρησκευτική. Στο πλαίσιο της χριστιανικής φιλοσοφίας
ο άνθρωπος έχει χρέος να προστατεύει και τα ζώα και τα φυτά.
Στον αρχαιοελληνικό πολιτισµό οι ιστορικοί µιλούσανε για το ενι-
αίο βασίλειο των ανθρώπων, των ζώων και των φυτών. Έχουµε
αποδειχθεί εντελώς ανακόλουθοι. Τώρα, µιλάω βέβαια γενικό-
τερα µε αυτές τις παραδόσεις, τις σωστές παραδόσεις. Απλώς
να σας επισηµάνω και ότι σε παγκόσµια κλίµακα περίπου διακό-
σια είδη του ζωικού βασιλείου χάνονται ετησίως και χάνονται για
πάντα.

Σε κάθε περίπτωση, πριν φέρει η Κυβέρνηση αυτό το νοµοσχέ-
διο, έπρεπε να προηγηθεί ο αρχικός χωροταξικός σχεδιασµός.
Ο κ. Σουφλιάς το είχε αναγγείλει από το 2004. Είχε δεσµευθεί
ότι θα υλοποιηθεί το 2006.

Έχουνε περάσει δέκα χρόνια, κύριε Υπουργέ. Τι έχει κάνει η
Κυβέρνηση; Φυσικά, ένας τέτοιος σχεδιασµός δεν µπορεί να
ολοκληρωθεί, εάν δεν υπάρξει ένα πλήρες Κτηµατολόγιο ιδιωτι-
κών και δηµοσίων δασικών και µη δασικών εκτάσεων, για τη σύ-
σταση του οποίου εξάλλου έχουν υπάρξει και ευρωπαϊκά
κονδύλια. Το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι τι έχουν γίνει αυτά
τα κονδύλια; 

Κι έρχοµαι στην ουσία του προβλήµατος. Η φύση, θα συµφω-
νήσουµε όλοι νοµίζω, είναι απαραίτητη στην ισορροπία του αν-
θρώπου. Για να υπάρξει αυτό, πρέπει να διατηρεί την αξία της.
Δεν µπορούµε να αντλούµε συνεχώς σαν να επρόκειτο για µια
αστείρευτη πηγή. Αν το κάνουµε αυτό, αν αντλούµε συνεχώς, θα
καταστρέψουµε όχι µόνο τη φύση, αλλά θα καταστρέψουµε τους
ίδιους τους εαυτούς µας. Κι αυτό βέβαια ισχύει και για τα δάση.

Επιτρέψτε µου να χαλαρώσουµε και λίγο στο τέλος αυτής της
συζήτησης µε µια ιστορική αναφορά ακριβώς πάνω στο θέµα των
δασών. Μια από τις βασικές αιτίες της κατάρρευσης της Ρωµαϊ-
κής Αυτοκρατορίας ήταν ακριβώς η αποψίλωση των δασών για
τις ενεργειακές και οικοδοµικές ανάγκες των εκατόν είκοσι εκα-
τοµµυρίων κατοίκων της Αυτοκρατορίας τότε.

Η εισβολή στα Μαύρα Δάση της Γερµανίας από τους Ρωµαί-
ους είχε ακριβώς αυτόν τον στόχο, τα δάση. Ήταν κατά κάποιο
τρόπο το αντίστοιχο του Πολέµου του Κόλπου των Αµερικανών
για το πετρέλαιο. Η εισβολή, όµως, ως γνωστόν απέτυχε, µετά
την εξόντωση των λεγεώνων των Ρωµαίων και η κατάρρευση της
Ρωµαϊκής αυτοκρατορίας άρχισε. 

Για να µην κληροδοτήσουµε, λοιπόν, µια αντίστοιχη µοίρα στις
επερχόµενες γενιές, πρέπει να δούµε πάρα πολύ σοβαρά την
οδηγία 240 του Συµβουλίου της Ευρώπης, που αφορά την περι-
βαλλοντική λογιστική για υπεύθυνη τοπική δράση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητώ µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Το φυσικό περιβάλλον, σύµφωνα µε αυτήν την οδηγία, αντι-

στοιχεί σε έναν πλούτο, έναν πραγµατικό πλούτο, έναν οικονο-
µικό πλούτο µετρήσιµο σε χρήµα. Η µέτρηση αυτού του πλούτου
είναι η απαρχή µίας υπεύθυνης περιβαλλοντικής δράσης. Η πε-
ριβαλλοντική λογιστική είναι µια µέθοδος, που παράγει φυσική
και οικονοµική πληροφορία για το περιβάλλον. Η υποχρέωσή µας
είναι κάθε δράση πάνω στο περιβάλλον να συνοδεύεται µε έναν
οικονοµικό ισολογισµό, έτσι ώστε να ξέρουµε ότι ο φυσικός
πλούτος –που είναι πεπερασµένο µέγεθος– διατηρείται.

Το συνέδριο των τοπικών περιφερειακών αρχών του Συµβου-
λίου της Ευρώπης θεωρεί ότι η υιοθέτηση των περιβαλλοντικών
λογιστικών προτύπων είναι απαραίτητο εργαλείο για τη διατή-
ρηση του περιβάλλοντος, διότι είναι το µόνο εργαλείο που µας
δίνει µια γνώση του περιβαλλοντικού κόστους κάθε πολιτικής
δράσης και κάθε πολιτικής απόφασης. 

Σε διαφορετική περίπτωση είναι σαν, αγαπητοί συνάδελφοι,
να ψηφίζουµε νόµους για τους οποίους το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους δεν έχει κληθεί να υπολογίσει το κόστος που θα επωµι-
στεί το δηµόσιο. Είναι, δυστυχώς, ακριβώς αυτό το οποίο προ-
τείνετε εσείς, κύριε Υπουργέ.

Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τις βασι-
κές παραµέτρους του δηµοσίου συµφέροντος και εξυπηρετεί

εκλογικούς σκοπούς. Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν µπορώ
να ψηφίσω και γι’ αυτό θα το καταψηφίσω.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βουδούρη.
Ολοκληρώθηκε ο κύκλος οµιλιών των Κοινοβουλευτικών Εκ-

προσώπων.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει

τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Βεβαίως, κύριε Κου-

ρουµπλή. Μισό λεπτό µόνο να δούµε τα υπόλοιπα αιτήµατα που
έχουµε για δευτερολογία. 

Έχει ζητήσει τον λόγο για λίγα λεπτά δευτερολογίας και η κ.
Ιγγλέζη, όπως και ο κ. Κουρουµπλής. Μετά θα κλείσει ο κύριος
Υπουργός. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχε συµφω-
νήσει να µιλήσω η κυρία Πρόεδρος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μα, και εγώ συµ-
φωνώ, κύριε Κουρουµπλή.

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, απευθύνοµαι

στο Προεδρείο και ειλικρινά δεν θέλω ούτε να σηκώσω τους τό-
νους, αλλά ούτε πάλι να δηµιουργηθεί ένταση στην Αίθουσα.
Όµως, έρχονται τροπολογίες. Ας µας πει ο κύριος Υπουργός από
την αρχή της συζήτησης του νοµοσχεδίου ποιες τροπολογίες θα
κάνει δεκτές. Μιλάω για τις βουλευτικές τροπολογίες. Την τελευ-
ταία στιγµή έρχεται ο κύριος Υπουργός, πριν από δέκα λεπτά,
και λέει ότι κάνει δεκτή τροπολογία. Ε, νοµίζω ότι δεν µπορούν
να λειτουργήσουν µ’ αυτόν τον τρόπο οι θεσµοί, κύριε Πρόεδρε!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μα, έχει ευθύνη το Προεδρείο! 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Σας παρακαλώ πάρα πολύ να

δείτε το θέµα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν µπορούν να κάνουν αυτά τα

πράγµατα. Δεν γίνεται να µαθαίνουµε ποιες τροπολογίες γίνονται
δεκτές δέκα λεπτά πριν! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Πρέπει να βάλετε αυτό το ζή-
τηµα ως θέµα στο Προεδρείο. Εµείς, δηλαδή, πώς πρέπει να λει-
τουργήσουµε ως Βουλευτές; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Κουρουµπλή,
έχετε δίκιο και θα πω κάτι επ’ αυτού. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Αυτό το θέµα µας προσβάλ-
λει, κύριε Πρόεδρε. Σας παρακαλώ να µεταφέρετε στη Διάσκεψη
των Προέδρων αυτόν τον προβληµατισµό της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, αλλά και των περισσοτέρων Βουλευτών. Είναι ένα
θέµα διαδικαστικό που έχει να κάνει µε τους θεσµούς και τον Κα-
νονισµό. Ε, αυτό κάπου σηµαίνει ότι δεν υπολογίζουµε τίποτα.
Είµαστε Κυβέρνηση και δεν λογαριάζουµε κανέναν, ούτε θε-
σµούς ούτε τίποτα. Αν νοµίζουµε ότι έτσι υπηρετούµε τη δηµο-
κρατία και τον κοινοβουλευτισµό, τότε εντάξει, ο καθένας κρί-
νεται. 

Το δεύτερο θέµα που θέλω να θίξω, κύριε Πρόεδρε, είναι το
εξής. Επειδή περιρρέουν διάφορες πληροφορίες για τα αντίµε-
τρα που θα λάβει η Ρωσία απέναντι σ’ αυτό που συµβαίνει µε τα
µέτρα που έχει λάβει η Ευρωπαϊκή Ένωση, θέλω να παρακαλέσω
την Κυβέρνηση να δει πώς θα διαχειριστεί αυτό το θέµα. 

Τι συµβαίνει, δηλαδή, τώρα, κύριε Πρόεδρε; Οι Ναζί στην Ου-
κρανία –στο πλαίσιο του ρατσισµού που τους διακατέχει από την
ιδεολογία τους- διώκουν τον ελληνισµό και εµείς δεν µιλάµε, δεν
υπερασπιζόµαστε αυτόν τον ελληνισµό και από την άλλη µεριά
θα υποστούµε και τις συνέπειες αυτής της πολιτικής;

Αυτό θα έχει ως συνέπεια τα φρούτα και τα προϊόντα της Ελ-
λάδας -που µια µεγάλη πηγή µεταφοράς τους αυτήν τη στιγµή
ήταν η Ρωσία- να αντιµετωπίσουν κρίση σε µια δύσκολη περίοδο
για την Ελλάδα. Θα παρακαλέσω, λοιπόν, την Κυβέρνηση να δει
πώς θα διαχειριστεί αυτό το ζήτηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σε ό,τι αφορά το
πρώτο θέµα που έθιξε ο κ. Κουρουµπλής, θέλω να ενηµερώσω
το Τµήµα ότι υπάρχει η οµόφωνη άποψη ότι υπάρχει σοβαρό
πρόβληµα γενικά µε τις τροπολογίες εκτός θέµατος και ειδικό-
τερα βεβαίως όταν µάλιστα υποβάλλονται καθυστερηµένα ή ενη-
µερώνεται το Σώµα καθυστερηµένα, για τον απλό λόγο ότι είναι
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και θέµα κοινής λογικής, εκτός των θεσµικών παραµέτρων, ότι
δεν µπορεί κανείς να τοποθετηθεί.

Φοβάµαι ότι το µόνο µέτρο που αποµένει, κύριε Κουρουµπλή
–και βεβαίως πιστεύω ότι αυτό είναι κάτι που θα δει η Διάσκεψη
των Προέδρων- είναι να υλοποιήσει µε πρακτικά µέτρα τις δικές
της αποφάσεις. Θέλω να πω ότι δεν υπάρχει καµµία διαφωνία
για τη διαπίστωση. Εκεί που πάσχουµε είναι το πώς η διαπίστωση
θα µετατραπεί σε κάποιες συγκεκριµένες ενέργειες. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ιγγλέζη.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να τονίσω ξανά τις θέσεις µας για τους οικοδοµι-

κούς συνεταιρισµούς, γιατί αν και ειπώθηκαν σαφώς αρκετές
φορές, οι κυβερνητικοί Βουλευτές συνεχίζουν να τις διαστρεβλώ-
νουν.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι το θέµα των οικοδοµικών συνεταιρι-
σµών είναι ένα χρονίζον πρόβληµα που χρειάζεται να λυθεί. Μά-
λιστα, έπρεπε να έχει λυθεί εδώ και χρόνια και όχι να βρίσκονται
τόσες χιλιάδες άνθρωποι σε οµηρία και τόσες εκατοντάδες χι-
λιάδες στρέµµατα δηµόσιας ή ιδιωτικής δασικής γης υπό αίρεση.
Όµως, δεν µπορεί να λυθεί σε ένα πολυνοµοσχέδιο που αποδο-
µεί πλήρως τη δασική νοµοθεσία. 

Πρέπει, λοιπόν, να λυθεί το θέµα των οικοδοµικών συνεταιρι-
σµών. Και εµείς αυτό θα κάνουµε όταν γίνουµε Κυβέρνηση, γιατί
να είστε σίγουροι ότι πάλι δεν θα λυθεί, αφού οι διατάξεις του
νοµοσχεδίου θα καταπέσουν ως αντισυνταγµατικές στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας.

Γιατί πρακτικά η λύση της ανταλλαγής είναι νοµικά και επιστη-
µονικά µετέωρη και επιπλέον παραπέµπει το θέµα στις ελληνικές
καλένδες. Έχει σαφή πελατειακή και ψηφοθηρική σκοπιµότητα,
που εξαντλείται προς το παρόν στη διά νόµου εξαγγελία της. 

Πρέπει, λοιπόν, να καταγραφούν οι οικοδοµικοί συνεταιρισµοί
που συστάθηκαν προ του 1975, να καταγραφούν όλες οι νόµιµες
ή νοµιµοφανείς διοικητικές πράξεις, τις οποίες κατέχουν, και
αφού γίνουν οι δασικοί χάρτες, το Κτηµατολόγιο και το Δασολό-
γιο και βρεθούν οι εκτάσεις που µπορούν να ανταλλαχθούν, να
δοθεί µια λύση στο πλαίσιο του Συντάγµατος, που ναι µεν θα δι-
καιώνει τα ιδιοκτησιακά δικαιώµατα των µεριδιούχων, που ανα-
γνωρίζουµε ότι στην πλειοψηφία τους πρόκειται για λαϊκά στρώ-
µατα, όχι όµως να χρησιµοποιούνται αυτά ως άλλοθι για την εξυ-
πηρέτηση συµφερόντων που εδώ και χρόνια εποφθαλµιούν τις
δηµόσιες εκτάσεις, δασικές ή µη.

Με αφορµή την παρέµβαση του κ. Δριβελέγκα, θέλουµε να
γίνει ξεκάθαρο ότι εµείς πιστεύουµε πως το θέµα των εκχερσω-
µένων εκτάσεων που χρησιµοποιούνται για αγροτική καλλιέργεια
πρέπει να τακτοποιηθεί, γιατί αυτό πράγµατι συνιστά δηµόσιο
συµφέρον, γιατί ενισχύει την αγροτική παραγωγή. 

Όπως είπα και στην εισήγησή µου, αν και σε κάποιες ρυθµίσεις
συµφωνούµε, δεν µας αφήνετε το περιθώριο να τις υπερψηφί-
σουµε, γιατί τις έχετε ενταγµένες µέσα στο χειρότερο άρθρο,
στο άρθρο 36.

Πράγµατι, στους κατοίκους της Χαλκιδικής, που αντιµετωπί-
ζουν τέτοια προβλήµατα, υποσχεθήκαµε να καταθέσουµε τρο-
πολογία που να δίνει µια συνταγµατική –πάντα- λύση στο
πρόβληµά τους. Είναι, όµως, ενάντια στις αρχές µας να φέρουµε
µια τροπολογία που αφορά άµεσα στο θέµα του νοµοσχεδίου,
όταν θεωρούµε ότι όλο το νοµοσχέδιο πρέπει να πεταχτεί στον
κάδο των αχρήστων της ιστορίας.

Και εγώ είµαι σταθερή στις αρχές µου και δεν κοροϊδεύω κα-
νένα για ψηφοθηρικούς λόγους, όπως υπονόησε ο αγαπητός κύ-
ριος συνάδελφος. Αυτό το γνωρίζουν πολύ καλά οι κάτοικοι της
Χαλκιδικής, γιατί είµαι πάντα εκεί µαζί τους, δίπλα τους, στους
αγώνες τους, όπως ήµουν και πριν γίνω Βουλευτής. 

Όσον αφορά την όψιµη ανησυχία του κ. Δριβελέγκα για το
θέµα της εξόρυξης χρυσού, αισθάνοµαι την ανάγκη να τον ευ-
χαριστήσω εκ µέρους των κατοίκων για την παρότρυνσή του
προς τον Υπουργό να αποσύρει τη φωτογραφική τροπολογία.

Θα ήθελα µόνο η ανησυχία του να µην είναι µόνο για τον κίν-
δυνο επεισοδίων στην περιοχή της βορειοανατολικής Χαλκιδικής,
αλλά για τον πραγµατικό κίνδυνο που διατρέχει η περιοχή από
την εξόρυξη χρυσού της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», της οποίας η
έγκριση περιβαλλοντικών όρων φέρει την υπογραφή και την έγ-

κριση του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, όταν ο κ. Δριβελέγ-
κας ήταν Υφυπουργός στο συγκεκριµένο Υπουργείο. Όψιµη, λοι-
πόν, η ανησυχία του. Είχε όλη την ευκαιρία και την εξουσία, για
να αντιδράσει, αλλά δεν το έπραξε. Εν πάση περιπτώσει, κάλλιο
αργά παρά ποτέ. 

Κλείνοντας, θέλω πάλι να τονίσω ότι αν και µεµονωµένες δια-
τάξεις µάς βρίσκουν σύµφωνους, επειδή στο σύνολό του το νο-
µοσχέδιο είναι απαράδεκτο, καταψηφίζουµε το σύνολο των άρ-
θρων, µε εξαίρεση κάποιες τροπολογίες, που πάλι θα πω, όπως
είπε και ο κ. Κουρουµπλής, ότι είναι εµπαιγµός οι τροπολογίες
να έρχονται τελευταία στιγµή και αντί να ακούµε τους οµιλητές,
να προσπαθούµε να δούµε τι γράφουν αυτές οι τροπολογίες και
να τις αξιολογήσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επι-

τρέπετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Θέλετε  κάτι να

πείτε; Να µην ανοίξουµε πάλι θέµα. Είµαστε από το πρωί εδώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Θέλω να κάνω ένα πολύ

µικρό σχόλιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Πραγµατικά, κυρία Ιγ-

γλέζη, δεν έχω καταλάβει τι ακριβώς πρεσβεύει ο ΣΥΡΙΖΑ. Εγώ
θυµάµαι ότι πριν ξεκινήσει αυτό το νοµοσχέδιο κάνατε συγκεν-
τρώσεις, πορείες, οµάδες προβληµατισµού, για να πείτε πόσο
αντισυνταγµατικό είναι αυτό το νοµοσχέδιο.

Τώρα δεν καταλαβαίνω, σε κάποια άρθρα συµφωνείτε, σε άλ-
λα δεν συµφωνείτε. Άκουσα πριν τον κ. Κουρουµπλή που έλεγε
για τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς. Ακούω τώρα και εσάς να
λέτε για τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς. Τελικά πείτε µας
ακριβώς, είστε υπέρ ή κατά του νοµοσχεδίου, για να καταλά-
βουµε; Γιατί αλλιώς ξεκινήσατε και αλλιώς φθάνετε να είστε
αυτήν τη στιγµή. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Είµαστε κατά. Το είπαµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Είστε κατά, λοιπόν. 
Να επαναλάβουµε, λοιπόν, στον κόσµο και στους εκατοντάδες

χιλιάδες ανθρώπους που είναι δέσµιοι ότι οψέποτε έρθετε στην
εξουσία, θα τους πάρετε πίσω την ιδιοκτησία. Να το καταλάβουν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Θα πνίξετε τον κόσµο από

την πολλή σας αγάπη! Μην τους σφίγγετε τόσο πολύ!
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Τι σας ενοχλεί αυτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, παρακαλώ ησυχία και ψυχραιµία! Έχουµε εξαντλήσει
το θέµα στην επιτροπή και εδώ. Δύο µέρες συζητάµε. Τα κόµ-
µατα καταθέτουν τις απόψεις τους και ο καθένας αναλαµβάνει
την ευθύνη του.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Παράκληση να µην
ανοίξετε νέα θέµατα. Δώστε, αν έχετε, κάποια απάντηση, για να
ολοκληρωθεί η συζήτηση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Δεν θα ανοίξω θέµατα. Νοµίζω ότι καταλαβαινόµαστε και κα-
ταλαβαίνουµε τις θέσεις που υποστηρίζει ο καθένας. Θέλω µόνο
να δώσω µερικές απαντήσεις.

Για τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς, άκουσα ότι δεν µιλάµε
για δηµόσιο συµφέρον, ότι είναι κάποιοι ιδιώτες, ότι το Σύνταγµα
λέει για το δηµόσιο συµφέρον. Πράγµατι το Σύνταγµα αναφέρε-
ται στο δηµόσιο συµφέρον, ταυτόχρονα όµως αναφέρει ότι το
κράτος πρέπει να σέβεται και τα ατοµικά δικαιώµατα. Δεν είναι
κάτι το οποίο είναι εναντίον.

Μάλιστα, εµείς την άσκηση του δικαιώµατος, που έχουµε στε-
ρήσει ως πολιτεία εδώ και δεκαετίες από εξακόσιες χιλιάδες αν-
θρώπους στους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς, την δίνουµε µε
τέτοιο τρόπο, ώστε να διασφαλίζουµε το δηµόσιο συµφέρον.
Διότι γι’ αυτούς που µένουν εκεί και πολεοδοµούν, το 50% από
τους ιδιώτες παραχωρείται κατά κυριότητα προς το δηµόσιο.
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Στην περίπτωση αυτών δε που ανταλλάσσουν την περιουσία
τους και το δικαίωµά τους σε άλλη περιοχή, µεταβιβάζεται ολό-
κληρη η ιδιοκτησία, το δάσος, η δασική έκταση προς το κράτος.
Αυτό δεν είναι δηµόσιο συµφέρον;

Και επειδή το κράτος είναι πιο ισχυρό από τον ιδιώτη, από τον
κάθε πολίτη, τι σηµαίνει; Ότι πρέπει να επιβάλλεται επί παντός;
Το κράτος δικαίου σηµαίνει ότι αναγνωρίζει πρώτα στον αδύναµο
το αναφαίρετο δικαίωµα που το ίδιο το κράτος τού έχει δώσει
και που τού στέρησε τόσα χρόνια να το ασκήσει. 

Ταυτόχρονα, άκουσα για τις θέσεις ότι συµφωνούµε σε κάτι,
αλλά εκεί που πάµε να συµφωνήσουµε τα ξαναπαίρνουµε πίσω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όλες τις παρεµβάσεις µου
είπα ότι ερχόµαστε εκ των υστέρων να κλείσουµε πληγές, αλλά
δεν πάει παραπέρα. Είπα ταυτόχρονα –και το είδατε στην πράξη-
ότι είµαστε ανοιχτοί σε οτιδήποτε διορθώνει και συµπληρώνει
αυτό το οποίο, απ’ ό,τι κατάλαβα, ως στόχος είναι κοινός και συµ-
φωνούµε. Αλλά πρόταση άλλη δεν άκουσα.

Σε ό,τι αφορά την Εύβοια και την τροπολογία, είµαι απ’ αυτούς
που είπαν ότι κατ’ αρχάς αποδέχοµαι την ουσία της τροπολογίας.
Έχουµε κάνει πολλές συναντήσεις, όπως αναφέρθηκε πριν. Και
είναι αλήθεια ότι υπάρχουν περαιτέρω θέµατα που πρέπει νοµικά
να διευκρινιστούν και θα σταµατήσω αυτήν τη στιγµή εδώ.

Σε ό,τι αφορά το Ρυθµιστικό Θεσσαλονίκης, όπου εµπλέκεται
και η Χαλκιδική, πράγµατι πρέπει άµεσα να δώσουµε λύση και
διέξοδο και στη Χαλκιδική µέσα απ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν
είναι αρµοδιότητά µου. Είναι αρµοδιότητα του Υπουργού κ. Μα-
νιάτη, όµως δεσµεύοµαι να συµβάλω κι εγώ, ώστε άµεσα να ολο-
κληρωθεί ο σχεδιασµός.

Ήδη το νέο περιφερειακό συµβούλιο που θα εγκρίνει το περι-
φερειακό χωροταξικό σχέδιο-πλαίσιο περιλαµβάνει διατάξεις τέ-
τοιες και θα τρέξουµε γρήγορα, ώστε να ολοκληρώσουµε τις
διαδικασίες.

Σε ό,τι αφορά τους ελέγχους που οφείλει η πολιτεία σε όλα τα
επίπεδα και µάλιστα σε περιοχές ευαίσθητες, όπου εκτελούνται
σηµαντικά και κρίσιµα έργα, ο έλεγχος πρέπει να είναι πιο έντο-
νος και πιο αποτελεσµατικός.

Τέλος, σ’ αυτό που ανέφερε ο κ. Κουρουµπλής για τα κληρο-
τεµάχια, θέλω απλά να ενηµερώσω το Τµήµα ότι όσα έχουν εκ-
χερσωθεί µέχρι το Μάρτιο του 2012 µε βάση το ν. 4061/2012 δεν
υπάγονται στις διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας. Αν σήµερα
έχουν δασική µορφή, τότε µόνο υπάγονται στη δασική νοµοθε-
σία.

Επειδή είπα ότι δεν τα λύνουµε όλα, αλλά ξεκινήσαµε κάτι και
θα το συνεχίσουµε, θέλω να σας πω ότι µπορούµε να εξετά-
σουµε και αυτό που είπε ο κ. Κουρουµπλής, αλλά και όλα αυτά
που έχουν αναδειχθεί µέσα από την κουβέντα µε αφορµή και µε
αιτία τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς, στο πλαίσιο της κωδι-
κοποίησης της δασικής νοµοθεσίας, ώστε να δώσουµε διέξοδο
σε όλες αυτές τις εµπλοκές που υπάρχουν εδώ και δεκαετίες.

Δεσµεύτηκα και είπα ότι από το Σεπτέµβρη θα ξεκινήσουµε,
καταγράφοντας όλα τα θέµατα που αφορούν κατά προτεραι-
ότητα και κατά πρώτον την Αττική και θα επεκταθούµε και σε όλη
τη χώρα.

Καταγράφοντας τα προβλήµατα, κάλεσα σε συνάντηση όλες
τις πτέρυγες της Βουλής να πάρουµε θέση και να δώσουµε λύση
σε αυτό το αδιέξοδο τόσων δεκαετιών. Νοµίζω ότι τότε µόνο
µπορούµε να είµαστε χρήσιµοι, δίνοντας λύση στην εποχή που
περιέγραψα. 

Με αυτές τις παρατηρήσεις, κύριε Πρόεδρε, θέλω να κλείσω
και να σας ευχαριστήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής: «Περιβαλλοντική αναβάθµιση και ιδιωτική πολεοδόµηση -
Βιώσιµη ανάπτυξη οικισµών - Ρυθµίσεις δασικής νοµοθεσίας και
άλλες διατάξεις» και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό
κατά πλειοψηφία.
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Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

32 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

33 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

34 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

35 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Για το άρθρο 36 έχει υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και η σχετική διαδικασία θα γίνει
την Τρίτη, όπως έχει συµφωνηθεί.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

37 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

38 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

39 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

40 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

41 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

42 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

43 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

44 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

45 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

46 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

47 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

48 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

49 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 50 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο
50 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 51 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

51 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 52 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

52 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 53 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΑΪΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς το άρθρο

53 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1634 και ειδικό αριθµό

222 έχει υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας από Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία επίσης θα διεξαχθεί την Τρίτη.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1663 και ειδικό 248 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1663 και ειδικό 248 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται σε άρθρα του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1605 και ειδικό 205 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1605 και ειδικό 205 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 52 του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνονται δεκτές οι τροπολογίες µε γενικό
αριθµό 1644 και ειδικό 232 και µε γενικό αριθµό 1651 και ειδικό
239 ως έχουν, οι οποίες έχουν το ίδιο περιεχόµενο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτές, δεκτές.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς οι τροπο-

λογίες µε γενικό αριθµό 1644 και ειδικό 232 καθώς και µε γενικό
αριθµό 1651 και ειδικό 239 έγιναν δεκτές ως έχουν κατά πλει-
οψηφία και εντάσσονται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ερωτάται το Τµήµα:
Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1653 και ειδικό 241
ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1653 και ειδικό 241 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνονται δεκτές οι τροπολογίες µε γενικό
αριθµό 1657 και ειδικό 244 και µε γενικό αριθµό 1664 και ειδικό
249 ως έχουν, οι οποίες έχουν το ίδιο περιεχόµενο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτές, δεκτές.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς οι τροπο-

λογίες µε γενικό αριθµό 1657 και ειδικό 244 και µε γενικό αριθµό
1664 και ειδικό 249 έγιναν δεκτές ως έχουν κατά πλειοψηφία και
εντάσσονται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1662 και ειδικό 247 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1662 και ειδικό 247 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 52 του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1665 και ειδικό 250 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1665 και ειδικό 250 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται σε άρθρο του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1667 και ειδικό 252 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1667 και ειδικό 252 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1669 και ειδικό 253 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1669 και ειδικό 253 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 37 του νοµοσχεδίου

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1670 και ειδικό 254 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1670 και ειδικό 254 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1673 και ειδικό 257 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1673 και ειδικό 257 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1674 και ειδικό 258 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1674 και ειδικό 258 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 39 του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1675 και ειδικό 259 ως έχει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1675 και ειδικό 259 έγινε δεκτή ως έχει οµο-
φώνως και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1677 και ειδικό 260 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-
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γία µε γενικό αριθµό 1677 και ειδικό 260 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 39 του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1678 και ειδικό 261 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1678 και ειδικό 261 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται σε άρθρο του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1679 και ειδικό 262 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1679 και ειδικό 262 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1680 και ειδικό 263 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1680 και ειδικό 263 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 30 του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1683 και ειδικό 264 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1683 και ειδικό 264 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 16.45’ λύεται η συνε-

δρίαση για την Τρίτη 5 Αυγούστου 2014 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Τµήµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα
µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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